
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 1832 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν φοι-

τήτριες και φοιτητές και συνοδοί από το Northeastern Uni-
versity της Βοστώνης και από τη Σχολή Ευρωπαϊκού Δικαίου
και Διακυβέρνησης του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Δηµοσίου
Δικαίου, σελ. 1711, 1716 

3. Αναφορά στις καταστροφικές πυρκαγιές που πλήττουν
τη χώρα και δήλωση συµπαράστασης στους πληγέντες,
στις πυροσβεστικές δυνάµεις και σε όλες τις δυνάµεις που
επιχειρούν στο πεδίο των πυρκαγιών, σελ. 1683, 1684,
1685, 1686, 1689, 1690, 1691, 1692, 1693, 1694, 1696, 1700,
1701, 1703, 1704, 1706, 1707, 1709, 1711, 1718, 1719, 1720,
1722, 1727, 1728, 1729, 1730, 1731, 1733, 1734, 1736 

4. Αναφορά στην πτώση του αεροσκάφους CANADAIR
στην Κάρυστο, ενώ επιχειρούσε ρίψεις στο χωριό Πλατανι-
στός, όπου µαίνεται µία από τις πολλές πυρκαγιές, σελ.
1721, 1722, 1723, 1728, 1729, 1731, 1734, 1736, 1737, 1738,
1741 

5. Ενηµέρωση για τον θανάσιµο τραυµατισµό του Κυβερ-
νήτη Χρήστου Μουλά και του Κυβερνήτη Περικλή Στεφα-
νίδη, πιλότοι του αεροσκάφους CANADAIR και τήρηση ενός
λεπτού σιγής στη µνήµη τους, σελ. 1742 

6.  Έκφραση συλλυπητηρίων για τον χαµό των δύο πιλό-
των του αεροσκάφους CANADAIR, που συνετρίβη στην Κά-
ρυστο, σελ. 1742, 1743 

7. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1683, 1684, 1694,
1697, 1698, 1704, 1705, 1709, 1711, 1712, 1713, 1714, 1715,
1716, 1717, 1718, 1719, 1721, 1722, 1723, 1726, 1727, 1732,
1734, 1737, 1739, 1741, 1742, 1743 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής,

των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών: « Άρση περιορισµών για την εγ-
γραφή στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους εκλογέων
εξωτερικού», σελ. 1683 - 1832 

2. Ηλεκτρονική ονοµαστική ψηφοφορία επί της αρχής, επί
του άρθρου 1, επί του ακροτελεύτιου άρθρου και επί του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών,
σελ. 1779 - 1831 

3. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας,
σελ. 1743 - 1778 

4. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µικών «Ενίσχυση του εισοδήµατος των µισθωτών, των νέων,
της οικογένειας και της εργασίας  - Συνταξιοδοτικές ρυθµί-
σεις». , σελ. 1722 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 1697 - 1714
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 1683 – 1697, 1714 - 1730
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1730 - 1832

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Αναφορά στις καταστροφικές πυρκαγιές που πλήτ-
τουν τη χώρα και δήλωση συµπαράστασης στους πληγέ-
ντες, στις πυροσβεστικές δυνάµεις και σε όλες τις
δυνάµεις που επιχειρούν στο πεδίο των πυρκαγιών:

ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 1691
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1706
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 1686
ΒΛΑΣΗΣ Κ. , σελ. 1694
ΒΡΕΤΤΑΚΟΣ Γ. , σελ. 1698
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 1728
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 1719
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 1692
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 1736
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 1693
ΔΙΓΕΝΗ Α. , σελ. 1733
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 1731
ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ Π. , σελ. 1739
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 1703
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 1734
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 1685
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 1698
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 1707
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ. 1696
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 1729
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 1741
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 1689
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 1683
ΛΥΤΡΙΒΗ Ι. , σελ. 1730
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 1711
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 1722
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 1709
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1701
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 1697
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 1720
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 1727
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 1684
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 1699
ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 1687
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 1700
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 1718
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 1690
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 1704

Β. Αναφορά στην πτώση του αεροσκάφους CANADAIR
στην Κάρυστο, ενώ επιχειρούσε ρίψεις στο χωριό Πλατα-
νιστός, όπου µαίνεται µία από τις πολλές πυρκαγιές

ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 1728
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 1736
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 1736
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 1737
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 1731
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 1734
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 1722
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 1729
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 1741
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ., σελ. 1723
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 1722
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 1722
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ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 1738
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 1721

Γ.  Έκφραση συλλυπητηρίων για τον χαµό των δύο πι-
λότων του αεροσκάφους CANADAIR, που συνετρίβη στην
Κάρυστο

ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 1742, 1743
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1742

Δ. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 1697, 1698, 1704, 1705, 

1709, 1711, 1712, 1713
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 1683, 1684, 1694, 1714, 

1715, 1716, 1717, 1718, 
1719, 1721, 1722, 1723, 
1726, 1727

ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 1722
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1732, 1734, 1737, 1739, 

1741, 1742, 1743, 1832
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 1714, 1715

Ε. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών:
ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ Δ. , σελ. 1695
ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 1691
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1706
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 1686
ΒΛΑΣΗΣ Κ. , σελ. 1694
ΒΡΕΤΤΑΚΟΣ Γ. , σελ. 1698
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 1728
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 1719, 1720
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 1711, 1716, 1736, 1737, 

1741, 1742
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 1692
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 1736
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 1693
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 1689
ΔΙΓΕΝΗ Α. , σελ. 1733
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 1737
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 1731, 1732
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1717
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ  Ό. , σελ. 1726
ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ Π. , σελ. 1739, 1740
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 1703
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 1734
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 1685
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 1698
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 1713
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν., σελ. 1707, 1713, 1714, 1715
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 1702
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ. 1696
ΚΥΡΙΑΚΗΣ Σ. , σελ. 1694
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε., σελ. 1729
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 1741, 1742
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ., σελ. 1723, 1724
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 1689
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 1683
ΛΥΤΡΙΒΗ Ι. , σελ. 1730
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 1711, 1714, 1716
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 1716
ΜΕΤΑΞΑΣ Κ. , σελ. 1688
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 1722
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 1705
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 1709
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1701
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 1705, 1713, 1724, 1738

ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 1697
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 1720, 1721, 1722, 1740
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 1727
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 1684
ΣΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 1735
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 1714, 1732
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 1699
ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 1687
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 1709, 1732
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 1700, 1732
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 1718, 1737
ΦΟΡΤΩΜΑΣ Φ. , σελ. 1705
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 1690
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 1713, 1714, 1715
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 1704

ΣΤ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 1720
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1742
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 1721



Αθήνα, σήµερα στις 25 Ιουλίου 2023, ηµέρα Τρίτη και ώρα
9.17’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσω-
τερικών: «Άρση περιορισµών για την εγγραφή στους ειδικούς
εκλογικούς καταλόγους εκλογέων εξωτερικού».

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας  κ. Γιάννης
Λοβέρδος.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καληµέρα σας!
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα και εγώ θέλω να προσθέσω και τη δική µου οδύνη και

θλίψη στα όσα φοβερά συµβαίνουν µε τις πυρκαγιές σε ολό-
κληρη την Ελλάδα. Ο πόνος όλων µας είναι αβάσταχτος. Όσον
αφορά, όµως, τη διαχείριση της κρίσης δεν θέλω να υπεισέλθω
σ’ αυτή, αλλά καλό είναι όσοι φωνάζουν και λένε πράγµατα που
δεν γνωρίζουν, να ακούσουν καλά τη χθεσινή δευτερολογία του
Κυριάκου Μητσοτάκη σ’ αυτή την Αίθουσα. Θα πάρουν πολλές
απαντήσεις για το πόσο δύσκολη και πόσο σηµαντική είναι η δια-
χείριση αυτής της κρίσης. Προφανώς, κάποιοι δεν θέλησαν να
την ακούσουν ή δεν την κατάλαβαν. 

Θέλω, επίσης, να εκφράσω την βαθιά µου οδύνη για τον θά-
νατο µιας σπουδαίας Ελληνίδας, της Μαριάννας Βαρδινογιάννη,
που µε το πλούσιο φιλανθρωπικό και πολιτιστικό της έργο, συνέ-
βαλε σε µεγάλο βαθµό στη φροντίδα αυτής της χώρας, αυτής
της πατρίδας, αυτής της κοινωνίας. Της οφείλουµε πολλά όλοι
µας. Τα θερµά µου συλλυπητήρια από τα βάθη της καρδιάς µου
στην οικογένειά της.

Ξέρετε, όταν ανεβαίνω σε αυτό εδώ το Βήµα νιώθω µεγάλο
δέος πάντα. Σαράντα χρόνια δηµοσιογράφος έχω µετάσχει σε
άπειρες συζητήσεις και έχω κάνει άπειρες εκποµπές και εγώ ο
ίδιος. Δεν είναι, όµως, τηλεοπτικό πάνελ αυτό το Βήµα, είναι κάτι
πολύ πιο σηµαντικό. Αν σκεφτούµε, από την εποχή του Ελευθε-
ρίου Βενιζέλου, πόσοι ογκόλιθοι της ελληνικής πολιτικής και του
πνεύµατος έχουν σταθεί εδώ πάνω, πρέπει να είµαστε όλοι πολύ
υπεύθυνοι και προτού ανέβουµε εδώ, να έχουµε κάπως µελετή-
σει ορισµένα στοιχειώδη πράγµατα. 

Το λέω αυτό, διότι έχω ενοχληθεί πάρα πολύ τις τελευταίες
ηµέρες, µε αφορµή τη συζήτηση του νοµοσχεδίου του Υπουρ-

γείου Εσωτερικών για την ψήφο των Αποδήµων Ελλήνων, διότι
έχω ακούσει πράγµατα, τα οποία µερικές φορές είναι και ουρα-
νοµήκεις ανοησίες. Σαν να µην ξέρουν ορισµένοι συνάδελφοι
ούτε καν τι λέει το Σύνταγµα. 

Άκουσα για παράδειγµα και  επαναλαµβάνεται διαρκώς, για
την ψήφο των οµογενών, ότι αποκτούν ψήφο οι οµογενείς. Κανέ-
νας οµογενής δεν αποκτά ψήφο που δεν το δικαιούται. Πρώτα-
πρώτα άλλο πράγµα ο οµογενής, άλλο πράγµα ο αλλοδαπός Έλ-
ληνας. Οµογενής είναι κάποιος οποίος έλκει την καταγωγή του
από Έλληνες και βρίσκεται στην Αυστραλία, στη Γερµανία, στην
Αµερική. Ο Έλληνας ο οποίος είναι Έλληνας πολίτης και έχει δι-
καίωµα να ψηφίζει στις εκλογές, γιατί είναι εγγεγραµµένος στους
εκλογικούς καταλόγους και που µένει στο εξωτερικό, είτε µόνιµα
είτε πρόσκαιρα, είναι ο αλλοδαπός Έλληνας. Έχει αποδηµήσει
στην αλλοδαπή. 

Ο Έλληνας πολίτης οµογενής, αν έχει τα όσα προβλέπονται
από τον νόµο για να αποκτήσει την ελληνική ιθαγένεια, καλώς να
την αποκτήσει. Αλλά δεν θα την αποκτήσει µε τον νόµο αυτό, θα
την αποκτήσει µε την ήδη υφιστάµενη νοµοθεσία αν πολιτογρα-
φηθεί Έλληνας. Δεν συζητάµε για την παραχώρηση κάποιου
νέου δικαιώµατος σε κανέναν µε αυτό το νοµοσχέδιο. Μιλάµε,
συζητάµε για την παραχώρηση µιας δυνατότητας, στον Έλληνα
πολίτη, ο οποίος διαµένει στο Λονδίνο ή στο Παρίσι να ψηφίσει
στην Ελλάδα χωρίς κανένα εµπόδιο. Είναι ακριβώς το ίδιο µε
αυτόν που είναι Αρκάς ή Μεσσήνιος και ζει στο Περιστέρι. Εγ-
γράφεται στους καταλόγους των ετεροδηµοτών και αντί να πάει
στην Τρίπολη ή στην Καλαµάτα, ψηφίζει από το Περιστέρι. Το
ίδιο ακριβώς πράγµα είναι, απλώς αντί να µιλάµε για το Περι-
στέρι, µιλάµε για το Παρίσι. Είναι στην αλλοδαπή και δεν είναι
στην ηµεδαπή. Ετεροδηµότης, λειτουργεί σαν τους ετεροδηµό-
τες. Το ίδιο ακριβώς λειτουργεί. 

Συνεπώς, δεν µπορώ να καταλάβω για ποιον λόγο γίνεται όλη
αυτή η συζήτηση. Κάποιοι αναπτύσσουν θεωρίες συνωµοσίας.
Άκουσα χθες, ας πούµε, τον φίλο µου που τον εκτιµώ ιδιαίτερα,
παρ’ όλο που ανήκουµε σε διαφορετικούς κοµµατικούς χώρους,
τον Θανάση τον Παφίλη, να λέει ότι θα έρθουν και θα εγγραφούν
τρία εκατοµµύρια οµογενείς και θα αλλοιώσουν το εκλογικό απο-
τέλεσµα.

Δεν ξέρω αν θα εγγραφούν και θα γίνουν Έλληνες πολίτες,
τρία εκατοµµύρια οµογενείς που δεν είναι Έλληνες και που έχουν
το δικαίωµα να γίνουν Έλληνες πολίτες. Μπορεί και να γίνει.
Αυτό, όµως, δεν θα γίνει µε τον υφιστάµενο νόµο, θα γίνει µε τη
νέα νοµοθεσία που ήδη υπάρχει. Τώρα, αν θα αλλοιώσουν το
αποτέλεσµα, εγώ δεν καταλαβαίνω γιατί θα αλλοιώσουν το απο-
τέλεσµα. Δεν καταλαβαίνω γιατί κάποιος οποίος είναι Έλληνας
πολίτης, µπορεί να αλλοιώσει το εκλογικό αποτέλεσµα. Δεν χω-
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ράει στο µυαλό µου. Όπως δεν χωράει στο µυαλό µου κάτι άλλο
που άκουσα, να µην είναι ίση η ψήφος των Ελλήνων της αλλοδα-
πής, µε τους Έλληνες της ηµεδαπής. Πώς θα γίνει αυτό; Είναι
καθαρή παραβίαση του Συντάγµατος. Το Σύνταγµα είναι σαφές.
Η ψήφος όλων µας εδώ µέσα είναι η ίδια, δεν έχει διάκριση. Δεν
έχει άλλη βαρύτητα η ψήφος της Νίκης Κεραµέως, άλλη η δική
µου, άλλη της Λιάνας Κανέλλη. Όλων είναι η ίδια η ψήφος. Πώς
θα το αλλάξουµε αυτό; Θα παραβιάσουµε και το Σύνταγµα;

Άκουσα, επίσης, ότι δεν εκπροσωπούν το έθνος αλλά περιφέ-
ρειες οι Βουλευτές. Πάλι είναι λάθος αυτό. Ναι, εγώ εκλέγοµαι
και µου κάνει την τιµή η δυτική Αθήνα και µε εξέλεξε Βουλευτή
και είµαι µέλος του ελληνικού Κοινοβουλίου, αλλά ως Βουλευτής
είµαι εκπρόσωπος του ελληνικού έθνους, όπως είµαστε και οι
τριακόσιοι. Οι δεκαπέντε εκλέγονται µε το Επικρατείας, οι υπό-
λοιποι εκλέγονται από κάποια εκλογική περιφέρεια, αλλά είµαστε
όλοι εκπρόσωποι του έθνους.

Γιατί γίνονται όλα αυτά; Γιατί γίνεται όλη αυτή η συζήτηση;
Κακά τα ψέµατα, να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους. Όσο
και αν δεν σας αρέσει, αγαπητοί συνάδελφοι της Αριστεράς, φο-
βάστε ότι οι Έλληνες που έχουν φύγει και έχουν πάει στο εξωτε-
ρικό και θα ψηφίσουν από εκεί, έχουν δει τι συµβαίνει στην
Αγγλία, στη Γαλλία, στη Γερµανία, στην Αµερική και δεν πρόκειται
ποτέ να ψηφίσουν Αριστερά. Για να είµαστε ρεαλιστές δεν πρό-
κειται ποτέ να ψηφίσουν Αριστερά.

Φοβάστε, λοιπόν, ότι θα µειωθεί το ποσοστό σας µε αυτούς
τους ψηφοφόρους. Το είπε ξεκάθαρα ο Γιάννης Ραγκούσης, ο
οποίος δεν εξελέγη µεν Βουλευτής αλλά παραµένει σηµαντικό
στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ. Τι είπε; Άλλον θα ψηφίζουν, είπε, στην Ελ-
λάδα Πρωθυπουργό και άλλος θα βγαίνει µε τις ψήφους των ψη-
φοφόρων της αλλοδαπής. Γιατί το είπε αυτό; Γιατί αυτός ακρι-
βώς είναι ο µεγάλος φόβος της Αριστεράς. 

Σας διαβεβαιώ, αγαπητοί συνάδελφοι της Αριστεράς, στην Ελ-
λάδα το 2027 και στο εσωτερικό και στην ηµεδαπή οι Έλληνες
θα ψηφίσουν τον Κυριάκο Μητσοτάκη για Πρωθυπουργό και στην
αλλοδαπή οι Έλληνες θα ψηφίσουν τον Κυριάκο Μητσοτάκη για
Πρωθυπουργό. Άρα, µην ανησυχείτε, ο ίδιος Πρωθυπουργός θα
εκλεγεί και µε τις ψήφους και των ηµεδαπών και των αλλοδαπών.

Να είστε καλά, καλή σας ηµέρα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Λο-
βέρδο για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Ζωή Ράπτη.

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

αυτές τις ηµέρες οι σκέψεις µας είναι µαζί µε τους συνανθρώ-
πους µας που πλήττονται από την πύρινη λαίλαπα σε διάφορα
µέρη της Ελλάδας, αυτούς που δοκιµάζονται ερχόµενοι αντιµέ-
τωποι µε την απώλεια της περιουσίας, των ζωντανών τους και του
φυσικού περιβάλλοντος. 

Ολόκληρος ο κρατικός µηχανισµός, µαζί µε την αυτοδιοίκηση
και τους εθελοντές δίνει όλες αυτές τις ηµέρες έναν τιτάνιο
αγώνα για να σωθούν ζωές, µε εκατοντάδες πύρινα µέτωπα και
καιρικές συνθήκες καύσωνα και ανέµων που, δυστυχώς, κανένας
αριθµός επίγειων ή εναέριων µέσων πυρόσβεσης δεν θα ήταν
ικανός να αντιµετωπίσει. 

Δεκάδες χιλιάδες συµπολίτες µας και επισκέπτες µας έχουν
διασωθεί και έχουν µεταφερθεί σε ασφαλή σηµεία χάρις στη συ-
νεργασία κράτους και κοινωνίας, γι’ αυτό θα ήθελα από αυτό το
Βήµα να συγχαρώ και να ευχαριστήσω από την καρδιά µου όλους
όσους συµµετείχαν µε αυταπάρνηση, αλλά και, βεβαίως µε αλ-
ληλεγγύη για να υλοποιηθούν επιτυχώς οι επιχειρήσεις προλη-
πτικής εκκένωσης, πυρόσβεσης αλλά και περίθαλψης των
συµπολιτών µας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω ακόµη σήµερα να εκφράσω
τα θερµά µου συλλυπητήρια για την απώλεια της Μαριάννας
Βαρδινογιάννη και να εξάρω το σπουδαίο έργο της για πάνω από
τριάντα χρόνια ενάντια στον παιδικό καρκίνο, προωθώντας ταυ-
τόχρονα την αξία του εθελοντισµού και της αλληλεγγύης. Λίγοι
άνθρωποι της δικής της εµβέλειας στάθηκαν αδιάλειπτα πιστοί
στο υπέρτατο χρέος απέναντι στον συνάνθρωπο, χρέος που έτα-

ξαν οι ίδιοι στον εαυτό τους. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα καλούµαστε για δεύ-

τερη ηµέρα να συζητήσουµε και να ψηφίσουµε το πρώτο σχέδιο
νόµου, το οποίο κατέθεσε η Κυβέρνηση µετά την εκλογική νίκη
της 25ης Ιουνίου. Πρόκειται για ένα σχέδιο νόµου µε ιδιαίτερα
υψηλό συµβολισµό, µια νοµοθετική πρωτοβουλία που αποτελεί
µεν προεκλογική δέσµευση της Νέας Δηµοκρατίας στην οποία
όµως, κατά την άποψή µου, θα έπρεπε όλοι να οµονοήσουµε,
γιατί αφορά ακριβώς την πλήρη άρση των περιορισµών για εγ-
γραφή στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους όλων των εκλο-
γέων εξωτερικού, προκειµένου να µπορούν, επιτέλους, οι συµπο-
λίτες που ζουν ή βρίσκονται για λίγο στο εξωτερικό να ασκούν
ανεµπόδιστα το εκλογικό τους δικαίωµα. 

Σκοπός του σχεδίου νόµου είναι ακριβώς η ισότιµη µεταχείριση
του συνόλου των µελών του εκλογικού σώµατος. Δεν πρόκειται,
συνεπώς, για ένα νέο δικαίωµα, όπως τάχα ακούστηκε, αλλά για
το εκλογικό δικαίωµα που οι άνθρωποι αυτοί έχουν ήδη και θα
µπορούν πλέον να το ασκήσουν ελεύθερα από όπου διαµένουν.

Με το εν λόγω νοµοσχέδιο δεν τίθενται προϋποθέσεις ουσίας
αλλά διαδικασίας. Γι’ αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι κρίµα να
καταστεί γι’ ακόµη µία φορά αντικείµενο µικροπολιτικής εις
βάρος των Ελλήνων Αποδήµων του εξωτερικού. Οι Απόδηµοι Έλ-
ληνες είναι η φωνή και η ψυχή της Ελλάδας στο εξωτερικό. Είναι
τα αδέλφια µας που σπούδασαν και δουλεύουν εκεί σπρωγµένα
από την ανάγκη. Είναι οι συγγενείς µας που παντρεύτηκαν και
έµειναν εκεί µεγαλώνοντας τα παιδιά τους. Είναι οι επιστήµονές
µας που έδωσαν και πήραν εργασία αντάξια των προσόντων
τους. Είναι οι καθηγητές µας που διδάσκουν την ελληνική γλώσ-
σα. Είναι οι Έλληνες που διέπρεψαν οικονοµικά και είναι σήµερα
ευεργέτες της πατρίδας. Είναι οι πρεσβευτές της χώρας µας στο
εξωτερικό αλλά και υπερασπιστές των ελληνικών συµφερόντων.
Βρίσκονται δίπλα µας πολλές φορές όταν χρειαζόµαστε τεχνο-
γνωσία και επιστηµονικές γνώσεις, όπως έγινε ευρέως µέσα στην
πανδηµία, στέκουν στο πλάι µας δίνοντας πολιτικές µάχες για τα
δίκαια του έθνους. Οι Έλληνες αυτοί αποτελούν αναπόσπαστο
κοµµάτι του εθνικού κορµού. Είναι αυτοί που βρίσκονται, όπως
λέει ο Σαββόπουλος, στους απέναντι τόπους φωτοκολληµένοι
από τον εδώ ουρανό τους. 

Δεν πρόκειται συνεπώς, όπως ακούστηκε χθες, για κάποιους
ανθρώπους που έρχονται να ψηφίσουν αποστασιοποιηµένοι από
τα γεγονότα στην Ελλάδα, αλλά για ανθρώπους σε µεγάλο µέρος
τους που ενδιαφέρονται σφόδρα να συµµετάσχουν µε όποιο
τρόπο µπορούν στην πρόοδο της πατρίδας τους. Εξάλλου η συµ-
µετοχή τους στις εκλογικές διαδικασίες αποτελεί ως γνωστόν ένα
πάγιο αίτηµα όλων των οµογενειακών οργανώσεων από την Ευ-
ρώπη και την Αµερική ως την Αυστραλία. Ήδη, µάλιστα, όπως ει-
πώθηκε εν όψει της κατάθεσης του νοµοσχεδίου, υπήρξε και
έντονη κινητοποίηση πάρα πολλών οργανώσεων µε συλλογή υπο-
γραφών και παρεµβάσεις στον Τύπο. Το ελάχιστο, λοιπόν, που
µπορούµε να κάνουµε ως Βουλή είναι να εξασφαλίσουµε την
χωρίς εµπόδια δυνατότητά τους να ασκήσουν το εκλογικό τους
δικαίωµα από τον τόπο διαµονής τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αληθές ότι η συζήτηση για
την ψήφο των εκλογέων του εξωτερικού ξεκίνησε σαράντα οκτώ
χρόνια πριν, ήδη από το 1975 κατά τις συζητήσεις της Ε’ Αναθε-
ωρητικής Βουλής και χρειάστηκε να περάσουν πενήντα σχεδόν
χρόνια από την πρόβλεψη αυτή του Συντάγµατος, η οποία όµως
έµεινε στην ουσία ανεφάρµοστη δηµιουργώντας αυτές τις ανού-
σιες διαχωριστικές γραµµές στους µόνιµους κατοίκους του εξω-
τερικού από το εθνικό κέντρο. 

Όταν για πρώτη φορά το 2019 φέραµε τη δυνατότητα των Ελ-
λήνων πολιτών να εγγράφονται σε ειδικούς καταλόγους ο ΣΥΡΙΖΑ
και το Κοµµουνιστικό Κόµµα έθεσαν συγκεκριµένους όρους και
προϋποθέσεις -προκειµένου να καταστεί εφικτή η ψήφισή του µε
αυξηµένη πλειοψηφία διακοσίων Βουλευτών- τις οποίες και απο-
δεχθήκαµε. Είχαµε τότε χρέος ως άκαµπτοι στο µεγάλο στόχο
να φανούµε ευέλικτοι στον δρόµο προς την επίτευξή του και έτσι
ετέθησαν οι γνωστές προϋποθέσεις, προϋποθέσεις όµως που
όπως είδαµε στην πράξη απέκλεισαν ή δυσκόλεψαν υπέρµετρα
χιλιάδες αποδήµους να ψηφίσουν µε αποτέλεσµα να συµµετά-
σχουν στην εκλογική διαδικασία µόνο δεκαοκτώ χιλιάδες.
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Επίσης, είναι αλήθεια ότι τον Απρίλιο του 2021 µε σχέδιο νόµου
πανοµοιότυπο µε το σηµερινό η Κυβέρνηση πρότεινε να µην
υπάρχουν πλέον περιορισµοί ενισχύοντας την ισότιµη µεταχεί-
ριση του συνόλου των µελών του εκλογικού σώµατος. Δυστυχώς,
αν και το σχέδιο νόµου ψηφίστηκε τότε από τη Νέα Δηµοκρατία,
το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ και την Ελληνική Λύση δεν συγκέντρωσε την
απαιτούµενη πλειοψηφία των διακοσίων ψήφων. Και είναι σήµερα
ακριβώς αυτό αυτούσιο το νοµοσχέδιο του 2021 για την άρση
όλων των περιορισµών, τροποποιώντας και καταργώντας συγκε-
κριµένες διατάξεις του ν.4648.

Με το επίµαχο σχέδιο νόµου πλέον µόνη προϋπόθεση για την
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος είναι η εγγραφή του εκά-
στοτε εκλογέα που για οποιονδήποτε λόγο βρίσκεται στο εξωτε-
ρικό χωρίς κανένα δικαιολογητικό κατόπιν ηλεκτρονικής αίτησης
στο ΥΠΕΣ στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους. Συνεπώς, το
ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ και η Ελληνική Λύση οφείλουν, αφού ψήφισαν το
’21 υπέρ της ρύθµισης, να σταθούν στο ύψος των περιστάσεων
και να ψηφίσουν το ίδιο σχέδιο νόµου, και κάθε άλλη όψιµη πρό-
ταση που κατατίθεται τώρα είναι εµφανώς προσχηµατική και ως
τέτοια δεν µπορεί να γίνει αποδεκτή. 

Όπως διαφάνηκε, όµως, µετά τη χθεσινή συζήτηση περισσό-
τερα κόµµατα πρόκειται να στηρίξουν το νοµοσχέδιο, συνεπώς
ευχής έργον είναι να επιτευχθεί η ευρύτατη κοινοβουλευτική συ-
ναίνεση για ένα τόσο σηµαντικό θέµα πέραν από κοµµατικές σκο-
πιµότητες και γραµµές. Εξάλλου πάντοτε η Κυβέρνηση θα επι-
διώκει ευρεία συναίνεση σε τέτοια ζητήµατα όπως και σε σειρά
άλλων ζητηµάτων σπουδαίων για τη χώρα µας. Πρόκειται, λοιπόν,
για µια µεγάλη ιστορική ευκαιρία και για µια πολύ µεγάλη ευθύνη
που βαρύνει τον καθένα Βουλευτή πέρα και πάνω από κόµµατα.
Είναι ζήτηµα σεβασµού των απανταχού της γης Ελλήνων, αφορά
στην τήρηση από τη χώρα µας της αρχής της καθολικότητας της
ψήφου. Συνεπώς, είναι και ζήτηµα δηµοκρατίας. 

Όσο για τους φερόµενους ως δηµοκράτες αλλά στην πράξη αρ-
νητές της άρσης των περιορισµών στη συµµετοχή των αποδήµων
µας, θα παραπέµψω µετά και τις χθεσινές τοποθετήσεις που ακού-
στηκαν εδώ στο εξαίσιο και πάντα επίκαιρο ποίηµα του Κωνστα-
ντίνου Καβάφη, στα 200 π.Χ. «Αλέξανδρος Φιλίππου και οι Έλληνες
πλην Λακεδαιµονίων». Για Λακεδαιµονίους να µιλούµε τώρα;

Υπό το πρίσµα αυτό σας καλώ να τιµήσουµε τους Έλληνες
εκλογείς του εξωτερικού και να υπερψηφίσουµε το προτεινόµενο
σχέδιο νόµου και να στείλουµε έτσι ένα ισχυρό µήνυµα στην ελ-
ληνική οµογένεια, όπως τόνισε και ο Πρωθυπουργός, ότι θέλουµε
να συµµετέχουν ενεργά στα κοινά της χώρας µας και έχουµε
πάντα ανοιχτή γι’ αυτούς την πόρτα της επιστροφής τους στην
πατρίδα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει η

Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, η κ. Λιάνα
Κανέλλη.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έµοιαζε και µοι-

άζει και είναι και γι’ αυτό µπήκε ένα –βάλτε το σε εισαγωγικά, αν
θέλετε, δεν υπάρχει στον προφορικό λόγο- «εύκολο» νοµοσχέδιο
σκοπιµότητας για την Κυβέρνηση. Το έφερε εδώ, για να διευκρι-
νίσει ποιος θα είναι ο συνεργαζόµενος της Αντιπολίτευσης µαζί
της, ποια θα είναι η κεντρική πολιτική ενισχυµένη όποτε τη χρει-
άζεται, ποιο κόµµα µε απόψεις προεκλογικά υπογραµµισµένες
ως άθλιες ακροδεξιές ή οτιδήποτε άλλο, θα κληθεί καταλλήλως,
έτσι ώστε να εξυπηρετεί τις σκοπιµότητες της κυβερνητικής πο-
λιτικής το επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Μιλάµε για τις πυρκαγιές και µιλάµε ταυτόχρονα και για την
ψήφο των αποδήµων. Θα κρατήσω τον όρο, αν και δεν είναι ακρι-
βής, γιατί δεν θα µπορέσουµε να συνεννοηθούµε και δεν θα µας
καταλάβει κανένας. 

Στ’ αλήθεια κάνατε χρήση, κυρία Υπουργέ, και εσείς και ο Πρω-
θυπουργός κατά κόρον µιας λέξης η οποία είναι απαράδεκτη, «η
διευκόλυνση», υπογραµµίζοντας στην πραγµατικότητα τον βαθύ-
τατα ταξικό χαρακτήρα όλης σας της πολιτικής και στο ζήτηµα
της ψήφου. Απίστευτο πράγµα! Η διευκόλυνση! Ζούµε σε µία
χώρα όπου αλλάζουµε τις λέξεις και τις αλλοιώνουµε, για να µας
βολεύουν. 

Είναι υποχρεωτική η ψήφος στην Ελλάδα ή δεν είναι; Είναι
υποχρεωτική. Ξέρετε ότι στην Ελλάδα για απόσταση άνω των
διακοσίων χιλιοµέτρων απαλλάσσεσαι της υποχρεωτικότητας να
ψηφίσεις. Δηλαδή, τι σηµαίνει αυτό; Διακόσια χιλιόµετρα! Και κά-
θεστε και µου µιλάτε τώρα για το αν θα ψηφίσει κάποιος στη Βρα-
ζιλία ή αν θα ζει στη Νότιο Αµερική και θα πάει να ψηφίσει στη
Νέα Υόρκη. Αυτό µου λέτε. Ή αν θα δουλεύει στο Χονγκ Κονγκ
και θα πάει στην Κίνα για να ψηφίσει ή το ανάποδο. Και δεν ξέρω
εγώ από πού αλλού. Και αυτό το λέτε «διευκόλυνση». 

Κατά ποια έννοια; Ποιον διευκολύνετε; Αν θέλατε να διευκολύ-
νετε τον Έλληνα πολίτη να ασκήσει το δικαίωµά του και ταυτό-
χρονα να είναι εντάξει µε την υποχρέωση τη συνταγµατική, θα
του είχατε δωρεάν εισιτήριο για να κάνει τα διακόσια χιλιόµετρα.
Θα του δίνατε τη δυνατότητα να φεύγει από τη δουλειά του να
περάσει τα διακόσια χιλιόµετρα. Διακόσια χιλιόµετρα! Έχετε
βάλει τιµολόγιο για διόδια. Απαλλάσσεται της υποχρέωσης. Και
οι άνω των εβδοµήντα. Και καθόµαστε και συζητάµε για διευκό-
λυνση των Ελλήνων στο εξωτερικό. 

Το τι ακούστηκε εδώ µέσα είναι απίστευτο! Όταν λέω «απί-
στευτο», είναι απίστευτο! Μέχρι ο Ελευθέριος Βενιζέλος «ανα-
στήθηκε» σήµερα εδώ. Είναι και κακή µέρα, εδώ που τα λέµε.
Είναι κακή µέρα! Είναι βαθιά αντικοµµουνιστική µέρα για να επι-
καλεστεί κάποιος τον Ελευθέριο Βενιζέλο. Σαν σήµερα είχαµε το
ιδιώνυµο του Βενιζέλου, µε στόχο τους κοµµουνιστές. Και κάθε
αναφορά που γίνεται εδώ µέσα γίνεται στο «πυρ Λακεδαιµονίων,
πυρ Λακεδαιµονίων» για τους κοµµουνιστές. 

Λοιπόν, πάρτε το απόφαση. Ω ξειν, αγγέλλειν Λακεδαιµονίοις
ότι τήδε είµεθα τοις εργαζοµένοις ρήµασι πειθόµενοι». Δεν πρό-
κειται να φύγουµε από εδώ εκατό χρόνια, γιατί δεν φεύγει ο λαός
από εδώ. Πάρτε το απόφαση!. 

Καθόµαστε και συζητάµε τώρα εσπευσµένα, µεσούντος του
θέρους, και της τραγωδίας που λέγεται πυρκαγιές, οι οποίες
πυρκαγιές είναι συµφεντορολογικώς και από πλευράς εξυπηρέ-
τησης του µεγάλου κεφαλαίου απίστευτα ωραίος τρόπος να περ-
νάς µε λαϊκή ανοχή τα πράγµατα. 

Και όµως, δικαιωνόµαστε και στο ένα και το άλλο! Ο λαός
σώζει τον λαό! Δείτε το αυτή τη στιγµή να γίνεται ορατό, φανερά
µπροστά στα µάτια σας, συνδέοντας την πραγµατικότητα, το νο-
µοσχέδιο και τις πυρκαγιές διά του κοµµουνιστικού κόµµατος. 

Είναι οι Ροδίτες κάτω. Είναι οι εργαζόµενοι πυροσβέστες. Και
οι εργάτες στις ξενοδοχειακές επιχειρήσεις και οι εργαζόµενοι,
που έχουν βάλει «πλάτη» για να σωθεί ο κόσµος. Δεν είναι ούτε
ο συγκροτηµένος κρατικός µηχανισµός ούτε ο συντονισµός.
Αυτός ούτως ή άλλως εξαντλήθηκε πέντε χρόνια µετά το Μάτι
στο ότι το ανεκπαίδευτο αστικό κράτος κατάφερε να καταλάβει
µόνο ένα πράγµα ως µάθηµα: Το «112»! Και εκεί τελειώνουν όλα,
γιατί µέσα στα πέντε χρόνια δεν έχει γίνει τίποτα που να µη συ-
ντελεί στον πανικό την ώρα που ξεσπάει µία πυρκαγιά. Το 95%
λένε όλοι οι ειδικοί είναι από εµπρησµό. 

Εποµένως, ο θαυµασµός ξαφνικά προς την εργατική τάξη είναι
η ίδια η εργατική τάξη που έχει πάει από τον Απρίλη να δουλέψει
στη Ρόδο ή την Κέρκυρα και δεν µπόρεσε να ψηφίσει. Και δεν
µπόρεσε να ψηφίσει, γιατί δεν πήρε άδεια από το αφεντικό. Γιατί
δεν είχε λεφτά από τον ταπεινό και πενιχρό µισθό. 

Την ώρα που εµείς συζητάµε για την ψήφο, είναι οι ίδιοι εκεί
που ζουν διπλή την τραγωδία, που δεν µπόρεσαν να ψηφίσουν.
Και παρ’ ότι δεν µπόρεσαν να ψηφίσουν είναι εκεί και σώζουν τον
εαυτό τους, τον γείτονα, τον άνθρωπο που είναι εργοδότης τους
ενδεχοµένως εκεί και ενδεχοµένως τους πληρώνει ελάχιστα
λεφτά. Έχουν πάει για να ζήσουν σε χώρα που καίγεται και σε
περιοχή που καίγεται, για να δουλέψουν έξι µήνες και µε ταπεινά
λεφτά να επιζήσουν δώδεκα µήνες. 

Αυτοί οι άνθρωποι είναι που είναι εκεί. Είναι ένας λαός που
σώζει τον λαό. Και έρχεστε και µιλάτε για ισότητα της ψήφου για
τον Έλληνα τον δυστυχή που έφυγε στο εξωτερικό. Είναι αλή-
θεια. Υπάρχει, όµως, και δυστυχής Έλληνας που κινείται στο
εσωτερικό και δεν έχει τη δυνατότητα να ασκήσει το δικαίωµα
της ψήφου του. 

Ήρθατε και φέρατε κάτι που σας µοιάζει εύκολο και στην πρα-
γµατικότητα είναι απογυµνωτικό της πολιτικής. Απογυµνωτικό
της υποκρισίας! Απογυµνωτικό της ταξικής προσέγγισης κάθε
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ζητήµατος, η οποία, αυτή η πολιτική, κατά έναν περίεργο τρόπο
παίρνει µονίµως µία τιµολόγηση. 

Είναι κόστος να αποκτήσεις αεροπλάνα. Είναι κόστος να απο-
κτήσεις παραπανίσιους πυροσβέστες. Είναι κόστος να αποκτήσει
η χώρα κουλτούρα αξίας της ψήφου στο επίπεδο της πραγµατι-
κής δηµοκρατίας, όταν ακόµα και στους ετεροδηµότες, εξαιτίας
της δυσκολίας της ζωής, της έλλειψης χρηµάτων, της έλλειψης
δυνατότητας για το πού θα αφήσεις τα παιδιά, τι θα πει το αφε-
ντικό, δεν πάνε να ψηφίσουν µέσα στην Ελλάδα. Και έρχεστε και
µιλάτε τώρα για τους Έλληνες που βρίσκονται έξω. Δεν σας είπε
ποτέ κανείς από το ΚΚΕ να µην ψηφίσουν. 

Θα µου πείτε ότι εδώ διαστρεβλώθηκε µία κριτική στον «ΡΙΖΟ-
ΣΠΑΣΤΗ» και έγινε πολιτική απάντηση εδώ µέσα, λες και ποτέ
επέτρεψε το ήθος των κοµµουνιστών προσωπικές επιθέσεις στο
επίπεδο της λέξης «έκτρωµα», όταν εκτρωµατική παραµένει µία
πολιτική και αυτή τη λέξη και αυτό το σχόλιο δεν πρόκειται να το
αποφύγει κανείς. 

Εποµένως, εδώ δεν τίθεται ζήτηµα ψήφου. Τίθεται ζήτηµα κρι-
τικής ουσιαστικής, βαθιά πολιτικής, στ’ αλήθεια αντιλαϊκής, στ’
αλήθεια αντιδηµοκρατικής, φανερότατα υποκριτικής ως προς το
ποιος µπορεί και για ποιον λόγο –κρατείστε το cui bono, το «τις
ωφελείται»- να αλλοιώσει εκτρωµατικά το εκλογικό σώµα, µόνο
και µόνο για να το εκµεταλλευτεί. Δεν πρόκειται παρά για µια κί-
νηση κυριολεκτικά εµπρηστική, θα έλεγε κάποιος -για να είµαι και
επίκαιρη-, µιας κατάστασης που µοιάζει να είναι τάχα µου δήθεν
δηµοκρατική αλλά στην πραγµατικότητα ξεχωρίζει την «ήρα από
το σιτάρι», αυτούς που µπορούν να ψηφίσουν και αυτούς που δεν
µπορούν να ψηφίσουν. 

Η διευκόλυνση ήταν πάντοτε συνώνυµη στην Ελλάδα µε χαµη-
λότερα πράγµατα, από τη θητεία µέχρι το νοσοκοµείο και από
τις τάξεις και τις ζώνες πρώτης, δεύτερης, τρίτης του νεκροτα-
φείου, από τα αστειάκια για την πρώτη, δεύτερη, τρίτη θέση του
«Τιτανικού». 

Δεν µπορείτε να τους κάνετε όλους κατοίκους της πρώτης
θέσης σε µία χώρα όπου οι µισοί δεν κάνουν διακοπές, αυτοί που
κάνουν µπορεί να καίγονται µαζί µε αυτούς που ήρθαν απ’ έξω
«πακέτο» για να κάνουν διακοπές. Αυτοί που έχουν δεν κινδυ-
νεύουν ούτε από τις πυρκαγιές ούτε από την πολυκοσµία ούτε
από την άσκηση ψήφου δοτής τιµητικά ιθαγένειας ελληνικής. 

Κατ’ αυτή την έννοια, νοµίζω ότι θα έπρεπε να αντιµετωπίζετε
µε πολύ µεγαλύτερη σοβαρότητα τη στάση του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος, γιατί χωρίς αυτή και χωρίς την καλλιέργεια της λαϊκής
αντίδρασης στα πραγµατικά ουσιαστικά λαϊκά προβλήµατα η
ψήφος παύει να είναι όπλο υπεράσπισης των δικαιωµάτων του
λαού και ενίοτε στρέφεται εναντίον του. 

Έχουµε δίκιο. Είχαµε δίκιο. Και κανένα ιδιώνυµο δεν θα το στα-
µατήσει ποτέ, ακόµα κι αν είναι πρόχειρη κριτική να βάλουµε
µυαλό. Επειδή δεν βάλαµε µυαλό σώζεται κόσµος, και αυτό το
δείχνουν οι άνθρωποι που είναι στον δρόµο και βοηθάνε τους άλ-
λους ανθρώπους που καίγονται.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει η

Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία, η κ. Καλλιόπη
Βέττα. 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
H σκέψη µας σήµερα, όπως και τις προηγούµενες ηµέρες βρί-

σκεται στα πύρινα µέτωπα που συνεχίζονται για όγδοη ηµέρα,
στους πυρόπληκτους, στους ανθρώπους που δίνουν την µάχη µε
τις φωτιές, στους εθελοντές και τους πυροσβέστες.

Ανικανότητα, καταστροφή, αναποτελεσµατικότητα από το επι-
τελικό κράτος παρά τις διαβεβαιώσεις για ετοιµότητα, επιτελικό
σχεδιασµό, κύριε Στυλιανίδη, του κρατικού µηχανισµού και όλα
στον βωµό της επικοινωνίας. 

Ο κ. Μητσοτάκης, µας µίλησε για την κλιµατική κρίση όταν
λίγες ηµέρες µόλις πριν στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, οι Ευρω-
βουλευτές του κόµµατός του καταψήφισαν τον νόµο για την απο-
κατάσταση της φύσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχικά να ευχηθώ από το Βήµα
της Βουλής σε όλες και σε όλους τους συναδέλφους µια παρα-
γωγική και γόνιµη κοινοβουλευτική θητεία. Να βεβαιώσω επίσης
ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ ως Αξιωµατική Αντιπο-

λίτευση θα είναι παρούσα και µε οξυµένα αντανακλαστικά, ώστε
να αναδεικνύει και να στηλιτεύει τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες
που υπονοµεύουν τα συµφέροντα των πολιτών και παράλληλα να
προτείνει τεκµηριωµένες πολιτικές και προοδευτικές δράσεις για
την άµβλυνση των ανισοτήτων και για τη συνολική και συλλογική
ευηµερία. 

Να ξεκινήσω, λοιπόν, την οµιλία µου για το νοµοσχέδιο, λέγο-
ντας ότι προκαλεί µεγάλη απορία η σπουδή της Κυβέρνησης να
εισάγει προς ψήφιση, λίγες µέρες µετά τις προγραµµατικές δη-
λώσεις, ένα νοµοσχέδιο για την ψήφο των αποδήµων χωρίς δια-
βούλευση, χωρίς ουσιαστική συζήτηση, µε τις περιορισµένες
διαδικασίες, µιας και το περιεχόµενό τους συζητήθηκε µόλις για
δύο ηµέρες πριν εισέλθει στην Ολοµέλεια. 

Το αποτέλεσµα είναι ότι δεν υπάρχει ευρεία συναίνεση, όπως
αυτή που επιτεύχθηκε το 2019, γεγονός που δηµιουργεί εντάσεις
και αντιπαραθέσεις που δεν ωφελούν τον σκοπό της ακόλλητης
εκλογικής συµµετοχής των αποδήµων. 

Επί της ουσίας πρέπει να αναφέρουµε τα εξής: Υπάρχει πλή-
ρης σύµπνοια σε όλο το Σώµα ότι οι Έλληνες πολίτες απανταχού
της γης µπορούν και πρέπει να ασκούν τα νόµιµα πολιτικά και
εκλογικά τους δικαιώµατα. Σε αυτό δεν διαφωνεί κανείς, πολύ
περισσότερο εµείς που αξιακά πιστεύουµε ότι η συµµετοχή των
πολιτών είναι ύψιστο δικαίωµα και ευθύνη. 

Παράλληλα, ωστόσο, οφείλουµε να αντιµετωπίσουµε το θέµα
µε τη δέουσα σοβαρότητα, ώστε να διευκολύνουµε την άσκηση
του εκλογικού δικαιώµατος σε κάθε Απόδηµο Έλληνα, αποδίδο-
ντας πλήρη δικαιώµατα εκλέγειν και εκλέγεσθαι στους συµπα-
τριώτες µας σε όλον τον κόσµο και παράλληλα να διατηρήσουµε
την ισορροπία του εκλογικού σώµατος. 

Να σηµειώσουµε εδώ ότι κάθε χώρα που έχει ευρύ δίκτυο δια-
σποράς, θεσµοθετεί ένα συγκεκριµένο εκλογικό σύστηµα µε απα-
ραίτητες δικλίδες που κυµαίνονται από περιορισµό συµµετοχής
έως αποκλεισµό των αποδήµων τους. Μάλιστα χώρες µε µεγάλη
διασπορά όπως είναι η Ιρλανδία, η Κύπρος, το Ισραήλ, η Αρµενία
αποκλείουν εντελώς τους κατοίκους εξωτερικού από τη δυνατό-
τητα να ψηφίσουν, ακόµη κι όταν τυγχάνει να βρίσκονται στη
χώρα την ηµέρα των εκλογών. 

Εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ πιστεύουµε αντίθετα ότι δεν πρέπει να
υπάρξει καµµία δικλείδα. Όλες και όλοι οι εγγεγραµµένοι στους
εκλογικούς καταλόγους µπορούν και πρέπει να ψηφίσουν στις
εκλογές. Ακόµη περισσότερο θεωρούµε ότι η σχέση αυτή των
αποδήµων µε τη χώρα δεν πρέπει να εξαντλείται µόνο στην εκλο-
γική διαδικασία στην άπαξ ψήφιση αλλά να έχει συνέχεια και
βάθος. 

Εξάλλου γι’ αυτό ήµασταν το µόνο κόµµα που είχε κοινοβου-
λευτική πρόταση για το θέµα, όπως και αντίστοιχη για τη συντα-
γµατική Αναθεώρηση. Διότι στηρίζουµε το δικαίωµα στην πράξη
και όχι για ψηφοθηρική άγρα. 

Ωστόσο, πρέπει να δούµε και πρακτικά ζητήµατα που αφορούν
τις εκλογικές περιφέρειες, τους καταλόγους, την καταµέτρηση
των ψήφων, την επιστολική ψήφο, την απογραφή των αποδήµων
και µια σειρά άλλων δυσεπίλυτων θεµάτων που προκαλούν ερω-
τήµατα. Σε αυτό το ζήτηµα της αποσαφήνισης των εκκρεµοτήτων
η Κυβέρνηση δεν λέει τίποτα, κυρία Υπουργέ. 

Αντιθέτως, εµείς καταθέσαµε µια πλήρη τροπολογία που την
είχαµε προτείνει προς ψήφιση το 2021 η οποία είναι σαφής, τε-
κµηριωµένη και δίκαιη. Σέβεται απόλυτα το εκλογικό δικαίωµα,
ακόµη και ανθρώπων που έχουν δεκαετίες να βρεθούν στη χώρα
και ταυτόχρονα εξασφαλίζει τη σταθερότητα, την αντιπροσωπευ-
τικότητα και τη δικαιοσύνη. 

Προτείνουµε οι Έλληνες του εξωτερικού να ψηφίζουν από τον
τόπο κατοικίας τους χωρίς κωλύµατα και αστερίσκους για τέσ-
σερις εκλογικές περιφέρειες αποδήµων, ώστε να εκλέγουν τους
δικούς τους εκπροσώπους, όπως εξάλλου ζητούν και οι ίδιοι µε
την έκθεση προεδρείου του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού
αλλά και η Εθνική Επιτροπή Δικαιωµάτων του Ανθρώπου µε έκ-
θεσή της, την οποία τότε εισηγούνταν ο νυν Υπουργός Επικρα-
τείας, κ. Γεραπετρίτης, που σήµερα µάλλον έχει άλλη άποψη. 

Η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ υιοθετεί το γαλλικό, ιταλικό και πορτο-
γαλικό µοντέλο και στον πυρήνα της σέβεται απόλυτα το εκλο-
γικό δικαίωµα όλων των εγγεγραµµένων και ταυτόχρονα ισο-
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σταθµίζει, όπως είναι απολύτως θεµιτό, τις όποιες στρεβλώσεις
προκύπτουν από την τροποποίηση του εκλογικού σώµατος. 

Εν κατακλείδι, εµείς θέλουµε οι απόδηµοι να είναι στο Κοινο-
βούλιο, να εκπροσωπούν τις περιφέρειές τους, να ελέγχονται
από τους εκλογείς τους και να έχουν πραγµατική συµµετοχή στο
πολιτικό σύστηµα της χώρας. 

Αποτελεί µεγάλη παραδοξότητα και υποκρισία να µας καταλο-
γίζετε το αντίθετο από τη Νέα Δηµοκρατία που δεν πήρε καµµία
πρωτοβουλία, ώστε να διευκολύνει το εκλογικό δικαίωµα των Ελ-
λήνων του εσωτερικού να ψηφίζουν από τον τόπο διαµονής τους. 

Έτσι αποκλείστηκαν οι νέες και οι νέοι, οι εργαζόµενοι στον
τουρισµό και την εστίαση, γεγονός που οδήγησε στο δυσθεώ-
ρητο ποσοστό της αποχής, κάτι για το οποίο συνάδελφοι της Κυ-
βέρνησης δεν πρέπει να αισθάνονται και υπερήφανοι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νοµοθετική πρωτοβουλία του
ν.4648/2019 έδειξε ότι έχει περιορισµένο ορίζοντα, καθώς η συµ-
µετοχή απείχε των προσδοκιών. Χρειάζεται, λοιπόν, µια ολιστική
και ισορροπηµένη προσέγγιση για τη διευκόλυνση των εκλογικών
και πολιτικών δικαιωµάτων των αποδήµων. Μάλιστα για πολλούς
από αυτούς αξίζει έστω και µια ηθική ικανοποίηση, καθώς έφυγαν
από τη χώρα την περίοδο της φτωχοποίησης του 2010 – 2014,
όπου η κατακρήµνιση του ΑΕΠ και η γιγάντωση της ανεργίας θό-
λωσε τα όνειρά τους για ένα καλύτερο µέλλον στη χώρα µας. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν κάνει τίποτα από αυτά που υπό-
σχεται για τους απόδηµους και πρέπει να καταψηφιστεί. Η οµο-
γένεια αξίζει την προσοχή και την ουσιαστική διευκόλυνση µας
να συµµετέχει, να αλληλοεπιδρά µε τη χώρα. Δεν αξίζει στους
συµπατριώτες µας στο εξωτερικό να αντιµετωπίζονται ως εκλο-
γική πελατεία, απαξιώνοντας την αγάπη τους για την Ελλάδα. 

Είναι ευθύνη όλων µας να ενισχύσουµε τους δεσµούς τους και
να µην ευτελίσουµε τα κοινωνικά και πολιτικά δικαιώµατα τους
αλλά και τη φιλοπατρία τους. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Χρήστος Στυλιανίδης. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι, είναι ειλικρινά µεγάλη
µου τιµή και χαρά, είναι η πρώτη µου οµιλία που απευθύνοµαι
σήµερα στο ελληνικό Κοινοβούλιο ως Βουλευτής Επικρατείας.
Οι προηγούµενες ήταν µε την ιδιότητα του Υπουργού. 

Είναι όντως συγκινητικό γιατί µπορώ να µιλήσω στο πλαίσιο
µιας κοινοβουλευτικής συζήτησης ως Βουλευτής Επικρατείας
του ελληνικού Κοινοβουλίου, διατηρώντας την ιδιότητά µου ως
Έλληνας πολίτης και ταυτόχρονα ως Έλληνας της Κύπρου, Κύ-
πριος πολίτης. Εν πάση περιπτώσει, δεν είναι νατουραλιζέ. 

Θέλω να πω δυο λόγια για αυτό το πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο
που συζητούµε σήµερα, παρ’ όλο που νοµίζω ότι µε τις παρεµ-
βάσεις και των πολιτικών Αρχηγών και του Πρωθυπουργού αλλά
και της ίδιας της Υπουργού που το έφερε µέχρι εδώ, έχει εξα-
ντληθεί η συζήτηση των επιχειρηµάτων. 

Δεν θα µπω στην ουσία της συζήτησης των επιχειρηµάτων,
απλώς θέλω να πω, έχοντας την εµπειρία του Κυπριακού Κοινο-
βουλίου και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, έχω το κακό προνό-
µιο να είναι το τρίτο Κοινοβούλιο στο οποίο συµµετέχω και έχω
µια εµπειρία στα κοινοβουλευτικά. 

Συνήθως, τέτοια νοµοθετήµατα σε όλα τα κοινοβούλια αντιµε-
τωπίζονται µε µία συναινετική διάθεση. Διότι, όντως, όπως και ο
Πρωθυπουργός και η Νίκη Κεραµέως το έχουν πει πολύ παρα-
στατικά, δεν υπάρχει ιδεολογική συζήτηση στο θέµα αυτό. Η
ψήφος των Ελλήνων του εξωτερικού, όλων εµάς που ονοµαζό-
µαστε Έλληνες του εξωτερικού, δεν έχει χρώµα ούτε πράσινο
ούτε µπλε ούτε κόκκινο.

Πιστεύω ότι -αν διακρίνω την ιδεολογική άποψη των συναδέλ-
φων από το Κοµµουνιστικό Κόµµα, που διαφωνώ αλλά την σέβο-
µαι, είναι µια άλλη αλλά την σέβοµαι- οι άλλες απόψεις επιχει-
ρούν να βελτιώσουν το νοµοσχέδιο; Νοµίζω µπορούσαν µε έναν
τρόπο πιο εποικοδοµητικό, πιο συναινετικό να δώσουν την ψήφο
αυτή τη στιγµή κι όπως σε όλα τα νοµοσχέδια, η ζωή επιβάλλει
βελτιώσεις και να συζητούσαµε πάνω σε επόµενο στάδιο τη βελ-

τίωση ενός νοµοσχεδίου.
Η προηγούµενη συνάδελφος µίλησε για την Κύπρο. Θέλω να

την ενηµερώσω, επειδή ήµουν εισηγητής στο κυπριακό κοινοβού-
λιο το 2006 που καθιερώσαµε τα εκλογικά κέντρα εξωτερικού.
Εγώ πριν λίγο στις προεδρικές εκλογές, πριν τρεις τέσσερις
µήνες, ψήφισα στην Αθήνα ως Κύπριος εκλογέας. Η Κύπρος έχει
δυνατότητα ψήφου σε εκλογικά κέντρα του εξωτερικού και
έχουµε µεγάλη συµµετοχή, κυρίως από την παροικία στο Λονδίνο
αλλά και σε άλλες παροικίες σε όλη την Ευρώπη, ακόµα και σε
περιοχές που έχουµε εργαζόµενους, όπως στο Ντουµπάι και
άλλες αραβικές χώρες, και δεν υπήρξε ποτέ κανένα πρόβληµα
σε αυτή τη συµµετοχή κι ούτε είδαµε να εµφανίζεται αυτό που
λέτε εσείς ως επιχείρηµα ότι κάποια στιγµή θα έχουµε τόση µα-
ζική προσέλευση οµογενών, έτσι ώστε να ανατραπεί η ισορροπία
των ψήφων του εσωτερικού µε τις ψήφους του εξωτερικού. 

Δεν είναι έτσι τα πράγµατα. Οι νέοι άνθρωποι, δυστυχώς, που
µεγαλώνουν στην διασπορά, πολλές φορές για διάφορους λό-
γους δεν έχουν επαφή µε την ελληνική κυπριακή πραγµατικότητα
και γι’ αυτό δεν θέλουν να ασχοληθούν. Θα κάνουµε µεγάλη προ-
σπάθεια να τους πείσουµε. 

Είχα κάνει µια περιοδεία εγώ προεκλογικά στην Αµερική, στην
Νέα Υόρκη, σε όλη την Ευρώπη, και σας λέω ότι -εκτός από την
γκρίνια ότι το νοµοσχέδιο δεν ήταν καλό και δεν τους έδινε την
δυνατότητα να ψηφίσουν- δεν υπάρχει αυτός ο φόβος που δια-
κρίνω στη σκέψη σας ότι θα υπάρξει αυτή η ανατροπή. Μακάρι
να µπορέσουµε να πείσουµε όσο το δυνατόν περισσότερους αν-
θρώπους να ψηφίζουν γιατί το δικαιούνται, και να µη νιώθουν ως
Έλληνες δεύτερης κατηγορίας. 

Θεωρώ ότι έπρεπε αυτό το νοµοσχέδιο να περάσει πιο συναι-
νετικά, ακριβώς για να αρχίζει να χτίζεται µια κουλτούρα συναί-
νεσης η οποία χρειάζεται στη σηµερινή εποχή που πάρα πολλά
από τα ζητήµατα έχουν υπερβεί τους παλιούς ιδεολογικούς δια-
χωρισµούς. 

Κι εδώ θέλω να µπω στο θέµα των πυρκαγιών, γιατί ειπώθηκε
µια έµµεση κριτική από την κυρία συνάδελφό πριν: «Κύριε Στυ-
λιανίδη, τι έγινε µε την ετοιµότητα και την προετοιµασία;». Από
αυτό το Βήµα ως Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας είχα πει τρία σηµεία που τα θεωρώ καίρια. 

Το πρώτο ήταν, ότι αυτό το Υπουργείο πρέπει να είναι ένα
Υπουργείο οριζόντιο και να είναι περίπου κάποια στιγµή, όπως
και σε άλλες χώρες της Ευρώπης, ο Υπουργός κοινής αποδοχής.
Και θυµάµαι την κριτική που µου έκανε ο κ. Τσίπρας ότι «δεν είσαι
οικουµενικός Υπουργός, κύριε Στυλιανίδη». Δεν είπα ποτέ ότι
είµαι οικουµενικός Υπουργός αλλά πιστεύω ακράδαντα ότι αυτό
το Υπουργείο, το Υπουργείο της Κλιµατικής Κρίσης, πρέπει να
είναι Υπουργείο που να ξεπεράσει τις ιδεολογικές αντιπαραθέ-
σεις. 

Το δεύτερο σηµείο που είχα πει, είναι ότι για να χτίσεις ένα
σύγχρονο αποτελεσµατικό µηχανισµό πολιτικής προστασίας που
θα βασίζεται στο τρίγωνο πρόληψη, προετοιµασία, ετοιµότητα,
ανθεκτικότητα, χρειάζεσαι τουλάχιστον δέκα χρόνια. Είχα ζητήσει
επίσκεψη από τους Γάλλους και τους Ιταλούς και οι άνθρωποι
που στελεχώνουν σήµερα το κέντρο επιχειρήσεων έκαναν επι-
σκέψεις σε τρία σύγχρονα τέτοια κέντρα επιχειρήσεων, κι αυτό
που τους είπαν και εγώ µαζί τους ήταν αυτό: «Μην περιµένετε να
φτάσετε στο µάξιµουµ των αποδόσεων σας µέσα σε ένα ή δύο
χρόνια, ιδιαίτερα σε µια Ελλάδα, όπου δυστυχώς τα γραφειοκρα-
τικά εµπόδια είναι απίστευτα». Δεν µπορείτε να φανταστείτε, ενώ
ξεκινήσαµε όλες τις διαδικασίες για διαγωνισµούς για να αξιο-
ποιηθεί το µεγάλο πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» των δύο δισεκατοµµυρίων
που είναι 99% ευρωπαϊκά λεφτά, τι δυσκολίες βρίσκουµε από εν-
στάσεις. Δεν έχω ξαναζήσει τέτοιο πράγµα και αυτά δεν µπορούν
να λυθούν -άποψή µου- µόνο από έναν Υπουργό ή από µία κυ-
βέρνηση.

Γι’ αυτό πιστεύω στο οριζόντιο του Υπουργείου για να µπορέ-
σει να επιταχύνει τις διαδικασίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ένα λεπτό, αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε.
Έχει γίνει πολύ µεγάλη δουλειά στο κέντρο επιχειρήσεων.

Όπως και ο Πρωθυπουργός σε µία εξαιρετική δευτεροµιλία που
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ήταν ουσία επιχειρήµατα και γνώση του αντικειµένου, είπε όποιος
θέλει είναι ευπρόσδεκτος να το επισκεφτεί ακόµα και τη στιγµή
της κρίσης για να δείτε πώς γίνεται η διαχείριση αυτής της κρί-
σης. 

Έχουµε φτάσει στο σηµείο να συζητούµε πόσο θα βοηθήσει
την παρουσία µιας εθνικής βάσης δεδοµένων σύγχρονης ακόµα
και το artificial intelligence, δηλαδή να µπούµε σε τόσο σύγχρονες
αντιλήψεις διαχείρισης των κρίσεων. Και επαναλαµβάνω ότι αυτό
το πράγµα θέλει χρόνο να στηθεί. Υπάρχει ένα θέµα επικάλυψης
αρµοδιοτήτων τοπικής αυτοδιοίκησης περιφέρειας και όλα αυτά
ή στη διαχείριση των κρίσεων. Επιχειρήσαµε να το βελτιώσουµε
αλλά αντιλαµβάνεστε ότι εδώ χρειάζεται µια νέα κουλτούρα που
θα χτιστεί όπως και στο θέµα των δασικών υπηρεσιών. 

Τελειώνοντας επειδή ειπώθηκαν πολλά για τα µέσα του Πυρο-
σβεστικού Σώµατος θα ήθελα να αναφέρω τα εξής: Η κ. Γεροβα-
σίλη τότε βοήθησε πολύ να λυθεί ένα θέµα που είχε σχέση µε τις
διαφανείς διαδικασίες ή στην µίσθωση εναέριων µέσων µέσω
NSPA (NATO Support and Procurement Agency). Με την ανοχή
του ΣΥΡΙΖΑ και τη στήριξη του ΠΑΣΟΚ η Νέα Δηµοκρατία έλυσε
ένα µεγάλο πρόβληµα χρέους οκτώ εκατοµµυρίων, και γι’ αυτό
σήµερα έχουµε τα περισσότερα εναέρια µέσα που είχε ποτέ η
χώρα, τα περισσότερα εναέρια µέσα που ενδεχοµένως έχουµε
σε σύγκριση µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες µε το λιγότερο κόστος. 

Υπάρχουν επιχειρήµατα. Θα γίνει νέα συζήτηση. Εγώ δεν πι-
στεύω σε αντιπαράθεση σε αυτόν τον τοµέα. Δεν έχει νόηµα µια
αντιπαράθεση, απλώς πρέπει να ειπωθούν τα πράγµατα µε γεγο-
νότα για να µπορέσουµε να συζητήσουµε. Και ο Πρωθυπουργός
ζήτησε χθες να βρεθούν οι συναινέσεις, ακριβώς γιατί η κλιµατική
κρίση δεν είναι ένα θέµα που αντιµετωπίζεται µε υψηλούς τόνους
από το χώρο της Βουλής. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο
Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, κ. Κωνστα-
ντίνος - Βασίλειος Μεταξάς. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι, από την πρώτη στιγµή της κατάθεσης του
νοµοσχεδίου, στην προσπάθεια να διαµορφωθούν, κυρίως, µέσα
στην κοινωνία συνθήκες στήριξης µιας πολύ σοβαρής αλλαγής
στον εκλογικό νόµο µε σοβαρές και επικίνδυνες προεκτάσεις Και
τι δεν έχουµε ακούσει από τοποθετήσεις στελεχών της Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και των νέων στηριγµάτων για
το αντιλαϊκό σας έργο που φαίνεται ότι έχετε βρει εδώ µέσα.
Μέχρι και το ότι η σηµερινή ρύθµιση είναι ταξική ακούσαµε να
λέγεται από στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας και πως η πρόταση
της Κυβέρνησης αφορά τους µη πλουσίους.

Όµως ούτε κουβέντα λέξη δεν ακούσαµε για τις σοβαρές εν-
στάσεις που έθεσε εξ αρχής το ΚΚΕ για τα πολύ σοβαρά ερωτή-
µατα που θέτουµε σε όλη τη διάρκεια της συζήτησης. Και θα
επιµείνουµε: Είναι ή δεν είναι αλλοίωση του εκλογικού σώµατος
ή απόκτηση δικαιώµατος ψήφου στη βάση του αναχρονιστικού
δικαίου του αίµατος; Κάτι που εµµέσως οµολόγησε στην οµιλία
του ο Πρωθυπουργός λέγοντας ότι το νοµοσχέδιο διευρύνει το
εκλογικό σώµα. Μπορεί να αποφασίζει κάποιος που δεν έχει κα-
νέναν οικονοµικό, κοινωνικό δεσµό ακόµη και στοιχειώδη επαφή
µε την Ελλάδα, για πολιτικές που θα εφαρµοστούν, κυρίως, στη
χώρα; 

Και το ζήτηµα δεν αφορά µόνο τις βουλευτικές εκλογές. Αύριο
µπορεί να γίνει ένα δηµοψήφισµα. Πώς θα µπορέσει να απαντή-
σει στο οποιοδήποτε ερώτηµα που θα τεθεί, πόσω µάλλον να κα-
θορίσει µε την ψήφο του το ίδιο το αποτέλεσµα; Δεν λέµε τίποτα
διαφορετικό από αυτό που ισχύει σχεδόν παντού στον κόσµο. Για
τη λεγόµενη διεθνή πείρα στην οποία αναφέρεται συνεχώς η Κυ-
βέρνηση χωρίς να δίνει ούτε ένα στοιχείο ούτε ένα παράδειγµα
αυτής. 

Έχουµε παραθέσει πολύ συγκεκριµένα στοιχεία για το τι συµ-
βαίνει σε άλλες χώρες και µάλιστα ενδεικτικά, σε µια γκάµα άλ-
λων κρατών, για το ίδιο ζήτηµα που συζητάµε. Δεν έχουµε ακού-
σει αντίλογο, επειδή δεν υπάρχει σοβαρός αντίλογος. Και ανα-
φερόµαστε στη γενική πρακτική των χωρών που αποφασίζουν να

προχωρήσουν στη διαδικασία της εξασφάλισης δικαιώµατος
ψήφου για όσους δεν ζουν στη χώρα. 

Έτσι στην Κύπρο αφορά µόνο όσους προσωρινά, την περίοδο
των εκλογών, βρίσκονται στο εξωτερικό. Ισχύει ή δεν ισχύει;
Ισχύει. 

Στην Αυστραλία επιτρέπεται, µόνο εφόσον απουσιάζουν µέχρι
έξι χρόνια από τη χώρα. 

Στη Γερµανία, εφόσον µετά την ηλικία των δεκατεσσάρων ετών
έχουν ζήσει στη Γερµανία επί ένα συνεχόµενο τρίµηνο και δεν
έχουν παρέλθει είκοσι πέντε χρόνια από εκείνο το τρίµηνο. Μά-
λιστα στη Γερµανία από το 1998 δεν υπήρχε κάποιος χρονικός
περιορισµός για το δικαίωµα ψήφου στους εκτός επικρατείας ψη-
φοφόρους. Όµως µε την αναθεώρηση της νοµοθεσίας το 2013
επανήλθε το όριο των είκοσι πέντε ετών.

Στο Ηνωµένο Βασίλειο δεκαπέντε χρόνια, στη Δανία δύο χρό-
νια, ενώ ακόµα και σε χώρες µε λιγότερους περιορισµούς, όπως
οι Ηνωµένες Πολιτείες, τηρούνται κατ’ αρχάς στοιχειώδεις εγ-
γυήσεις για τη σύνδεση του απόδηµου µε τη χώρα, όπως η επι-
βεβαίωση της επιλογής του να ψηφίζει ως απόδηµος ανά τακτά
χρονικά διαστήµατα ή η επικαιροποίηση των στοιχείων του. Για
παράδειγµα, πρέπει να δίνεται η διεύθυνση κατοικίας που διέµενε
ο ίδιος ή η οικογένειά του στις Ηνωµένες Πολιτείες ως προϋπό-
θεση εγγραφής στους εκλογικούς καταλόγους και άλλα. 

Μάλιστα το κοµβικό ζήτηµα της ανάγκης να υπάρχει ουσιαστι-
κός δεσµός του ψηφοφόρου µε τη χώρα στην οποία ψηφίζει,
υποστηρίζεται ακόµη και σε αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικα-
στηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. Για παράδειγµα µε αφορµή
περίπτωση στο Ηνωµένο Βασίλειο, έχει αποφανθεί πως είναι από-
λυτα εύλογο να περιορίζεται το εκλογικό δικαίωµα στους πολίτες
που έχουν στενή σχέση µε τη χώρα καταγωγής τους και ως εκ
τούτου επηρεάζονται πιο άµεσα από τους νόµους της. Και προ-
σθέτει ότι ο χρονικός περιορισµός των δεκαπέντε χρόνων εξυπη-
ρετεί την αποφυγή προβληµάτων αυθαιρεσίας σε διαφορετική
περίπτωση. 

Στην ίδια περίπτωση αναφέρει ότι δεν βρέθηκε κανένα στοιχείο
που να οδηγεί στο συµπέρασµα ότι τα κράτη θεσπίζουν το δι-
καίωµα ψήφου σε κατοίκους του εξωτερικού χωρίς κανέναν πε-
ριορισµό, κάτι που σε αντίστοιχη περίπτωση στην Ελλάδα σε
νοµολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου λέει και ρητά αναφέρει
ότι δεν είναι αντισυνταγµατικό για την Ελλάδα, που µιλάτε για
αντισυνταγµατικότητα. 

Μάλιστα σε µια σειρά άλλων αποφάσεων το Ευρωπαϊκό Δικα-
στήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου αναφέρει τέσσερις βασικούς
λόγους για την ανάγκη ύπαρξης κάποιων περιορισµών στο δι-
καίωµα ψήφου των κατοίκων εκτός επικρατείας, ότι είναι λιγό-
τερο άµεσα ενδιαφερόµενοι για τα καθηµερινά προβλήµατα της
χώρας τους και έχουν γι’ αυτά αντικειµενικά λιγότερες γνώσεις,
ότι είναι αρκετά δύσκολο οι υποψήφιοι να παρουσιάσουν τα προ-
εκλογικά προγράµµατα στους κατοίκους εξωτερικού για τον επι-
πρόσθετο λόγο ότι εκείνοι επηρεάζονται λιγότερο από αυτά, το
πρόβληµα της σχέσης του δικαιώµατος ψήφου και της επίδρα-
σης των συνεπειών των πολιτικών που επιλέγει κάποιος και ως εκ
τούτου την «εύλογη ανησυχία», όπως την αποκαλεί, του γεγονό-
τος πως όσοι µένουν στο εξωτερικό θα επηρεάζουν τις πολιτικές
αποφάσεις που θα έχουν αντίκτυπο πρωτίστως στους κατοίκους
που µένουν µέσα στη χώρα. 

Αυτά, επαναλαµβάνουµε, τα λέει το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου και είναι και απάντηση σε σχέση µε τα
όσα ακούστηκαν από µεριάς Πλεύσης Ελευθερίας περί «στραγ-
γαλισµού του δικαιώµατος» µε το να υπάρχουν κάποια κριτήρια,
αλλά και τα περί «ιδεοληψιών του ΚΚΕ», που ανέφερε ο εισηγη-
τής της Νέας Δηµοκρατίας, ή τα περί «µοναχικού αναχρονισµού»,
που είπε ο Πρωθυπουργός χθες στην οµιλία του. 

Κυρίες και κύριοι, ασφαλώς εκ µέρους του ΚΚΕ δεν έχουµε αυ-
ταπάτες για το χαρακτήρα των αστικών δικαστηρίων πόσω µάλ-
λον σε αυτό το επίπεδο, ούτε αποσπώµαστε από την πραγµα-
τικότητα που λέει ότι οι όροι για το δικαίωµα ψήφου τελικά δια-
µορφώνονται σε συγκεκριµένες πολιτικές, οικονοµικές και κοινω-
νικές συνθήκες, µε βάση τις επίσης συγκεκριµένες επιλογές,
µέσα στο πλαίσιο της λειτουργίας του αστικού πολιτικού συστή-
µατος. 

1688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Διότι αυτό είναι που κάνετε εσείς. Προσπαθείτε -πιθανά µέσα
και στη βιασύνη σας, που επίσης προκαλεί ερωτήµατα- να πα-
ρουσιάζετε το µαύρο άσπρο, επαναλαµβάνοντας µονότονα δια-
κηρύξεις και συνθήµατα κενά περιεχοµένου, χωρίς καµµία
αποδεικτικότητα, χωρίς επιχειρήµατα -και ποια εξάλλου να αξιο-
ποιήσετε, αφού εµείς τα παρουσιάσαµε και σας διαψεύδουν πα-
νηγυρικά- µε στόχο να περάσετε ένα αντιλαϊκό πολυεργαλείο. 

Διότι για τέτοιο ακριβώς µιλάµε, για ένα νοµοσχέδιο µε πολλα-
πλή στόχευση, για την αλλοίωση του εκλογικού αποτελέσµατος,
για την αξιοποίηση των αποδήµων ως πολιτικής εφεδρείας µε
ενεργή παρέµβαση των οικονοµικών λόµπι, αντιµετωπίζοντας
τους απόδηµους ως κουκιά αλλά και προσπαθώντας να τους
στοιχίσετε και µέσω αυτών να ενισχύσετε την προσπάθεια να
στοιχηθεί ο ελληνικός λαός πίσω από τις τωρινές επιδιώξεις των
µονοπωλιακών οµίλων της χώρας, αυτά που ο εισηγητής της
Νέας Δηµοκρατίας ονόµασε προκλήσεις της εποχής κοιτώντας
µπροστά τη διαφαινόµενη νέα καπιταλιστική οικονοµική κρίση,
την όξυνση των ήδη επικίνδυνων ανταγωνισµών που αυτή θα προ-
καλέσει στο έδαφος ενός πολέµου που βρίσκεται σε εξέλιξη και
κλιµακώνεται µε τη συµµετοχή και της χώρας, και µάλιστα στην
πρώτη γραµµή, στο πλαίσιο της γενικότερης κλιµάκωσης της σύ-
γκρουσης ανάµεσα στα ιµπεριαλιστικά στρατόπεδα. Πρόκειται
γι’ αυτό, δηλαδή, που ονοµάζεται «εθνική ενότητα», «εθνική υπό-
θεση». 

Είναι, λοιπόν, ένα αντιδραστικό νοµοσχέδιο από κάθε άποψη,
που το ΚΚΕ το καταψηφίζει.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστάσιος (Τάσος) Δηµο-
σχάκης. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχα-
ριστώ πολύ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διήµερη συζήτηση του νοµο-
σχεδίου εθνικής σηµασίας συµπίπτει µε την χθεσινή επέτειο συ-
µπλήρωσης των σαράντα εννιά ετών από την αποκατάσταση της
δηµοκρατίας. Η 24η Ιουλίου του 1974 άλλαξε µια για πάντα τη
ροή της ιστορίας στην Ελλάδα, γιατί στέριωσε τον ευρωπαϊκό
προσανατολισµό της και όχι µόνο, όπως ιστορική είναι και η χθε-
σινή συµπλήρωση ενός αιώνα από την υπογραφή της Συνθήκης
της Λωζάνης, της 24ης Ιουλίου του 1923, µια συνθήκη ειρήνης µε
πολύ πόνο για τις αλησµόνητες πατρίδες και τους κατοίκους
αυτών. Καθόρισε όµως µια για πάντα τα σύνορα της χώρας µας
µε τη γειτονική Τουρκία, προσδιορίζοντας µεταξύ άλλων τον
ακριτικό Έβρο ως το µόνο διασυνοριακό σηµείο εισόδου-εξόδου,
ως τον βασικό πυλώνα του ελληνικού κράτους και της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης.

Υπό το πρίσµα, λοιπόν, των ιστορικών επετείων αλλά και σε
πλέον κατάλληλα ώριµες συνθήκες, η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας επιλέγει ως πρώτο νοµοθέτηµα της νέας τετραετίας,
για λόγους υψηλού πατριωτικού συµβολισµού, ένα νοµοσχέδιο
υπερκοµµατικό, ένα νοµοσχέδιο µε εθνική προοπτική, ένα νοµο-
σχέδιο που θα ενισχύσει τη φωνή του οικουµενικού Ελληνισµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε αντιµέτωποι µε µια
ιστορική ευκαιρία και θα πρέπει να επιλυθεί µια εκκρεµότητα σα-
ράντα οκτώ ετών, ώστε οι συµπατριώτες µας που διαµένουν ή
βρίσκονται στο εξωτερικό την ηµέρα των εκλογών να µπορούν
να ασκήσουν το δικαίωµα της ψήφου χωρίς περιορισµούς. Διότι
δεν διαφέρουµε σε τίποτα, διότι όλοι έχουµε την αυτή ταυτότητα,
το αυτό διαβατήριο και γι’ αυτό είµαστε εγγεγραµµένοι σε δηµο-
τολόγια και εκλογικούς καταλόγους δήµου της χώρας. 

Ενισχύουµε, λοιπόν, µε σεβασµό την ισότιµη µεταχείριση του
συνόλου των µελών του εκλογικού σώµατος. Το Υπουργείο Εσω-
τερικών, µε την Υπουργό, επαναφέρει διορθωτικά τη νοµοθετική
ρύθµιση που δεν είχε τελεσφορήσει τον Απρίλιο του 2021, µε την
οποία διευκολύνεται η άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος των
Ελλήνων του εξωτερικού, προκειµένου να µπορούν να ασκήσουν
το κατοχυρωµένο αυτό δηµοκρατικό τους δικαίωµα χωρίς διά-
κριση και περιορισµό. Πρόκειται, λοιπόν, για διευκόλυνση άσκη-
σης του αναφαίρετου δικαιώµατός τους. Ο Πρωθυπουργός µας
δήλωσε ότι θα εξεταστεί η υλοποίηση της επιστολικής ψήφου
όπως αυτή ρητά αναφέρεται από τη συνταγµατική πρόβλεψη. 

Συνεπώς, η κινδυνολογία της Αντιπολίτευσης -όχι όλης φυσικά-
περί δήθεν αλλοίωσης του εκλογικού αποτελέσµατος συνιστά
άλλη µια παραφιλολογία της εποχής. Πρόκειται για µια νοµοθε-
τική πρωτοβουλία η οποία ανταποκρίνεται πλήρως στην εθνική
ανάγκη ενίσχυσης του παγκόσµιου Ελληνισµού και της ενότητας
αυτού. 

Διότι η έννοια του περιχαρακωµένου κράτους, µε το πέρασµα
των ετών και των αιώνων, µπορεί να δοκιµαστεί φυσικά σε µια
εποχή προκλήσεων, αναταράξεων, παγκόσµιων εξελίξεων και κιν-
δύνων, όπου η Ελλάδα όµως θα πρέπει να ετοιµαστεί να έχει, πε-
ρισσότερο όσο ποτέ, τους Έλληνες της Διασποράς κοντά της.
Έχει ανάγκη, περισσότερο από ποτέ, τη δυναµική του οικουµενι-
κού Ελληνισµού, ώστε να πρωταγωνιστήσει και πάλι ιστορικά. 

Έλληνες αξιόλογοι, διαµένοντας στο εξωτερικό, µεγαλουρ-
γούν και ενεργούν ως γνήσιοι πρεσβευτές του Ελληνισµού, µε-
ρικοί εκ των οποίων µετά τη Μικρασιατική Καταστροφή και την
άδικη εκκένωση της πατρίδας µου, της Θράκης -και όχι µόνον και
της ευρύτερης περιοχής- έφυγαν και εγκαταστάθηκαν στο εξω-
τερικό ανά την οικουµένη. 

Συνεπώς, η περαιτέρω ενίσχυση των δεσµών των Ελλήνων που
ζουν στο εξωτερικό µε τη µητέρα πατρίδα, θα επιφέρει πρόσθετα
πλεονεκτήµατα στην ελληνική φυλή αλλά και στην ισχυροποίηση
της πίστης µας. Η δυνατότητα συµµετοχής στην εκλογική διαδι-
κασία θα πολλαπλασιάσει το ενεργό ενδιαφέρον για όσα συµβαί-
νουν στην Ελλάδα. Είναι προς το εθνικό συµφέρον οι εγγεγραµ-
µένοι στους εκλογικούς καταλόγους να συµµετέχουν στα κοινά
και να µην παραγκωνίζονται. Ενισχύοντας τη φωνή τους δυναµώ-
νουµε τη χώρα µας, τη διευρύνουµε και στέλνουµε ηχηρό µήνυµα
εθνικής ενότητας. 

Πρόκειται, λοιπόν, για µια υποχρέωση µιας σύγχρονης δηµο-
κρατικής δικαίας πολιτείας, που ενισχύει τους δεσµούς των απα-
νταχού παιδιών της µε τη µητέρα πατρίδα, που δεν διχάζει αλλά
ενώνει, που γνωρίζει και διεκδικεί το εθνικό της συµφέρον. 

Με την υπερψήφιση του παρόντος νόµου, όλοι µας και κυρίως
τα πολιτικά κόµµατα θα πρέπει από τώρα να σχεδιάζουµε πώς
θα απευθυνθούµε στον Απόδηµο Ελληνισµό και πώς θα τον συ-
νεγείρουµε, ώστε να συµµετάσχει στο εθνικό και δηµοκρατικό
πανηγύρι των εθνικών εκλογών από εδώ και πέρα. Και αυτό πρέ-
πει να το κάνουµε εµείς, εµείς που είµαστε µέλη των πολιτικών
κοµµάτων. Η διοίκηση των πολιτικών κοµµάτων θα πρέπει να κά-
νουµε σχέδια, σχέδια για να προσεγγίσουµε αυτούς τους ανθρώ-
πους, γιατί έτσι επιβάλλει το εθνικό καθήκον. 

Ας κάνουµε, λοιπόν, αυτό το µεγάλο βήµα, στέλνοντας ένα
ηχηρό µήνυµα στο εσωτερικό της χώρας και στον παγκόσµιο Ελ-
ληνισµό αλλά και στην Ευρώπη ότι οι Έλληνες είµαστε απόλυτα
ενωµένοι και αυτό επιτυγχάνεται µε το παρόν νοµοσχέδιο το
οποίο και υπερψηφίζω. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει η
Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αθηνά Λινού. 

ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ κι εγώ µε τη

σειρά µου στο θέµα των πυρκαγιών αλλά µε έναν διαφορετικό
τρόπο λόγω της ιδιότητάς µου ως γιατρού δηµόσιας υγείας. Εί-
µαστε έτοιµοι για να αντιµετωπίσουµε ιατρικά τις συνέπειες
αυτής της πυρκαγιάς οι οποίες θα είναι µακροχρόνιες και σε επί-
πεδο ψυχικής υγείας και σε επίπεδο σωµατικής υγείας; 

Από αυτό το Βήµα θέλω να κάνω έκκληση στην Κυβέρνηση,
στους αρµόδιους κρατικούς και µη φορείς και στην κοινωνία των
πολιτών και στα κόµµατα, να σκεφτούµε τα σοβαρά προβλήµατα
ψυχικής υγείας ,κυρίως, που θα έχουν τα παιδιά που βιώνουν
αυτή την πυρκαγιά και το τραύµα που θα τα ακολουθεί πιθανόν
και επίσης να σκεφτούµε τη σωµατική υγεία των ηλικιωµένων που
εκτίθενται λόγω της πυρκαγιάς, και σε χηµικούς παράγοντες και
σε σωµατίδια στην ατµόσφαιρα και µπορεί να κινδυνεύσουν
άµεσα. Και, βέβαια, µακροχρόνια ας ασχοληθεί ο ΕΟΔΥ, γιατί,
δυστυχώς, τα ζώα χάνουν πολλά από αυτά τη ζωή τους και στην
πρώτη πληµµύρα θα µπορεί να έχουµε και κινδύνους λοιµωδών
νοσηµάτων. 

Ας έρθουµε τώρα στο θέµα των Απόδηµων Ελλήνων. Εγώ θα
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ήθελα πρώτα-πρώτα να αναρωτηθούµε ποιοι είναι οι Απόδηµοι
Έλληνες και τι είναι ο Απόδηµος ελληνισµός για τον οποίο συζη-
τάµε. 

Είναι αυτοί που υπηρετούν στις πανεπιστηµιακές έδρες στο
Χάρβαρντ, στο Ταφτς, στο Κίεβο, στο Χονγκ Κονγκ; 

Είναι τα κέντρα ελληνικής γλώσσας που µπορεί να είναι στη
Ρωσία ή στο ΜακΓκιλ του Καναδά; Είναι όλοι που είτε φοιτούν
είτε υπηρετούν σε αυτούς τους χώρους; 

Ή είναι οι Έλληνες µετανάστες στη Γερµανία, παλιότερα στην
Αµερική, σήµερα στις Αραβικές Χώρες, στην Αφρική, στο Χονγκ
Κονγκ; 

Όλοι αυτοί είναι Απόδηµος Ελληνισµός. Μερικοί µπορεί να
είναι δεύτερης γενιάς αλλά να διατηρούν τα εκλογικά τους δι-
καιώµατα. 

Είναι αυτοί των οποίων τα παιδιά φοιτούν στα ελληνικά σχολεία
στο Μόναχο, στο Κίεβο, -δυστυχώς τώρα οι συνθήκες είναι τέ-
τοιες που δεν λειτουργούν τα σχολεία, αλλά είχα την ευκαιρία να
τα επισκεφτώ κάποτε- στην Κινσάσα, στα Αραβικά Εµιράτα, στο
Χονγκ Κονγκ πάλι; Είχαµε και µια ειδική γραµµατεία που ασχο-
λούνταν µε αυτά τα θέµατα. Η Νέα Δηµοκρατία -όχι τα προηγού-
µενα χρόνια- την κατήργησε. 

Μήπως είναι οι καταστηµατάρχες, που ξεκίνησαν ίσως µε σου-
βλάκια, αλλά τώρα έχουν τα ελιτίστικα εστιατόρια ανά τον κόσµο,
την καλύτερη ίσως κρεπερί στο Παρίσι, και µεγαλώνουν τα παιδιά
τους µε το όνειρο να σπουδάσουν και να γυρίσουν στην Ελλάδα; 

Αυτοί είναι οι απόδηµοι Έλληνες. Είναι αυτοί που συµµετέχουν
στις ορθόδοξες κοινότητες. Είναι οι φοιτητές και οι επιστήµονες
που φύγανε µε το brain drain και ονειρεύονται, και αυτοί και οι
γονείς τους, πότε θα τους δοθεί η ευκαιρία να επιστρέψουν.
Εµείς έχουµε µια ισχνή, θα έλεγα, Γενική Γραµµατεία, ενώ ζητούν
Υπουργείο Απόδηµου Ελληνισµού. 

Χτες ακούστηκαν πολλά, ιδιαίτερα για το ποιος δικαιούται να
ψηφίσει, αν θα υπάρξει πρόβληµα -και συµµερίζοµαι ότι πιθανόν
να υπάρξει πρόβληµα στην εκπροσώπηση-, ποιος είναι πραγµα-
τικά συνδεδεµένος µε τη χώρα µας, πώς θα εκπροσωπηθούν
αυτοί οι άνθρωποι και πώς θα πεισθούν ότι τους συµφέρει να ψη-
φίσουν. Βεβαίως από την οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, από τους συναδέλ-
φους µου, παρουσιάστηκαν αυτά πολύ λεπτοµερέστερα από ό,τι
µπορώ εγώ, µια και δεν είµαι νοµικός. 

Στο θέµα της ψηφοφορίας στις προηγούµενες εκλογές νοµίζω
ότι όλοι συµφωνούµε ότι αποτύχαµε παταγωδώς. Είναι ζήτηµα
αν εκπροσωπήθηκε το 5% των αποδήµων που είχαν δικαίωµα
ψήφου. Η Κυβέρνηση δηλώνει ότι ξέρει γιατί συνέβη αυτό και γι’
αυτό φέρνει ως κατεπείγον την ψήφιση ή την αλλαγή στον υπάρ-
χοντα νόµο. 

Αλλά πράγµατι ξέρει γιατί δεν ψήφισαν αυτοί που είχαν το δι-
καίωµα να ψηφίσουν; Μήπως πρέπει να φροντίσουµε να µάθουµε
γιατί ψήφισαν µόνο δεκαοκτώ χιλιάδες Έλληνες, ενώ το δικαιού-
νταν εκατοντάδες χιλιάδες; Στη δική µου επιστήµη, όταν προσπα-
θούµε να αλλάξουµε τη συµπεριφορά κάποιου, ρωτάµε πρώτα:
«Ξέρει ότι πρέπει να κάνει κάτι; Μπορεί να το κάνει και θέλει να
το κάνει;». 

Αυτό είναι το κυριότερο: Θέλει; Ξέρανε οι απόδηµοι ότι µπο-
ρούν να συµµετάσχουν στις εκλογές; Δεν µπαίνω στο θέµα αν ξέ-
ρανε τι υποχρεώσεις είχαν ή τι έπρεπε να γίνει για να συµµε-
τάσχουν. Αλλά ξέρανε; Πολύ φοβάµαι ότι η µεγάλη πλειοψηφία
δεν το ήξερε και δεν το ήξερε γιατί δεν φροντίσαµε να τους ενη-
µερώσουµε επαρκώς αν πληρούσαν τα απαιτούµενα. Μπορού-
σαν, όµως, να το εφαρµόσουν; Μπορούσαν να ψηφίσουν; Και αν
µπορούσαν, θέλανε; Αυτό ήταν ευθύνη της κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας, της προηγούµενης, και απέτυχε να πείσει τους Έλ-
ληνες που δικαιούνταν να ψηφίσουν, να ψηφίσουν.

Το θέµα δεν είναι πλέον επείγον. Το θέµα απαιτεί και αξίζει µε-
λέτης: Ποιοι ψήφισαν, γιατί δεν ψήφισαν; Φταίνε οι δύο περιορι-
σµοί του νόµου ή είναι άλλοι οι λόγοι που σχετίζονται κυρίως µε
τον τρόπο που υλοποιήσαµε αυτή την ψηφοφορία; Ήξεραν ποια
πιστοποιητικά χρειάζονται; Μπορούσαν να τα πάρουν; Έχω ακού-
σει από Έλληνα του εξωτερικού ότι για να επικοινωνήσει µε το
OpenGov χρειαζόταν κινητό τηλέφωνο για να πάρει την απά-
ντηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Τα κόστη για να µεταβούν εκεί που έπρεπε να πάνε να ψηφί-

σουν; Οι Έλληνες γιατροί του εξωτερικού ή οι νεαροί φοιτητές
µπορούσαν να πάρουν άδεια για να µεταβούν κάπου που ήταν
πέντε ώρες µακριά; Ή µπορούσαν να θυσιάσουν τη δουλειά τους
-γιατί νοµίζω αυτοί ψήφιζαν νωρίτερα- το Σάββατο; Είχαν πειστεί
οι Έλληνες απόδηµοι που δικαιούνταν και έπρεπε να ψηφίσουν
ότι αξίζει να ψηφίσουν; Ή µήπως είχαν απογοητευθεί; Ή µήπως
πίστεψαν ότι δεν υπάρχει καµµία πολιτική επιλογή που να τους
αντιπροσωπεύει;

Θα µου πείτε εδώ δεν πείσαµε το 50% των Ελλήνων. Περίπου
το 48% δεν ψήφισε στις δεύτερες εκλογές. Πώς θα πείσουµε αυ-
τούς που έφυγαν και είχαν λόγους για να φύγουν; Άλλοι θα πουν
ότι δεν έχουν ξεκαθαριστεί οι εκλογικοί κατάλογοι. 

Για όλους αυτούς τους λόγους θα ήθελα να παρακαλέσω και
τη Νέα Δηµοκρατία αλλά και τα κόµµατα που υποστηρίζουν τις
µεταβολές σε αυτό τον νόµο να περιµένουµε, να δώσουµε µια
αναβολή σε αυτό το θέµα, να περιµένουµε για να µπορέσουµε
να πετύχουµε. Γιατί τι θα κάνουµε, αν στις επόµενες εκλογές -
που εύχοµαι να είναι µετά από τέσσερα χρόνια- ψηφίσει το 10%
των αποδήµων ή το 30%; Τι θα πούµε τότε; Θα πούµε: «Ας ξα-
ναλλάξουµε τον νόµο»;

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συ-

ζήτηση διεξάγεται υπό το βάρος των εκτεταµένων πυρκαγιών
που κατακαίουν πολλά µέρη της πατρίδας µας. Η σκέψη µας
όλες αυτές τις µέρες, βρίσκεται στη Ρόδο πρωτίστως, όπου οι
καταστροφές είναι οι πλέον εκτεταµένες και χιλιάδες ντόπιοι και
επισκέπτες βρίσκονται σε δυσχερή θέση. Αναµφίβολα, οι δυνά-
µεις της Πυροσβεστικής και οι εθελοντές πυροσβέστες αξίζουν
τον δηµόσιο έπαινο για την αυτοθυσία, µε την οποία προσπαθούν
να περιορίσουν τα µέτωπα αλλά και όλοι όσοι προσφέρουν αρω-
γή στη διαχείριση της έκτακτης αυτής κατάστασης. 

Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ τύχη αγαθή ότι η κοινοβουλευτική πε-
ρίοδος ξεκινά µε ένα νοµοσχέδιο πανεθνικής εµβέλειας που
αφορά στον οικουµενικό Ελληνισµό, τον Ελληνισµό εκτός συνό-
ρων και ακριβώς γι’ αυτό τον λόγο έχει ενωτική, υπερκοµµατική
διάσταση. 

Μιλούµε, ουσιαστικά, σήµερα για µια νίκη του αυτονόητου, που
αναµένεται να επικυρωθεί µε ευρεία πλειοψηφία, αλλά και µακρά
καθυστέρηση. Γιατί η ψήφος στους απόδηµους συµπατριώτες
µας που είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους,
αλλά για ποικίλους λόγους βρέθηκαν στην ξενιτιά, είναι αυτο-
νόητο δικαίωµα. Αυτονόητο γιατί το κάνουν σχεδόν όλα τα κράτη,
χωρίς πουθενά να καταγγέλλεται ως προσπάθεια αλλοίωσης του
εκλογικού αποτελέσµατος. Και είναι αυτονόητο, διότι ο ίδιος άν-
θρωπος εφόσον έχει τα χρήµατα, τον χρόνο και τη διάθεση, µπο-
ρεί να πάρει το αεροπλάνο και να έρθει να ψηφίσει στην εκλογική
του περιφέρεια όπου είναι εγγεγραµµένος. Δηλαδή αν υποστεί
όλη αυτή την ταλαιπωρία, τον δεχόµαστε. Αν όµως ψηφίσει από
τον τόπο διαµονής του, τότε µιλούµε για παραχάραξη της λαϊκής
βούλησης. Πρόκειται ασφαλώς για παραλογισµό, που δεν δικαιο-
λογείται από καµµία αντιπολιτευτική εµµονή. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ολόκληρη την πε-
ρίοδο της Μεταπολίτευσης ζήσαµε µε τέτοιου είδους παραλογι-
σµούς και εµµονές. Ακόµη και τα πλέον αυτονόητα που στον
υπόλοιπο κόσµο τα θεσµοθετούσαν µε ευκολία και βλέπουµε να
αποδίδουν καρπούς, εµείς τα απορρίπταµε και διεξαγάγαµε µά-
χες οπισθοφυλακών παλεύοντας µε τους ανεµόµυλους ενός αό-
ρατου εχθρού που µας κληρονόµησε µια σχολή σκέψης γεµάτη
µε ιδεοληψίες µιας άλλης εποχής. Άπειρα τα παραδείγµατα,
όπως τα µη κρατικά πανεπιστήµια, που ακόµη προσπαθούµε να
θεσµοθετήσουµε. 

Σε αυτόν τον κυκεώνα των παρωχηµένων αντιλήψεων είχε
πέσει και η διευθέτηση της ψήφου των αποδήµων, µια προσπά-
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θεια που ξεκίνησε ήδη από την κυβέρνηση του Κώστα Καρα-
µανλή, αλλά δεν ευτύχησε να συγκεντρώσει την απαραίτητη πλει-
οψηφία των 2/3 της Βουλής. Η αδυναµία αυτή µας ανάγκασε την
προηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο να βάλουµε τόσο νερό
στο κρασί, προκειµένου να περάσει το νοµοσχέδιο µε διακόσιες
ψήφους, που τελικά το εγχείρηµα µε τους περιορισµούς που τέ-
θηκαν σχεδόν ακυρώθηκε, καθώς µόλις µερικές χιλιάδες από
τους δυνητικά εκατοντάδες χιλιάδες συµπατριώτες µας αποδή-
µους είχαν το δικαίωµα της ψήφου στον τόπο κατοικίας τους. 

Αλήθεια, όµως, τι µπορεί να φοβούνται οι αρνητές του νόµου;
Κατ’ αρχάς, οι πρώτοι ωφεληµένοι θα είναι οι δεκάδες χιλιάδες
φοιτητές, που ακριβώς η αρτηριοσκληρωτική στάση κάποιων πο-
λιτικών δυνάµεων που αρνούνται την αναθεώρηση του άρθρου
16 του Συντάγµατος τούς έχει στείλει στο εξωτερικό για σπου-
δές. Δεν θέλουν οι νέοι µας να συµµετάσχουν στα πολιτικά δρώ-
µενα της πατρίδας, πριν επιστρέψουν στην Ελλάδα για να συ-
νεχίσουν τη ζωή τους; 

Κατά δεύτερον, ο νόµος εξυπηρετεί τους χιλιάδες, πολλές χι-
λιάδες, που ξενιτεύτηκαν εξαιτίας της οικονοµικής κρίσης της
προηγούµενης δεκαετίας. Είναι άνθρωποι, οι οποίοι διατηρούν
ενεργούς, διαρκείς δεσµούς µε τον τόπο τους. Είναι ένα σηµα-
ντικό τµήµα του πληθυσµού, που είµαστε υποχρεωµένοι να κρα-
τήσουµε µαζί του µια ουσιαστική σχέση. 

Ασφαλώς, κοντά σε αυτές τις πολυπληθείς κατηγορίες είναι
και οµογενείς µας παλαιότερων ετών, που δεν έχουν, όµως, χάσει
την επαφή τους µε τον γενέθλιο τόπο τους, που διατηρούν την
αγάπη τους για την Ελλάδα, που συµµετέχουν στα δρώµενα των
τοπικών οµογενειακών κοινοτήτων τους και είναι και αυτοί -εξυ-
πακούεται- εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα είχε πάντοτε ένα ζω-
ντανό κοµµάτι της εκτός των κρατικών ορίων, το οποίο διατη-
ρούσε άσβεστη την εθνική του συνείδηση, τις παραδόσεις του
και πάνω από όλα µια άδολη και αγνή αγάπη για την πατρίδα.
Αυτή τη µεγάλη δύναµη το ελληνικό κράτος σπανίως την αξιο-
ποίησε. 

Σήµερα όµως, στην εποχή της επανάστασης στις επικοινωνίες
και στις µεταφορές, που έχουν κάνει τον κόσµο µας τόσο µικρό,
που το παραµικρό γεγονός γίνεται αµέσως γνωστό σε οποι-
οδήποτε µέρος του πλανήτη, που οι επαφές από κάθε σηµείο της
γης είναι εφικτές κάθε στιγµή, εµείς δεν πρέπει να λειτουργούµε
µε όρους του παρελθόντος. Οφείλουµε να διατηρούµε τους δε-
σµούς µε τον Ελληνισµό που βρίσκεται εκτός της επικράτειας ζω-
ντανούς και ουσιαστικούς. Οι συµπατριώτες µας να µπορούν να
ασκούν το ύψιστο δηµοκρατικό τους δικαίωµα που είναι η συµ-
µετοχή τους στις εκλογές. στον τόπο διαµονής τους.

Ως εκ τούτου, κύριε Πρόεδρε, καλώ όλες τις πτέρυγες της
Βουλής να υπερψηφίσουν το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσω-
τερικών. Ας δείξουµε ότι µπορούµε να προχωρήσουµε µε πνεύµα
εθνικής ενότητας στα αυτονόητα. Ας αποδείξουµε στους συµπο-
λίτες µας που βρίσκονται στα ξένα ότι η ελληνική πολιτεία τους
τιµά και τους υπολογίζει. 

Όσο πιο ευρεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα είναι η πλει-
οψηφία που θα εγκρίνει το νοµοσχέδιο των αποδήµων, τόσο πιο
ισχυρό και αισιόδοξο θα είναι το µήνυµα για το αύριο της χώρας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει η
Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Ελένη Βατσινά.

ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η πρώτη φορά που βρίσκο-

µαι σε αυτό το Βήµα και είναι πραγµατικά πολύ µεγάλη τιµή για
εµένα να εκπροσωπώ τους συµπολίτες µου τους Ηρακλειώτες
που µε τίµησαν µε την ψήφο τους. 

Έµελλε, όµως, την πρώτη φορά που µιλώ ενώπιόν σας να βιώ-
νουµε µια συνεχιζόµενη εθνική τραγωδία, γιατί σε τραγωδία εξε-
λίσσεται η κατάσταση που η χώρα µας βιώνει εδώ και µέρες,
καθώς συγκλονίζεται από τις πυρκαγιές. Δεν θα µπορούσα, λοι-
πόν, σε αυτή την πρώτη οµιλία µου στο ελληνικό Κοινοβούλιο να
µην αναφερθώ σε όλα όσα εκτυλίσσονται στη χώρα µας και τα
οποία παρακολουθούµε µε κοµµένη την ανάσα, την ώρα που συ-
µπολίτες µας εκκενώνουν σπίτια και οικισµούς, αγωνιώντας για

την ίδια τους τη ζωή, αλλά και για τις περιουσίες τους. Μαθαί-
νουµε ότι πτήσεις από το εξωτερικό προς τη Ρόδο ακυρώνονται,
οικισµοί εκκενώνονται. Ήδη µετράµε και καµένα σπίτια και τα πύ-
ρινα µέτωπα δεν τελειώνουν. Η Κέρκυρα φλέγεται επίσης, η
Αχαΐα, η Κάρυστος. 

Αυτός ο όλεθρος, που δυστυχώς κινδυνεύει να καταστεί καλο-
καιρινή ρουτίνα, πρέπει να λάβει ένα τέλος. Δεν πρέπει να συµ-
βιβαστούµε µε αυτό και δεν θα συµβιβαστούµε αν επενδύσουµε
σοβαρά στην πρόληψη και στην οργάνωση πριν συµβεί το κακό,
γιατί οι µνήµες από το Μάτι είναι ακόµα νωπές. Είναι κρίσιµο το
ότι έχουµε ανθρώπινο δυναµικό στο Πυροσβεστικό Σώµα που µε
αυταπάρνηση ρίχνεται στη µάχη, παρά τις σοβαρές ελλείψεις
στις υπηρεσίες Πυροσβεστικής και µάλιστα µε δεδοµένη την πε-
ραιτέρω αποδυνάµωση του σώµατος, καθώς θεωρήθηκε η καλύ-
τερη λύση άνδρες της Πυροσβεστικής να ενισχύουν το ΕΚΑΒ.
Όσα µπράβο κι αν πούµε, δεν αρκούν. Όσο κι αν χειροκροτή-
σουµε αυτούς τους πραγµατικούς ήρωες, δεν αρκεί, εάν η Κυ-
βέρνηση δεν δείξει αναγνώριση στο έργο τους στην πράξη. Και
φυσικά κρίσιµη είναι η συνδροµή των ντόπιων που µε κάθε τρόπο
βοηθούν το έργο της κατάσβεσης. Δεν θα έπρεπε, όµως, να είναι
έτσι. Δεν είναι δυνατόν σε κανένα οργανωµένο κράτος το φορτίο
της κατάσβεσης των πυρκαγιών να πέφτει και στις πλάτες των
απλών πολιτών. Πρέπει να ληφθούν και άλλα µέτρα δραστικά, να
µην υπάρχει καµµία ανοχή, αλλά αντιθέτως να εξαντλείται η αυ-
στηρότητα που ο νόµος προβλέπει για τους υπαίτιους των πυρ-
καγιών. Η χώρα µας έχει υποφέρει ήδη πολύ και τα προηγούµενα
χρόνια και φέτος οι συνέπειες είναι καταστροφικές σε πολλαπλά
επίπεδα και είναι πραγµατικά εξοργιστικό το να παρακολουθούµε
κόσµο να µεταφέρεται όπως-όπως ακόµη και µέσα σε καρότσες,
να βλέπουµε και πράσινο και περιουσίες να παραδίδονται στις
φλόγες.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της ψήφου των αποδήµων που συζη-
τάµε. Θέλω να τονίσω πως είναι µια πολύ σηµαντική στιγµή για
τον Ελληνισµό, αλλά και για το Κοινοβούλιο, αλλά θέλω και να
υπενθυµίσω ότι δεν είναι η πρώτη φορά που η ψήφος των από-
δηµων απασχολεί το ελληνικό Κοινοβούλιο. Μάλιστα, ενώ το 2019
η ψήφος των εκτός επικράτειας Ελλήνων θεσµοθετήθηκε, οι λε-
γόµενοι «κόφτες» έβαζαν εµπόδια στους ανθρώπους που ζουν
στο εξωτερικό να ψηφίσουν στο εξωτερικό. Οι ίδιοι άνθρωποι, αν
έρχονταν στην Ελλάδα, µπορούσαν να ασκήσουν το εκλογικό
τους δικαίωµα χωρίς κανένα πρόβληµα. Ήταν, λοιπόν, παράδο-
ξος ένας νόµος που εξαναγκάζει τον Έλληνα του εξωτερικού να
ξοδέψει χρήµατα, να αλλάξει την εργασιακή του ρουτίνα ενδε-
χοµένως για να µπορέσει να ασκήσει το δηµοκρατικό του δικαίω-
µα και να αναλάβει την ευθύνη που του αναλογεί ως Έλληνας
πολίτης. Είναι κατ’ εµέ αδιανόητο το οικονοµικό κόστος ή η δυ-
σκολία µετακίνησης να αποτελούν αντικίνητρα για την άσκηση
του εκλογικού δικαιώµατος. Θα µπορούσαν συνεπώς οι περιορι-
σµοί και κάθε εµπόδιο, που τελικά λειτούργησαν αποτρεπτικά ως
προς την ψήφο των αποδήµων, να µην υπήρχαν ήδη από το 2019
µε τον πρώτο νόµο. 

Έτσι, σήµερα επανερχόµαστε για να άρουµε περιορισµούς
που δεν παρέχουν διασφαλίσεις, αλλά δηµιουργούν απροθυµία
και αποχή των αποδήµων από την κάλπη. Η µικρή συµµετοχή των
απόδηµων στις εκλογικές αναµετρήσεις του Μαΐου και του Ιου-
νίου οφείλεται φυσικά σε ένα βαθµό στις περιοριστικές ρυθµίσεις
του νόµου, αλλά όχι µόνο σε αυτές, καθώς κατεγράφησαν και κα-
θυστερήσεις και αστοχίες από την πλευρά της Κυβέρνησης όσον
αφορά στην ενηµέρωση των Ελλήνων του εξωτερικού. 

Δεν είναι κανένας άλλος ο λόγος που καθορίζει τη στάση του
το ΠΑΣΟΚ απέναντι σε αυτό το νοµοσχέδιο, παρά µόνο λόγοι ου-
σίας, δηµοκρατίας και αρχών, γιατί πιστεύαµε και πιστεύουµε ότι
πρέπει θεσµοθετηµένα και διασφαλισµένα να έχουν φωνή χωρίς
εµπόδια οι εκτός επικρατείας Έλληνες. Πιστεύαµε και πι-
στεύουµε ότι πρέπει να µπορούν να ψηφίσουν απ’ όπου κι αν βρί-
σκονται, σε κάθε γωνιά του κόσµου οι Έλληνες που αναγκάστη-
καν να φύγουν στο εξωτερικό µη βλέποντας επαγγελµατικό µέλ-
λον στη χώρα µας, τα θύµατα αυτού που τείνει να ονοµάζεται
brain drain. 

To ΠΑΣΟΚ είναι το µόνο κόµµα που εξαρχής ήταν ξεκάθαρο
υπέρ της άρσης στους περιορισµούς για τους οποίους µιλάµε
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σήµερα, όπως επίσης ήταν και το κόµµα που δεν έκανε πολιτικό
παιχνίδι πάνω στην ψήφο των αποδήµων Ελλήνων. Η διευκό-
λυνση στην ψήφο των κατοίκων του εξωτερικού είναι θέµα αρχής
για εµάς, δεν είναι επικοινωνιακό ή συγκυριακό θέµα. 

Παραµένει ωστόσο το ερώτηµα πόσοι είναι οι οµογενείς του
εξωτερικού στους οποίους αφορούν οι σχετικές διατάξεις, πόσοι
είναι οι εγγεγραµµένοι εκλογείς στους εκλογικούς καταλόγους
εκτός επικράτειας. Θα ήταν σκόπιµο να ξεκινούσαµε µε µια δια-
δικασία απογραφής της Οµογένειας και µια εκκαθάριση των
εκλογικών καταλόγων του εξωτερικού και κατόπιν σε διαβού-
λευση µε τα κόµµατα, κάτι που δεν έχει γίνει ως σήµερα, να δια-
µορφωθεί µια εθνική στρατηγική για την Οµογένεια, µε εθνικό
στόχο την επανασύνδεση των απόδηµων µε τη χώρα µας. 

Απέναντι στους ανθρώπους που ζουν σε κάθε γωνιά του κό-
σµου, Έλληνες δεύτερης και τρίτης γενιάς που οι οικογένειές
τους παλεύουν να διατηρήσουν τους δεσµούς µε την πατρίδα,
αλλά και σε ένα µεγάλο µέρος των απόδηµων που είναι άνθρωποι
που έφυγαν από τη χώρα µας λόγω της οικονοµικής κρίσης, που
δεν έβρισκαν δουλειά ή έφυγαν αναζητώντας την αξιοκρατία για
την οποία ακόµη στην Ελλάδα αγωνιζόµαστε, απέναντι σε όλους
εκείνους έχουµε χρέος να σταθούµε στο ύψος της ευθύνης την
οποία απαιτούν για να διαδραµατίσουν ρόλο και να ασκούν το
εκλογικό τους δικαίωµα. 

Οφείλουµε, λοιπόν, να καταρτίσουµε ένα εθνικό σχέδιο για να
καταφέρουµε πράγµατι µε ουσία και όχι µε το φαίνεσθαι τη σύν-
δεση των απόδηµων µε τη χώρα µας ή τη διατήρηση της σύνδε-
σης για κάποιους ή ακόµη και την επίτευξη της επανασύνδεσης
για κάποιους άλλους που λείπουν για χρόνια από την Ελλάδα. 

Αυτό είναι το δικό µας όραµα, όραµα εθνικό, υπερβατικό και
υπερκοµµατικό, όπως αντίστοιχα δικό µας όραµα είναι και ο διαρ-
κής αγώνας για την εµβάθυνση της δηµοκρατίας, για µια κοινω-
νία και µια πολιτεία ανοικτή και συγκριτική. Εµείς τα οράµατά µας
τα υπηρετούµε µε συνέπεια και ευθύνη και αυτό θα συνεχίσουµε
να κάνουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανάσιος Δαβάκης. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα

ακολουθήσω κι εγώ την πεπατηµένη, την καλή πεπατηµένη πολ-
λών συναδέλφων να ευχαριστήσω από καρδιάς τα στελέχη του
Πυροσβεστικού Σώµατος, αλλά και όλων των εµπλεκόµενων φο-
ρέων στην τραγωδία που αυτή τη στιγµή βιώνει η Ρόδος και όχι
µόνον. Παράλληλα, όµως, θα ήθελα να πω ότι πρέπει µε εργώ-
δεις προσπάθειες και σηµαντική επιλογή της Κυβερνήσεως να
συνεχιστεί η στήριξη του Πυροσβεστικού Σώµατος, επιλύοντας
τα σηµαντικά προβλήµατα τα οποία έχει, µε πρώτο την κάλυψη
των πέντε χιλιάδων οργανικών κενών τα οποία αυτή τη στιγµή
υπάρχουν. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το προηγούµενο
χρονικό διάστηµα κατέβαλε σηµαντικές προσπάθειες προκειµέ-
νου να καλυφθούν. Υπάρχει ήδη εν εξελίξει διαδικασία και είµαι
βέβαιος ότι αυτό θα συντελεστεί µε τη βοήθεια όλων των πτερύ-
γων της χώρας. 

Βιώνουµε κάθε χρόνο την τραγωδία της πύρινης λαίλαπας, ιδι-
αίτερα και η εκλογική µου περιφέρεια, ο τόπος µου και ξέρω τι
σηµαίνει η πάλη µε τη φωτιά, η οποία στη Λακωνία συγκεκριµένα
έχει και συγκεκριµένα θύµατα. Εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι
οι ευχαριστίες αυτής της Αίθουσας µπορούν να υλοποιηθούν και
µε πράξεις στήριξης του Πυροσβεστικού Σώµατος, καθώς επίσης
και µε αντιµετώπιση των προβληµάτων τα οποία υπάρχουν στις
αποζηµιώσεις των πυρόπληκτων της ανατολικής Μάνης, που
κατά έναν περίεργο τρόπο έχουν ικανοποιηθεί οι µισοί, µε ό,τι
αυτό σηµαίνει για τους άλλους µισούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµενος στο νοµοσχέδιο θα
ήθελα να πω ότι επιτέλους µετά από σχεδόν µισό αιώνα υλοποι-
είται σθεναρά η συνταγµατική επιταγή του άρθρου 51 παράγρα-
φος 4 του Συντάγµατος του 1975, ούτως ώστε όλοι οι Έλληνες
του εξωτερικού, οι απόδηµοι, όπως ονοµάζονται, να µπορούν να
ψηφίσουν ακωλύτως και να ασκήσουν το εκλογικό δικαίωµα το
οποίο έχουν, παρά τη σηµαντική προσπάθεια που έγινε µε τον

ν.4648/2019 από αυτή πάλι την Κυβέρνηση και παρά τους όποι-
ους περιορισµούς και προϋποθέσεις είχε θέσει η αντιπολίτευση
προκειµένου να το ψηφίσει στην προηγούµενη περίοδο. 

Η παράταξή µας ήθελε και τότε να ψηφίζουν ακωλύτως οι Έλ-
ληνες του εξωτερικού ακόµα και µε επιστολική ψήφο, χωρίς δια-
κρίσεις και εξαιρέσεις. Αποδεχόµενοι εµείς τότε τις ρυθµίσεις µε
τις οποίες διαφωνούσαµε εν πολλοίς, πετύχαµε το σχετικό νοµο-
σχέδιο να εγκριθεί από το σύνολο σχεδόν της Εθνικής Αντιπρο-
σωπείας, µε τίµηµα ωστόσο να ψηφίσουν, όπως όλοι ξέρουµε,
πολύ λίγοι απ’ αυτούς που έπρεπε να ψηφίσουν. 

Για να αποφύγουµε αυτή την εξέλιξη, από τον Απρίλιο του
2021 επιδιώξαµε την άρση όλων αυτών των περιορισµών -λέω το
µικρό ιστορικό, το οποίο θα έλεγα ότι δικαιολογεί την επαναφορά
αυτής της νοµοθετικής πρωτοβουλίας ως πρώτης νοµοθετικής
πρωτοβουλίας αυτής της Κυβέρνησης- µε αποτέλεσµα να έχουµε
τα αποτελέσµατα τα οποία είχαµε.

Μετά τη διενέργεια των δύο εκλογικών αναµετρήσεων, στις
οποίες ψήφισαν όπως όλοι ξέρουµε δεκαοκτώ χιλιάδες συµπα-
τριώτες µας, εκτιµώ ότι έγινε πλήρως αντιληπτό από όλους -και
αυτό φαίνεται και από την αποδοχή και ανταπόκριση των συγκε-
κριµένων πτερύγων οι οποίες ψήφισαν- ότι πρέπει κάτι να γίνει. 

Ας σηµειωθεί ότι αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία είναι η
απαρχή του πλούσιου νοµοθετικού έργου το οποίο έρχεται και
νοµίζω ότι η σηµειολογία δεν µπορεί να ξεφύγει από την προσοχή
όλων µας. Νοµίζω, επίσης, ότι αυτή η παράταξη, αυτή η λαϊκή,
όπως πολλές φορές λέω, παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας, απο-
δίδει σηµαντική προσοχή στην ανάγκη διατήρησης και ενίσχυσης
των δεσµών του Απόδηµου Ελληνισµού µε τη µητέρα πατρίδα,
µία µητέρα που κάποιες φορές δεν έχει κάνει όσα πρέπει και δεν
έχει φανεί ιδιαίτερα στοργική προς τα απόδηµα παιδιά της. Νο-
µίζω, λοιπόν, ότι αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία δείχνει ότι εί-
µαστε σε καλό δρόµο όσον αφορά την απόσειση αυτής της
πραγµατικότητας. 

Επιδίωξη αυτού του νοµοσχεδίου είναι η απλοποίηση της δια-
δικασίας εγγραφής -έχει κατ’ επανάληψη ειπωθεί σε αυτή την Αί-
θουσα- κάτι που σηµαίνει κατάργηση των υφιστάµενων κριτηρίων
και δικαιολογητικών και κατάργηση των άσκοπων περιορισµών
και διαδικασιών για όλους τους εκλογείς, µε αποτέλεσµα όλοι
αυτοί που είναι εγγεγραµµένοι ήδη στους εκλογικούς καταλό-
γους της επικράτειας να µπορούν να ψηφίσουν. 

Ο Ηρόδοτος -θα κάνω µια αναγωγή στο 480 π. Χ.- µας λέει ότι
όταν οι Πέρσες ήρθαν µπροστά στην Αθήνα, οι Αθηναίοι έστειλαν
στο Μαντείο των Δελφών να αποφανθεί η Πυθία. Και το λέω εγώ,
ένας Σπαρτιάτης. Η Πυθία µίλησε για τα «ξύλινα τείχη». Τα «ξύ-
λινα τείχη» αποτελούσαν τότε για όλους την απαρχή περιτείχισης
της Ακρόπολης µε κορµούς δέντρων. Ο Θεµιστοκλής τους είπε
ότι τα «ξύλινα τείχη» αφορούν τα πλοία. Και τα πλοία ήταν εκείνα
που έδωσαν τη θρυλική νίκη της Σαλαµίνας. 

Τι µας διδάσκει αυτή η ιστορία µε τα «ξύλινα τείχη»; Μας διδά-
σκει ότι για τους αρχαίους Έλληνες -και πιστεύω και για εµάς οι
οποίοι επαιρόµεθα ότι είµεθα απόγονοί τους- η πόλη δεν περιο-
ρίζεται στα κτίσµατα. Δεν περιορίζεται, όµως, ούτε στους πολίτες
που βρίσκονται µόνον µέσα σε αυτή. Η πόλη είναι οι ίδιοι οι πο-
λίτες της, όπου κι αν βρίσκονται, γιατί οι πολίτες µπορούν να µε-
ταφέρουν και να διατηρούν το πνεύµα της µέσα στα «ξύλινα
τείχη», όπου γης.

Το ίδιο έγινε και στο θρυλικό έπος του 1940 που πολλά από-
δηµα παιδιά αυτού του τόπου έφυγαν από τις χώρες που είχαν
αποδηµήσει, για να έρθουν να πολεµήσουν στα βουνά της Αλβα-
νίας τον ιταλικό φασισµό.

Με αυτή την αντίληψη από την αρχαιότητα µέχρι σήµερα πο-
ρεύεται ο Ελληνισµός. Η ελληνική Διασπορά έχει σαν κύριο εκ-
πρόσωπό της και τον τόπο µου, τη Λακωνία, έναν τόπο που έχει
µια βαθιά ιστορία και παρουσία στην ελληνική Οµογένεια, όπου
γης. Τα περισσότερα χωριά της Λακωνίας στηρίχθηκαν ιδιαίτερα
µετά την περίοδο του ανταρτοπόλεµου από τα απόδηµα παιδιά
τους. Το καµπαναριό, το σχολείο, διάφορα αρδευτικά έργα έγι-
ναν µε χρήµατα των αποδήµων πατριωτών µας, των αποδήµων
Λακώνων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Η στάση του καθένα και της καθεµιάς από εµάς εδώ στο νο-

µοσχέδιο που συζητάµε σήµερα καθορίζεται εν τέλει από κάποιες
απαντήσεις. Θέλουµε οι Έλληνες του εξωτερικού να διατηρή-
σουν ή ακόµη και να ανακτήσουν τους δεσµούς τους µε το ελλη-
νικό κράτος - έθνος ή αντιθέτως τους θεωρούµε λιγότερο Έλλη-
νες; Ακούστηκε χθες το βράδυ από συνάδελφο Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος ότι έχουν αποκοπεί. 

Αυτό το «αποκοπεί», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσπα-
θούµε εµείς να το αναστρέψουµε, να το κάνουµε να πάψει να
υπάρχει και νοµίζω ότι αυτό το νοµοσχέδιο τείνει προς αυτή την
κατεύθυνση. Πιστεύω ότι οι Έλληνες της Διασποράς είναι Έλλη-
νες όσο και εµείς και χαίροµαι ειλικρινά που έστω µετά τις τελευ-
ταίες εκλογικές αναµετρήσεις έχουν ωριµάσει εκείνες οι συνθή-
κες για την εµβληµατική αυτή µεταρρύθµιση. Οι πολίτες έχουν
αντίληψη και κρίνουν ποιοι προτάσσουν το µακροπρόθεσµο συµ-
φέρον της χώρας από καιροσκοπισµούς και µικροπολιτικές στο-
χεύσεις. 

Εν τέλει, όλοι κρινόµαστε από την ιστορία. Μακάρι η εθνική
οµοψυχία που είναι τόσο αναγκαία για την προώθηση των εθνι-
κών µας συµφερόντων, εθνικών συµφερόντων που οι απόδηµοι
Έλληνες αποτελούν θα έλεγα την αιχµή του δόρατος προβολής
τους όπου βρίσκονται, να έρθει -και θα έρθει- και σε άλλες µεί-
ζονος σηµασίας κοινοβουλευτικές παρεµβάσεις. 

Πιστεύω δε και ευελπιστώ ότι σύντοµα µπορούµε να φτάσουµε
και στην επιστολική ψήφο, παρά τις ενστάσεις -θεµιτές ενδεχο-
µένως- που διατυπώθηκαν σε αυτή την Αίθουσα. Αυτό, άλλωστε,
µας ζητούν και οι ελληνικές κοινότητες από διάφορα µέρη του
τόπου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νοµοθετική πρωτοβουλία που
σε λίγο θα γίνει µε ευρεία πλειοψηφία νόµος του κράτους, απηχεί
τελικά τη βαθιά πίστη που αυτή η λαϊκή παράταξη έχει στην ιδέα
του έθνους, µακριά από κοµπορρήµονες λόγους και µεγαλοστο-
µίες. Επαναλαµβάνω, µακριά από κοµπορρήµονες λόγους και µε-
γαλοστοµίες. Μιλάµε για ένα έθνος που έχει ως αναπόσπαστο
κοµµάτι του και τα απόδηµα αδέλφια µας, για τα οποία συνεχί-
ζουµε όλοι εµείς να είµαστε υπερήφανοι.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο
Βουλευτής του κόµµατος Σπαρτιάτες κ. Ιωάννης Δηµητροκάλ-
λης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαφορετικά θα ήθελα να ξεκι-

νήσω σήµερα την οµιλία µου, αλλά δυστυχώς αυτές τις κρίσιµες
ώρες βιώνουµε µία ακόµη εθνική τραγωδία. Χιλιάδες στρέµµατα
ελληνικής γης καίγονται µαζί µε περιουσίες Ελλήνων πολιτών.
Βρισκόµαστε κάθε στιγµή στο πλευρό τους και απαιτούµε στή-
ριξη από το ελληνικό δηµόσιο. 

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη είναι για µία ακόµη
φορά απούσα. Αποδειχθήκατε παντελώς ανίκανοι και επικίνδυνοι.
Μετά τη βιβλική καταστροφή του προπερασµένου Ιουλίου, δεν
πράξατε το παραµικρό. Δεν ενισχύσατε το Πυροσβεστικό Σώµα
και προπαντός τις αεροπορικές µας δυνάµεις. Κυβερνάτε τέσ-
σερα χρόνια και αρνείστε να πράξετε το αυτονόητο, να µισθώ-
σετε δηλαδή ρωσικά αεροσκάφη Μπερίεφ που έχουν διπλάσια
δυναµική από τα Καναντέρ. Μεταφέρουν διπλάσια ποσότητα
ύδατος. Εποµένως, η ικανότητά τους στην κατάσβεση της πυρ-
καγιάς είναι πολλαπλάσια. 

Αφήνετε, επίσης, τους ηρωικούς πυροσβέστες µας να πολε-
µούν νυχθηµερόν στα πύρινα µέτωπα, ενώ θα µπορούσατε µε µία
υπογραφή, µε µία σύντοµη διαβούλευση µε τη Ρωσία του Πούτιν,
να έχετε εξοπλίσει τις δυνάµεις µας, ώστε να επιχειρούν στην Ελ-
λάδα αεροσκάφη Μπερίεφ, να σβήνουν αποτελεσµατικά τις πυρ-
καγιές και να µη µας λέτε διαρκώς τα ίδια ψέµατα για κλιµατική
κρίση, κλιµατική αλλαγή και πράσινα άλογα. Πέρυσι υποσχεθή-
κατε 600 ευρώ στους πολίτες που τα σπίτια τους χτυπήθηκαν
από τις φωτιές. Τους κοροϊδέψατε, ως επί το πλείστον, τους εί-
πατε ψέµατα. Μεγάλος αριθµός συµπολιτών µας δεν έλαβε ποτέ
ούτε αυτό το ασήµαντο βοήθηµα. 

Αυτή είναι η πολιτική του κ. Μητσοτάκη. Κανένα σχέδιο, καµµία

οργάνωση, καµµία πρόληψη. Ένα κράτος διαλυµένο που εξα-
πατά τους πολίτες. Απέναντι σε αυτή την επικίνδυνη πολιτική θα
αντιτάξουµε αντιπολίτευση υπέρ του έθνους και του ελληνικού
λαού, µε καίριες προτάσεις, σφοδρή πολεµική σε όλες τις κυβερ-
νητικές µεθοδεύσεις.

Σε ό, τι αφορά το νοµοσχέδιο, η Κυβέρνηση έφερε βιαστικά,
χωρίς καµµία προετοιµασία, το σχέδιο νόµου για την ψήφο των
αποδήµων. Μας λέτε ότι ενδιαφέρεστε για τα εκλογικά δικαιώ-
µατα των πολιτών. Στην πραγµατικότητα ενδιαφέρεστε µόνο για
την ψηφοθηρία και για να διατηρήσετε τα εκλογικά σας ποσοστά.
Αν οι εκλογείς του εξωτερικού δεν ψήφιζαν Νέα Δηµοκρατία, δεν
θα υπήρχε περίπτωση να εισαχθεί το παρόν νοµοσχέδιο. 

Το κόµµα µας πιστεύει πως οι οµογενείς που ζουν σε όλη την
υφήλιο είναι οι πιο άξιοι και οι πιο καλοί Έλληνες πατριώτες. Είναι
οι καλύτεροι πρεσβευτές του Ελληνισµού. Τηρούν τα ήθη και τις
αξίες των προγόνων µας και πάνω απ’ όλα τηρούν το τρίπτυχο
«πατρίδα, θρησκεία, οικογένεια». Όσες φορές βρέθηκα στο εξω-
τερικό, στις κοινότητες των Ελλήνων συνάντησα γνήσιο ελληνικό
πατριωτισµό και εθνικισµό. Συνάντησα µεγάλο ενδιαφέρον για τα
εθνικά θέµατα, για τη Μακεδονία, για το Αιγαίο και την Κύπρο
µας. 

Όλοι αυτοί οι Έλληνες, ακόµη και δεύτερης και τρίτης γενιάς,
πρέπει να ψηφίζουν, γιατί νοιάζονται πραγµατικά για την πατρίδα.
Απαιτούµε, όµως, από την Κυβέρνηση να ληφθούν όλα τα δέοντα
µέτρα, όχι µόνο για την ψήφο των αποδήµων, αλλά και για τη δη-
µιουργία ικανών συνθηκών ώστε οι νέοι Έλληνες, που εσείς ανα-
γκάσατε να φύγουν στο εξωτερικό, να επανέλθουν σύντοµα στην
πατρίδα. Καταξιωµένοι Έλληνες γιατροί πήγαν στη Γερµανία µε
πενταπλάσιο µισθό από τον µισθό πείνας που τους δίνει το δη-
µόσιο σύστηµα υγείας του κ. Μητσοτάκη και τώρα τους λέτε για
το δικαίωµα της ψήφου. Δεν αρκεί η ψήφος. 

Χρειάζεται αλλαγή της πολιτικής σας, ώστε ο Έλληνας να µη
νιώθει ξένος στην πατρίδα του. Άλλωστε, δικαίωµα ψήφου δώ-
σατε και στους αλλοδαπούς. Αποφασίζουν για το µέλλον της Ελ-
λάδος πολίτες τρίτων χωρών που δεν έχουν καµµία σχέση µε την
Ελλάδα. 

Αυτά είναι τα µείζονα ζητήµατα που θα πρέπει να λύνει το πα-
ρόν νοµοσχέδιο, αλλά δεν τολµάτε να τα αγγίξετε γιατί υπηρε-
τείτε την παγκοσµιοποίηση και το σχέδιο αντικατάστασης του ελ-
ληνικού πληθυσµού από αλλοδαπούς. 

Στις τελευταίες εκλογές υπήρξαν χιλιάδες υπεραιωνόβιοι εγ-
γεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους. Τις παλαιότερες δε-
καετίες λέγαµε ότι ψηφίζουν ακόµη και τα δέντρα. Τώρα φαίνο-
νται να ψηφίζουν χιλιάδες ψηφοφόροι εκατόν πενήντα χρόνων.
Μέσα σε αυτό το όργιο της αδιαφάνειας, ποιος εγγυάται ότι
στους νέους εκλογικούς καταλόγους αποδήµων δεν θα στηθεί
ένα νέο σχέδιο νοθείας; 

Για όλους αυτούς τους λόγους και κυρίως λόγω της προχει-
ρότητας και της βιασύνης σας για την εισαγωγή του παρόντος
σχεδίου νόµου, δηλώνουµε απολύτως επιφυλακτικοί και δεν το
υπερψηφίζουµε. 

Η διαδικασία αυτή πρέπει να οργανωθεί µε σοβαρότητα και
προγραµµατισµό, όχι µέσα σε πέντε ηµέρες και στη συνέχεια να
συµβαίνουν τα αίσχη που αντιµετωπίσαµε στις τελευταίες εκλο-
γές, όπου ο Έλληνας της Βορείου Ηπείρου δεν µπορούσε να ψη-
φίσει στα πάτρια εδάφη του. Τον στέλνατε στο εξωτερικό, στη
Βουλγαρία. Για να ψηφίσει έπρεπε να φύγει από τη Χιµάρα και
να πάει στη Σόφια. Ούτε ο Έντι Ράµα, που οργάνωσε εκλογές
βίας και νοθείας κατά των Ελλήνων, δεν τους έστειλε να ψηφί-
σουν στη Βουλγαρία.

Και επειδή αναφέρθηκα στον Έντι Ράµα, αυτόν τον ανθέλληνα,
είναι όνειδος και ντροπή ο Έλληνας εκλεγµένος Δήµαρχος Χιµά-
ρας, Φρέντι Μπελέρης, να έχει φυλακιστεί παράνοµα από τους
Αλβανούς και η Κυβέρνηση της Ελλάδας να είναι ανίκανη να
κάνει το παραµικρό. Βέβαια, την ίδια τακτική εφαρµόζετε και
εσείς και η Κυβέρνησή σας που φυλάκισε τον Ηλία Κασιδιάρη για
να του πάρει τις ψήφους και τελικά απέτυχε παταγωδώς, όπως
απέτυχε και ο Ράµα στις εκλογές της Χιµάρας. 

Το κόµµα µας δεν θα υπερψηφίσει το παρόν σχέδιο νόµου,
γιατί η Κυβέρνηση αρνείται να εισαγάγει όσες νοµοθετικές βελ-
τιώσεις προτείναµε στην αρµόδια επιτροπή και κυρίως γιατί δεν
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δώσατε περισσότερο χρόνο για διαβούλευση και επεξεργασία,
ώστε να αποφευχθούν τα λάθη και οι παραλείψεις των τελευ-
ταίων εκλογών. 

Θα ψηφίσουµε «παρών» γιατί πιστεύουµε ακράδαντα ότι οι
οµογενείς µας πρέπει να ψηφίζουν και να αποφασίζουν για το
µέλλον του ελληνικού έθνους, χωρίς κανέναν αποκλεισµό, κανέ-
ναν περιορισµό και χωρίς τη βάσανο που υποβάλλατε, να πρέπει
να διασχίζουν χιλιάδες χιλιόµετρα, ακόµη και σύνορα κρατών, για
να φτάσουν στο εκλογικό τους τµήµα και να ψηφίσουν. 

Θα είµαστε εδώ για να σας ελέγχουµε, να ασκούµε σκληρή,
αλλά δίκαιη κριτική και να συµβάλουµε µε τις προτάσεις µας στη
διαµόρφωση υγιούς πολιτικής υπέρ του έθνους και του ελληνικού
λαού. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλείται τώρα στο
Βήµα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Βλά-
σης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο
έρχεται σήµερα στη Βουλή σε µια πολύ δύσκολη συγκυρία για
την πατρίδα. Όταν ακόµα οι καταστροφικές αυτές πυρκαγιές µαί-
νονται, νοµίζω κι εγώ, όπως και όλοι από αυτό το Βήµα, πρέπει
να πούµε ένα µεγάλο µπράβο και ένα ευχαριστώ στους πυροσβέ-
στες µας, στους µόνιµους, στους εποχικούς, στους εθελοντές,
σε όλες τις δυνάµεις ασφαλείας, όσους κάνουν τα πάντα για να
τελειώσει αυτό το κακό. 

Κυρίες και κύριοι, έχοντας υπηρετήσει ως Υφυπουργός Εξω-
τερικών µε αρµοδιότητα τα θέµατα του Απόδηµου Ελληνισµού,
τολµώ να πω ότι είµαι συγκινηµένος που το πρώτο σχέδιο νόµου
το οποίο η νέα Κυβέρνηση µας φέρνει στη Βουλή των Ελλήνων
έχει ως αντικείµενο την άρση των περιορισµών στην ψήφο των
Ελλήνων του εξωτερικού.

Όπως έχουµε πράξει πολλές φορές και στο παρελθόν, έτσι και
τώρα αποδεικνύουµε στην πράξη πως οι απανταχού Έλληνες
αποτελούν σηµαντική προτεραιότητα για την παράταξή µας και
τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη.

Όταν το 2019 επιχειρήσαµε για πρώτη φορά να άρουµε τους
περιορισµούς στην ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού, δεν κα-
ταφέραµε να επιτύχουµε την απαραίτητη συναίνεση και προχω-
ρήσαµε στους αναγκαίους συµβιβασµούς ώστε να δώσουµε
κάποιες διευκολύνσεις και να κάνουµε ένα πρώτο βήµα. Το 2021,
θεωρώντας πως η ιδέα για πλήρη άρση των περιορισµών είχε
πλέον ωριµάσει, κάναµε µια δεύτερη απόπειρα, χωρίς ωστόσο
πάλι τα κόµµατα της Αριστεράς να πειστούν από τα επιχειρήµατά
µας, όσο και αν αυτά ήταν ξεκάθαρα και απολύτως λογικά. Θυ-
µάµαι ότι στις αντίστοιχες οµιλίες µου τότε, είχα σηµειώσει πως
βρισκόµασταν µπροστά σε µια ιστορική ευκαιρία, όχι µόνο για να
διορθώσουµε µια αδικία ετών, αλλά για να πετύχουµε ένα ορό-
σηµο για τον κοινοβουλευτικό βίο της χώρας, αλλά και για την
ίδια τη δηµοκρατία µας. 

Δυστυχώς, η ιστορικότητα των στιγµών εκείνων δεν έγινε αντι-
ληπτή από όλους. Όπως όµως λέει και ο σοφός λαός, κάλλιο
αργά, παρά ποτέ. Έφτασε η ώρα να γίνει πραγµατικότητα αυτό
που για δεκαετίες ολόκληρες οι Έλληνες του εξωτερικού ονει-
ρεύονταν, να ψηφίζουν δηλαδή από τον τόπο κατοικίας τους.
Έφτασε η ώρα να κάνουµε πράξη το αυτονόητο. 

Και στα επιχειρήµατα όσων ακόµα και σήµερα µιλάνε περί µι-
κροπολιτικών σκοπιµοτήτων, η απάντηση είναι απλή και ξεκά-
θαρη: Δεν εκχωρούµε δικαίωµα ψήφου σε εκλογείς που δεν το
έχουν ήδη. Απλώς διευκολύνουµε την άσκηση του δικαιώµατος
που ήδη έχουν. Δίνουµε τέλος στον παραλογισµό που επιτρέπει
σε έναν Έλληνα του εξωτερικού να πάρει το αεροπλάνο και να
έρθει στην πατρίδα του να ψηφίσει, ενώ δεν µπορεί να πράξει το
ίδιο στον τόπο κατοικίας του. 

Με την προτεινόµενη ρύθµιση, παύουµε να αντιµετωπίζουµε
τους Έλληνες του εξωτερικού ως πολίτες δεύτερης κατηγορίας
και τους βοηθάµε να εξοικονοµήσουν χρόνο και χρήµα, µη στε-
ρώντας ταυτόχρονα τη δυνατότητα να συµµετέχουν στα κοινά
της χώρας µας, όπως εξάλλου το Σύνταγµα ορίζει. Όλοι µας ανα-
γνωρίζουµε τη σηµαντικότατη συνεισφορά των Ελλήνων του εξω-

τερικού και όλοι εξαίρουµε το ρόλο τους στην εικόνα, αλλά και
στην επιρροή της πατρίδας µας σε ολόκληρη την υφήλιο. 

Πώς µπορούµε, λοιπόν, να κάνουµε λόγο για υπερηφάνεια, για
µια δεύτερη Ελλάδα µακριά από την πατρίδα, αλλά την ίδια στι-
γµή να µη µας θλίβει το γεγονός ότι στις πρόσφατες εκλογικές
αναµετρήσεις, µόλις, δεκαοκτώ χιλιάδες Έλληνες άσκησαν το δι-
καίωµά τους για ψήφο στο εξωτερικό. Χαρακτηριστικό παράδει-
γµα η Αυστραλία, όπου η ελληνική κοινότητα είναι τεράστια,
πλησιάζουν το ένα εκατοµµύριο οι Έλληνες εκεί -µε δικαίωµα
ψήφου βέβαια πολύ λιγότεροι- και ψήφισαν λιγότεροι από διακό-
σιους, όταν στην τουρκική κοινότητα -µε µόλις, πενήντα χιλιάδες
Τούρκους πολίτες- ψήφισαν γύρω στις είκοσι χιλιάδες. 

Στη διάρκεια της θητείας µου ως Υφυπουργός Εξωτερικών
είχα την ευκαιρία και -τολµώ να πω- την ευλογία να συναντηθώ
µε πολλούς από τους ανθρώπους αυτούς. Πρόκειται για ανθρώ-
πους που στην πλειονότητά τους τρέφουν ανιδιοτελή αγάπη για
την πατρίδα, για ανθρώπους που στηρίζουν στην πράξη την Ελ-
λάδα, για Έλληνες µε όλη τη σηµασία της λέξης που, αν και βρί-
σκονται µακριά από τη χώρα µας, το µόνο που ζητούν είναι να
νιώθουν πως τους θέλουµε κοντά µας. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θέλει όλους τους Έλλη-
νες κοντά στην πατρίδα, θέλει τους Έλληνες του εξωτερικού
συµµέτοχους στη ζωή του τόπου, όχι χαριστικά, αλλά γιατί πι-
στεύουµε βαθιά ότι µε την εµπειρία, τις παραστάσεις τους, τα
προσόντα τους και την αδιαµφισβήτητη αγάπη τους για την πα-
τρίδα µπορούν να συνεισφέρουν ουσιαστικά στην υλοποίηση του
οράµατός µας για να οδηγήσουµε την Ελλάδα σε ένα µέλλον πιο
λαµπρό.

Το αίτηµα των απανταχού Ελλήνων είναι χρόνιο και δίκαιο και
θεωρώ πως ήρθε επιτέλους η ώρα να εισακουστεί. Γιατί σε µια
εποχή για την οποία οι διακρατικές σχέσεις δοκιµάζονται ποικι-
λοτρόπως, το πιο στέρεο και αποφασιστικό µήνυµα που µπο-
ρούµε να στείλουµε προς κάθε κατεύθυνση είναι αυτό της ενό-
τητας. Και µπορεί η λέξη αυτή να ακούγεται κοινότυπη και οι
πάσης φύσεως συζητήσεις γύρω από αυτήν να µοιάζουν τετριµ-
µένες, όµως ,επί της ουσίας η ενότητα µπορεί να κάνει τη δια-
φορά σε ένα συνεχώς µεταβαλλόµενο διεθνές περιβάλλον.

Σήµερα, που διαφαίνεται ότι αυτό το σχέδιο νόµου πρόκειται
να ψηφιστεί από µια ευρεία πλειοψηφία στη Βουλή, εύχοµαι τα
κόµµατα που επιµένουν στον αρνητισµό να κάνουν ένα βήµα
µπροστά και να στείλουµε και οι τριακόσιοι αυτό το µήνυµα ενό-
τητας από άκρη σε άκρη της σε όλη την υφήλιο. Ιστορικά εξάλ-
λου έχει αποδειχτεί πως ο τόπος µας πηγαίνει µπροστά όταν
µεταξύ µας υπάρχει σύµπνοια και οµόνοια. Ό,τι σπουδαίο έχουµε
πετύχει ως έθνος στο παρελθόν εδραζόταν σε µια κοινή εθνική
προσπάθεια. Αυτή την οµοψυχία ας τη δείξουµε και προς τους
Έλληνες του εξωτερικού, ικανοποιώντας το δίκαιο αίτηµά τους.
Ας τους αποδείξουµε στην πράξη πως κάτι αλλάζει στην πατρίδα,
πως έχουµε αφήσει οριστικά πίσω µας όσα µας ταλαιπώρησαν
στο παρελθόν και πως προχωράµε όλοι µαζί σε ένα µέλλον πιο
σίγουρο, πιο ασφαλές και πιο βέβαιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Σπυρίδων Κυριάκης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα εδώ για να
υπερψηφίσουµε ή να καταψηφίσουµε τον πρώτο νόµο που αυτή
η Κυβέρνηση φέρνει προς ψήφιση στη Βουλή.

Το δικαίωµα των αποδήµων να ψηφίζουν έχει απασχολήσει
πάρα πολλές χώρες. Περισσότερες από εκατό έχουν ήδη νοµο-
θετήσει υπέρ του δικαιώµατος της απρόσκοπτης ψήφου των αν-
θρώπων που βρίσκονται στο εξωτερικό. Κάποιες από τις σηµα-
ντικότερες είναι η Γερµανία, είναι η Αγγλία, είναι η Ιταλία, είναι η
Πορτογαλία. Οι χώρες αυτές έχουν νοµοθετήσει χωρίς να υπάρ-
χουν ιδιαίτερα κωλύµατα και κάποιες από αυτές θέτουν µόνο
χρονικούς περιορισµούς στον χρόνο που οι κάτοικοι θα λείπουν
από τη χώρα.

Πέρα, όµως, από τη διεθνή πρακτική οφείλουµε να εξετάσουµε
ποιοι είναι οι κύριοι λόγοι για τους οποίους όλοι µας οφείλουµε
να υπερψηφίσουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Ο πρώτος έχει
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να κάνει µε τη συµµετοχικότητα. Είδαµε όλοι µας πως στις πρό-
σφατες εθνικές εκλογές η συµµετοχή των αποδήµων δεν ήταν
αυτή που έπρεπε. Οι Έλληνες της Διασποράς είχαν και έχουν
έντονους δεσµούς µε την πατρίδα. Έχουν, λοιπόν, κάθε δικαίωµα
να παίρνουν µέρος στη λήψη των αποφάσεων σε ό,τι αφορά την
πατρίδα τους, έχουν κάθε δικαίωµα να ψηφίζουν στις εκλογές
της πατρίδας τους. Αυτό ενισχύει όχι µόνο τη συµµετοχικότητα,
αλλά και τον ισχυρό δεσµό των αποδήµων µε την Ελλάδα.

Ο δεύτερος λόγος έχει να κάνει µε τα δικαιώµατα των αποδή-
µων, δικαιώµατα που προκύπτουν από την υπηκοότητα τους ως
Έλληνες, αλλά και δικαιώµατα που προκύπτουν από την περιου-
σία τους. Πολλοί από τους Έλληνες του εξωτερικού έχουν περι-
ουσιακά δικαιώµατα, έχουν περιουσιακά στοιχεία στην Ελλάδα
και θα πρέπει να µπορούν να υπερψηφίζουν και να καταψηφίζουν
πολιτικές και κόµµατα τα οποία είναι είτε υπέρ, είτε ενάντια στα
συµφέροντά τους.

Ο τρίτος λόγος έχει να κάνει µε την ενίσχυση της δηµοκρατίας
αυτής καθαυτής. Είναι νοµίζω πρόδηλο πως η συµµετοχικότητα
από ανθρώπους που ήδη έχουν το δικαίωµα να ψηφίσουν ουσια-
στικά επιφέρει το άνοιγµα της εκλογικής βάσης, επιφέρει ότι πε-
ρισσότεροι άνθρωποι µπορούν να ψηφίζουν, άρα αυτό ενισχύει
την πολυφωνία και ταυτόχρονα ενδυναµώνει το τελικό εκλογικό
αποτέλεσµα, γιατί περισσότεροι άνθρωποι έχουν φωνή στο τε-
λικό εκλογικό αποτέλεσµα και αυτό από τη φύση του είναι ο πυ-
ρήνας της δηµοκρατίας µας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, κατάγοµαι από την Ήπειρο, από τον
Νοµό Πρεβέζης, από τον Δήµο της Πάργας. Στον τόπο µου γνω-
ρίζουµε πολύ καλά τι πάει να πει το να είσαι Έλληνας του εξωτε-
ρικού, τι πάει να πει το να είσαι µετανάστης, να ζεις ως ξένος σε
µια ξένη χώρα. Τα χωριά στα µέρη µου γεµίζουν ζωή το καλο-
καίρι, όταν οι µετανάστες γυρίζουν πίσω στην πατρίδα και ενώ-
νονται µε την οικογένειά τους, όταν ο ήχος από το κλαρίνο ενώ-
νεται µε τη φωνή του λαϊκού αοιδού, ο οποίος τραγουδάει για τη
µαύρη την ξενιτιά και τα έρηµα τα ξένα.

Ο παππούς µου υπήρξε οικονοµικός µετανάστης στη Γερµανία,
ενώ τα τελευταία χρόνια της κρίσης είδα πολλούς φίλους µου,
πολλούς νέους ανθρώπους της γενιάς µου να µεταναστεύουν,
να φεύγουν στο εξωτερικό, αναζητώντας µια καλύτερη ζωή. Προ-
σωπικά θα ήταν ανήθικο να µην ψηφίσω τον συγκεκριµένο νόµο,
θα ήταν ανήθικο απέναντι στον τόπο µου, απέναντι στην οικογε-
νειακή µου παράδοση, απέναντι στους νέους ανθρώπους της γε-
νιάς µου που έφυγαν στο εξωτερικό, αλλά κυρίως θα ήταν ανή-
θικο απέναντι στους εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες που βρίσκο-
νται στο εξωτερικό.

Υπό αυτό το πρίσµα θέλω να συγχαρώ όλους τους Βουλευτές
που θα υπερψηφίσουν το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και ταυτό-
χρονα όσους µέχρι στιγµής έχουν διατυπώσει διαφορετική
άποψη θα ήθελα να τους ζητήσω να το ξανασκεφτούν.

Στην πρώτη µου οµιλία από αυτό το Βήµα πριν λίγες ηµέρες
είχα πει ότι σε αυτήν εδώ Αίθουσα δεν έχουµε έρθει απλά για να
συνυπάρξουµε, αλλά έχουµε έρθει για να προσπαθήσουµε να
βρεθούµε, να προσπαθήσουµε να συναντηθούµε σε µια σειρά
από µεγάλα και σηµαντικά ζητήµατα. Ο συγκεκριµένος νόµος
είναι ταυτόχρονα και µεγάλος και σηµαντικός. Είναι µεγάλος γιατί
αφορά εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες του εξωτερικού και ταυ-
τόχρονα σηµαντικός γιατί θα διαµορφώσει και θα καθορίσει το
εκλογικό αποτέλεσµα όχι µόνο των επόµενων εκλογών, αλλά και
των εκλογών που θα έρθουν.

Θα ήθελα, λοιπόν, να σας ζητήσω, αν έχετε έστω και έναν άν-
θρωπο που γνωρίζετε ως µετανάστη στο εξωτερικό, αν γνωρίζετε
έστω και έναν άνθρωπο που την τελευταία δεκαετία έφυγε ως
σύγχρονος οικονοµικός µετανάστης από την Ελλάδα, να ακού-
σετε τη φωνή της συνείδησής σας και µακριά από τις κοµµατικές
νόρµες, µακριά από τις ιδεοληψίες του παρελθόντος, µακριά από
µικροπολιτικά συµφέροντα να υπερψηφίσετε το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο.

Φίλες και φίλοι στην αρχαία Ελλάδα, όταν οι άνθρωποι έφευ-
γαν από την πατρίδα τους για να πάνε σε µια νέα αποικία έπαιρ-
ναν µαζί τους τη φλόγα από τον ιερό βωµό, µε σκοπό να την
εναποθέσουν σε έναν νέο βωµό που θα έφτιαχναν στον καινούρ-
γιο τόπο που θα κατοικούσαν. Βλέπετε, η φλόγα αυτή ήταν ο συν-

δετικός κρίκος, ήταν το νήµα που τους έδενε µε την πατρίδα
τους. Σήµερα, δυόµισι χιλιάδες και πλέον χρόνια µετά, η ίδια αυ-
τή η φλόγα καίει άσβεστη στις καρδιές και στις ψυχές των Ελλή-
νων και των Ελληνίδων του εξωτερικού, καίει άσβεστη όλα αυτά
τα χρόνια και τη φλόγα αυτή ερχόµαστε να ενδυναµώσουµε µε
τον συγκεκριµένο νόµο και όχι µόνο να την ενδυναµώσουµε, αλλά
να καταστήσουµε σαφές πως θα παραµείνει άσβεστη και για τα
χρόνια που θα έρθουν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει η
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, η κ. Διονυσία Αυγερινοπού-
λου.

ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε ενώπιον ενός ιστο-
ρικού γεγονότος σήµερα, ενώ παράλληλα περιποιεί µεγάλη τιµή
για όλους εµάς η συµµετοχή µας στη Βουλή αυτή που θα υιοθε-
τήσει την καθολική αναγνώριση της δυνατότητας άσκησης του
δικαιώµατος του εκλέγειν σε όλους τους Έλληνες πολίτες. 

Το δικαίωµα του εκλέγειν είναι ένα από τα σηµαντικότερα πολι-
τικά δικαιώµατα. Είναι δικαίωµα πρώτης γενιάς και αποτελεί την
πεµπτουσία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Στο όνοµα αυτής κα-
θαυτής της δηµοκρατίας, γενέτειρα της οποίας είναι η χώρα µας,
όλα τα κόµµατα πρέπει να στηρίξουν αυτή τη ρύθµιση. Λαµβάνο-
ντας δε υπ’ όψιν και τη διαχρονική προσφορά των αποδήµων Ελ-
λήνων προς την Ελλάδα, η υιοθέτηση της άνευ εµποδίων ψήφου
τους αποτελεί ιστορική ευθύνη όλων των Ελλήνων πολιτικών.

Η άνευ ουσιαστικών εµποδίων και περιορισµών άσκηση του δι-
καιώµατος της ψήφου των αποδήµων, η οποία θα έπρεπε να έχει
θεσµοθετηθεί ήδη εδώ και πολλές δεκαετίες αποτελεί ηθική υπο-
χρέωση προς τους απόδηµους Έλληνες, ενώ η ενεργοποίηση διά
νόµου των σχετικών ρυθµίσεων αποτελεί συνταγµατική µας υπο-
χρέωση ήδη από το 1975. Άλλωστε το δικαίωµα της ψήφου άνευ
άλλων περιορισµών για τη Διασπορά είναι πρακτική η οποία έχει
υιοθετηθεί από πολλά άλλα κράτη, όπως ακούσαµε, ο αριθµός
των οποίων σήµερα αγγίζει τα εκατόν δέκα πέντε. 

Δεν είναι η πρώτη, αλλά είναι η τρίτη φορά που η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας κατά τα τελευταία χρόνια προτείνει προς
ψήφιση ανάλογο νοµοσχέδιο. Είναι όµως πολύ σπουδαίο σήµερα
πλέον το γεγονός ότι και άλλες πολιτικές δυνάµεις αντελήφθη-
σαν την ορθότητα και κυρίως τη σπουδαιότητα της εν λόγω ρύθ-
µισης και σκοπεύουν προς όφελος όλου του Ελληνισµού να την
υπερψηφίσουν.

Σήµερα µε ευρεία δηµοκρατική συναίνεση ενεργοποιούµε τη
δυνατότητα ψήφου για το σύνολο του ελληνικού λαού. Εισά-
γουµε την άρση των υφιστάµενων περιορισµών στην άσκηση του
εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων του εξωτερικού. Ανταποκρι-
νόµαστε στο αίτηµα των οµογενειακών οργανώσεων να µπορούν
να ψηφίσουν για την πατρίδα τους στον τόπο κατοικίας τους.

Άλλωστε έχουµε εµπιστοσύνη στους απανταχού Έλληνες για
την αγάπη τους για την πατρίδα. Οι Έλληνες του εξωτερικού
έχουν ουσιαστικό ενδιαφέρον για τη χώρα τους. Οι δε απόδηµοι
Έλληνες που µένουν για πάρα πολλά χρόνια µακριά της βλέπουν
και αγαπούν την κοινή πατρίδα ως ιδανικό. Όσον δε αφορά τη
γνώση τους για τα τρέχοντα ζητήµατα της Ελλάδας πλέον µε τις
δυνατότητες που παρέχονται από το διαδίκτυο µπορούν να είναι
πλήρως ενηµερωµένοι για τα δρώµενα, τόσο για την ευρύτερη
χώρα, όσο και για την ιδιαίτερη πατρίδα του καθενός, για την
οποία ενδιαφέρονται ακόµα περισσότερο. 

Κάνουµε δε µε αυτό το νοµοσχέδιο ένα ακόµα βήµα αποτρο-
πής της αποκοπής της δεύτερης, της τρίτης και των επόµενων
γενεών των αποδήµων Ελλήνων από την πατρίδα τους και τους
δίνουµε τη δυνατότητα νοµικά και ουσιαστικά να έρθουν ακόµα
πιο κοντά στη χώρα καταγωγής τους. Και αυτή η προσπάθεια που
γίνεται σήµερα θα πρέπει να συνοδευθεί και µε άλλες ακόµα
ακόµα ουσιαστικότερες παροχές από την Ελλάδα προς τους Έλ-
ληνες του εξωτερικού και σε άλλους τοµείς στους οποίους ήδη
εργαζόµαστε, αλλά θα πρέπει να εργαστούµε περισσότερο,
όπως στον τοµέα της παιδείας, του πολιτισµού και της ελληνικής
γλώσσας. 
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Η ενεργοποίηση του δικαιώµατος της ψήφου των αποδήµων
αποτελεί και έµµεση πρόσκληση ενεργοποίησης όλων των δυνά-
µεων του απανταχού Ελληνισµού υπέρ της Ελλάδας. 

Καλωσορίζουµε την ενεργό συµµετοχή των αποδήµων Ελλή-
νων στα ζητήµατα της χώρας µας. 

Καλωσορίζουµε τις συνεργασίες µαζί τους σε κρίσιµους το-
µείς, όπως η υγεία, η παιδεία, η έρευνα και η οικονοµική συνερ-
γασία. 

Παράλληλα αναγνωρίζουµε τη διαχρονική στήριξη των αποδή-
µων Ελλήνων στην Ελλάδα µέσω σπουδαίων δωρεών, υποτρο-
φιών και επενδύσεων ως και σήµερα. 

Αναγνωρίζουµε τη σπουδαία υπηρεσία που κάθε Έλληνας,
τόσο οι οργανωµένοι φορείς του Απόδηµου Ελληνισµού, όσο και
µεµονωµένες προσωπικότητες προσφέρουν στην πατρίδα µας
µε την άτυπη εκπροσώπηση και προάσπιση των εθνικών µας θέ-
σεων, των δικαιωµάτων και των συµφερόντων µας στις τρίτες
χώρες και ενώπιον των διεθνών οργανισµών όπου διαµένουν και
εργάζονται. Οι Έλληνες του εξωτερικού αποτελούν τους φυσι-
κούς πρεσβευτές όλων των Ελλήνων. Και πράγµατι αυτό που λέ-
γεται ισχύει, ότι αποτελούν τη φωνή της Ελλάδας στο εξωτερικό. 

Συνεπώς το νοµοσχέδιο που υπερψηφίζουµε σήµερα και µάλι-
στα µε διευρυµένη κοινοβουλευτική πλειοψηφία αποτελεί την κα-
λύτερη δυνατή έναρξη της νέας κοινοβουλευτικής περιόδου,
είναι προς όφελος όλων των Ελλήνων και αποτελεί την καλύτερη
ένδειξη ότι οι Έλληνες, όλοι µαζί, θα τα καταφέρουµε για µία Ελ-
λάδα ενωµένη και καλύτερη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδων Κουλκουδίνας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να ξεκινήσω την οµιλία

µου λέγοντας πως η χώρα δοκιµάστηκε αυτές τις µέρες και η
Ρόδος, το όµορφο νησί των Ιπποτών, ακόµη περισσότερο. Νιώθω
την ανάγκη να πω ότι είµαστε όλοι στο πλευρό των κατοίκων του
νησιού, αλλά και όλων των περιοχών που πλήττονται από τις φω-
τιές αυτές τις µέρες και να τονίσω φυσικά πως η Κυβέρνηση θα
λάβει όλα τα µέτρα ανακούφισης και στήριξης.

Είµαι νεοεκλεγείς Βουλευτής. Η εκλογική µου περιφέρεια είναι
η Πιερία. Είναι πολλοί οι φίλοι, οι συγγενείς και οι συµπατριώτες
µου που ζουν και εργάζονται στο εξωτερικό. Η Πιερία είναι ένας
νοµός που έδωσε χιλιάδες εργάτες στα εργοστάσια της Γερµα-
νίας, που είδε πολλούς νέους της να φεύγουν σε χώρες όλου του
κόσµου για να βρουν την τύχη τους, ειδικά τα τελευταία δύσκολα
χρόνια της κρίσης.

Χαίροµαι, λοιπόν, πολύ που η πρώτη µου οµιλία αφορά ένα νο-
µοσχέδιο που απολαµβάνει τη συναίνεση της πλειοψηφίας των
κοµµάτων και ελπίζω µέχρι το πέρας αυτής της διαδικασίας αυτή
η πλειοψηφία να αυξηθεί, όπως επίσης ελπίζω να υπάρξουν
πολλά ακόµα νοµοσχέδια στα οποία θα καταφέρουµε να συµφω-
νήσουµε για τα αυτονόητα. 

Χαίροµαι επίσης που αυτό το νοµοσχέδιο είναι το πρώτο που
καλείται η Βουλή των Ελλήνων να ψηφίσει. Έχει έναν ιδιαίτερο
συµβολισµό αυτό το νοµοσχέδιο, έχει ειδικό βάρος. Ειδικό βάρος
ακριβώς γιατί ξέρουµε όλοι πολύ καλά πως Έλληνες που βρέθη-
καν µακριά από την πατρίδα δεν σταµάτησαν ποτέ να νοιάζονται
γι’ αυτή. Το αποδεικνύουν σε κάθε ευκαιρία. Δεκάδες οµογενει-
ακές οργανώσεις χαιρετίζουν την κυβερνητική πρωτοβουλία που
έρχεται βέβαια για δεύτερη φορά µέσα σε λίγα χρόνια προς ψή-
φιση στην ελληνική Βουλή. 

Ένα ίδιο νοµοσχέδιο ήρθε σε αυτή τη Βουλή τον Απρίλιο του
2021 από την κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά δυστυχώς
δεν κατάφερε να συγκεντρώσει τον απαιτούµενο αριθµό ψήφων.
Γιατί δεν το κατάφερε αυτό; Γιατί υπήρχαν -και δυστυχώς υπάρ-
χουν ακόµη- κάποιες κατά την άποψή µου µικροπολιτικές αγκυ-
λώσεις που δεν αφήνουν ορισµένους να δουν το απλό και το
προφανές. Φορούν κοµµατικές παρωπίδες και δεν µπορούν να
προτάξουν το εθνικό έναντι του κοµµατικού τους οφέλους.

Και ποιο είναι το απλό και το προφανές που δεν µπορούν να
δουν; Ότι δεν συζητάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για ένα
νέο δικαίωµα προς τους Έλληνες του εξωτερικού. Συζητάµε για

την άρση των όποιων περιορισµών δεν τους επέτρεπαν να ασκή-
σουν το συνταγµατικά κατοχυρωµένο δικαίωµά τους, το απλό, να
ψηφίσουν.

Ακούστηκε επίσης από την Αντιπολίτευση το επιχείρηµα ότι θα
αλλοιωθεί το εκλογικό αποτέλεσµα. Είναι το πλέον άτοπο. Και ξέ-
ρετε είναι και βαθύτατα προσβλητικό για τους Έλληνες της Δια-
σποράς επιχείρηµα που έχει ακουστεί για τον ίδιο λόγο που
ανέπτυξα παραπάνω ότι δεν εκχωρούµε δικαίωµα ψήφου σε
εκλογείς που δεν το έχουν ήδη. Είναι αυτοί οι ίδιοι που αν πάρουν
ένα αεροπλάνο και έρθουν στην Ελλάδα θα µπορούν να ψηφί-
σουν. Γιατί να µην τους διευκολύνουµε να ψηφίσουν από τον
τόπο στον οποίο βρίσκονται εκείνη την ηµέρα; 

Αυτό που κάνει σήµερα η Βουλή των Ελλήνων είναι να άρει
όλους τους περιορισµούς που ισχύουν για την άσκηση του δι-
καιώµατος της ψήφου και -προσέξτε µε εδώ- της ψήφου Ελλήνων
πολιτών που είτε είναι µόνιµοι κάτοικοι εξωτερικού είτε βρίσκο-
νται στο εξωτερικό κατά την ηµέρα διεξαγωγής των εκλογών και
είναι εγγεγραµµένοι στους ειδικούς καταλόγους. Δηλαδή κάνει
αυτό που επί σειρά ετών ζητούν όλες οι οµογενειακές οργανώ-
σεις µας, κάνει το αυτονόητο: Διευκολύνει τους Έλληνες του
εξωτερικού να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα και ταυτό-
χρονα δυναµώνει τη φωνή της Ελλάδας στα µήκη και τα πλάτη
της οικουµένης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι απόδηµοι Έλληνες είναι η
ψυχή και η φωνή της Ελλάδας στο εξωτερικό και έχει δείξει η
ιστορία πόσο χρήσιµη υπήρξε αυτή η φωνή, όποτε και αν τη χρει-
άστηκε η πατρίδα. Από το 1821 και µετά, έχουµε πολλά παραδεί-
γµατα, του πόσο χρειάστηκε η πατρίδα αυτή την ισχυρή φωνή
των Ελλήνων της Διασποράς. Διατηρούν ισχυρούς δεσµούς
αυτοί οι άνθρωποι µε την Ελλάδα. Οργανώνονται και προβάλλουν
τον ελληνικό πολιτισµό και την παράδοση στα πέρατα του κό-
σµου. 

Είναι αλήθεια και το ξέρουµε όλοι σε αυτή την Αίθουσα, ότι
κάθε οµογενής είναι ουσιαστικά και ένας πρεσβευτής της χώρας
µας στο εξωτερικό. Έρχεται, λοιπόν, µε συνέπεια λόγων και
έργων η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και καταθέτει το νο-
µοσχέδιο αυτό, ζητώντας από το Σώµα να εγκρίνει την ενίσχυση
της ισότιµης µεταχείρισης όλων των Ελλήνων του εξωτερικού,
για να µην είναι και πάλι εγγεγραµµένοι µόνο είκοσι δυο χιλιάδες
Έλληνες του εξωτερικού για να ψηφίσουν στις επόµενες εκλο-
γές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζετε πόσοι από τους είκοσι
δυο χιλιάδες ψήφισαν στις εκλογές του Μαΐου; Οι δεκαοκτώ χι-
λιάδες. Τι δείχνει αυτό; Αυτή η συµµετοχή είναι ενδεικτική της
λαχτάρας των Ελλήνων του εξωτερικού να ψηφίσουν. 

Ας δούµε, λοιπόν, και λίγο τι δείχνουν τα ποσοστά συµµετοχής
στα 102 εκλογικά τµήµατα που στήθηκαν σε τριάντα πέντε κράτη.
Στο 81,6% ανήλθε η προσέλευση στις κάλπες που στήθηκαν στην
Κύπρο. Στη Γερµανία, άνω του 70% η συµµετοχή. Στις εκλογές
δε του Μαΐου στη Γερµανία, η συµµετοχή έφτασε στο 83%. 

Επίσης, από τους περίπου εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες Έλλη-
νες που ζουν µόνιµα στο Ηνωµένο Βασίλειο, τελικά κατάφεραν
να εγγραφούν στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους, µόλις
πέντε χιλιάδες εξακόσια είκοσι τέσσερα άτοµα και από αυτούς
να ψηφίσουν περίπου τέσσερις χιλιάδες. Πρόκειται για τους πε-
ρισσότερους Έλληνες στο εξωτερικό, όχι µόνο ποσοστιαία, αλλά
και σε απόλυτο αριθµό που δήλωσαν ότι θέλουν να ψηφίσουν
στον τόπο διαµονής τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε ενδιαφέρον τα στε-
λέχη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να λένε ότι θα εκλέγεται
άλλος πρωθυπουργός από αυτόν που ψήφισε ο ελληνικός λαός
και ότι η άρση των περιορισµών -άκουσον, άκουσον!- είναι προς
όφελος της ακροδεξιάς, η οποία δεν ψηφίζει.

Με λίγα λόγια, τι µας λέτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Ότι
οι Έλληνες που ζουν στο εξωτερικό δεν είναι Έλληνες; Ας πει ξε-
κάθαρα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση αν ενστερνίζεται αυτή την
άποψη. 

Επίσης, κύριοι συνάδελφοι, από πού ακριβώς προκύπτει ότι
ενισχύεται η ακροδεξιά µε την ψήφο των αποδήµων; Από το απο-
τέλεσµα των εκλογών; Από το 0,7% της Ελληνικής Λύσης; Από
εκεί προκύπτει;
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Δεν έχετε αντιληφθεί ξεκάθαρα ότι αυτό το νοµοσχέδιο ψηφί-
ζεται από ένα ευρύ φάσµα πολιτικών δυνάµεων αυτής της χώρας;
Δεν είναι αγαπητοί συνάδελφοι, ούτε δεξιό ούτε αριστερό ούτε
µπλε ούτε ροζ ούτε πράσινο. Είναι εθνικό. Η Βουλή θα ψηφίσει,
λοιπόν, την άρση των περιορισµών για την ψήφο των αποδήµων
και εµείς θα αρθούµε στο ύψος των περιστάσεων, στο ύψος που
απαιτεί µια ιστορική απόφαση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορεί να ακουστεί
ως κλισέ, αλλά είναι η αλήθεια, όπου υπάρχουν Έλληνες, η καρ-
διά της Ελλάδας χτυπά δυνατά. Η φωνή τους πρέπει να ακούγε-
ται το ίδιο δυνατά και ξεκάθαρα στην πατρίδα µας. Τους το
οφείλουµε! 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ(Όλγα Γεροβασίλη): Καληµέρα και από µέ-
να, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Επόµενη οµιλήτρια είναι η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Θωµαΐς Οικονόµου. 

ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαρι-
στώ.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα αρχικά
να εκφράσω και εγώ τη µεγάλη µου θλίψη, για τις συνεχιζόµενες
πυρκαγιές, που κατακαίνε και καταστρέφουν την πατρίδα µας και
βέβαια να εκφράσω και τον θαυµασµό µου και τα συγχαρητήριά
µου, προς τους πυροσβέστες, την Πολιτική Προστασία, τους πο-
λίτες, τους εθελοντές, τους τουρίστες και όλους όσοι αγωνίζο-
νται αυτή τη στιγµή και δείχνουν το θάρρος τους και την υποµονή
τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κράτος µεριµνά για τη ζωή
του Απόδηµου Ελληνισµού και τη διατήρηση των δεσµών του µε
τη µητέρα πατρίδα. Αυτή η επιταγή του άρθρου 108 του Συντά-
γµατος, αποτελεί ουσιαστικά το αντικείµενο του πρώτου νοµοθε-
τήµατος της Κυβέρνησης, στη νέα κυβερνητική της θητεία. Γιατί
η συµµετοχή των αποδήµων στα κοινά της πατρίδας µας, είναι
στην πραγµατικότητα ο πιο ουσιαστικός δεσµός που µπορεί να
υπάρξει µεταξύ Ελλήνων που βρισκόµαστε εντός των συνόρων
και του Απόδηµου Ελληνισµού. 

Άλλωστε, το Σύνταγµα είναι απολύτως σαφές. Στο άρθρο 51
ορίζεται ρητά ότι οι Βουλευτές αντιπροσωπεύουν το έθνος. Με
άλλα λόγια, είµαστε στη Βουλή για να εκπροσωπήσουµε όλους
τους Έλληνες, χωρίς εξαιρέσεις, είτε ζουν εδώ είτε βρίσκονται
εκτός Ελλάδας.

Ποιοι είναι, όµως, οι απόδηµοι για τους οποίους µιλάµε; Πρέπει
να είµαστε συγκεκριµένοι, καθώς η κριτική της Αριστεράς εστιά-
ζει σε αυτό ακριβώς το σηµείο. Τόσο το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας, όσο και ο ΣΥΡΙΖΑ, µιλούν για ένα δήθεν υπερβολικά δι-
ευρυµένο απροσδιόριστης σύνθεσης εκλογικό σώµα, το οποίο
εµφανίζονται να µην γνωρίζουν. Όµως, οι απόδηµοι για τους ο-
ποίους µιλάµε, δεν είναι κάποιοι τυχαίοι, άσχετοι µε τη χώρα µας,
άνθρωποι. Πρόκειται αποκλειστικά και µόνο για Έλληνες πολίτες
επαγγελµατίες της εποχής του brain drain,ναυτικούς, φοιτητές,
µετανάστες, προσωπικό ελληνικών αποστολών που βρίσκεται στο
εξωτερικό, αλλά και όσους βρίσκονται εκτός Ελλάδας για συγκε-
κριµένη χρονική περίοδο εξαιτίας οποιασδήποτε προσωρινής
υποχρέωσής τους. 

Εποµένως, το νοµοσχέδιο εξ ορισµού αφορά Έλληνες πολίτες
που ήδη διαθέτουν πλήρη εκλογικά δικαιώµατα, αλλά δεν µπο-
ρούν να τα ασκήσουν λόγω της µεγάλης γεωγραφικής απόστα-
σης που τους χωρίζει από την πατρίδα τους. Δεν χορηγούνται
δικαιώµατα σε νέους εκλογείς, ούτε βέβαια αλλάζει το εκλογικό
σώµα, όπως ισχυρίζεται η Αριστερά. Αυτό που κάνουµε, είναι να
διευκολύνουµε τους Έλληνες του εξωτερικού που είναι ήδη εγ-
γεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους, προκειµένου να
συµµετέχουν στις εθνικές εκλογές.

Υπενθυµίζω σε αυτό το σηµείο ότι το ίδιο ισχύει εδώ και 40 σχε-
δόν χρόνια για τους Έλληνες που ζουν σε άλλα κράτη-µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και επιθυµούν να ψηφίσουν στις ευρωεκλο-
γές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι η πρώτη φορά που η

Νέα Δηµοκρατία παίρνει νοµοθετική πρωτοβουλία, επιχειρώντας
να διευκολύνει την ψήφο των αποδήµων. Δυστυχώς, όµως, όπως
όλοι ξέρουµε το νοµοσχέδιο δεν συγκέντρωσε την απαιτούµενη
πλειοψηφία το 2021 και δυστυχώς και σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ και το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας συνεχίζουν να αρνούνται το προ-
φανές για µικροκοµµατικούς λόγους. 

Υπάρχει, όµως, µια πολύ µεγάλη διαφορά µεταξύ του σήµερα,
του 2023, µε το 2021. Έχουν µεσολαβήσει δύο εκλογικές αναµε-
τρήσεις στις οποίες η Αριστερά συρρικνώθηκε και ο ΣΥΡΙΖΑ
έφτασε στο 17%. Το µήνυµα, λοιπόν, του ελληνικού λαού ήταν
απολύτως σαφές και ηχηρό.

Κύριε Υπουργέ, το ίδιο ξεκάθαρα είναι όλα όσα µας λένε επί
δεκαετίες και οι Απόδηµοι Έλληνες. Άλλωστε, το ξανακούσαµε
και πριν από λίγες µέρες, τόσο στην αρµόδια επιτροπή που επε-
ξεργάστηκε το νοµοσχέδιο, όσο και στη γενική συνέλευση της
Παγκόσµιας Διακοινοβουλευτικής Ένωσης Ελληνισµού που έγινε
εδώ στη Βουλή.

Παράλληλα, πληθαίνουν τα δηµοσιεύµατα στις ιστοσελίδες
της οµογένειας για κινητοποιήσεις των αποδήµων σε όλο τον
κόσµο που ζητούν άρση των περιορισµών στην άσκηση του δι-
καιώµατος ψήφου.

Αισθάνοµαι πολύ κοντά στους οµογενείς µας και κατανοώ από-
λυτα τα παράπονα και την απορία που εξέφρασαν. Γιατί άραγε
το παρόν νοµοσχέδιο να το ψηφίσουν λιγότεροι από τριακόσιους
Βουλευτές; Γιατί να µην το ψηφίσουν όλοι και οι τριακόσιους
Βουλευτές; Είναι πραγµατικά ένα ζήτηµα που δείχνει ότι µια
µικρή, αλλά υπαρκτή µειοψηφία στη χώρα µας, δεν έχει αξιολο-
γήσει σωστά την προσφορά του Οικουµενικού Ελληνισµού.
Όπως λένε οι ίδιοι οι απόδηµοι, η πολιτική αυτή στάση ορισµένων
υποδηλώνει αγνωµοσύνη και φοβάµαι ότι θα συµφωνήσω µαζί
τους. 

Ίσως δεν έχουµε κάνει ως Ελλάδα όλα όσα θα έπρεπε, προ-
κειµένου να αναγνωρίσουµε δηµόσια τον σπουδαίο ρόλο που
έχουν παίξει οι Έλληνες εκτός Ελλάδας στη διαχρονική εξέλιξη
του έθνους µας.

Σε αυτό το σηµείο θέλω να επαναφέρω την πρόταση για την
καθιέρωση ηµέρας Αποδήµου Ελληνισµού από την Βουλή των
Ελλήνων, διαχρονικό αίτηµα και των Ευρυτάνων της Αµερικής,
αλλά εξ όσων γνωρίζω και πολλών άλλων αποδήµων ανά τον
κόσµο. Νοµίζω πως ο εορτασµός µιας τέτοιας ηµέρας θα µας
φέρει πιο κοντά στους Έλληνες της Διασποράς, δίνοντάς µας
την ευκαιρία να µάθουµε περισσότερα για το σπουδαίο έργο των
ελληνικών κοινοτήτων σε κάθε γωνιά της γης.

Κυρία Πρόεδρε, θέλω εδώ να πω λίγα λόγια τη συµµετοχή των
Αποδήµων Ελλήνων στην πρόοδο της πατρίδας µας και για τη
µεγάλη βοήθεια που έχουν προσφέρει σε όλα τα εθνικά µας θέ-
µατα. Αυτή ακριβώς την τεράστια συνεισφορά τους έχουµε ανα-
γνωρίσει και στην ιδιαίτερη πατρίδα µου, την Ευρυτανία, για τη
δηµιουργία του βραβευµένου Πάρκου Αποδήµων Ευρυτάνων στο
Καρπενήσι. Αυτή την πίστη των οµογενών και την αγάπη τους για
την Ελλάδα την είδα και στα χρόνια των σπουδών µου στον Κα-
ναδά. Εκεί γνώρισα τους καλύτερους πρεσβευτές της πατρίδας
µας, τους φανατικούς πατριώτες, τους πλέον ειλικρινείς και ανι-
διοτελείς Απόδηµους Έλληνες, τους οποίους έχουµε την υπο-
χρέωση να ακούµε και να εκπροσωπήσουµε εδώ στη Βουλή των
Ελλήνων, όπως ορίζει το Σύνταγµα. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο συνιστά µεγάλης σηµασίας για τον
Οικουµενικό Ελληνισµό η σηµερινή άρση των περιορισµών στα
εκλογικά τους δικαιώµατα. Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που πρόκειται
να υπερψηφίσει η Βουλή, ελπίζω τελικά χωρίς εξαιρέσεις, θα έχει
τόσο συµβολική όσο και ουσιαστική αξία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψήφος στον τόπο κατοικίας
είναι ένα δικαίωµα κατοχυρωµένο εντός Ελλάδας εδώ και δεκαε-
τίες. Διευκολύνουµε -και πολύ σωστά- τους ετεροδηµότες να ψη-
φίσουν στις εθνικές εκλογές, αλλά απαιτούµε από τους από-
δηµους να πληρώσουν αεροπορικά εισιτήρια, συχνά πανάκριβα,
για να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα, το βασικότερο δη-
µοκρατικό δικαίωµα που οφείλει να προάγει κάθε ευνοµούµενη
πολιτεία, γι’ αυτό υπερψηφίζω το παρόν νοµοσχέδιο. 

Ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση, συνολικά, στέλνουν ένα
ηχηρό µήνυµα προς τον απανταχού Ελληνισµό. Θέλουµε η φωνή
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σας να ακούγεται πιο δυνατά και ελπίζω ότι όλοι µας θα στηρί-
ξουµε, όχι µόνο µε λόγια, αλλά και µε πράξεις την ισότητα Ελλα-
διτών και Αποδήµων Ελλήνων, όπως επιτάσσει το Σύνταγµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Γεώργιος Βρεττάκος, από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΡΕΤΤΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν

ξεκινήσω την τοποθέτηση επί του νοµοσχεδίου θα ήθελα και εγώ
µε τη σειρά µου να εκφράσω από αυτό το Βήµα την ευγνωµοσύνη
µου στους άντρες και τις γυναίκες του Πυροσβεστικού Σώµατος
που καταβάλλουν καθηµερινά υπεράνθρωπες µάχες µε τις φλό-
γες, προκειµένου να µπορέσουν να περιορίσουν τις δεκάδες πυρ-
καγιές που έχουν προκύψει τις τελευταίες ηµέρες. 

Επίσης, θα θέλαµε να εκφράσουµε και την ευγνωµοσύνη µας
στα στελέχη, τους άντρες και τις γυναίκες της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας, του Λιµενικού, της Πολιτικής Προστασίας, των χιλιάδων
εθελοντών, των υπαλλήλων των ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού, που συν-
δράµουν µε όλα τα µέσα και ιδιαίτερα στις πρωτόγνωρες επιχει-
ρήσεις απεγκλωβισµού και εκκένωσης που είδαµε τις τελευταίες
ηµέρες και έσωσαν χιλιάδες ζωές συνανθρώπων µας. Η σκέψη
όλων µας είναι δίπλα στους συνανθρώπους µας που δοκιµάζο-
νται από τα ακραία φαινόµενα και η ελληνική Κυβέρνηση θα είναι
δίπλα τους, ως οφείλει, µε όλες της τις δυνάµεις, προκειµένου
να επουλωθούν οι πληγές όσο το δυνατόν πιο γρήγορα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εσωτερικών, που συζητάµε σήµερα αποκαθιστά µία µεγάλη αδι-
κία απέναντι στους Απόδηµους Έλληνες σε κάθε µεριά του πλα-
νήτη. Σήµερα είµαστε όλοι προ των ευθυνών µας. Ο νόµος που
ψηφίστηκε το προηγούµενο διάστηµα δεν λειτούργησε και αυτό
είναι νοµίζω κάτι που πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι. Δεν είχαµε
το επιθυµητό αποτέλεσµα, εκτός εάν θεωρήσουµε ότι ο Απόδη-
µος Ελληνισµός απαριθµεί µόλις δεκαοκτώ χιλιάδες πολίτες που
συµµετείχαν στην προηγούµενη διαδικασία. 

Ποιος, όµως, πραγµατικά µπορεί να το υποστηρίξει αυτό; Άρα,
εκ του αποτελέσµατος αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι ο νόµος χρει-
άζεται βελτίωση, προκειµένου να αρθούν οι περιορισµοί που έκα-
ναν δύσκολη την εγγραφή των εκλογέων στις λίστες των απο-
δήµων, προκειµένου να φέρουµε πιο κοντά τους Έλληνες του
εξωτερικού που τόσα µπορούν να προσφέρουν στην πατρίδα
µας. 

Με τις ρυθµίσεις που εισάγει το νοµοσχέδιο ουσιαστικά αίρο-
νται όλοι οι περιορισµοί, που έκαναν δύσκολη την εγγραφή στους
καταλόγους των Αποδήµων Ελλήνων. Έτσι ανοίγει ο δρόµος για
µία µαζική εγγραφή που θα δώσει το δικαίωµα στην οµογένεια
να εκφράζεται δηµοκρατικά και να έχει λόγο στη διαµόρφωση
των συνθηκών στην πατρίδα µας. 

Και επειδή πολλά ακούστηκαν και ιδιαίτερα από την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, κυρίως, που λένε ότι θα υπάρξει αλλοίωση του
εκλογικού αποτελέσµατος, ότι θα ψηφίζουµε άλλον Πρωθυ-
πουργό και άλλο Πρωθυπουργό θα έχουµε, θέλουµε να ξεκαθα-
ρίσουµε κάτι. Όσοι έχουν το δικαίωµα να εγγραφούν στους
ειδικούς εκλογικούς καταλόγους του εξωτερικού είναι αυτοί που
έχουν ήδη δικαίωµα ψήφου στη χώρα µας. Αυτό είναι ξεκάθαρο. 

Άρα, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, για άλλη µια φορά έρχεστε
µετά τις εκλογές να πείτε «όχι» σε όλα και «ναι» στο τίποτα. Την
καλύτερη, όµως, απάντηση στα λεγόµενά σας και σε αυτά που
υποστηρίζετε σήµερα την βρήκα µέσα στο ίδιο σας το site, δια-
βάζοντας µια δήλωση του 2014 ενός ιστορικού στελέχους της
Αριστεράς, την οποία θέλω να σας διαβάσω εν τάχει για να δείτε
το πόσο λάθος είναι το επιχείρηµά σας. Έλεγε τότε, λοιπόν: «Δι-
καίωµα ψήφου στους Έλληνες του Εξωτερικού τώρα! Για ακόµα
µία φορά οι ελληνικές κυβερνήσεις εµπαίζουν τους Έλληνες του
εξωτερικού, αφού δεν τους δίνεται η δυνατότητα να ψηφίσουν
στις εκλογές της 25ης Ιανουαρίου από τη χώρα διαµονής τους».
Απευθυνόµενο σε εµάς τότε το δικό σας στέλεχος έλεγε: «Η δι-
κοµµατική κυβέρνηση αρνείται να εφαρµόσει τους σχετικούς νό-
µους και τις θέσεις του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για το ζήτηµα.
Δεν µπορεί µόνο στους Έλληνες πολίτες, σε ολόκληρη την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, να στερείται το αναφαίρετο δικαίωµα της ψή-

φου. Τι έχουν να πουν οι απερχόµενοι κυβερνώντες στις εκατο-
ντάδες χιλιάδες συµπατριωτών µας που ζουν στις χώρες της
Ένωσης και δεν µπορούν να πληρώσουν τα πανάκριβα εισιτήρια
για να έρθουν στην Ελλάδα την ηµέρα των εκλογών; Έχουν επί-
γνωση του γεγονότος ότι οι περισσότεροι από αυτούς, νέοι και
παλιότεροι µετανάστες, αγωνίζονται σκληρά στην αλλοδαπή για
να εξασφαλίσουν τα ως προς το ζην και δεν έχουν τη δυνατότητα
να µετακινηθούν δύο φορές; Και κλείνει το δικό σας στέλεχος κα-
λώντας τις ελληνικές κοινότητες του εξωτερικού να ξεσηκωθούν
ενάντια σε αυτή την αδικία και καλώντας τις αεροπορικές εται-
ρείες να τις πιέσει η κυβέρνηση για να µειώσουν τα ναύλα στις
Βρυξέλλες στις 31-12-2014. 

Αυτά ξέρετε ποιος θα έλεγε, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ; Αυτά τα
έλεγε το ιστορικό στέλεχος της Αριστεράς ο αείµνηστος Μανώ-
λης Γλέζος. 

Και τώρα που φέρνουµε ένα νοµοσχέδιο, ώστε όλοι οι Έλληνες
της Διασποράς να µπορούν ανεµπόδιστα να ψηφίζουν, εσείς
είστε πάλι κατώτεροι της ιστορίας, κατώτεροι των περιστάσεων.
Ενώ οι περισσότερες παρατάξεις, ευτυχώς, δίνουν µία ψήφο που
θα δώσει, όπως φαίνεται πάνω από διακόσιους ψήφους για να
µπορέσουµε να εφαρµόσουµε το νοµοσχέδιο, εσείς είστε πάλι
βυθισµένοι µέσα σε τακτικισµούς και αρνείστε την πραγµατικό-
τητα. Η αλήθεια είναι ότι βλέπετε µικροκοµµατικά ένα εθνικά ση-
µαντικό θέµα. Φοβάστε την Οµογένεια, γιατί σας έδωσε 16,6%
στις προηγούµενες εκλογές. Κακώς, όµως, φοβάστε γιατί και
εντός της Ελλάδας παρόµοια ποσοστά πήρατε, άρα δεν έχετε να
φοβάστε κάτι. Άρα, λοιπόν, σας καλώ να σπάσετε τα δεσµά σας
και να ψηφίσετε µία εθνικά αυτονόητη διάταξη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µια ιστορική ευκαιρία
την οποία δεν πρέπει να χάσουµε. Γι’ αυτό θα πρέπει να υπερψη-
φίσουµε όλοι µαζικά το νοµοσχέδιο, ώστε να πάρει πάνω από δια-
κόσιους ψήφους και να διορθώσουµε επιτέλους µια αδικία πολ-
λών δεκαετιών, που αφορά χιλιάδες συµπατριώτες µας που ζουν
στο εξωτερικό. Είµαι σίγουρος ότι αυτό θα κάνουµε.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο
κ. Παναγής Καππάτος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτές τις δύ-

σκολες στιγµές ιδιαίτερα για τη Ρόδο, αλλά και για πολλές άλλες
περιοχές της πατρίδας µας η σκέψη µας είναι µε τους συµπολί-
τες µας, µε τους ανθρώπους που παλεύουν απέναντι στα πύρινα
µέτωπα σε συνθήκες ακραίων θερµοκρασιών. Είναι µια δύσκολη
κατάσταση που µας θυµίζει πόσο γρήγορα αλλάζει ο κόσµος
µας. Είναι µια σειρά από παγκόσµιες εξελίξεις που αλλάζουν τον
κόσµο γύρω µας, όπως η κλιµατική κρίση. Τι σχέση έχουν όλα
αυτά µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα;

Θεωρώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι έχουν. Όλα αυτά
αφορούν τον τρόπο µε τον οποίον όλοι εµείς βλέπουµε την Ελ-
λάδα στον κόσµο, αφ’ ενός στην αντιµετώπιση των κινδύνων και
των προκλήσεων που καραδοκούν, αφ’ ετέρου στην αξιοποίηση
των ευκαιριών που δηµιουργούνται απ’ αυτή τη νέα κατάσταση. 

Παρακολουθώντας τις παγκόσµιες εξελίξεις, το ερώτηµα που
προκύπτει είναι: Θέλουµε µια Ελλάδα κλεισµένη στον εαυτό της
ή θέλουµε µια Ελλάδα σε επαφή µε τις παγκόσµιες εξελίξεις; Για
να καταφέρουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να έχουµε µια
πατρίδα που παρακολουθεί τι γίνεται στον κόσµο δεν έχουµε την
πολυτέλεια να γυρίσουµε την πλάτη στον Οικουµενικό Ελληνι-
σµό. Δεν µπορούµε να αγνοούµε ένα διαχρονικό χαρακτηριστικό
του λαού µας. Οι Έλληνες για αιώνες ταξιδεύουν, βρίσκουν ευ-
καιρίες στο εµπόριο και τη θάλασσα, σπουδάζουν και προο-
δεύουν στο εξωτερικό. Και δεν έχουµε δικαίωµα να το κάνουµε
αυτό ως Βουλή των Ελλήνων, των Ελλήνων σε όλο τον κόσµο. 

Φτάσαµε, λοιπόν, στη σηµερινή µέρα, σε µια ιστορική ευκαιρία
για την άρση των περιορισµών που εµποδίζουν τους εκλογείς στο
εξωτερικό να ασκήσουν το δικαίωµά τους. Είχαµε την ευκαιρία,
και στην επιτροπή, αλλά και στον δηµόσιο διάλογο που γίνεται
πολύ αναλυτικά γι’ αυτό το θέµα τα τελευταία χρόνια, να ξεκα-
θαρίσουµε τα εξής. 

Πρώτον, αναφερόµαστε σε συµπολίτες και συµπατριώτες µας
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που έχουν ήδη το δικαίωµα να ψηφίσουν. Δεν καλείται η Βουλή
να αποδώσει κάποιο νέο δικαίωµα σε άτοµα που σήµερα ήδη το
έχουν. Έχουµε, λοιπόν, µια συζήτηση ισότιµης µεταχείρισης πο-
λιτών, συζήτηση για τη διευκόλυνση άσκησης ενός δικαιώµατος.
Αναφέρονται, µάλιστα, κάποιοι σε κίνδυνο δήθεν αλλοίωσης του
εκλογικού αποτελέσµατος. Το εκλογικό αποτέλεσµα δεν µπορεί
να αλλοιωθεί από άτοµα που έχουν το δικαίωµα να ψηφίζουν. 

Δεύτερον, καλούµαστε µε ειλικρίνεια να απαντήσουµε σε πρα-
κτικά θέµατα που προκύπτουν από το σηµερινό καθεστώς. Είναι
δίκαιο να ασκεί κανονικά τα εκλογικά του δικαιώµατα όποιος έχει
τη δυνατότητα να αγοράσει ένα ακριβό αεροπορικό εισιτήριο και
αντίθετα, όποιος δεν έχει αυτά τα χρήµατα να στερείται τα δι-
καιώµατά του; Είναι ένας άδικος για τους πολίτες αναχρονισµός
να ανάγουµε έµµεσα την κατοχή περιουσίας σε προϋπόθεση για
τη συµµετοχή στις εκλογές. 

Τρίτο θέµα που πρέπει να απαντήσουµε. Ακούµε σε σχέση µε
τις εκλογές πόσο µεγάλο πρόβληµα είναι η αποχή. Ακούµε για
την απαξίωση του πολιτικού συστήµατος και της πολιτικής, που
οδηγεί στην αποχή. Και όλοι λέµε ότι πρέπει µε τη στάση µας να
φέρουµε αυτό τον κόσµο πίσω στις κάλπες. 

Ορισµένα κόµµατα σε αυτή την Αίθουσα έχουν αναγάγει το
πρόβληµα της αποχής σε βασικό στοιχείο της ρητορικής τους.
Καλούνται, λοιπόν, αυτά τα κόµµατα να απαντήσουν αν µε την
ψήφο τους σήµερα θα εµποδίσουν ή θα διευκολύνουν τη συµµε-
τοχή στις εκλογές και, µάλιστα, συµπολιτών µας που θέλουν πο-
λύ να ψηφίσουν, αλλά τα εµπόδια από τον νόµο είναι ανυπέρ-
βλητα. 

Τέταρτον, πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι υπάρχει και µια άλλη
ανακολουθία στη ρητορική κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. Ανα-
φέρονται διαρκώς στους νέους ανθρώπους, όχι µόνο σε σχέση
µε την αποχή από τις εκλογές, αλλά και σε σχέση µε την έξοδο
πολλών νέων από τη χώρα για εργασία ή για σπουδές. Λέµε πόσο
σηµαντικό είναι να γυρίσουν στην πατρίδα µας, πόσο τους χρει-
άζεται η Ελλάδα. Συµφωνούµε σε όλα αυτά. Τι κάνουµε, όµως,
ταυτόχρονα; Τους λέµε στην πράξη ότι δεν έχουν δικαίωµα να
αποφασίσουν για το µέλλον της Ελλάδας. Τους τιµωρούµε ου-
σιαστικά µε τα εµπόδια που υπάρχουν σήµερα στον νόµο, για τα
οποία ως Βουλή των Ελλήνων έχουµε την κύρια ευθύνη. Και αυτό
είναι κάτι που δεν πρέπει να συνεχιστεί. 

Οι νέοι άνθρωποι που εργάζονται και σπουδάζουν σήµερα στο
εξωτερικό είναι ένα πολύτιµο κεφάλαιο για την πατρίδα µας και
δεν έχουµε την πολυτέλεια να αποκοπούµε απ’ αυτό. Πρέπει µε
την άρση των περιορισµών να τους διευκολύνουµε να ακουστεί
η φωνή τους. 

Η δική µου θέση για το θέµα λαµβάνει υπ’ όψιν και τα ιστορικά
χαρακτηριστικά των ανθρώπων της Κεφαλονιάς και της Ιθάκης,
που για αιώνες ταξιδεύουν και αναζητούν την τύχη τους σε κάθε
γωνιά του πλανήτη, αλλά διατηρούν την επαφή µε την πατρίδα.
Δεν έχω το δικαίωµα να αγνοώ αυτούς τους συµπατριώτες µας,
που σήµερα διατηρούν τη σχέση τους µε τον τόπο µας και έχουν
τη δυνατότητα να ψηφίζουν. Οφείλω να αγωνιστώ, για να έχουν
φωνή. 

Και είναι κάτι ακόµα που διαµορφώνει τη στάση µας απέναντι
σε αυτό το νοµοσχέδιο: Ο σεβασµός βασικών ατοµικών δικαιω-
µάτων και η έννοια της ελευθερίας. Της ελευθερίας των πολιτών
να ασκούν τα δικαιώµατά τους, να έχουν απέναντί τους ένα κρά-
τος που ψάχνει τρόπο να τους βοηθήσει και να κάνει τη ζωή τους
πιο εύκολη. Όχι ένα κράτος που ψάχνει τρόπους και «παραθυρά-
κια» για να τους εµποδίσει, σαν να είναι η αποστολή του να βρί-
σκεται απέναντί τους, κάτι που δυστυχώς οι συµπολίτες µας το
βιώνουν για δεκαετίες στην καθηµερινότητά τους. 

Αυτή η λογική για εµάς στη Νέα Δηµοκρατία επεκτείνεται σε
κάθε τοµέα της κοινωνικής και οικονοµικής ζωής. Θέλουµε µια
χώρα ανοιχτή στον κόσµο, οι πολίτες της να µπορούν να ασκούν
τα δικαιώµατά τους ελεύθερα, χωρίς διακρίσεις. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης την προηγούµενη τετραετία προσπάθησαν να αφήσουν
πίσω αυτή την εκκρεµότητα για την ψήφο των Ελλήνων στο εξω-
τερικό. Σήµερα έχουµε ακόµα µια ευκαιρία για να αποδείξουµε
ότι είµαστε η Βουλή των Ελλήνων, των Ελλήνων παντού στον
κόσµο. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι δεν πρέπει να εγκλωβιστούµε σε µικρο-
πολιτικές τακτικές. Πρέπει να προσπαθούµε, όχι απλά για συναι-
νέσεις στη Βουλή, αλλά να προσπαθούµε να βρίσκουµε αυτά που
µας ενώνουν, όχι µόνο αυτά που µας χωρίζουν. Και να µην εφευ-
ρίσκουµε δικαιολογίες και σαθρά επιχειρήµατα προκειµένου να
φαίνεται ότι διαφωνούµε σε κάθε θέµα. 

Με σεβασµό, λοιπόν, σε βασικές ατοµικές ελευθερίες, µε το
βλέµµα στο µέλλον και στον παγκόσµιο Ελληνισµό, σας καλώ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο,
ώστε να δείξουµε στην πράξη ότι θεωρούµε κάθε συµπολίτη µας
ως µοναδικό και πολύτιµο κοµµάτι του Ελληνισµού, µε τη δική
του φωνή και άποψη για το κοινό µας µέλλον. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Γεώργιος Σταµάτης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Ενδεχοµένως θα πάρω πολύ λιγότερο από τον χρόνο που µου

αναλογεί. 
Κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς, επιτρέψτε µου να εκφράσω τα

θερµά µου συλλυπητήρια για τον συµπολίτη µας Έλληνα τσιγ-
γάνο που έπεσε θύµα κάτω από τη γέφυρα στην Πάτρα. Και αυτό
είναι ακόµα ένα θέµα, που δείχνει πόσο πρέπει πολύ πιο άµεσα
να προχωρήσουµε στην κοινωνική ένταξη των Ροµά, µιας ειδικής
κατηγορίας πληθυσµού που τόσα χρόνια, ενώ γίνονται προσπά-
θειες απ’ όλες τις κυβερνήσεις, δεν έχουµε καταφέρει να φέ-
ρουµε το αποτέλεσµα που πρέπει. 

Κύριε Υπουργέ, επειδή έχετε συναρµοδιότητα την τοπική αυ-
τοδιοίκηση,  νοµίζω ότι πλέον µε το νέο εθνικό στρατηγικό σχέδιο
δίνεται η ευκαιρία και τα νέα χρηµατοδοτικά εργαλεία να προχω-
ρήσουµε πολύ άµεσα στη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης
αυτών των ανθρώπων και να τους εντάξουµε στην εργασία. 

Το δεύτερο που θα ήθελα να πω, κυρία Πρόεδρε, είναι για µια
κατάκτηση της χώρας µας, που είναι το «112». Γιατί στο τέλος
της ηµέρας το «112» τι είναι; Είναι η εµπιστοσύνη του πολίτη στο
κράτος. Ο πολίτης εµπιστεύεται το κράτος και µέσω του «112»
έχουµε επιτύχει αυτό που έχουµε επιτύχει, σώζοντας πολλές
ζωές. 

Ταυτόχρονα, όµως, θα ήθελα να πω -κύριε Υπουργέ, αυτό αφο-
ρά εσάς- ότι θα πρέπει να ξαναεξετάσουµε το καθεστώς αδειών
των δηµοσίων υπαλλήλων και πώς θα τους εντάξουµε πιο ενεργά
στο κοµµάτι της πρόληψης και της πυρόσβεσης. Και εδώ πρέπει
να δοθούν κίνητρα, πρέπει να εκπαιδευτούν περισσότερο. 

Ταυτόχρονα, επιτρέψτε µου να σας πω, ότι θα πρέπει επιτέ-
λους να δούµε αν πρέπει -και εγώ θα αγωνιστώ γι’ αυτό- να µπει
στο εθνικό βιογραφικό της χώρας και η γνώση των πρώτων βοη-
θειών. Είναι πολύ καλό να γνωρίζει ένας δηµόσιος υπάλληλος
υπολογιστές, αλλά η ευθύνη απέναντι στην κοινωνία είναι το να
γνωρίζει και πρώτες βοήθειες, όχι για να κάνει καλό, αλλά για να
µην κάνει κακό. Και νοµίζω ότι χρειαζόµαστε τέτοιους πολίτες. 

Οι πολίτες της Ρόδου και οι εθελοντές µάς έδειξαν ότι δεν πρέ-
πει να χάσουµε ακόµα µία ευκαιρία, µια ευκαιρία που χάθηκε
στους Ολυµπιακούς Αγώνες, µία ευκαιρία που ανδρώθηκε τα
χρόνια της κρίσης. Νοµίζω σε αυτό το κοµµάτι θα είµαστε όλοι
συνοδοιπόροι για τη νέα µέρα. 

Πέραν όλων των άλλων, αυτό που πρέπει να τονίσουµε είναι
το εξής: Χρειαζόµαστε µία νέα εθνική στρατηγική για τον Από-
δηµο Ελληνισµό; Προφανώς και χρειαζόµαστε µια νέα στρατη-
γική για τον Απόδηµο Ελληνισµό. Χρειαζόµαστε τον Απόδηµο
Ελληνισµό; 

Κύριοι συνάδελφοι, είµαστε πολύ λίγοι και εντός και εκτός Ελ-
λάδος. Και κανένας δεν πρέπει να αγνοεί ότι, πέραν της πρώτης
και δεύτερης γενιάς που έφυγαν τη δεκαετία του 1950, του 1960
και του 1970, πλέον έχουµε ένα νέο κύµα µετανάστευσης, κυρίως
από νέους ανθρώπους. Και βέβαια, έχουµε και ένα άλλο µοντέλο
µετανάστευσης, το οποίο έχει να κάνει µε δουλειές, µε αναζή-
τηση νέων ευκαιριών. Αυτοί οι άνθρωποι, κυρίως επιστήµονες, -
είναι µια άλλη συζήτηση το γιατί έφυγαν από τη χώρα- όταν
έρχονται εκλογές στη χώρα δεν µπορούν να είναι συµµέτοχοι. 

Όταν αυτή τη στιγµή στη Γερµανία τρία εκατοµµύρια Τούρκοι
ψηφίζουν για να εκλέξουν πρόεδρο της Τουρκίας, εµείς δεν πρέ-
πει να χάσουµε ούτε έναν Έλληνα. Γιατί ο Έλληνας στο εξωτε-
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ρικό δεν είναι η φωνή της Ελλάδας, είναι η συµµετοχή της Ελλά-
δος σε όλο αυτό που γίνεται. 

Προφανώς είµαστε πολύ περήφανοι που έχουµε εκλεγµένους
Έλληνες Βουλευτές σε διάφορα εθνικά κοινοβούλια. Από την
άλλη, όµως, χρειαζόµαστε αυτή τη φωνή όλων αυτών των ανθρώ-
πων, ώστε να είναι συµµέτοχοι στην εξέλιξη και στην προοπτική
της χώρας. Και δεν µπορεί να είναι συµµέτοχοι αν δεν ψηφίζουν,
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, για πρωθυπουργό της χώρας. Εσείς καταψη-
φίζετε, να µην ψηφίζουν αυτοί οι άνθρωποι για πρωθυπουργό της
χώρας. Αυτό νοµίζω ότι θα πρέπει να σας προβληµατίσει. 

Το δεύτερο που θα πρέπει να σας προβληµατίσει, είναι αυτό
που συνέβη την 21η Μαΐου και την 25η Ιουνίου. Ακόµα και οι Έλ-
ληνες, οι πολύ λίγοι που πήγαν και ψήφισαν, έδωσαν ένα µήνυµα.
Το µήνυµα είναι ότι εµείς πρέπει να είµαστε ενωµένοι και εσείς
για ακόµα µία φορά, µέσω της αρνητικής τοποθετήσεώς σας, θέ-
λετε πάλι να διχάσετε το εθνικό Κοινοβούλιο, τους Έλληνες του
εξωτερικού.

Δεν µας ενδιαφέρει, κύριοι, αν ο Έλληνας της Αργεντινής, της
Αµερικής είναι Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΚΚΕ ή ΣΥΡΙΖΑ. Μας εν-
διαφέρει ότι είναι Έλληνας πολίτης κι εµείς και η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη θα του δώσει τη δυνατότητα να ψηφίζει για
την πατρίδα του. 

Σε αυτό το σηµείο να ευχαριστήσω τον πρώην Υπουργό Εσω-
τερικών που είχε αυτή την πρωτοβουλία και την νυν ηγεσία του
Υπουργείου Εσωτερικών. Σας καλώ να κοιτάξετε το εθνικό συµ-
φέρον και όχι το κοµµατικό συµφέρον. Εκεί θα κριθείτε και εσείς
και εµείς.

Νοµίζω, κυρία Πρόεδρε, ότι είναι η κατάλληλη στιγµή για
όλους αυτούς τους Έλληνες οι οποίοι έφυγαν, µε αυτόν τον συν-
δετικό κρίκο της διοικητικής πράξης, που είναι να ψηφίσουν στις
εκλογές, πέρα από το εθνικό συµφέρον να τονωθεί και το εθνικό
αίσθηµα ότι συµµετέχουν στα κοινά της χώρας. Γιατί όλοι αυτοί
οι άνθρωποι που έφυγαν έχουν κάποιους ανθρώπους εδώ, έχουν
περιουσίες. 

Όλα αυτά νοµίζω ότι πρέπει να µας κάνουν για µία φορά, στην
αρχή αυτής της Κυβέρνησης να είµαστε ενωτικοί και όχι διχαστι-
κοί, οπότε σας καλώ να το ψηφίσετε µαζί µε τα υπόλοιπα κόµ-
µατα. 

Να συγχαρώ αυτούς που επεξεργάστηκαν όλον αυτό τον νόµο
και καταβάλλουν αυτή την προσπάθεια, ώστε οι Έλληνες του
εξωτερικού να είναι Έλληνες όχι δύο φορές, αλλά να είναι Έλ-
ληνες όπως πρέπει. Στο τέλος της ηµέρας, γιατί έχουµε Υφυ-
πουργείο Απόδηµου Ελληνισµού; 

Ρωτήστε τον πρώην Υφυπουργό σας Απόδηµου Ελληνισµού
που γύρισε όλη την Αφρική, όλο τον κόσµο και συγκυβερνήσατε
µαζί του, να δείτε τι έλεγαν οι άνθρωποι εκεί πέρα που είναι απο-
κοµµένοι. Αυτή είναι η πρώτη αρχή θα ακολουθήσουν και άλλες
πράξεις που η Κυβέρνησή µας θα φέρει αυτούς τους Έλληνες
πιο κοντά.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Το λόγο έχει η Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, κ. Μερόπη Τζούφη. 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για το παρόν νοµοσχέδιο γί-
νεται στη σκιά της περιβαλλοντικής καταστροφής που συντελεί-
ται για ένα ακόµη καλοκαίρι στη χώρα µας. Δάση και χιλιάδες
στρέµµατα γης καµένα, κατεστραµµένες περιουσίες, νεκρά ζώα
φόβος και απειλή για την ίδια την ανθρώπινη ζωή. Για ένα ακόµη
καλοκαίρι υποτίθεται πως ήµασταν έτοιµοι. Όπως κάθε χρόνο
έτσι και φέτος, η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός µάς διαβεβαί-
ωσαν πως έχουν παρθεί όλα τα µέτρα, πως έχουν δοθεί κονδύλια
και όλοι οι φορείς βρίσκονται σε ετοιµότητα. Το αποτέλεσµα µι-
λάει από µόνο του και κάνει το γύρο του κόσµου. 

Και ενώ η Ρόδος καίγεται για µια εβδοµάδα ο κ. Μητσοτάκης
στη χθεσινή του τοποθέτηση απέφυγε ως συνήθως να αναλάβει
την οποιαδήποτε ευθύνη. Αντίθετα, άφησε να εννοηθεί πως τα
µέτωπα αυτά δύσκολα µπορούν να ελεγχθούν, όπως είχε συµβεί
στην περίπτωση της Εύβοιας το 2021 όταν η φωτιά έσβησε στη
θάλασσα. 

Θυµήθηκε όµως το Μάτι, την καταστροφή και την τραγωδία

που εργαλειοποίησε και έκανε δοµικό κοµµάτι της τοξικής του
αντιπολίτευσης απέναντι στον ΣΥΡΙΖΑ. Τώρα πέντε χρόνια µετά,
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας συνεχίζει αθεράπευτα
αδιόρθωτη, ευθυνόφοβη και λίγη απέναντι στην µεγάλη κατα-
στροφή που βιώνει ξανά η χώρα µας. 

Για µια ακόµη φορά φταίει µόνο η κλιµατική αλλαγή και ίσως
και ο στρατηγός άνεµος. Ούτε η υποστελέχωση της Πυροσβε-
στικής και ο γερασµένος στόλος της ούτε η έλλειψη ουσιαστικής
δασικής πολιτικής ούτε φυσικά η απουσία κάθε πολιτικής πρόλη-
ψης και προστασίας του περιβάλλοντος. 

Διότι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα δεν κρίνεται
µόνο την ώρα της φωτιάς, αλλά κυρίως πριν. Κρίνεται όταν η Νέα
Δηµοκρατία ψηφίζει νόµους ενάντια στο περιβάλλον, όπως όταν
οι Ευρωβουλευτές της Πλειοψηφίας καταψήφισαν µαζί µε την ευ-
ρωπαϊκή ακροδεξιά το νόµο για την αποκατάσταση της φύσης
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Κρίνεται επίσης όταν αγνοούνται
επιδεικτικά τα αιτήµατα των ανθρώπων της πρώτης γραµµής, των
πυροσβεστών, µε την Κυβέρνηση να τους χειροκροτεί το καλο-
καίρι και να τους απαξιώνει το χειµώνα όταν αυτοί διεκδικούν
αξιοπρεπείς συνθήκες εργασίας και ένταξη στα βαρέα και ανθυ-
γιεινά, αυτούς που µε αυταπάρνηση σώζουν και αυτή τη στιγµή
οτιδήποτε κι αν σώζεται και τους εκφράζουµε τη βαθιά µας ευ-
γνωµοσύνη, αλλά επαναλαµβάνουµε τα συνεχή αιτήµατά τους,
τα οποία οφείλουν και πρέπει να υλοποιηθούν. 

Και έρχοµαι στο νοµοσχέδιο αυτό καθαυτό, ένα νοµοσχέδιο το
οποίο ήρθε χωρίς καµµία ουσιαστική διαβούλευση και συνεν-
νόηση. Μας λέτε ότι πρόκειται για κίνηση υψηλού συµβολισµού.
Η πραγµατικότητα όµως είναι πως βαφτίζετε εθνική αναγκαιό-
τητα τις µικροκοµµατικές σας στοχεύσεις. Και το χειρότερο είναι
πως το κάνετε, αντιµετωπίζοντας δυστυχώς, συµφεροντολογικά
την ελληνική Διασπορά, χωρίς να διασφαλίζετε καν το δικαίωµα
του εκλέγειν και του εκλέγεσθαι, όπως προβλέπει η δική µας πρό-
ταση που έχει κατατεθεί. Είναι µια θέση που την προβλέπει το
ίδιο το Σύνταγµα που εφαρµόζουν και άλλες ευρωπαϊκές χώρες
µε µεγάλη διασπορά -που θέλουµε να λέµε ότι είµαστε Ευρω-
παίοι- η Ιταλία, η Γαλλία, η Πορτογαλία. Κυρίως όµως είναι µια
θέση που σέβεται τον Απόδηµο Ελληνισµό και δεν τον αντιµετω-
πίζει απλά ως εκλογικό κοινό. 

Η κατάργηση των προϋποθέσεων του νόµου του 2019 κάνει
ακριβώς αυτό. Η αντίθεσή µας στο νοµοσχέδιο της κ. Κεραµέως
έγκειται σε αυτό ακριβώς το σηµείο. Από την πλευρά µας θεω-
ρούµε πως οι Έλληνες του εξωτερικού πρέπει να ενσωµατωθούν
µε τρόπο που να ανταποκρίνεται στους σηµαντικούς δεσµούς,
που έχουν µε τη χώρα και όχι ως εκλογικό ακροατήριο µε ψηφο-
θηρικά κίνητρα, πόσο µάλλον όταν µιλάµε για πρωτοβουλίες µιας
Κυβέρνησης που ενδιαφέρεται για την ελληνική Διασπορά µόνο
όταν πρόκειται για εκλογές. 

Όταν πρόκειται για την καθηµερινότητα, τη ζωή τους, την εκ-
παίδευση των παιδιών τους, κλείνει σχολεία και στέλνει εκπαιδευ-
τικούς στο µέσο της χρονιάς. Πριν λίγες µέρες το Υπουργείο
Παιδείας αποφάσισε να κλείσει το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Μονάχου
«Ο Πυθαγόρας» αφήνοντας εκατό µαθήτριες και µαθητές εκτός
στέγης, µια απόφαση παντελώς ακατανόητη, δεδοµένου ότι το
συγκεκριµένο σχολείο χρηµατοδοτείται από τη βαυαρική κυβέρ-
νηση. 

Ήδη από το Γενάρη του 2023 έχουµε θίξει το ζήτηµα µε ερώ-
τηση προς την κ. Κεραµέως τότε στον ρόλο της Υπουργού Παι-
δείας. Αρνήθηκε να µας απαντήσει, όχι µόνο σε εµάς στη Βουλή,
αλλά κυρίως στις οικογένειες, τους µαθητές και τους εκπαιδευ-
τικούς και πριν λίγες µέρες φτάσαµε στο κλείσιµο του σχολείου,
ένα ακόµα βήµα αποσύνθεσης και αποδιοργάνωσης της ελληνό-
γλωσσης εκπαίδευσης στο εξωτερικό. Δυστυχώς, δεν είναι µε-
µονωµένη περίπτωση όλη η ελληνόγλωσση εκπαίδευση της διασ-
ποράς υπολειτουργεί. 

Το λέω µε τη βεβαιότητα ότι είχα αρµοδιότητα όταν βρέθηκα
στο Υπουργείο Παιδείας και εξακολουθώ να συνοµιλώ τακτικά µε
ελληνικούς εκπαιδευτικούς φορείς του εξωτερικού. Οι ίδιες συν-
θήκες δυστυχώς επικρατούν σε όλη την Ευρώπη. Τα προβλήµατα
είναι πολλά για τους µαθητές που επιθυµούν να ακολουθήσουν
το ελληνικό πρόγραµµα εκπαίδευσης στο Βέλγιο, στη Γαλλία,
στην Ολλανδία και στην Αγγλία. 
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Έχουµε καταθέσει εκ νέου ερωτήσεις και αναφορές στον κ.
Πιερρακάκη και περιµένουµε απαντήσεις. Αυτά είναι τα ουσια-
στικά προβλήµατα που απασχολούν την οµογένεια. Και το νοµο-
σχέδιο της κ. Κεραµέως δεν πρόκειται να βελτιώσει τίποτε για τις
ζωές τους, όπως δεν βελτίωσε δυστυχώς και τα ελληνόγλωσα
σχολεία του εξωτερικού κατά τη θητεία της στο Υπουργείο Παι-
δείας. 

Ποια είναι η δική µας πρόταση; Την καταθέσαµε, τη γνωρίζετε.
Είναι τροπολογία σε εφαρµογή της τελευταίας Αναθεώρησης του
Συντάγµατος, ώστε οι Έλληνες του εξωτερικού να εκλέγουν τους
δικούς τους εκπροσώπους. Είναι αυτό που ζητούν και οι ίδιοι,
που αποτυπώνεται στην πρόταση του Συµβουλίου Απόδηµου Ελ-
ληνισµού. Με την πρόταση αυτή συµφωνούσε στο παρελθόν ο κ.
Γεραπετρίτης τότε ως εισηγητής της Εθνικής Επιτροπής για τα
Δικαιώµατα του Ανθρώπου. Βέβαια από τη στιγµή που Υπουργο-
ποιήθηκε, µετατοπίστηκαν και οι θέσεις τους. 

Τι µας είπε λοιπόν, η κ. Κεραµέως; Ότι αντιµετωπίζουµε τους
απόδηµους ως πολίτες δεύτερης κατηγορίας. Συµβαίνει το ακρι-
βώς αντίθετο. Τους αντιµετωπίζουµε χωρίς διακρίσεις και περιο-
ρισµούς µε δικαίωµα ψήφου και εκλογής, χωρίς να αλλοιώνεται
η βούληση του εθνικού εκλογικού σώµατος. Και γι’ αυτό µε σε-
βασµό και µε συναίνεση στο συνταγµατικό πνεύµα, συνεχίζουµε
να νοιαζόµαστε για αυτούς τους ανθρώπους που αγαπούν την
Ελλάδα, όχι όµως ως εκλογικό κοινό, πράγµα που προσπαθεί να
θεµελιώσει µε την νοµοθέτηση αυτή η Νέα Δηµοκρατία. 

Επιπλέον, η Κυβέρνηση δεν µας απαντά στο ερώτηµα τι θα
γίνει µε τους Έλληνες που ζουν και δεν µπορούν να ψηφίζουν
επειδή εργάζονται. 

Προκαλεί εντύπωση ότι η Κυβέρνηση, ενώ επιλέγει αυτό ως
πρώτο νοµοσχέδιο για να µπορούν να ψηφίζουν οι Έλληνες που
κατοικούν στο εξωτερικό, αρνείται να απαντήσει και αδιαφορεί
πώς θα διευκολυνθούν στο δικαίωµά τους αυτό οι Έλληνες και
οι Ελληνίδες που λόγω εργασίας και βιοπορισµού δεν µπόρεσαν
να ασκήσουν το δικαίωµά τους, κάτι που συνετέλεσε στο µεγάλο
ποσοστό αποχής. Αυτή λοιπόν είναι η επιλογή του κ. Μητσοτάκη
και της Νέας Δηµοκρατίας και δείχνει το µέγεθος της υποκρισίας
και της τακτικής του. 

Απαιτείται λοιπόν άµεσα λύση για τη διευκόλυνση των Ελλήνων
κατοίκων του εσωτερικού, που για λόγους επαγγελµατικούς δεν
βρίσκονται την ηµέρα των εκλογών στο εκλογικό τµήµα που είναι
γραµµένοι. Έχουµε καταθέσει σχετική τροπολογία, την οποία αρ-
νείστε να συζητήσετε. Αυτή λοιπόν δίνει και ολοκληρώνει τη δική
µας δηµοκρατική πολιτική πρόταση. Ναι, βεβαίως θα πρέπει να
ψηφίζει και ο απόδηµος, αλλά να δούµε πώς θα ψηφίζει και ο
εποχιακός εργαζόµενος, που δουλεύει σεζόν σε ένα νησί. 

Δυστυχώς ο κ. Μητσοτάκης θέλει να λέει ότι είναι Ευρωπαίος,
αλλά τελικά καταψηφίζει την οδηγία για την κλιµατική αλλαγή,
δεν σέβεται την ευρωπαϊκή εµπειρία για την ψήφο των αποδήµων
και δυστυχώς έχει φέρει την Ελλάδα στην τελευταία θέση της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής από άποψη ακρίβειας και ελευθερίας
Τύπου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανδρέας Νικολακόπουλος. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές τις ώρες

οι σκέψεις όλων µας είναι στους συµπολίτες µας που δοκιµάζο-
νται από τις πυρκαγιές, στους πυροσβέστες µας που δίνουν τη
µάχη µε αυτοθυσία στην πρώτη γραµµή και βέβαια στους εθελο-
ντές µας και σε όλους τους ανθρώπους της πολιτικής προστα-
σίας, που κι αυτοί αγωνίζονται, πρωτίστως για να προστατεύσουν
ανθρώπινες ζωές και βέβαια περιουσίες και δάση. 

Μέσα σ’ αυτές τις δύσκολες συνθήκες εισάγεται προς ψήφιση
το πρώτο νοµοσχέδιο της παρούσας κοινοβουλευτικής περιόδου.
Είναι η πρώτη µου οµιλία στην παρούσα Βουλή και οφείλω να πω
ότι ξεκινάµε µε έναν από τους καλύτερους τρόπους, κάνοντας
πράξη κάτι που αποτελεί δέσµευση του Πρωθυπουργού Κυριά-
κου Μητσοτάκη και για το οποίο έγιναν δύο σοβαρές προσπά-
θειες την προηγούµενη τετραετία και είναι και κάτι που αποτελεί

αίτηµα των συµπατριωτών µας που διαµένουν στο εξωτερικό. 
Είναι πολύ σηµαντικό επίσης να πούµε ότι ξεκινάµε επιτυγχά-

νοντας µια ευρύτερη πλειοψηφία, τη συµφωνία δηλαδή αρκετών
κοµµάτων, πράγµα που δείχνει ότι τουλάχιστον στα µεγάλα θέ-
µατα, στα εθνικά θέµατα, στα ζητήµατα δηµοκρατίας, στα κρί-
σιµα ζητήµατα πρέπει να συµφωνούµε, πρέπει να συµπλέουµε.
Και ελπίζω και στο µέλλον να υπάρχουν ακόµα µεγαλύτερες συ-
ναινέσεις. Απαιτείται ενότητα, απαιτείται εποικοδοµητική κριτική
και εύχοµαι πραγµατικά αυτό το πνεύµα να επικρατήσει και στην
υπόλοιπη κοινοβουλευτική περίοδο. Άλλωστε, αυτό το ξεκάθαρο
µήνυµα έδωσαν οι πολίτες µε την ψήφο τους στις προηγούµενες
εκλογές, καταδικάζοντας την τοξικότητα, τις διχαστικές πρακτι-
κές, τη στείρα πολιτική αντιπαράθεση. 

Η συζήτηση επίσης αυτού του σηµαντικού νοµοσχεδίου συµπί-
πτει µε την επέτειο αποκατάστασης της δηµοκρατίας µας. Πριν
από περίπου µισό αιώνα επέστρεψε από το εξωτερικό και ανέ-
λαβε την πρωθυπουργία της χώρας µας ο Κωνσταντίνος Καρα-
µανλής, µε πρώτο σκοπό την εµπέδωση των δηµοκρατικών θεσ-
µών και δεύτερο την οργανική σύνδεση της χώρας µε την Ευ-
ρώπη. Και βασικό θεµέλιο της σύγχρονης δηµοκρατίας µας ήταν
το Σύνταγµα του 1975. 

Είναι πολύ σηµαντικό σε µια τέτοια επέτειο να υλοποιούµε µια
βασική συνταγµατική πρόβλεψη, που ορίζει την εκλογή βουλευ-
τών µε άµεση, καθολική και µυστική ψηφοφορία από τους πολί-
τες που έχουν δικαίωµα ψήφου, όπως ο νόµος ορίζει. Έτσι λοι-
πόν η ψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου προσλαµβάνει κι έναν
έντονο δηµοκρατικό συµβολισµό, αφού είναι µια πράξη που συµ-
βάλλει στην ισχυροποίηση του πολιτεύµατός µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο κά-
νουµε κάτι το οποίο είναι αυτονόητο και θα έπρεπε να θεωρείται
δεδοµένο: Διευκολύνουµε την ψήφο των Αποδήµων Ελλήνων, δι-
ευκολύνουµε την ψήφο των συµπατριωτών µας που διαµένει στο
εξωτερικό και είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλό-
γους, τους διευκολύνουµε να ασκήσουν ένα απολύτως κατοχυ-
ρωµένο συνταγµατικό δικαίωµα, το δικαίωµα του εκλέγειν, που
προβλέπεται στο άρθρο 51 παράγραφος 3 του Συντάγµατος. 

Με αυτή την έννοια πρέπει να γίνει κατανοητό ότι δεν απονέ-
µουµε ένα νέο δικαίωµα, αλλά διευκολύνουµε την άσκηση συντα-
γµατικά κατοχυρωµένου δικαιώµατος. Είναι νοµικά αβάσιµο το
επιχείρηµα που ακούγεται από το Κοµµουνιστικό Κόµµα και από
τον ΣΥΡΙΖΑ, ότι δήθεν απονέµεται νέο δικαίωµα, αυτό της εγγρα-
φής στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους του εξωτερικού. Το
δικαίωµα που προβλέπει το Σύνταγµα είναι ένα και είναι το δι-
καίωµα του εκλέγειν. Η νοµοθετική πρόβλεψη για τη διαδικασία
εγγραφής στους εκλογικούς καταλόγους ρυθµίζει τη διαδικασία
άσκησης του δικαιώµατος, δεν απονέµει νέο δικαίωµα. 

Θα έπρεπε επίσης να απασχολήσει το Κοµµουνιστικό Κόµµα,
που εξακολουθεί να διαφωνεί µε το παρόν νοµοσχέδιο -αποτε-
λώντας µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ και την Ελληνική Λύση, που έκανε µια
µεγάλη µεταστροφή µετά το εκλογικό αποτέλεσµα, µειοψηφία-
ότι ενδεχοµένως κάποιοι πιο αδύναµοι οικονοµικά συµπολίτες
µας που διαµένουν στο εξωτερικό και είναι εγγεγραµµένοι στους
εκλογικούς καταλόγους να µην είναι σε θέση να δαπανήσουν
χρήµατα για τη µετακίνησή τους στην Ελλάδα, σε αντίθεση µε
κάποιους πιο εύρωστους οικονοµικά. Αυτούς τους ασθενέστε-
ρους οικονοµικά συµπολίτες µας δεν τους σκέφτεται το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας, προκειµένου να τους διευκολύνει να
ασκήσουν το δικαίωµά τους; Η ιδεολογία δεν µπορεί να είναι
µόνο στα λόγια ούτε µπορεί να υποχωρεί µπροστά σε µικροπο-
λιτικές σκοπιµότητες. 

Ακούσαµε όµως κι ένα ακόµα επιχείρηµα, το οποίο κατά άποψή
µου είναι απαράδεκτο. Δεν µπορούν να ψηφίζουν, λέει, όσοι δεν
υφίστανται τις συνέπειες εφαρµογής της πολιτικής που θα επι-
λεγεί από τις εκλογές. Τέθηκε µάλιστα το παράδειγµα των συ-
ντάξεων, λέγοντας πως δεν µπορεί να ψηφίζει κάποιος που δεν
θα πάρει σύνταξη στην Ελλάδα και δεν µπορεί να αποφασίζει για
τις συντάξεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιλογή πολιτικού κόµµατος
και εκπροσώπων δεν γίνεται ή δεν πρέπει να γίνεται για την εξυ-
πηρέτηση ατοµικών ή συντεχνιακών συµφερόντων. Ψηφίζουµε
και για το γενικό καλό, ψηφίζουµε για το συµφέρον της πατρίδας
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µας, που όλοι αγαπάµε, και αυτοί που µένουµε στην Ελλάδα και
αυτοί που για κάποιους λόγους έχουν φύγει στο εξωτερικό. 

Κι αν δεν παίρνει κάποιος σύνταξη στην Ελλάδα, σαφώς και
ενδιαφέρεται για την ευηµερία των συνταξιούχων συµπατριωτών
του, σαφώς και ενδιαφέρεται για την εξωτερική πολιτική και την
άµυνα της χώρας. Ο ψηφοφόρος επιλέγει για τη συνολική πολι-
τική τοποθέτηση και τις προγραµµατικές θέσεις κάθε κόµµατος
αλλά και µε βάση τα επιµέρους ενδιαφέροντά του. Πάνω απ’ όλα
όµως επιλέγει για το καλό της πατρίδας µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν γνωστό σε όλους ότι ήταν
καθολικό το αίτηµα των Ελλήνων του εξωτερικού να ψηφίζουν
από τον τόπο κατοικίας τους χωρίς περιορισµούς, χωρίς εµπόδια,
που ουσιαστικά τους στερούν το δικαίωµα που ήδη έχουν. Γιατί
τέτοια εµπόδια προφανώς υπήρχαν, αφού ο αριθµός των δεκαο-
κτώ χιλιάδων συµπολιτών µας που ψήφισαν από το εξωτερικό
στις τελευταίες εκλογές δεν µπορεί να µας αφήνει ικανοποι-
ηµένους.

Τις τελευταίες ηµέρες, τόσο στη διαβούλευση όσο και στην
ακρόαση στην αρµόδια επιτροπή δεκαπέντε εκπροσώπων οµο-
γενειακών οργανώσεων, επιβεβαιώθηκε απόλυτα αυτή η απαί-
τηση. Είναι απαίτηση από ανθρώπους που συναποτελούν τη
φωνή της Ελλάδας στο εξωτερικό, υπηρετούν τα ελληνικά συµ-
φέροντα και αγωνίζονται για την εξυπηρέτησή τους, αγαπούν την
Ελλάδα και ενδιαφέρονται για τα κοινά. Αυτός που ζει στο εξω-
τερικό και ζητά να ασκήσει το εκλογικό του δικαίωµα µπορεί να
ενδιαφέρεται περισσότερο από κάποιον που ζει στην Ελλάδα και
δεν προσέρχεται να ασκήσει το εκλογικό του δικαίωµα. 

Ας δώσουµε λοιπόν φωνή σε αυτούς τους συµπολίτες µας. Ας
τους δώσουµε το δικαίωµα να αποφασίζουν για την πατρίδα µας
χωρίς εµπόδια, χωρίς περιορισµούς. Ας ενισχύσουµε τους δε-
σµούς τους µε την πατρίδα. Ας αφήσουµε στην άκρη µικροπολι-
τικές σκοπιµότητες. Ας κάνουµε πράξη το αυτονόητο. Είναι µια
πράξη δηµοκρατικής και πατριωτικής ευθύνης. 

Σας καλώ λοιπόν να ψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου µε τη
µεγαλύτερη δυνατή πλειοψηφία, δίνοντας το µήνυµα στην επέ-
τειο αποκατάστασης της δηµοκρατίας ότι στα µεγάλα θέµατα
µπορούµε να συµφωνούµε και να προχωράµε ενωµένοι. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Πάρις Κουκουλόπουλος. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω πως τα επιχειρήµατα για

την ουσία του σηµερινού εγχειρήµατος έχουν εξαντληθεί. Πρα-
γµατικά πρόκειται για µια πολυσήµαντη στιγµή του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου, που µένει να αποδειχθεί ιστορική, πιστεύω, στο διάβα
του χρόνου και θα αποδειχθεί ιστορική. Ο καθένας από εµάς που
είχε την τύχη και την τιµή να είναι µέλος της αντιπροσωπείας πι-
στεύω ότι αισθάνεται υπερήφανος που είναι µέλος της Εθνικής
Αντιπροσωπείας σε µια τέτοια κρίσιµη και ιστορική ψηφοφορία.
Αυτά επί της αρχής, γιατί η σηµασία του Απόδηµου Ελληνισµού
είναι τεράστια, έχει αναδειχθεί από το Βήµα της Βουλής µε τον
καλύτερο τρόπο και ξαναλέω ότι δεν έχει νόηµα να επαναλαµβά-
νουµε τα ίδια από Βήµατος.

Πήρα τον λόγο και για να πω τέσσερις καθαρές θέσεις µε α-
φορµή την ψήφιση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου µε ένα άρθ-
ρο για έναν νόµο. Το πρώτο: Ιστορική µεν η στιγµή, αλλά καλύ-
τερα να αποφύγουµε τις υπερβολές. Το έθεσα και στην αρµόδια
επιτροπή, όταν έγινε η συζήτηση απευθυνόµενος τότε στον Υ-
πουργό.

Άκουσα τον Πρωθυπουργό να συνεχίζει το ίδιο µοτίβο και τον
Πρόεδρο της Βουλής να το τερµατίζει µιλώντας για µια εκκρεµό-
τητα που αποτιµάται σε αιώνες, περίπου!

Δεν είναι, συνάδελφοι, έτσι. Από το ’74 αν ξεκινήσουµε, από
τότε που ξεκίνησε η Γ’ Ελληνική Δηµοκρατία, θα διαπιστώσουµε
ότι το πολιτικό σύστηµα µε τους δύο θεµελιωτές της Γ’ Ελληνικής
Δηµοκρατίας Κωνσταντίνο Καραµανλή και Ανδρέα Παπανδρέου
προσπάθησε πολλές φορές να προσεγγίσει το θέµα ανεπιτυχώς.
Ποιος ήταν ο βασικός λόγος; Ήταν αδύνατο να προσδιοριστεί το
εκλογικό σώµα των αποδήµων, µέχρι ποια γενιά πάµε και µε ποιες
προϋποθέσεις και ούτω καθεξής. Ήταν ένας άλυτος γρίφος. 

Ποτέ κάναµε το µεγάλο άλµα; Το 1998 µε το ν. 2623, όταν κα-
ταργήθηκαν οι εκλογικοί κατάλογοι και τα εκλογικά βιβλιάρια και
καθιερώθηκε ότι εκλογείς είναι οι εγγεγραµµένοι στα δηµοτολό-
για, τα οποία συµπεριλαµβάνουν φυσικά και αποδήµους οι οποίοι
είναι εγγεγραµµένοι στα δηµοτολόγια σε οικογενειακές µερίδες.
Τόσο απλό! Τότε άνοιξε ο δρόµος. Και εφαρµόστηκε αυτή η διά-
ταξη το 2002 πρώτη φορά στις δηµοτικές εκλογές. 

Ευτυχώς που είχε µεσολαβήσει ο «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ». Έχω ιδία
γνώµη και προσωπική εµπειρία ως πρόεδρος της ΚΕΔΚΕ και σε
συνεργασία µε την Υπουργό τότε Βάσω Παπανδρέου οργανώ-
σαµε και εκτελέσαµε µε επιτυχία το µεγάλο εγχείρηµα του εκ-
συγχρονισµού των δηµοτολογίων που µετατράπηκαν σε εκλογι-
κούς καταλόγους -πρακτικά εν πάση περιπτώσει- και αυτό, όπως
είπα, εφαρµόστηκε πρώτη φορά το 2002. 

Αυτές οι δύο µεγάλες µεταρρυθµίσεις λοιπόν που έκανε το
ΠΑΣΟΚ ήταν πολύ σηµαδιακές για να ανοίξει ο δρόµος και από
εκεί να µπορούµε να µετράµε καθυστερήσεις και να ψάχνουµε
το πώς και το γιατί δεν έφτασε στο τέλος µια προσπάθεια, όπως
φτάνει σήµερα. 

Δεύτερον, θέλω να απευθυνθώ πραγµατικά και να απευθύνω
έκκληση στον ΣΥΡΙΖΑ και στο Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, µε
απόλυτο σεβασµό στο δικαίωµά τους να έχουν την άποψή τους -
την άκουσα προσεκτικά, τη διάβασα. 

Συνάδελφοι, εσείς ξεπερνάτε και δεν παίρνετε µια πρωτοβου-
λία. Και µάλιστα για τον ΣΥΡΙΖΑ είναι και πιο βαρύ αυτό, αν θέ-
λετε, γιατί διετέλεσε κυβέρνηση και θα µπορούσε να το έχει
κάνει. Η πρόταση που καταθέσατε, αγαπητέ συνάδελφε του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ουσιαστικά προϋποθέτει αλλαγή του ν. 3231, του βασικού
εκλογικού νόµου Σκανδαλίδη το 2004, ο οποίος καθιέρωσε ότι οι
Βουλευτές εκλέγονται επί του συνόλου, επί του συνολικού απο-
τελέσµατος, πριν πάµε σε περιφέρειες. 

Όταν ξεχωρίζεις µια περιφέρεια και τη βγάζεις από το αποτέ-
λεσµα, ανατρέπεις όλο τον πυρήνα αυτού του εκλογικού νόµου,
ο οποίος -προσέξτε- δεν έχει αλλάξει ποτέ. Άλλαξε το µπόνους,
έγινε σαράντα από πενήντα. Πήγαµε στην απλή αναλογική. Γυρί-
σαµε σε κλιµακωτό µπόνους, είχαµε δηλαδή µία, δυο, τρεις, τέσ-
σερις διαφορετικές εκδοχές του νόµου. Ο πυρήνας του νόµου
για το ότι οι έδρες είναι αποτέλεσµα του συνολικού αποτελέσµα-
τος δεν έχει θιγεί διότι είναι πραγµατικά άκρως δηµοκρατικό. Συ-
ζητάµε αν πρέπει να είναι το όριο στο 3%, παρακάτω, παραπάνω.
Είναι ένα εκλογικό σύστηµα. 

Αυτό που προτείνετε για τον απόδηµο, χρειάζεται αλλαγή-τοµή
στον εκλογικό νόµο εν τω συνόλω. Να πάµε ανά περιφέρειες. Δεν
στέκει, δηλαδή, η τροπολογία µε βάση τη λογική. Εγώ δεν διεκ-
δικώ νοµικές ή συνταγµατικές δάφνες. Το δικαίωµα στην κοινή
λογική και σε µια πολιτική αντίληψη διεκδικώ και επ’ αυτού µιλάω. 

Το τρίτο που θέλω να πω είναι ότι η ανάγκη απλούστευσης και
εκκαθάρισης των εκλογικών καταλόγων είναι µια αδήριτη ανάγκη,
που πρέπει να ξεκινήσει χθες. Απευθύνοµαι στον συµπατριώτη
µου Υφυπουργό που εκπροσωπεί την Κυβέρνηση, µη υπάρχο-
ντος άλλου από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εσωτερι-
κών. Τα άκουσε η Υπουργός βέβαια. Το γνωρίζει. Γνωρίζει την
πρότασή µας και από την επιτροπή. Διότι µπορούν να γίνουν
πάρα πολλά. 

Αρκεί να σας πω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι αυτοµάτως δια-
γράφεται κανείς από το δηµοτολόγιο -που εν δυνάµει είναι και
εκλογικός κατάλογος- όταν υπερβεί τα εκατόν δεκαέξι έτη ηλι-
κίας. Νοµίζω ότι µπορούµε να τα ξαναδούµε συναινετικά όλα
αυτά.

Το τέταρτο -και µε και αυτό ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε-
αφορά στο κρίσιµο ζήτηµα που απασχόλησε και ορθά την Ολο-
µέλεια για το τι γίνεται µε τους Ελλαδίτες, οι οποίοι βρίσκονται
την ηµέρα της εκλογής κάπου αλλού. 

Έχουµε µια άλλη προσέγγιση, τελείως διαφορετική προσέγ-
γιση, η οποία λέει ότι η τελική λύση φυσικά είναι η επιστολική
ψήφος. Θέλει πολύ µεγάλη προετοιµασία αυτό. Εγώ µέχρι τότε
επιφυλάσσοµαι, σε συνεργασία µε τη γραµµατέα της Κοινοβου-
λευτικής µας Οµάδας και τον Πρόεδρό µας, να καταθέσουµε µε
την επανέναρξη των εργασιών µια τροπολογία σε µια κατεύθυνση
απλούστευσης, όχι σαν αυτή που κατατέθηκε, που ψάχνει να βρει
µέσω του ΟΑΕΔ ποιοι βρίσκονται σε τουριστικά µέρη και λοιπά. 
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Συνάδελφοι, στην ψηφιακή εποχή δεν είναι δυνατόν να λέµε
ότι αναθεωρούνται ανά δίµηνο οι κατάλογοι και 25 Ιουνίου τελικά
ψήφισε αναθεώρηση «οι εγγεγραµµένοι 28 Φεβρουαρίου». Δεν
γίνονται αυτά τα πράγµατα. Και απόδηµοι και εν Ελλάδι κατοι-
κούντες µέχρι και τρεις ηµέρες µετά την προκήρυξη των εκλογών
µπορούν να δηλώνουν πού θα ευρίσκονται την ηµέρα της εκλο-
γής και αυτόµατα να εγγράφονται σε ειδικό εκλογικό κατάλογο
και να αποκτούν δικαίωµα ψήφου. Είναι µια απλούστευση που
λύνει πραγµατικά το γόρδιο δεσµό, ενώπιον του οποίου βρισκό-
µαστε. 

Με αυτές τις σκέψεις, προφανώς, υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο
δηλώνοντας περήφανος που συµµετέχω σε αυτή την αντιπροσω-
πεία, που πήρε µια τέτοια πρωτοβουλία και επιφυλάσσοµαι µαζί
µε όλα τα µέλη της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας να αναλά-
βουµε και άλλες πρωτοβουλίες που θα διευκολύνουν περαιτέρω
την πρόσβαση των εκλογέων την ηµέρα της εκλογής είτε στην
Ελλάδα είτε στο εξωτερικό, γιατί η συµµετοχή είναι το οξυγόνο
της δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Αθανάσιος Καββαδάς, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή αυτή την πρώτη οµιλία
µου στην ολοµέλεια για τη νέα κοινοβουλευτική περίοδο, θέλω
πριν ξεκινήσω να ευχαριστήσω από καρδιάς, από αυτό εδώ το
Βήµα, τους συµπολίτες µου από τη Λευκάδα, το Μεγανήσι, τον
Κάλαµο και τον Καστό που για τέταρτη συνεχόµενη φορά µε τί-
µησαν µε την ψήφο τους και µου εµπιστεύτηκαν τη φωνή της Λευ-
κάδας στο Κοινοβούλιο. Θα τιµήσω την εµπιστοσύνη τους και θα
κάνω ό,τι είναι δυνατόν για το καλό της ιδιαίτερης πατρίδας µου
αλλά και της χώρας µου. Και βεβαίως εύχοµαι «καλή αρχή» σε
όλους τους συναδέλφους, παλαιούς και νέους, και εύχοµαι να
έχουµε µια παραγωγική και δηµιουργική θητεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρώτη συζήτηση νοµοσχεδίου
στη νέα Ολοµέλεια της Βουλής διεξάγεται στη σκιά των κατα-
στροφικών πυρκαγιών. Είναι επιτυχία ότι οι ανθρώπινες ζωές
έχουν προστατευθεί απόλυτα. Δεν παραβλέπουµε όµως ότι χά-
θηκαν περιουσίες και πολύτιµοι φυσικοί πόροι. Αυτές τις δύσκο-
λες ώρες, η σκέψη µας είναι µε τους ανθρώπους που δοκιµά-
ζονται, αλλά και µε τους πυροσβέστες, τους αστυνοµικούς, τους
λιµενικούς, τους εθελοντές και όλους τους πολίτες που παλεύουν
µε τις φλόγες. Τους ευχαριστούµε και τους ευχόµαστε να είναι
όλοι ασφαλείς και να πάρει τέλος αυτή η δοκιµασία. 

Τέλος, µία µνεία στη σπουδαία Ελληνίδα, τη Μαριάννα Βαρδι-
νογιάννη, που έφυγε από κοντά µας έχοντας αφήσει ανεξίτηλο
έργο και προσφορά, ιδιαίτερα για τα µικρά παιδιά. Θερµά συλ-
λυπητήρια στους οικείους της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή που αναδείχθηκε από
τις εκλογές της 25ης Ιουνίου του 2023 δεν θα µπορούσε να έχει
καλύτερο ξεκίνηµα. Το πρώτο νοµοσχέδιο που συζητάµε έχει
ισχυρούς συµβολισµούς και για το έθνος, διότι αγκαλιάζει και
αφορά ολόκληρο τον Ελληνισµό, και για τη δηµοκρατία, διότι συ-
µπεριλαµβάνει επιτέλους όλους τους Έλληνες πολίτες στην
εκλογική διαδικασία.

Από το 1975 η Βουλή επανειληµµένα προσπάθησε να ρυθµίσει
αυτό το µείζον ζήτηµα εθνικής σηµασίας, ισότητας και ισοπολι-
τείας, το θέµα της ψήφου για τον απανταχού Ελληνισµό. Πολλές
κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και η προηγούµενη
κυβέρνηση, µε Υπουργούς τον Τάκη Θεοδωρικάκο και τον Μάκη
Βορίδη, δοκίµασαν επανειληµµένα να κάνουν την τοµή, ωστόσο
µονίµως υπήρχαν εµπόδια. Κάποια ήταν πρακτικά, άλλα ήταν νο-
µοθετικά, δυστυχώς όµως συχνά τα εµπόδια είχαν µια ξεκάθαρη
πολιτική χροιά, διότι αφορούσαν µικροκοµµατικές σκοπιµότητες. 

Κάποιες πολιτικές δυνάµεις θεώρησαν ότι δεν κερδίζουν τί-
ποτα από την ψήφο της οµογένειας εκτιµώντας ότι αυτή στηρίζει
στην πλειοψηφία της τη Νέα Δηµοκρατία. Άλλοτε επικαλέστηκαν
αλλοίωση του εκλογικού σώµατος και του εκλογικού αποτελέ-
σµατος, κατηγορία που δεν ευσταθεί, αφού η δυνατότητα ψήφου

απονέµεται σε ανθρώπους που έχουν ήδη εκλογικά δικαιώµατα. 
Άλλοτε ισχυρίστηκαν ότι οι Έλληνες του εξωτερικού δεν ζουν

εδώ και άρα δεν µπορούν να έχουν λόγο για το τι συµβαίνει στην
Ελλάδα. Πρόκειται για µια θεώρηση αυθαίρετη και προσβλητική
για τα εκατοµµύρια των συµπολιτών µας που αναγκάστηκαν να
αφήσουν πίσω την πατρίδα, συνήθως σε περιόδους δεινών οικο-
νοµικών συνθηκών. Πρόκειται για µια θεώρηση που δεν τιµά
όσους την ασπάζονται. 

«Η δηµοκρατία παραβιάζεται στην Ελλάδα όταν οι πολίτες της
που ζουν στο εξωτερικό δεν µπορούν να ψηφίσουν στις εθνικές
εκλογές, τη στιγµή µάλιστα που εξαιτίας της κρίσης υπάρχει ένα
νέο µεταναστευτικό κύµα κυρίως νέων ανθρώπων. Το ελληνικό
κράτος ουσιαστικά εµποδίζει όλους αυτούς να ασκήσουν τα δη-
µοκρατικά τους δικαιώµατα, καθώς το κόστος της µετακίνησης
είναι απαγορευτικό. Τελικά θα ψηφίζουν µόνο οι πλούσιοι; Γιατί
η ελληνική κυβέρνηση κωφεύει στις εκκλήσεις των ελληνικών κοι-
νοτήτων και δεν δίνει τη δυνατότητα στους Απόδηµους Έλληνες
να ψηφίσουν από τις χώρες διαµονής τους;».

Τα λόγια αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι, ανήκουν από το 2014 σε
ένα εµβληµατικό πρόσωπο της Αριστεράς, τον Μανώλη Γλέζο και
αποτελούν την καλύτερη απάντηση απέναντι στα φοβικά σύν-
δροµα όσων ακόµα σήµερα αντιδρούν στην παροχή δυνατότητας
στους Έλληνες του εξωτερικού να ασκήσουν το δηµοκρατικό
τους δικαίωµα. Θα το καταθέσω µετά στα Πρακτικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι οµογενείς µας κουβαλούν
πάντα µέσα τους την πατρίδα. Ένα κοµµάτι τους έχει µείνει για
πάντα εδώ, µεταφορικά και κυριολεκτικά, αφού πολλοί έχουν οι-
κογένειες στην Ελλάδα, άλλοι έχουν περιουσίες, κτήµατα ή τα
πατρικά τους σπίτια για τα οποία πληρώνουν φόρους. Συχνά µιλώ
τα καλοκαίρια µε πολλούς Λευκαδίτες που βρέθηκαν στην ξενιτιά
και ξέρω πόσο νοσταλγούν το νησί τους. Πολλοί µάλιστα που
έχουν την οικονοµική δυνατότητα δεν ξεχνούν να κάνουν κάποια
µικρότερη ή µεγαλύτερη ευεργεσία για τη Λευκάδα και τους συ-
ντοπίτες τους. Και βέβαια αυτό δεν συµβαίνει µόνο στο νησί µου.
Συχνά οι µεγάλοι ευεργέτες της Ελλάδας ήταν άνθρωποι της ελ-
ληνικής Οµογένειας. 

Οι Έλληνες της Διασποράς και ενδιαφέρονται και επαφή έχουν
και άποψη για όσα συµβαίνουν στην πατρίδα. Εκατοντάδες χιλιά-
δες από αυτούς που είναι Έλληνες πολίτες στερήθηκαν το συ-
νταγµατικό τους δικαίωµα της ψήφου µέχρι σήµερα, διότι σήµε-
ρα, όπως φάνηκε από τις συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτροπής,
αυτή η αντιδηµοκρατική πρακτική που δεν τιµά το πολίτευµα µας
θα πάρει τέλος. Φαίνεται ότι αυτή τη φορά η Βουλή θα αδράξει
την ιστορική ευκαιρία και θα εγκρίνει την καθολική δυνατότητα
άσκησης του ύψιστου συνταγµατικού δηµοκρατικού δικαιώµατος
κάθε Έλληνα να ψηφίζει.

Το νοµοσχέδιο αίρει όλα τα εµπόδια, ώστε να µπορούν να
ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα όχι µόνο οι απόδηµοι Έλ-
ληνες µε δικαίωµα ψήφου, αλλά και όσοι τυχαίνει να βρίσκονται
στο εξωτερικό κατά την ηµέρα των εκλογών. Πλέον κάθε Έλλη-
νας του εξωτερικού θα µπορεί να ψηφίζει στον τόπο διαµονής
του, µε την προϋπόθεση -πρώτον- ότι είναι ήδη εγγεγραµµένος
στον εκλογικό κατάλογο και -δεύτερον- ότι θα εγγραφεί στην ηλε-
κτρονική πλατφόρµα του Υπουργείου Εσωτερικών για τους εκλο-
γείς εξωτερικού. 

Ελπίζω, λοιπόν, ότι τα κόµµατα που έχουν εκφραστεί υπέρ της
ρύθµισης θα την ψηφίσουν και αν συµβεί αυτό, αυτή εδώ η Βουλή
θα έχει ήδη γράψει ιστορία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Απόδηµος Ελληνισµός είναι
µεγάλη δύναµη για το έθνος µας. Εκατοµµύρια φορείς του ελλη-
νικού πολιτισµού υπάρχουν διάσπαρτοι στα τέσσερα σηµεία του
ορίζοντα, έχουν διακριθεί, έχουν προκόψει, έχουν ενταχθεί στις
κοινότητές τους ως χρήσιµα και δηµιουργικά µέλη της κοινωνίας
µας και όπου και αν ζουν διατηρούν ζωντανές τις µνήµες, τα
έθιµα και τις παραδόσεις, την ιστορία και τη γλώσσα της µητέρας
πατρίδας. Δεν επιτρέπεται να τους θυµόµαστε µόνο στις εθνικές
επετείους, όταν η λέξη «Ελληνισµός» βρίσκεται στα χείλη όλων
µας. Δεν επιτρέπεται η λέξη «Ελληνισµός» να µένει κενή από ου-
σιαστικό περιεχόµενο, µια αφηρηµένη έννοια στα βιβλία της ιστο-
ρίας. Για να συµβεί αυτό, πρέπει το κοµµάτι του Απόδηµου
Ελληνισµού που έχει εκλογικά δικαιώµατα να επιστρέψει συµβο-
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λικά στην πατρίδα µέσω της δυνατότητας να ασκεί το δικαίωµα
ψήφου. 

Καλώ, λοιπόν, όλους τους συναδέλφους να κάνουµε σήµερα
το χρέος µας ως Βουλευτές, ως αντιπρόσωποι του έθνους και
ως υπηρέτες του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Καββαδάς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στη αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Παύλος Χρηστίδης. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, το όραµα, το έργο, η ελ-

πίδα η οποία δόθηκε σε χιλιάδες οικογένειες είναι από σήµερα
φτωχότερα και νοµίζω ότι γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο το σπου-
δαίο έργο της Μαριάννας Βαρδινογιάννη θα µνηµονεύεται για
πολλές δεκαετίες ακόµα, ένα έργο το οποίο έφερε ζωή, δύναµη
και πραγµατική ελπίδα σε χιλιάδες οικογένειες και αυτό είναι κάτι
το οποίο θα το θυµόµαστε πάντοτε.

Για όγδοη συνεχόµενη ηµέρα το επιτελικό κράτος κατακαίγε-
ται στη Ρόδο, όπως πριν από λίγες εβδοµάδες το ίδιο ακριβώς
συνέβη στην Αττική, στη Βοιωτία, στην Εύβοια, στην Κέρκυρα,
στο Αίγιο και σε τόσες ακόµα περιοχές της πατρίδας µας. Είναι
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αυτή η οποία έχοντας πια
µπει στον πέµπτο χρόνο της διακυβέρνησής της, εξακολουθεί να
χρησιµοποιεί την επικοινωνία ως αποκλειστική λύση στα πολύ µε-
γάλα προβλήµατα της θητείας της.

Σε αντίθεση µε αυτό το οποίο πρέσβευε διαχρονικά ο εκσυγ-
χρονισµός και του Χαρίλαου Τρικούπη και του Ελευθέριου Βενι-
ζέλου και τελικά η ειλικρινής σχέση µε τους πολίτες, όπως αυτή
έρχεται από το Σύνταγµά µας και την πολιτική µας ιστορία, η Νέα
Δηµοκρατία µονίµως ψάχνει και βρίσκει έναν αποδιοποµπαίο
τράγο που τη µία είναι κάποιος αυτοδιοικητικός παράγοντας, την
άλλη είναι η γραφειοκρατία του δηµοσίου, την τρίτη είναι οι κακοί
συνδικαλιστές και σχεδόν πάντα είναι τα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης που -για την ίδια πολύ προβληµατικά- κάνουν την αυτο-
νόητη υποχρέωσή τους για αντιπολίτευση. 

Το µοτίβο που ακολουθεί η Νέα Δηµοκρατία είναι γνωστό και
επαναλαµβανόµενο. Όταν οι «τρύπες» του σχεδιασµού, η ανικα-
νότητα στην υλοποίηση και η δειλία στην ανάληψη ευθυνών κά-
νουν την εµφάνισή τους, βρίσκετε το φιλότιµο, την αυτοθυσία και
την ανιδιοτέλεια των πολιτών, των εθελοντών και στην προκει-
µένη περίπτωση των πυροσβεστών ως καταφύγιο. 

Υπάρχουν, όµως, φορές που δεν σέβεστε ούτε καν αυτό. Αρα-
διάζετε νούµερα για δήθεν έργα ή προσλήψεις που δεν έχουν
καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα και προσβάλλουν όλους
εκείνους που δίνουν τη µάχη αυτές τις ηµέρες, αυτές τις εβδο-
µάδες υπό εξαιρετικά αντίξοες συνθήκες και βιώνουν τη σκληρή
πραγµατικότητα, κάτι σαν αυτό το οποίο ακούγαµε πριν από τις
εκλογές για το κοστολογηµένο πρόγραµµα στο οποίο κάθε µέρα
άλλαζαν τα νούµερα και εν τέλει αποδείχτηκε ότι ποτέ δεν είχε
κοστολογηθεί. Και πώς αλλιώς να δικαιολογήσει κάποιος ότι κε-
ντρικά σας στελέχη µόλις χθες ανακοίνωναν ότι από το 2019
µέχρι σήµερα έχουν γίνει προσλήψεις δέκα χιλιάδων πυροσβε-
στών; Και αναρωτιέµαι: Είναι άραγε τόσο ψεύτες ή είναι τόσο
άσχετοι; Και πώς νιώθετε σήµερα που όλες οι ενώσεις πυροσβε-
στών της χώρας µιλούν για τα τεράστια κενά, την έλλειψη σχε-
διασµού, τον εµπαιγµό της Κυβέρνησής σας προς εκείνους; 

Είπα και προηγουµένως ότι το µοτίβο είναι το ίδιο και επανα-
λαµβανόµενο. Είναι το ίδιο στα Τέµπη, είναι το ίδιο στην πανδη-
µία, είναι το ίδιο σε κάθε επεισόδιο ενός µοναδικού σήριαλ. Η
Νέα Δηµοκρατία τα κάνει όλα καλά και για όλα φταίνε οι προ-
ηγούµενοι, ακόµα και όταν εκείνοι οι προηγούµενοι είναι οι δικοί
σας προηγούµενοι, είναι εκείνοι οι οποίοι όφειλαν να σχεδιάσουν
και να υλοποιήσουν ένα πρόγραµµα πολιτικής προστασίας σαν
αυτό το οποίο θα έπρεπε να έχουµε ήδη για να µην έχουµε αυτές
τις καταστροφικές πυρκαγιές. Είναι ίδιο και µε το µοτίβο το οποίο
αφορά την ψήφο των οµογενών. 

Προσέξτε: Ένα νοµοσχέδιο το οποίο θα µπορούσε να είναι
συµβολικό, το φέρνετε µε µια διαρροή λίγες ώρες πριν τη δεύ-
τερη οµιλία του κυρίου Μητσοτάκη στις προγραµµατικές δηλώ-
σεις ως µια έκπληξη προς το Κοινοβούλιο, λες και αυτό είναι µια
δικιά σας µικροκοµµατική παραταξιακή δουλειά. Δεν είναι, όµως. 

Η συµµετοχή των αποδήµων στη διεκδίκηση των ελληνικών
εθνικών συµφερόντων είναι µια εθνική υπόθεση µε υπερκοµµα-
τικό χαρακτήρα και πολλές φορές όχι µόνο µε βραχυπρόθεσµα,
αλλά και µεσοµακροπρόθεσµα αποτελέσµατα. 

Αυτό είναι κάτι το οποίο το ΠΑΣΟΚ το έκανε πάντοτε, γιατί ήταν
η Κυβέρνηση του Ανδρέα Παπανδρέου εκείνη η οποία πρώτη
έφτιαξε τη Γενική Γραµµατεία του Απόδηµου Ελληνισµού το µα-
κρινό 1983, ακριβώς ως µια γέφυρα µε την ελληνική ψυχή η ο-
ποία υπήρχε σε κάθε γωνιά της πατρίδας µας. 

Και είναι το ΠΑΣΟΚ λοιπόν που και σήµερα σταθερά, φύσει και
θέσει, αξιακά, στέκεται υπέρ κάθε ρύθµισης που παρέχει συν-
δροµή, προωθεί διευκολύνσεις και προστατεύει τα δικαιώµατα
και τα συµφέροντα του απόδηµου ελληνισµού µας. Και το λέω
αυτό, διότι σε αυτό εδώ το Βήµα το 2019 ήταν η Φώφη Γεννηµατά
που κρατώντας τη συνεπή αυτή στάση µας, είχε σηµειώσει ότι
εκείνο το νοµοσχέδιο του 2019 αποτελούσε την αρχή και όχι το
τέλος της διαδροµής. 

Σε αυτό, όµως, το νοµοσχέδιο υπάρχουν δύο κρίσιµα ζητήµατα
τα οποία, αν µη τι άλλο, δηµιουργούν ερωτήµατα, ένα νοµικό στο
οποίο πολλοί συνάδελφοι από το ΠΑΣΟΚ αναφέρθηκαν και ένα
φυσικά πολιτικό για τον τρόπο µε τον οποίο βλέπετε και αντιµε-
τωπίζετε τους απόδηµους Έλληνες. Και το οξύµωρο σε όλα αυτά
είναι ότι όπως πανηγυρίζετε σήµερα για τη συγκεκριµένη ρύθ-
µιση, πανηγυρίζατε και το 2019, ενώ στην πραγµατικότητα αυτό
το οποίο τότε είχατε φέρει ήταν πολύ διαφορετικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θυµίζω ότι τότε πανηγυρίζατε επειδή υπήρχαν οι απαιτούµενες
δικλίδες ασφαλείας οι οποίες περιλαµβάνονται στη συνταγµατική
ρύθµιση του άρθρου 54, παράγραφος 4, ενώ σήµερα πανηγυρί-
ζετε που αίρονται όλες εκείνες οι ρυθµίσεις. Και το βασικό ζή-
τηµα στο οποίο σήµερα πρέπει να µας απαντήσετε είναι τι άλλαξε
σε σχέση µε το 2019. 

Και φυσικά, εδώ θα πρέπει να µπούµε και στο πολιτικό ζήτηµα.
Το πολιτικό ζήτηµα το οποίο προέκυψε και από την ακρόαση των
φορέων είναι αν βλέπετε τους Απόδηµους Έλληνες ως κατά πε-
ρίπτωση ψηφοφόρους ή ως πραγµατικούς πρέσβεις του Ελληνι-
σµού και των εθνικών συµφερόντων στο εξωτερικό, γιατί µε τον
τρόπο µε τον οποίο εσείς πορεύεστε -δεν έχετε κάνει έναν απο-
λογισµό έτσι όπως θα έπρεπε να έχετε κάνει σε σχέση µε το νο-
µοσχέδιο το οποίο φέρατε το 2019 και το 2021- δεν κάνετε
καµµία συζήτηση η οποία αφορά την επιστολική και την ηλεκτρο-
νική ψήφο, δεν σκέφτεστε για τον τρόπο µε τον οποίο θα διευκο-
λύνουµε τους συµπολίτες µας στο εξωτερικό και φυσικά δεν
µπαίνετε στη συζήτηση για το εκλέγεσθαι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η επιτελικότητα στο απόγειό της! Γίνονται συζητήσεις οι
οποίες είναι µονοθεµατικές και οι οποίες γίνονται µε µικρόµυαλη
αντίληψη και όχι µε µια αντίληψη η οποία µεγαλώνει το έθνος και
την πατρίδα µέσω των ανθρώπων της, αλλά µε µία αντίληψη η
οποία µικραίνει τα δεδοµένα, γιατί εάν πραγµατικά ενδιαφερό-
σασταν για όλα αυτά τα ζητήµατα, δεν θα αφήνατε τα σχολεία
στο εξωτερικό να κλείσουν, δεν θα υποβαθµίζατε τα µαθήµατα
τα οποία γίνονται έξω από την Ελλάδα.

Εποµένως, θέλω να σας πω ότι για εµάς, ειδικά για όσους προ-
ερχόµαστε από τη γενιά του «brain drain» και της µεγάλης κρίσης
που ζήσαµε την τελευταία δεκαετία, αυτή η αντίληψη είναι µια
αντίληψη που θα αγωνιστούµε να αλλάξουµε. Και θα αγωνι-
στούµε να την αλλάξουµε, διότι πιστεύουµε ότι η Ελλάδα µεγα-
λώνει µε σχέδιο, πίστη σε αξίες και ιδανικά και γι’ αυτό είµαστε
εδώ. Αυτόν τον δρόµο έχουµε να υπηρετήσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
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είναι ο κ. Φίλιππος Φόρτωµας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Να είστε καλά, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σή-

µερα στην Ολοµέλεια ένα νοµοσχέδιο το οποίο αίρει όλους τους
περιορισµούς για τους Απόδηµους, αλλά και τους Έλληνες κα-
τοίκους εξωτερικού. Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο περιέχει µόνο
δύο άρθρα σε περίπου µιάµιση σελίδα, αλλά προφανώς συµβο-
λίζει πολλά περισσότερα.

Σε µια εποχή όπου η χώρα µας έχει µεγάλη ανάγκη την υπο-
στήριξη των Ελλήνων από τους απόδηµους, αλλά και από όλο το
εξωτερικό, η άρση περιορισµών προφανώς αποτελεί πραγµατικό
εθνικό µας χρέος. Προφανώς, εµείς φέρνουµε µεγάλες θεσµικές
τοµές, οι οποίες απαιτούν ευρύτατες συναινέσεις. Είναι προς το
συµφέρον µας να κρατήσουµε όλους τους Έλληνες κοντά στη
χώρα, κοντά στην πατρίδα µας, κοντά στην Ελλάδα.

Μέσα στις δεκαετίες διάφορες µικροπολιτικές σκοπιµότητες
στερούσαν από εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες συµπολίτες µας
ένα βασικό πολιτικό τους δικαίωµα καθαρά δηµοκρατικό. Η ελ-
ληνική πολιτεία σήµερα µε το παρόν νοµοσχέδιο αποκαθιστά ένα
εθνικό χρέος. Κυρίως αποκαθιστά, θα έλεγα, µια αδικία καθαρά
ιστορική, προφανώς εις βάρος πολιτικών δικαιωµάτων χιλιάδων
Ελλήνων πολιτών.

Το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, το οποίο είναι το πρώτο της
νέας κυβερνητικής θητείας, έρχεται να άρει κάθε περιορισµό που
είχε τεθεί µε τον ν. 4648/2019 και που έφερε κάποιες ειδικές προ-
ϋποθέσεις και είχαν τεθεί το 2019. Ποιες ήταν αυτές; Ήταν το να
υποβάλλει φορολογική δήλωση κατά το τρέχον ή το προηγού-
µενο έτος και να έχουν ζήσει δύο από τα τριάντα πέντε τελευταία
έτη. 

Έτσι, λοιπόν, παρ’ όλα αυτά, µε τον ν.4648/2019 είχε εισαχθεί
για πρώτη φορά η όλη δυνατότητα άσκησης εκλογικού δικαιώ-
µατος για τους κατοίκους εξωτερικού. Όµως, όλοι οι περιορισµοί
που είχαν νοµοθετηθεί περιόριζαν αφ’ ενός δραµατικά τους Έλ-
ληνες πολίτες που είχαν δικαίωµα να ψηφίσουν και αφ’ ετέρου
προφανώς προκάλεσαν ένα ανεπίτρεπτο ηθικό χάσµα µέσα στην
οµογένεια. 

Όπως όλοι προφανώς γνωρίζετε, όλοι αυτοί οι περιορισµοί
είχαν τεθεί το 2019, αλλά δεν ήταν και επιλογή της Νέας Δηµο-
κρατίας. Αντιθέτως, η Νέα Δηµοκρατία ως Κυβέρνηση είχε εξ
αρχής υποστηρίξει τη θέση ότι δεν είναι δυνατόν να τεθούν πε-
ριορισµοί σε ένα καθαρά συνταγµατικό κατοχυρωµένο δικαίωµα. 

Σήµερα, λοιπόν, µε το παρόν νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, αίρουµε όλους τους περιορισµούς. Καθαρές και σα-
φείς κουβέντες. Κανείς, όµως, δεν µπορεί να στερεί από τους
Έλληνες συµπατριώτες µας οι οποίοι αναγκάστηκαν να µετανα-
στεύσουν λόγω και της κρίσης, το δικαίωµά τους να συναποφα-
σίσουν για το µέλλον της πατρίδας µας.

Από το 2015, η Νέα Δηµοκρατία, ως Αντιπολίτευση τότε, είχε
καταθέσει δύο φορές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόταση
νόµου για να αποκτήσουν οι Έλληνες πολίτες εξωτερικού την όλη
δυνατότητα να ψηφίσουν στον τόπο κατοικίας τους, κάτι το οποίο
προφανώς και δεν έγινε δεκτό από την Κυβέρνηση τότε των ΣΥ-
ΡΙΖΑ -  ΑΝΕΛ.

Σήµερα, λοιπόν, εµείς ερχόµαστε να κάνουµε πράξη αυτό το
οποίο από τότε διεκδικούσαµε. Η επιλογή αυτή της Κυβέρνησης
είναι µία κίνηση υψηλού συµβολισµού. 

Πέρα όµως από καθαρά συµβολική, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, είναι µία κίνηση βαθιά ουσιαστική και µε περιεχόµενο. Σή-
µερα διευκολύνουµε απλούς εκλογείς, Έλληνες πολίτες που ήδη
είναι εγγεγραµµένοι στους δικούς µας εκλογικούς καταλόγους,
να ασκήσουν το δικό τους καθαρό πολιτικό δικαίωµα και να µην
εµποδίζονται εκ του µόνου λόγου ότι είναι ήδη στο εξωτερικό.
Άλλωστε, όπως όλοι σας ξέρετε, ο Ελληνισµός ήταν πάντοτε κυ-
ρίως οικουµενικός. Ποτέ δεν περιορίστηκε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, στα όρια ενός κράτους. Ας θυµηθούµε τον Ρήγα, τον
Κοραή, τους Φιλικούς, τους Υψηλάντηδες και τον Καποδίστρια.
Ήταν απόδηµοι Έλληνες στο µεγαλύτερο µέρος της ζωής τους. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, δεν υπήρχε Ελλάδα τότε.
Τι είναι αυτά που λέτε;

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Παρ’ όλα αυτά, όµως, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, γνωρίζετε ότι οι Απόδηµοι ψήφιζαν κανονικά κυ-

ρίως τον 19ο αιώνα;
Καταθέτω στα Πρακτικά ανακοίνωση της ελληνικής Κυβέρνη-

σης το 1862 στον ξένο Τύπο. Είναι επίσηµη ανακοίνωση της τότε
ελληνικής Κυβέρνησης που αναδηµοσιεύεται στους Τάιµς του
Λονδίνου στο τεύχος της 18ης Δεκεµβρίου του 1862. Καλεί τους
Έλληνες κατοίκους του Λονδίνου να ψηφίσουν για το δηµοψήφι-
σµα της 19ης Νοεµβρίου, µε το νέο ηµερολόγιο 1η Νοεµβρίου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φίλιππος Φόρτωµας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υποθέτω ότι πολλοί και πολλές από εσάς δεν γνωρίζατε ότι το
πρώτο δηµοψήφισµα…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Πρόταση ΣΥΡΙΖΑ είναι αυτό!
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Μισό λεπτό για να ακούσετε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης.
Το πρώτο δηµοψήφισµα ήταν και το µοναδικό τον 19ο αιώνα.

Θα µου πείτε, προφανώς άργησαν, γιατί πριν από λίγο το είχαν
ανακοινώσει. Προφανώς µιλάµε, όµως, για τον 19ο αιώνα και µόνο
που το σκέφτηκαν και το αποφάσισαν είναι καθαρά εντυπωσιακό.

Παρ’ όλα αυτά, ήταν αρκετά πρώιµο ακόµα και σε επίπεδο ευ-
ρωπαϊκό το να ψηφίσεις από απόσταση και µάλιστα σε κάποιο
δηµοψήφισµα. Εάν, όµως, δείτε καθαρά αυτό το οποίο έχω κα-
ταθέσει, αναφέρει όλους τους Έλληνες πολίτες -προφανώς είναι
από είκοσι χρονών και πάνω, άνδρες εκείνη την εποχή- και λέει
καθαρά για καθολική ψηφοφορία στο ελληνικό τότε προξενείο. 

Σήµερα, λοιπόν, πολλοί Έλληνες αναγκάστηκαν να µετακοµί-
σουν εκτός ελλαδικού χώρου για να επιβιώσουν, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Ήταν από αυτά τα λάθη του πολιτικού κόσµου που
δηµιούργησαν πρόβληµα στη χώρα µας και τους ώθησαν σε
αυτήν την απόφαση. Οφείλουµε, λοιπόν, να τους δώσουµε το δι-
καίωµα να συµβάλλουν στη λύση του, διευκολύνοντας τη λύση
του. 

Αυτοί οι Έλληνες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµβάλλουν
και σήµερα στη χώρα, κυρίως συντηρώντας οικογένειες, έχουν
οι περισσότεροι περιουσίες εδώ και είναι οι πρώτοι από τους
οποίους περιµένουµε να επενδύσουν στην πατρίδα µας από αυτά
που έχουν κερδίσει από το εξωτερικό και να βοηθήσουν ποικιλο-
τρόπως. Η όλη τεχνολογία τούς δίνει τη δυνατότητα πληροφο-
ρίας και η πολιτεία οφείλει και πρέπει να διευκολύνει τη δυνα-
τότητα συµµετοχής.

Οι Έλληνες, λοιπόν, οι οποίοι ζουν στο εξωτερικό είναι πρε-
σβευτές της χώρας µας σε ολόκληρη την υφήλιο. Έχουµε χρέος,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εθνικό και δηµοκρατικό να εξασφα-
λίσουµε τη συµµετοχή τους στην κορυφαία αυτή στιγµή του δη-
µοκρατικού πολιτεύµατος, στην κορωνίδα της δηµοκρατίας η ο-
ποία είναι η εκλογική διαδικασία και η οποία θα συντελείται χωρίς
περιορισµούς για όλους τους Έλληνες πολίτες. 

Πέρα από αυτόν τον νόµο υπάρχουν αρκετά βήµατα, κύριοι
Υπουργοί, τα οποία πρέπει, προφανώς, να κάνει και το Υπουργείο
Εξωτερικών για να τις στενότερες σχέσεις µε τους αποδήµους
και τους Οµογενείς. 

Στο σηµείο αυτό είναι κρίσιµο να πούµε ότι µε το παρόν νοµο-
σχέδιο δεν παρέχεται κανένα νέο δικαίωµα, αλλά αντιθέτως δι-
ευκολύνεται η άσκηση εκλογικού δικαιώµατος εγγεγραµµένων
στους εκλογικούς καταλόγους πολιτών. Με την ψήφιση του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου, η καθολικότητα δικαιώµατος ψήφου γίνεται
πράξη και ενισχύονται όλοι δεσµοί οι της µητροπολιτικής Ελλά-
δας µε τους Έλληνες πολίτες που ζουν στο εξωτερικό. 

Παρά τα µικροπολιτικά παιχνίδια και τον καιροσκοπισµό, δια-
χρονικά, η υπερψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου, χωρίς περιο-
ρισµούς, αποτελεί µία λαµπρή, καινούργια αρχή στις σχέσεις
αποδήµων και Ελλάδας-πατρίδας. Η όλη διατήρηση, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, των δεσµών µε την πατρίδα είναι εκ των ων
ουκ άνευ εάν θέλουµε να πιστεύουµε ότι κάποια στιγµή οι από-
δηµοι Έλληνες και δη η γενιά του brain drain θα επιστρέψει στη
χώρα της.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Αναστάσιος Μπαρτζώκας, από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακο-
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λουθήσει ο κ. Βεσυρόπουλος και στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο
η Υπουργός Εσωτερικών κ. Νίκη Κεραµέως. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αξιότιµη κυρία Υπουργέ, αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι,

κύριε εισηγητά, η σηµερινή είναι µία ιστορική στιγµή στα κοινο-
βουλευτικά χρονικά της Ελλάδας. Είµαι υπερήφανος κι εγώ όπως
και όλοι οι συνάδελφοί µου που αυτή η Βουλή και αυτή η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας κάνουν πραγµατικότητα το όνειρο
χιλιάδων Ελλήνων που ζουν έξω από τα σύνορα της χώρας. Εξάλ-
λου, αποτελεί δέσµευση του Πρωθυπουργού, του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, αλλά και προεκλογική εξαγγελία της Νέας Δηµοκρα-
τίας, η άρση όλων των περιορισµών στην ψήφο των Ελλήνων του
εξωτερικού. 

Να διευκρινίσουµε για πολλοστή φορά -γιατί αυτό πρέπει να
ακούγεται στην ελληνική Βουλή- ότι δεν χορηγούµε κάποιο επι-
πλέον δικαίωµα. Απλώς ολοκληρώνουµε µία εκκρεµότητα που
έχει το ελληνικό κράτος εδώ και σχεδόν µισό αιώνα, από τη θέ-
σπιση του Συντάγµατος το 1975. Παρέχουµε, δηλαδή, µία διευ-
κόλυνση στον Έλληνα πολίτη, όπου και αν βρίσκεται, να ασκήσει
την ύψιστη συνταγµατική υποχρέωσή του και να συµµετέχει
ενεργά στις δηµοκρατικές διαδικασίες της χώρας µας. 

Ουσιαστικά, λοιπόν, εξασφαλίζουµε την εφαρµογή της αρχής
της ισότητας ώστε όλοι οι Έλληνες πολίτες να έχουν ανεµπόδι-
στη πρόσβαση στην άσκηση του εκλογικού δικαιώµατός τους. Ο
ισχύων νόµος, προϊόν συµβιβασµού για να πετύχουµε την απαι-
τούµενη πλειοψηφία των δύο τρίτων, επέτρεψε τελικά σε µόλις
δεκαοκτώ χιλιάδες Έλληνες της Οµογένειας να ψηφίσουν στις
πρόσφατες εκλογές. Προφανώς αυτός ο αριθµός αποδεικνύει ότι
τα κριτήρια που θέσαµε ήταν υπερβολικά, ήταν παράλογα και γι’
αυτό δεν έχει κανένα νόηµα να τα διατηρήσουµε. Και η συνδια-
µόρφωση του µέλλοντος της χώρας µας δεν µπορεί και δεν επι-
τρέπεται να γίνεται µε περιορισµούς. Δεν µπορούν να υπάρχουν
κατηγορίες Ελλήνων µε περισσότερη ή λιγότερη πρόσβαση στο
δικαίωµα ψήφου. Και αυτό δεν είναι κάτι που το λέει µόνο η Νέα
Δηµοκρατία. Στο ίδιο το Σύνταγµά µας, στο άρθρο 108, έχει θε-
σπιστεί η υποχρέωση του κράτους να µεριµνά για τη ζωή του
απόδηµου ελληνισµού και τη διατήρηση των δεσµών του µε τη
µητέρα πατρίδα. 

Είµαστε, λοιπόν, περήφανοι ακόµα περισσότερο που σε αυτή
την κοµβική στιγµή υπερασπιζόµαστε τα συνταγµατικά δικαιώ-
µατα για τους απανταχού Έλληνες. Ταυτόχρονα, όµως, αναδει-
κνύεται για άλλη µια φορά η ένδεια επιχειρηµάτων από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση που, µε αστείες δικαιολογίες και σί-
γουρα µε δικαιολογίες που κανέναν από εµάς δεν πείθουν, δεν
ψηφίζει το σηµερινό νοµοσχέδιο. Είναι τουλάχιστον σαθρό το επι-
χείρηµα ότι δεν πρέπει να ψηφίζουν γιατί, δήθεν, αλλοιώνουν το
εκλογικό αποτέλεσµα. Όταν µιλάµε για ανθρώπους που είναι ήδη
εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους και ήδη έχουν δι-
καίωµα ψήφου, όχι απλώς λοιπόν δεν αλλοιώνεται το εκλογικό
αποτέλεσµα, αλλά εξασφαλίζουµε ότι είναι πιο αντιπροσωπευ-
τικό, ότι εκφράζει το σύνολο του πραγµατικού εκλογικού σώµα-
τος. 

Σε αυτή τη συζήτηση δεν υπάρχει πιο ισχυρό επιχείρηµα, πιο
ισχυρή φωνή, από τη φωνή των ίδιων των Οµογενών. Δεκάδες
ενώσεις που εκπροσωπούν χιλιάδες Έλληνες της Διασποράς όχι
απλώς συντάσσονται µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, αλλά εκφρά-
ζουν τη χαρά τους, την ευγνωµοσύνη τους και την πεποίθηση ότι
θα το υπερψηφίσει σύσσωµο το ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Η σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης και του
Υπουργείου Εσωτερικών θα έχει πολλαπλά οφέλη για την Ελ-
λάδα, για το κράτος, αλλά και για την προώθηση των εθνικών
συµφερόντων µας. Όσοι ζουν στο εξωτερικό και έχουν την ελλη-
νική ιθαγένεια, έχουν την ίδια αγάπη για την πατρίδα µας, για τον
τόπο µας, όπως έχουµε και όλοι εµείς και το παρόν νοµοσχέδιο
θα ενισχύσει το αίσθηµά τους ότι η πατρίδα τους δεν τους ξεχνά,
δεν τους θεωρεί ξένο σώµα. Αντίθετα, τους θέλουµε µαζί µας,
συνοδοιπόρους, να συνδιαµορφώσουµε τις αρχές του δυτικού
κόσµου, να συνδιαµορφώσουµε όλα αυτά τα οποία ονειρευόµα-
στε για το µέλλον αυτής της χώρας. Δυναµώνουµε, λοιπόν, τη
σύσφιγξη των σχέσεων των Ελλήνων του εξωτερικού µε την πα-
τρίδα µας. 

Θα κινητοποιηθούν µε τη σειρά τους ακόµα περισσότερο για
να στηρίξουν τις ελληνικές θέσεις στο εξωτερικό. Για την Ελ-
λάδα, σχεδόν από την αρχαιότητα, είχε πάντα µεγαλύτερη αξία
η έννοια του «έθνους». Το έθνος µας, όµως, µετά από τέσσερις
γενιές στο εξωτερικό πολύ συχνά, δυστυχώς, χάνεται, οι δεσµοί
χαλαρώνουν, η σχέση µε το ελληνικό στοιχείο πολλές φορές µει-
ώνεται. Οφείλουµε λοιπόν να κάνουµε τα πάντα για να ενισχύ-
σουµε την επαφή των Ελλήνων κάθε γενιάς µε την Ελλάδα και
τον ελληνικό πολιτισµό. 

Είµαι σίγουρος ότι και η νέα πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Εξωτερικών θα συνεχίσει την προσπάθεια να βρισκόµαστε σε συ-
νεχή επικοινωνία και επαφή µε τις ελληνικές κοινότητες, να αφου-
γκραστούµε τα χρόνια αιτήµατα της Οµογένειας και να προχωρή-
σουµε σε νέες παρεµβάσεις, όχι απαραίτητα νοµοθετικές, αλλά
πολιτικές, που θα φέρουν τους ανθρώπους αυτούς πιο κοντά
µας, πιο κοντά στη µητέρα πατρίδα.

Και ενώ τα δεδοµένα είναι -θεωρώ- ξεκάθαρα, είναι πραγµα-
τικά άξια απορίας η στάση που επέλεξε να κρατήσει ένα µέρος
της Αντιπολίτευσης. Τα κόµµατα που δεν στηρίζουν το σηµερινό
νοµοσχέδιο, δεν µπορώ να καταλάβω τελικώς τι προτείνουν. Προ-
τείνουν να παραµείνουµε σε λογικές αναχρονιστικές; Να µην ψη-
φίζουν εύκολα από τον τόπο κατοικίας τους όλοι οι Έλληνες, που
αν έπαιρναν ένα αεροπλάνο ή οποιοδήποτε άλλο µέσο µεταφο-
ράς και έρχονταν στην Ελλάδα θα µπορούσαν έτσι κι αλλιώς να
ψηφίσουν; 

Η σηµερινή µέρα πρέπει να είναι µέρα οµοψυχίας για το ελλη-
νικό Κοινοβούλιο. Οφείλουµε όλοι να υπερψηφίσουµε την ιστο-
ρική αυτή ρύθµιση και να δώσουµε ένα µήνυµα οµόνοιας στους
απανταχού Έλληνες. Η νέα νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρ-
νησης βοηθάει την Ελλάδα να ξεφύγει από τα σύνορά της, κάνει
την Ελλάδα «Ελλάδα των πέντε ηπείρων». 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι σκέ-

ψεις όλων µας είναι στους συνανθρώπους µας και στις περιοχές
που δοκιµάζονται στις καταστροφικές πυρκαγιές. Στους πυρο-
σβέστες, στους εθελοντές, στο προσωπικό των σωµάτων ασφα-
λείας, στους πιλότους των πυροσβεστικών αεροπλάνων που
δίνουν τη µάχη στην πρώτη γραµµή. Αυτή τη στιγµή προέχει η
ασφάλεια των ανθρώπων, αλλά ο έλεγχος και η κατάσβεση των
πυρκαγιών. Ας δείξουµε όλοι υπευθυνότητα και ενσυναίσθηση
και ας προτάξουµε τη λογική και την ανθρωπιά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι µια ιστορική µέρα
αφού µε την ψήφιση του νοµοσχεδίου που συζητάµε στην Ολο-
µέλεια θα καταργηθούν όλοι οι περιορισµοί που ισχύουν για την
άσκηση του δικαιώµατος Ελλήνων πολιτών οι οποίοι είτε είναι µό-
νιµοι κάτοικοι εξωτερικού είτε κατά την ηµέρα διεξαγωγής των
εκλογών βρίσκονται στο εξωτερικό και είναι εγγεγραµµένοι
στους εκλογικούς καταλόγους. Σήµερα η Βουλή των Ελλήνων κα-
λείται να ψηφίσει µε το βλέµµα στραµµένο στον απανταχού Ελ-
ληνισµό.

Με την ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου δεν θα υπάρχουν πλέ-
ον περιορισµοί στην άσκηση του δικαιώµατος ψήφου Ελλήνων
πολιτών από το εξωτερικό, καθώς ενισχύεται η ισότιµη µεταχεί-
ριση του συνόλου των µελών του εκλογικού σώµατος και η συµ-
µετοχή στην εκλογική διαδικασία όλων των εγγεγραµµένων
στους εκλογικούς καταλόγους. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη είναι αυτή που είχε το σθένος και την ευθυκρισία να κα-
ταστήσει στον κεντρικό πυρήνα των δεσµεύσεών της την εγγύη-
ση της πολιτείας αναφορικά µε την άσκηση του δικαιώµατος
ψήφου από τους απόδηµους Έλληνες.

Το πρώτο σηµαντικό βήµα το κάναµε µε την ψήφιση του ν.4648
τον Δεκέµβριο του 2019. Με τον νόµο αυτόν για πρώτη φορά οι
Έλληνες πολίτες που βρίσκονται στο εξωτερικό -είτε µόνιµα είτε
απλώς την ηµέρα των εκλογών- και οι οποίοι είναι εγγεγραµµένοι
στους εκλογικούς καταλόγους, απέκτησαν τη δυνατότητα εγγρα-
φής σε ειδικούς καταλόγους εκλογέων εξωτερικού ως διευκό-
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λυνση για την άσκηση του εκλογικού τους δικαιώµατος από το
εξωτερικό. Προκειµένου µάλιστα να επιτευχθεί η απαραίτητη συ-
ναίνεση διακοσίων τουλάχιστον Βουλευτών και να ισχύσει η ρύθ-
µιση µε τον ν.4648/2019 θεσπίστηκαν οι εξής προϋποθέσεις για
τους εκλογείς: Πρώτον, να έχουν διαµείνει συνολικά δύο έτη
εντός της ελληνικής επικράτειας κατά το χρονικό διάστηµα των
τελευταίων τριάντα πέντε ετών. Δεύτερον, να έχουν υποβάλει φο-
ρολογική δήλωση κατά το τρέχον είτε το προηγούµενο φορολο-
γικό έτος. Ουσιαστικά, όµως, αυτοί οι περιορισµοί λειτούργησαν
ανασχετικά ως προς τη συµµετοχή µεγάλου µέρους των αποδή-
µων Ελλήνων στις δύο εκλογικές αναµετρήσεις του Μαΐου και
του Ιουνίου του 2023. Εφόσον πλέον οι πολιτικές συνθήκες έχουν
ωριµάσει, ήρθε η ώρα σήµερα να άρουµε αυτά τα εµπόδια, αυ-
τούς τους περιορισµούς.

Προς αποφυγή πιθανών παρερµηνειών, τονίζω ότι µε το νοµο-
σχέδιο που συζητάµε δεν εκχωρούµε δικαίωµα ψήφου σε εκλο-
γείς που δεν το έχουν ήδη, απλώς διευκολύνουµε την άσκηση
του δικαιώµατος ψήφου που ήδη έχουν. Συνεπώς καθίσταται
απολύτως σαφές ότι µε τις προβλέψεις αυτού του νοµοσχεδίου
δεν αλλοιώνεται το εκλογικό σώµα.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα αποτελεί το πρώτο νο-
µοσχέδιο της νέας κυβερνητικής θητείας. Το νοµοσχέδιο αυτό
συζητήθηκε εκτενώς στο πλαίσιο της συνταγµατικής αναθεώρη-
σης του άρθρου 54 του 2019, της διαβούλευσης που προηγή-
θηκε της ψήφισης του ν.4648 τον Δεκέµβριο του 2019, ενώ το
ίδιο ακριβώς νοµοθέτηµα που κατατέθηκε στη Βουλή αποτέλεσε
αντικείµενο δηµόσιας διαβούλευσης που ολοκληρώθηκε στις 17
Ιουλίου του 2023. Για τη νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία υπήρξε
ιδιαίτερα θερµή υποδοχή από τους εκπροσώπους του Απόδηµου
Ελληνισµού.

Το νοµοσχέδιο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποκαθι-
στά την ισότιµη µεταχείριση του συνόλου των Ελλήνων εκλο-
γέων. Περιέχει την ίδια ακριβώς διάταξη που τον Απρίλιο του
2021 είχε συγκεντρώσει εκατόν ενενήντα ψήφους και τότε είχε
υπερψηφιστεί από τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ και την
Ελληνική Λύση. Σήµερα µε βάση τις δηµόσιες τοποθετήσεις των
κοµµάτων αλλά και τις τοποθετήσεις τους στη Διαρκή Επιτροπή
Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης το νοµο-
σχέδιο αναµένεται να συγκεντρώσει τη µέγιστη δυνατή συναί-
νεση και αυτό θα αποτελέσει ένα ιστορικό γεγονός.

Οι Έλληνες που διαµένουν στο εξωτερικό ή την ηµέρα διεξα-
γωγής των εκλογών βρίσκονται στο εξωτερικό θα µπορούν να
ασκήσουν ανεµπόδιστα πλέον το δικαίωµά τους από τις επόµενες
εκλογές, αρκεί να εγγραφούν στην ειδική ηλεκτρονική πλατ-
φόρµα του Υπουργείου Εσωτερικών για τους εκλογείς του εξω-
τερικού χωρίς κανένα πρόσθετο δικαιολογητικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή µέρα θα καταγραφεί
στην ιστορία ως ηµέρα ψήφισης του νοµοσχεδίου που δίνει τη
δυνατότητα σε όλους αυτούς τους Έλληνες πολίτες να ασκή-
σουν το δικαίωµα της ψήφου από το εξωτερικό χωρίς περιορι-
σµούς. Όλοι πλέον οι Έλληνες θα έχουν χωρίς περιορισµούς το
δικαίωµα συµµετοχής στην εκλογική διαδικασία και τη δυνατό-
τητα άσκησης του ύψιστου δηµοκρατικού τους δικαιώµατος.

Ο Πρωθυπουργός µας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, συνεχίζει να
συνδέει την κυβερνητική του θητεία όχι µόνο µε µεταρρυθµίσεις
που ενισχύουν την αναπτυξιακή διαδικασία και την πρόοδο της
χώρας, αλλά και µε δηµοκρατικές και κοινωνικές τοµές που ενι-
σχύουν ακόµη περισσότερο την εθνική ενότητα και κοινωνική συ-
νοχή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο
η Υπουργός Εσωτερικών, η κ. Κεραµέως.

Έχετε τον λόγο για δεκαοκτώ λεπτά.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ πολύ,

κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εν µέσω εξαιρετικά δύσκολων

συνθηκών, εν µέσω πολύ δύσκολων καιρικών φαινοµένων, εν
µέσω ενός τιτάνιου αγώνα των πυροσβεστών µας, του προσωπι-
κού της Πολιτικής Προστασίας, των ενστόλων µας συνολικά, των
δυνάµεων της τοπικής αυτοδιοίκησης, των εθελοντών µας, τους

οποίους όλους ευχαριστούµε από καρδιάς, έρχεται προς συζή-
τηση στη Βουλή των Ελλήνων το πρώτο νοµοσχέδιο της νέας Κυ-
βέρνησης.

Τις ηµέρες που γιορτάζουµε την αποκατάσταση της Δηµοκρα-
τίας στη χώρα µας, το Κοινοβούλιο συζητά την κατάργηση κάθε
περιορισµού που εµπόδιζε την άσκηση του δικαιώµατος ψήφου
των Ελλήνων πολιτών που ζουν ή βρίσκονται την ηµέρα των εκλο-
γών στο εξωτερικό. Ο συµβολισµός είναι ισχυρός. Με την πρό-
τασή µας δεν ρυθµίζεται απλώς µία εκκρεµότητα σαράντα οκτώ
ετών. Με την πρότασή µας τερµατίζεται ένας αντιδηµοκρατικό
παραλογισµός που κρατούσε για δεκαετίες εκτός εκλογικής δια-
δικασίας εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες που έχουν δικαίωµα
ψήφου και που όµως δεν µπορούσαν να το ασκήσουν.

Ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, η Κυβέρνηση, το
Υπουργείο Εσωτερικών θεωρούµε τη ρύθµιση αυτή µείζονος ση-
µασίας και ακριβώς γι’ αυτό επιδιώξαµε και επιδιώκουµε τη µέγι-
στη διακοµµατική συναίνεση.

Θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να ευχαριστήσω θερµά τον Ανα-
πληρωτή Υπουργό, κ. Θοδωρή Λιβάνιο, καθώς και τους προκα-
τόχους µου, τον κ. Τάκη Θεοδωρικάκο, τον κ. Μάκη Βορίδη, που
συνέβαλαν τα µέγιστα στην ωρίµανση των συνθηκών ώστε σή-
µερα να είµαστε σε θέση να συζητούµε στη Βουλή των Ελλήνων
το ιστορικό αυτό πέρασµα σε µια νέα εποχή για την πολιτική ζωή
του Ελληνισµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστή η διαδροµή της
συγκεκριµένης ρύθµισης. Οι προσπάθειες στη Μεταπολίτευση
ξεκίνησαν από το 1975, πριν από πέντε δεκαετίες. Στις διαδοχικές
συνταγµατικές αναθεωρήσεις ρυθµίστηκε σταδιακά η σχετική
πρόβλεψη του Συντάγµατος για άσκηση του εκλογικού δικαιώ-
µατος στους εκτός Ελλάδος Έλληνες από το εξωτερικό, η οποία
όµως ρύθµιση έµεινε ανεφάρµοστη για σχεδόν πενήντα χρόνια.
Τον Δεκέµβριο του 2019 η προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας επί υπουργίας Τάκη Θεοδωρικάκου θεσµοθέτησε
τον ν.4648 µε τον οποίο για πρώτη φορά οι Έλληνες πολίτες απέ-
κτησαν το δικαίωµα εγγραφής σε ειδικούς καταλόγους εκλογέων
εξωτερικού και άσκησης του εκλογικού τους δικαιώµατος υπό
συγκεκριµένες περιοριστικές συνθήκες: Να έχουν διαµείνει συ-
νολικά δύο έτη εντός της επικράτειας κατά το χρονικό διάστηµα
των τελευταίων τριάντα πέντε ετών, να έχουν υποβάλει φορολο-
γική δήλωση κατά το τρέχον ή το προηγούµενο των εκλογών φο-
ρολογικό έτος.

Οι περιορισµοί αυτοί, όπως είναι γνωστό, προέκυψαν από την
ανάγκη συµβιβασµού ώστε να συγκεντρωθούν οι απαραίτητες
από το σύνταγµα διακόσιες ψήφοι και να µπορέσει να τεθεί σε
ισχύ το νοµοθέτηµα. Το 2021 η Κυβέρνησή µας επί υπουργίας
Μάκη Βορίδη επιχείρησε να καταργήσει τους περιορισµούς αυ-
τούς. Η προσπάθεια αυτή δεν τελεσφόρησε, γιατί τα τρία κόµ-
µατα που τότε στήριξαν το νοµοθέτηµα -πέρα από τη Νέα Δηµο-
κρατία, το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ και η Ελληνική Λύση- αριθµούσαν τότε
εκατόν ενενήντα Βουλευτές. Συνεπώς δεν επετεύχθη η ελάχιστη
πλειοψηφία των διακοσίων Βουλευτών που επιτάσσει το Σύντα-
γµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έχουµε την ιστορική ευ-
καιρία αλλά και την ιστορική ευθύνη να καταργήσουµε τους πε-
ριορισµούς αυτούς και θα εστιάσω επιγραµµατικά σε πέντε
βασικά επιχειρήµατα για την υπερψήφιση αυτής της ρύθµισης.

Επιχείρηµα πρώτο: Υπηρετούµε πάνω από όλα το Σύνταγµα
και τις αρχές του. Με το προτεινόµενο νοµοσχέδιο και την άρση
όλων των περιορισµών στην άσκηση του δικαιώµατος ψήφου στο
εξωτερικό από Έλληνες που βρίσκονται εκεί είτε µόνιµα είτε προ-
σωρινά, ενισχύουµε δύο βασικές συνταγµατικές αρχές: την αρχή
της καθολικότητας στο δικαίωµα ψήφου, που σε δηµοκρατικά πο-
λιτεύµατα έχουν όλοι οι πολίτες χωρίς περιορισµούς, και την
αρχή της ισότητας της ψήφου. 

Δεύτερο επιχείρηµα: Εξορθολογίζουµε µια στρέβλωση. Εντός
της επικράτειας αναγνωρίζουµε ότι δεν πρέπει να υπάρχουν
εµπόδια στη συµµετοχή στην εκλογική διαδικασία και γι’ αυτό και
η εγγραφή στους εκλογικούς καταλόγους γίνεται αυτόµατα όταν
ένας πολίτης κλείνει τα δεκαεπτά έτη. Αντίθετα για το εξωτερικό
έχουµε θέσει περιττές προϋποθέσεις, αυθαίρετους περιορι-
σµούς και γραφειοκρατικά εµπόδια που εµποδίζουν πολίτες που
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έχουν δικαίωµα ψήφου να υποβάλουν αίτηση για συµµετοχή στις
εκλογές. Διευκολύνουµε, συνεπώς, µε την προτεινόµενη ρύθµιση
την άσκηση ενός δικαιώµατος που ήδη έχουν.

Επιχείρηµα τρίτο: Ενισχύουµε τους δεσµούς των αποδήµων
Ελλήνων µε την πατρίδα µας. Η συµµετοχή στις εκλογικές διαδι-
κασίες ενισχύει περαιτέρω το ενδιαφέρον και τους δεσµούς των
Ελλήνων που ζουν στο εξωτερικό µε τη χώρα µας, µε τεράστια
αµοιβαία οφέλη.

Είναι προς το συµφέρον µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
κρατήσουµε όλους τους Έλληνες κοντά στην Ελλάδα. Ενισχύο-
ντας τη φωνή τους δυναµώνουµε τη χώρα µας, τη διευρύνουµε,
την κάνουµε να ακουστεί σε ολόκληρη τη γη.

Εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες από ολόκληρο τον κόσµο µέσω
των οργανώσεών τους έσπευσαν να δηλώσουν τη στήριξή τους
στην πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, προβάλλοντας το δίκαιο αί-
τηµα για κατάργηση των περιορισµών, ώστε να µπορούν να
ασκήσουν το δικαίωµα της ψήφου, καταδεικνύοντας την εγγύ-
τητα που νιώθουν και εξακολουθούν να θέλουν να διατηρήσουν
µε την Ελλάδα.

Επιχείρηµα τέταρτο: Καταρρίπτουµε τη διασπορά δύο ταχυτή-
των. Σύµφωνα µε το ισχύον καθεστώς από στους Έλληνες του
εξωτερικού που δεν πληρούν τις προϋποθέσεις για εγγραφή
στους ειδικούς καταλόγους εκλογέων εξωτερικού ευνοούνται οι
πιο εύποροι που µπορούν να ταξιδέψουν στην Ελλάδα µόνο γι’
αυτόν τον σκοπό και όσοι ζουν σε πιο κοντινές χώρες. Η αδικία
αυτή πρέπει να αποκατασταθεί. 

Επιχείρηµα πέµπτο: Σήµερα το άλµα µπροστά είναι εφικτό.
Έχει επιτευχθεί ευρεία πολιτική και κοινωνική συναίνεση. Μετά
από µισό αιώνα οι συνθήκες έχουν πλέον ωριµάσει. Η απαιτού-
µενη πλειοψηφία των δύο τρίτων του όλου αριθµού των Βουλευ-
τών που απαιτεί το άρθρο 51 του Συντάγµατος επιτέλους συ-
γκεντρώνεται. Ο αριθµός των Βουλευτών των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων που έχουν εκφραστεί θετικά κατά την επεξεργασία του
παρόντος νοµοσχεδίου υπερβαίνει τους  διακόσιους που απαι-
τούνται για την ψήφιση του νόµου.

Και θέλω εδώ να ευχαριστήσω θερµά τις πολιτικές δυνάµεις
του Κοινοβουλίου για τον γόνιµο διάλογο πριν την παρούσα κοι-
νοβουλευτική διαδικασία, κατά το στάδιο δηλαδή της διαβούλευ-
σης, αλλά και κατά τη διάρκεια αυτής της κοινοβουλευτικής
επεξεργασίας. Επίσης να ευχαριστήσω τον σηµαντικό αριθµό
των πολιτικών δυνάµεων για τη συναινετική διάθεση σε ένα τέτοιο
µείζον εθνικό ζήτηµα. 

Έχει, όµως, κυρίες και κύριοι, επιτευχθεί και µια σηµαντική κοι-
νωνική συναίνεση, η οποία οικοδοµείται εδώ και χρόνια και εντός
Ελλάδος και εκτός Ελλάδος. Χαρακτηριστική ως προς αυτό ήταν
και είναι και η οµόθυµη στήριξη όλων των φορέων που κλήθηκαν
από τα κόµµατα στις κοινοβουλευτικές διαδικασίες σχετικά µε
την προτεινόµενη ρύθµιση. 

Σας διαβάζω ένα απόσπασµα από την ανοιχτή επιστολή που
απευθύνουν σε όλους τους Βουλευτές του Κοινοβουλίου φορείς
αποδήµων Ελλήνων που εκπροσωπούν εκατοντάδες χιλιάδες Έλ-
ληνες του εξωτερικού: «Κρατήστε ζωντανό το ενδιαφέρον των
αποδήµων Ελλήνων για όσα συµβαίνουν στην πατρίδα και διατη-
ρήστε ζωντανούς τους δυνατούς δεσµούς µας µε την Ελλάδα.
Αναµένουµε και οι τριακόσιοι βουλευτές να στηρίξετε την άρση
των άδικων περιορισµών. Πρόκειται για δηµοκρατικό χρέος και
ιστορική ευκαιρία, γι’ αυτό και είναι µεγάλη η ευθύνη που βαραί-
νει κάθε Ελληνίδα και Έλληνα Βουλευτή. Είναι ζήτηµα δικαιοσύ-
νης και δηµοκρατίας, πέρα και πάνω από τα κόµµατα». Καταθέτω
στα Πρακτικά τη σχετική επιστολή. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Εσωτερικών κ. Νίκη Κεραµέως
καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ αναγκαίο να αναφερθώ
στις λίγες ευτυχώς φωνές που τοποθετούνται αρνητικά, για να
καταδειχθεί ότι η στάση τους δεν στηρίζεται κατά τη γνώµη µας
σε σοβαρή επιχειρηµατολογία, αλλά αποτελεί προϊόν µικροκοµ-
µατικών υπολογισµών και φόβου σε σχέση µε την άσκηση του δι-
καιώµατος ψήφου των Ελλήνων πολιτών που ζουν στο εξωτερικό. 

Μας λένε ότι δεν έχει συζητηθεί όσο θα έπρεπε η ρύθµιση και

ότι ήρθε ξαφνικά. Είναι ωστόσο γνωστό ότι συζητάµε το θέµα
αυτό τέσσερα ολόκληρα χρόνια και µε αφορµή τρεις ξεχωριστές
νοµοθετικές πρωτοβουλίες: το 2019, το 2021 και σήµερα. Οι δύο
δε τελευταίες νοµοθετικές πρωτοβουλίες είναι επί της ίδιας ακρι-
βώς προτεινόµενης νοµοθετικής ρύθµισης και είναι επίσης γνω-
στό ότι το νοµοσχέδιο αυτό και η ρύθµιση αυτή αποτελούσε
προεκλογική δέσµευση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου
Μητσοτάκη προσωπικά. 

Μας λένε ότι αλλοιώνουµε τη βούληση του εκλογικού σώµα-
τος. Η πραγµατικότητα είναι ότι όσοι περισσότεροι έχουν τη δυ-
νατότητα να ασκήσουν το δικαίωµα ψήφου που ήδη κατέχουν,
τόσο πιο αυθεντικά εκφράζεται το εκλογικό σώµα. Οι συµπατριώ-
τες µας αυτοί έχουν τη δυνατότητα να ταξιδέψουν στην Ελλάδα
και να ψηφίσουν. Έχουν ήδη το δικαίωµα ψήφου, αλλά έχουν µε-
γάλα εµπόδια στην άσκηση αυτού του δικαιώµατος. 

Μας λένε ότι δίνουµε το δικαίωµα ψήφου σε ανθρώπους που
δεν έχουν σχέση µε την Ελλάδα. Πέρα από το ότι πρόκειται κατά
τη γνώµη µου για µία προσβολή στους Έλληνες που ζουν στο
εξωτερικό, αποσιωπούν αυτοί που τα λένε ότι, πρώτον, το δι-
καίωµα αυτό το έχουν ήδη αυτοί οι συµπατριώτες µας και, δεύ-
τερον, ότι το Σύνταγµα πολύ σωστά δεν ορίζει προϋποθέσεις για
το δικαίωµα ψήφου, το οποίο είναι καθολικό και ισότιµο για όλους
τους Έλληνες πολίτες. 

Μας λένε ότι διχάζουµε. 
Διχαστικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι να καταθέτεις

τροπολογία που καθιστά τους Έλληνες που ζουν στο εξωτερικό
πολίτες δεύτερης κατηγορίας, αφού η ψήφος τους δεν προσµε-
τράται στο συνολικό εκλογικό αποτέλεσµα. Και θα καταθέσω εδώ
την άποψη ότι είναι πρωτοφανές και αντιδηµοκρατικό να έχει κα-
τατεθεί τέτοια τροπολογία -αυτή του ΣΥΡΙΖΑ- που επί της ουσίας
τι κάνει; Αφαιρεί το δικαίωµα ψήφου από εκατοντάδες χιλιάδες
Έλληνες πολίτες. 

Και εξηγούµαι: Όχι µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θέλει να διευκολυνθεί
η άσκηση του δικαιώµατος ψήφου για τους Έλληνες που ζουν ή
που βρίσκονται στο εξωτερικό την ηµέρα των εκλογών, αλλά επι-
διώκει να τους στερήσει το πιο βασικό δηµοκρατικό τους δι-
καίωµα µε το να µην προσµετράται η ψήφος τους στο συνολικό
εθνικό αποτέλεσµα. 

Επιπλέον πιστεύω ότι αυτή η τροπολογία θα ήταν και προδή-
λως αντισυνταγµατική. Μία τέτοια ρύθµιση, όπως αυτή που κα-
ταθέσατε, η οποία προβλέπει εκλογή αυτοτελώς, ξεχωριστή
διαδικασία, µε ενιαίο ψηφοδέλτιο των αντιπροσώπων των εκτός
επικρατείας θα ερχόταν σε ευθεία αντίθεση µε το άρθρο 51 πα-
ράγραφος 3 του Συντάγµατος και την αρχή της καθολικότητας
και της ισότητας της ψήφου. Αυτές οι αρχές επιτάσσουν την ίση
µεταχείριση, την ισοδυναµία της ψήφου. Κοινώς ότι κάθε πολίτης
που έχει το δικαίωµα του εκλέγειν ασκεί ισοδύναµη -αυτή είναι η
λέξη - κλειδί- επιρροή στο εκλογικό αποτέλεσµα. 

Η πρόταση, όµως, του ΣΥΡΙΖΑ δηµιουργεί δύο λαούς, κατά τα
νοµικά, δύο εκλογικά σώµατα. Υποβιβάζει τους εκτός επικρατείας
εκλογείς σε πολίτες δεύτερης κατηγορίας ως προς την άσκηση
των εκλογικών, των πολιτικών τους δικαιωµάτων και κατ’ αυτόν
τον τρόπο κατά τη γνώµη µας είναι προδήλως αντισυνταγµατική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα που συζητούµε σή-
µερα υπερβαίνει κόµµατα, σκοπιµότητες, πολιτικούς ανταγωνι-
σµούς. Δεν είναι δεξιό, δεν είναι αριστερό, δεν είναι κεντρώο.
Είναι ζήτηµα δηµοκρατίας, είναι ζήτηµα ισότητας, είναι εθνικό ζή-
τηµα. Πρόκειται για την υποχρέωση µιας σύγχρονης, δηµοκρα-
τικής, δίκαιης πολιτείας που ενισχύει τους δεσµούς των απαντα-
χού παιδιών της µε τη µητέρα πατρίδα, που θέλει και µπορεί να
δυναµώσει τη φωνή τους, που είναι και η δική της φωνή στον
κόσµο, που δεν αποκλείει, αλλά συµπεριλαµβάνει, που γνωρίζει
και διεκδικεί το εθνικό της συµφέρον.

Διαπιστώσαµε όλες και όλοι στην αρµόδια Κοινοβουλευτική
Επιτροπή την επιθυµία των αποδήµων Ελλήνων να ενισχύσουν
και µέσω της ψήφου τους τους δεσµούς µε την Ελλάδα. 

Ακούσαµε την ευχή τους και οι τριακόσιοι Βουλευτές να στη-
ρίξουν την άρση των άδικων αυτών περιορισµών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να υπερψηφίσετε το
νοµοθέτηµα αυτό. Να αξιοποιήσουµε την ιστορική ευκαιρία που
έχουµε όλοι µαζί, µετά από σαράντα οχτώ χρόνια συζητήσεων.
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Να αποκαταστήσουµε την ισότητα της ψήφου για όλους τους
Έλληνες πολίτες, όπου και αν αυτοί επιλέγουν να ζουν. Να στεί-
λουµε ένα κοινό, ένα ηχηρό µήνυµα στον απανταχού ελληνισµό,
ότι θέλουµε η φωνή τους να ακούγεται πιο δυνατά, χωρίς εµπό-
δια, χωρίς περιορισµούς, χωρίς αστερίσκους. 

Σας καλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Επέτειο της
Αποκατάστασης της Δηµοκρατίας, να διευκολύνουµε την άσκηση
του πιο βασικού δηµοκρατικού δικαιώµατος για κάθε πολίτη, του
δικαιώµατος της ψήφου. Σας καλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, µε τη θετική µας ψήφο, να ανοίξουµε όλοι µαζί ένα νέο µε-
γάλο κεφάλαιο στην ελληνική πολιτική ιστορία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
κ. Χρήστος Μπουκώρος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, µετά
ο κ. Μάντζος ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ και
µετά τον κ. Μάντζο, ο κ. Χήτας ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της Ελληνικής Λύσης. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Με τη σκέψη όλων µας, πιστεύω, να βρίσκεται στους ανθρώ-

πους που δίνουν τη µάχη στα πύρινα µέτωπα της χώρας και την
ευχή όλων µας, να αντιµετωπιστούν έγκαιρα αυτές οι καταστρο-
φικές πυρκαγιές, συνεδριάζουµε σήµερα για ένα σηµαντικό
θέµα.

Ασφαλώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, κυρία
Πρόεδρε, επειδή είναι δυσµενής η θέση µου να τοποθετούµαι
αµέσως µετά την αρµόδια Υπουργό, για ένα τόσο σηµαντικό νο-
µοσχέδιο, θα περιοριστώ σε λίγες επισηµάνσεις. 

Θλίβοµαι να παρατηρώ ότι συζητάµε για µία ακόµη φορά σε
αυτή την Αίθουσα, για το αυτονόητο. Αν θα διευκολύνει η ελλη-
νική πολιτεία, Έλληνες πολίτες να ασκήσουν το υπαρκτό δεδο-
µένο και απαράγραπτο δικαίωµά τους. Περί αυτού είναι η αντι-
παράθεση. Συζητούµε αν οι Έλληνες που ζουν στο εξωτερικό,
θα έχουν τη δυνατότητα να ψηφίσουν στον τόπο διαµονής τους.

Όλοι έχουµε αποδεχθεί και κανένας δεν ενοχλείται, τα τµήµατα
ετεροδηµοτών της Αθήνας ή άλλων περιοχών. Δηλαδή, ο Καβα-
λιώτης, ο Δραµινός, ο Βολιώτης που µένει τριάντα, σαράντα, πε-
νήντα χρόνια στην Αθήνα, µπορεί να εγγραφεί σε έναν ειδικό
κατάλογο, ο οποίος συνιστά το τµήµα ετεροδηµοτών και να ψη-
φίσει όχι µόνο το κόµµα που επιθυµεί, αλλά και τον Βουλευτή, να
βάλει σταυρό. Να ψηφίσει και το Βουλευτή και ας µην έχει καµµία
επαφή τις τελευταίες δεκαετίες µε τον τόπο καταγωγής του, µε
τον τόπο για τον οποίο ψηφίζει κόµµα και Βουλευτή. 

Και ερχόµαστε εδώ και λέµε τώρα, ότι η νέα γενιά µεταναστών
που έφυγε στα χρόνια της κρίσης ή και λίγο νωρίτερα, που πά-
ντως είναι γεννηµένοι στην Ελλάδα, εγγεγραµµένοι στα ελληνικά
δηµοτολόγια και ως εκ τούτου αντλούν και το δικαίωµα της
ψήφου, δεν έχουν δικαίωµα διευκόλυνσης, δεν έχουν δικαίωµα
να µην ταλαιπωρούνται. Υπάρχουν πολιτικές δυνάµεις που λένε
ότι αυτοί οι Έλληνες, πρέπει να ταλαιπωρηθούν και ας ψηφίζουν
µόνο κόµµα. Δηλαδή, την κατεύθυνση που θα πάρει η πατρίδα
τους. Δεν έχουν λόγο  ούτε γι’ αυτό; Δεν βάζουν σταυρό, δεν ψη-
φίζουν βουλευτή, δεν επηρεάζουν τοπικό αποτέλεσµα, διευκολύ-
νονται απλά και µόνο για να ασκήσουν ένα υπαρκτό δικαίωµά
τους. 

Δηλαδή, οι πολιτικές δυνάµεις που διαφωνούν µε το σηµερινό
νοµοσχέδιο, τι θέλουν; Να κλείσουµε κάθε δίαυλο επικοινωνίας;
Να γκρεµίσουµε κάθε γέφυρα συνεργασίας; Να στενέψουµε
κάθε οδό επιστροφής στην πατρίδα γι’ αυτούς τους ανθρώπους
που ζουν και εργάζονται στο εξωτερικό; Να ακρωτηριάσουµε, δη-
λαδή, τον οικουµενικό ελληνισµό; Να πούµε γι’ αυτούς που δεν
είναι γραµµένοι και δεν έχουν κανένα δικαίωµα -βεβαίως, είναι
τρίτης και τέταρτης γενιάς µετανάστες- να γίνουν και αυτοί µε-
τανάστες; Να γίνουν και αυτοί που εγκατέλειψαν πρόσφατα τη
χώρα τις τελευταίες δεκαετίες, Έλληνες χωρίς δικαιώµατα και
χωρίς άποψη για το µέλλον της Ελλάδος;

Για την αξία του οικουµενικού Ελληνισµού δεν µιλούσαµε
πάντα σε αυτή την αίθουσα, στη λογοτεχνία µας, στον πολιτισµό
µας, στις διεθνείς σχέσεις µας; Πάντα δεν λέγαµε και δεν µεγα-
λώσαµε µε την ιδέα ότι µία ακόµα Ελλάδα υπάρχει εκτός συνό-
ρων; Γιατί, λοιπόν, υπάρχουν πολιτικές δυνάµεις που αντιµετωπί-

ζουν το θέµα αυτό στενόκαρδα και µιλούν για κοµµατικές σκοπι-
µότητες; Σε ένα νεκρό πολιτικά χρόνο έρχεται το νοµοσχέδιο
αυτό. Θα προτιµούσατε να έρθει το νοµοσχέδιο αυτό λίγους
µήνες πριν τις επόµενες εθνικές εκλογές; Θα ήταν αυτό τεκµήριο
λιγότερων κοµµατικών σκοπιµοτήτων; Και ποιος έχει το δικαίωµα
να προσβάλει ένα κοµµάτι του Ελληνισµού που ζει και µεγαλουρ-
γεί στο εξωτερικό, λέγοντας ότι είναι δεδοµένος για τη Νέα Δη-
µοκρατία, για το ΠΑΣΟΚ ή για οποιοδήποτε άλλο κόµµα; Μιλάµε
για Έλληνες που έχουν πολύ περισσότερες προσλαµβάνουσες
από τους Έλληνες του εξωτερικού και επιρροές και από κέντρα
εξωελληνικά. Διαµορφώνουν µια άποψη σφαιρικότερη. Κατά την
άποψή µου έχουν και µια θέση αντικειµενικότερη για τα πολιτικά
πράγµατα της πατρίδος. Από αυτούς τους Έλληνες θα στερή-
σουµε το δικαίωµα της διευκόλυνσης της άσκησης του εκλογικού
τους καθήκοντος;

Ειλικρινά, χαίροµαι που κάποιες δυνάµεις συνδράµουν στην
ψήφιση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, όµως, πραγµατικά εκ-
φράζω εντονότατες αντιρρήσεις για τις πολιτικές δυνάµεις, οι
οποίες εκφράζουν αντίθετη άποψη, χωρίς ισχυρά επιχειρήµατα.
Δεν είναι δεδοµένοι οι Έλληνες του εξωτερικού για κανένα κόµ-
µα. Δεν  µπορεί όµως ο µέσος Έλληνας πολίτης να βλέπει τέσ-
σερα εκατοµµύρια Τούρκους πολίτες να ψηφίζουν στη Γερµανία
για την κυβέρνηση της χώρας τους, δυόµισι εκατοµµύρια Ισπα-
νούς να ψηφίζουν µε επιστολική ψήφο µόλις χθες, εκατοντάδες
χιλιάδες και εκατοµµύρια Αµερικανών από όποιο σηµείο της γης
κι αν διαµένουν να ψηφίζουν για την εκλογή του Αµερικανού Προ-
έδρου, Γερουσιαστών και Βουλευτών και να στερείται το δι-
καίωµα αυτό από τον Έλληνα πολίτη που ζει στο εξωτερικό. 

Κλείνοντας, φίλες και φίλοι, θα έλεγα αντί να αναζητούµε σε
αυτή την Αίθουσα τρόπους καινοτόµους µεγαλύτερης ενσωµά-
τωσης και συµµετοχής των Ελλήνων του εξωτερικού, συζητάµε
αν θα τους ταλαιπωρήσει και θα τους υποβάλλουµε σε έξοδα για
να πάρουν το αεροπλάνο να έρθουν να ψηφίσουν στην Ελλάδα -
οι Έλληνες που διαµένουν στο εξωτερικό και είναι εγγεγραµµένοι
στους καταλόγους- ή αν θα το εµποδίσουµε.

Νοµίζω ότι είναι µια µεµψίµοιρη, στενόκαρδη αντιµετώπιση
ενός ζητήµατος που θα έπρεπε να ενώνει όλους τους Έλληνες.

Σας ευχαριστώ, λοιπόν, για την προσοχή σας και θα ήθελα να
σας καλέσω να υπερψηφίσουµε, όσο το δυνατόν περισσότεροι
Έλληνες και Ελληνίδες Βουλευτές, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
που υπηρετεί την ενότητα και τη διεύρυνση του Ελληνισµού και
του λεγόµενου οικουµενικού Ελληνισµού.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ζήτησε τον λόγο ο
Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Τασούλας.

Κύριε Τασούλα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ευχα-

ριστώ.
Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είθισται να

κάνω χρήση του δικαιώµατος να οµιλώ επί νοµοσχεδίων, ωστόσο,
είναι προφανές ότι αυτό το νοµοσχέδιο είτε ψηφίζεται καλώς είτε
δεν ψηφίζεται -κακώς, κατά τη γνώµη µου- είναι νοµοσχέδιο το
οποίο γράφει ιστορία και θα ήθελα ταπεινά να καταγραφεί η
άποψή µου πάνω σε αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο διευρύνει -
βάσει του Συντάγµατος, τελικά- το δικαίωµα Ελλήνων πολιτών να
έχουν λόγο επί των πολιτικών εξελίξεων της χώρας.

Η χώρα µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει µία µικρή ση-
µειακή παράδοση συµµετοχής των Ελλήνων του εξωτερικού σε
εκλογική διαδικασία. 

Οι λόγοι τότε δεν είχαν να κάνουν µε την αποκατάσταση της
ισοτιµίας της ψήφου και της καθολικότητος της ψήφου κάτι που
γίνεται σήµερα, σύµφωνα δηλαδή µε το Σύνταγµα και σύµφωνα
µε τις δηµοκρατικές αρχές. Ο λόγος που οι Έλληνες του εξωτε-
ρικού ψήφισαν στις εκλογές του Νοεµβρίου του 1862 ήταν κα-
θαρά εθνικός, τώρα είναι δηµοκρατικός. Είναι εξίσου σηµαντικό,
αλλά τότε ήταν εθνικός. 

Τι γινόταν στην Ελλάδα το φθινόπωρο του 1862 και επέβαλε
την ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού, όχι µόνο των αλυτρώτων
περιοχών, αλλά και περιοχών όπου έθαλλε ο ελληνισµός; 

Το φθινόπωρο του 1862 είχαµε την έξωση της δυναστείας του
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Όθωνα. Κάποιοι µάλιστα λένε ότι αυτό επειδή έγινε Οκτώβριο
είναι τα δικά µας «Οκτωβριανά», η δική µας Οκτωβριανή επανά-
σταση. Στις 10 Οκτωβρίου 1862 βγαίνει ένα ψήφισµα του Έθ-
νους, το οποίο ξεκινά µε µία πολύ ροµαντική, όχι τόσο ρεαλιστική
φράση: «Τα δεινά του έθνους έπαυσαν». Δεν είναι τόσο απλό να
παύσουν τα δεινά ενός έθνους. Ωστόσο, έτσι ξεκίνησε το ψήφι-
σµα του έθνους, το οποίο συνέταξε µεταξύ άλλων ο Επαµεινών-
δας Δεληγεώργης, διακεκριµένος πολιτικός, Πρωθυπουργός σε
ηλικία µόλις τριάντα έξι ετών και ο οποίος εδέσποσε έκτοτε στο
κοινοβουλευτικό στερέωµα. 

Στις 11 Οκτωβρίου, µία ηµέρα µετά το ψήφισµα, αναλαµβάνει
προσωρινή Κυβέρνηση και -προσέξτε- λόγω του αντιδυναστικού
κλίµατος της εποχής ο πρόεδρος αυτής της προσωρινής Κυβέρ-
νησης, ο Υδραίος Δηµήτριος Βούλγαρης, απεκλήθη πολίτης,
κατά τη διατύπωση της Γαλλικής Επαναστάσεως. Η κυβέρνηση
εκείνη που είχε τον Βούλγαρη επικεφαλής, τον Κωνσταντίνο Κα-
νάρη, τον Μπενιζέλο Ρούφο και άλλους έθεσε ως στόχο να συ-
γκληθεί εθνική συνέλευση και να γίνει η διαδικασία να αποκτήσει
η Ελλάδα νέο ηγεµόνα. 

Έτσι, ορίζει εκλογές για τις 24 µε 27 Νοεµβρίου του 1862. Τότε
οι εκλογές δεν γινόντουσαν σε µία ηµέρα. Πριν από αυτές τις
εκλογές έχουµε έναν καινούργιο εκλογικό νόµο, ο οποίος διευ-
ρύνει το δικαίωµα των ψηφοφόρων µε τους Έλληνες του εξωτε-
ρικού και ορίζει ότι µπορούν να ψηφίσουν στα κατά τόπους
προξενεία. Το ίδιο δικαίωµα απέκτησαν και οι Έλληνες του εξω-
τερικού στο δηµοψήφισµα που έγινε εκείνη την εποχή και στο
οποίο επελέγη συντριπτικά για διάδοχος του θρόνου της Ελλά-
δος ο δευτερότοκος γιος της Βασιλίσσης Βικτωρίας, ο Αλφρέ-
δος. Αυτό δεν είχε αποτέλεσµα. Μάλιστα, κυρία Υπουργέ, από
τους περίπου διακόσιους σαράντα χιλιάδες που ψήφισαν, δύο
ψήφισαν για ηγεµόνα της Ελλάδας τον Μεγάλο Ναπολέοντα, ο
οποίος είχε πεθάνει σαράντα χρόνια πριν, αλλά τότε δεν υπήρχε
η ταχύτης του Facebook και των συστηµάτων που όλοι µετέρχε-
στε σήµερα και έχετε άµεση ενηµέρωση. 

Η επιθυµία του Δεληγεώργη και εκείνων οι οποίοι συνέβαλαν
εις την διακοπή της δυναστείας Wittelsbach ήταν να τονίσουν
στις εκλογές του 1862 ότι το έθνος παίρνει τη µοίρα της χώρας
στα χέρια του και έθνος δεν µπορούσε παρά να είναι και οι Έλ-
ληνες του εσωτερικού και οι Έλληνες του εξωτερικού.

Μάλιστα, σε µία προκήρυξη που έβγαλε η Κυβέρνηση τον Νο-
έµβριο του 1862 εξηγεί τον λόγο που οι Έλληνες του εξωτερικού
πρέπει να ψηφίσουν και λέει ότι πρέπει να ψηφίσουν γιατί «κο-
πιώσιν εργαζόµενοι υπέρ του µεγαλείου του ελληνικού ονόµα-
τος». 

Σε εκείνες τις εκλογές ορίστηκε ότι µπορεί να εκλέγονται αντι-
πρόσωποι του έθνους στις περιοχές εκτός Ελλάδος µε κάποια
αναλογία. Εκεί που έπαιρνε κάποιος εκατό έως χίλιες ψήφους
έβγαζε µία έδρα, χίλιες µε δέκα χιλιάδες δύο έδρες.

Τότε λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη µοναδική εκεί-
νη Βουλή του 1862 που αριθµούσε πάνω από τριακόσιους Βου-
λευτές εκλέχτηκαν και τριάντα τέσσερις Έλληνες από τον αλύ-
τρωτο Ελληνισµό ή από άλλες περιοχές όπου η Ελλάδα είχε
παρουσία. 

Ακούστε µερικά ονόµατα Βουλευτών της εποχής εκείνης: Γε-
ώργιος Αβέρωφ Προξενική Περιφέρεια Καΐρου, Γεωργαλάς Σω-
τήριος Προξενική Περιφέρεια Αλεξανδρείας, Διαµαντόπουλος
Αδαµάντιος Προξενική Περιφέρεια Παλαιστίνης, Καλλέργης Δη-
µήτριος Προξενική Περιφέρεια Κρήτης ο αλύτρωτος τότε ελλη-
νισµός, Λασκαρίδης Γεώργιος των εν Λονδίνω Υπηκόων, Πετρο-
κόκκινος Ευστράτιος Προξενική Περιφέρεια Μελίτης , Ραγκαβής
Αλέξανδρος Προξενική Περιφέρεια Ανδριανουπόλεως, Ράλλης
Γεώργιος Προξενική Περιφέρεια Ανδριανουπόλεως, Ράλλης Κων-
σταντίνος Οδησσός, Σκαραµαγκάς Αµβρόσιος Οδησσός, Σουλ-
τάνης Δηµήτριος Αλεξάνδρεια, Τρικούπης Σπυρίδων ο πατέρας
του Χαρίλαου Τρικούπη Μαγχεστρίας, ήταν δηλαδή εκπρόσωπος
των Ελλήνων του Μάντσεστερ, Τρικούπης Χαρίλαος Γενικού
Προξενείου Λονδίνου, Χαντζερής Γρηγόριος Προξενική Περιφέ-
ρεια Βουκουρεστίου, Χρηστίδης Δηµήτριος Προξενική Περιφέ-
ρεια Καΐρου, Ξυδάκτυλος Ιάκωβος Μεσσήνη Σικελίας, Μωραΐ-
τίνης Αριστείδης των εν Τεργέστη και Βενετία υπηκόων Ελλήνων.
Tα καταθέτω στα Πρακτικά και θα σας µοιράσω και µία λιθογρα-

φία της εποχής που δείχνει Έλληνες πολίτες να ψηφίζουν στο
προξενείο στο Λονδίνο στις εκλογές του Νοεµβρίου του 1862. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Κωνσταντίνος Τα-
σούλας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από το 1862 προέκυψε το Σύνταγµα του 1864, το οποίο και δι-
καίωσε την επιλογή του Επαµεινώνδα Δεληγεώργη και των νέων
τότε πολιτικών ηγετών της εποχής για την επικράτηση του
έθνους έναντι της δυναστείας. Στο άρθρο 21 του Συντάγµατος
του 1864 υπάρχει διάταξη που καθιερώνεται η αρχή της λαϊκής
κυριαρχίας «Άπασαι αι εξουσίαι πηγάζουσιν εκ του Έθνους»,
αυτό µετατοπίζει την εξουσία από τη δυναστεία στο λαό, στη
Βουλή. Εκείνο το Σύνταγµα καταργεί τη Γερουσία, άρα δυναµώ-
νει τη Βουλή και δικαιώνει εκείνη η συνταγµατική αναθεώρηση
την επιλογή να εκφραστεί στη Βουλή του 1862 το έθνος, εξού και
η ψήφος των Ελλήνων του εξωτερικού. 

Βεβαίως, κυρία Υπουργέ, όχι µε τις διασφαλίσεις τις σηµερι-
νές, όπως αντιλαµβανόµεθα, αλλά αυτή ήταν η βαθιά πολιτική αι-
τιολογία της συµµετοχής των Ελλήνων του εξωτερικού. Η βαθιά
πολιτική αιτιολογία σήµερα της ψήφου των Ελλήνων του εξωτε-
ρικού είναι το Σύνταγµα της χώρας, είναι η δηµοκρατία, είναι η
ισότητα της ψήφου και η καθολικότητα της ψήφου. 

Από το 1862 δεν υπήρξε άλλη φορά που να ετέθη το θέµα της
ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού. Ο εκλογικός νόµος της µε-
ταπολιτεύσεως ο ν.626/77 δεν λέει τίποτε. Η πρώτη αναφορά γί-
νεται στον ν.1427/84, αλλά αφορά εις τις ευρωεκλογές, οι οποίες
έγιναν το ’84 το καλοκαίρι για πρώτη φορά χωρίς να διορίζουν
τα κόµµατα τους ευρωβουλευτές, αλλά µε προσφυγή στη λαϊκή
ετυµηγορία.

Συνεπώς σήµερα µπορείτε να νιώθετε ακόµη και όσοι δεν µε-
τέχετε µε ένα «ναι» σε αυτήν την εξέλιξη ότι µετέχετε σε µία ιστο-
ρική διαδικασία, η οποία για λόγους δηµοκρατικούς, για λόγους
συνταγµατικούς, για λόγους που αφορούν το πολίτευµα µας δι-
ευρύνει τη δυνατότητα των Ελλήνων να έχουν λόγο για τα πολι-
τικά δρώµενα της χώρας τους. 

Στην πραγµατικότητα, βέβαια, δεν λύνεται το θέµα όλης της
οµογένειας. Όπως ελέχθη σωστά λύνεται το θέµα εκείνων που
αν βρίσκονταν την Κυριακή εκείνη εδώ θα µπορούσαν άνετα και
νόµιµα να ψηφίσουν. 

Άρα, δεν είναι κατά κυριολεξία «η ψήφος των Ελλήνων του
εξωτερικού», γιατί υπάρχουν πολλοί που δεν ψηφίζουν ακόµη.
Είναι «η ψήφος των Ελλήνων από το εξωτερικό», ώστε να εξοµοι-
ωθεί αυτή η δυνατότητά τους µε το να πάνε στο προξενείο ή
όπου αλλού προβλεφθεί και να είναι σαν να ψηφίζουν στον τόπο
που έχουν τα εκλογικά τους δικαιώµατα, τα οποία –επαναλαµ-
βάνω- ούτως η άλλως έχουν. 

Δεν «προικίζεται» κανείς Έλλην του εξωτερικού, που βρίσκεται
εκεί είτε µονιµότερα είτε προσωρινά, µε ένα έκτακτο καινούργιο
δικαίωµα. Αυτό το δικαίωµα το έχει ούτως ή άλλως. Στην ουσία
τον απαλλάσσουµε από το να πάρει ένα αεροπλάνο, ένα τρένο,
ένα πλοίο και να έρθει εκείνη την Κυριακή να ψηφίσει στο χωριό
του ή την πόλη του. 

Επιτρέψτε µου τώρα ως Πρόεδρος του Σώµατος να σας πω ότι
προφανώς η επίκληση αδυναµιών ή η επίκληση δυνατότητας δι-
εύρυνσης αυτού του δικαιώµατος ή η δυνατότητα αυτό το δι-
καίωµα να πάρει κι άλλες διαστάσεις έχει λόγο συζήτησης. Και
µπορεί αυτό να το συζητήσουµε και να δούµε πώς θα διευρυνθεί,
πώς θα βγαίνουν Βουλευτές ενδεχοµένως και όλα αυτά. 

Το πρώτο βήµα, όµως, δεν εξαρτάται από µία τελειοµανή αντι-
µετώπιση του όλου θέµατος. Το πρώτο βήµα εξαρτάται από το
πώς στεκόµαστε απέναντι σε ένα συνταγµατικό δικαίωµα το
οποίο επί τόσα χρόνια είχε µαραζώσει. Και τώρα αυτό το δι-
καίωµα ανθίζει. Πάντα υπάρχουν δυνατότητες να βελτιωθεί κάτι.
Ή κοντά σε αυτό το κάτι να γίνουν και άλλα. Αυτό δεν τελειώνει. 

Άρα, νοµίζω, µε όλο το θάρρος, ότι έστω και την τελευταία στι-
γµή, ακόµη και όσοι βλέπουν αρνητικά αυτό το νοµοσχέδιο
επειδή θα µπορούσε να έχει µία τελειότερη ή ευρύτερη έκφραση,
θα µπορούν να παραµερίσουν αυτές τις τελειοµανείς απαιτήσεις
και να δουν την πραγµατική κατάσταση και τη σύγκριση µε ό,τι
γινόταν χθες. Και αυτό που γινόταν χθες είναι πολύ χειρότερο
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απ’ αυτό που θα γίνεται αύριο µε αυτό το νοµοσχέδιο. Βελτιώνε-
ται αφάνταστα ένα δικαίωµα το οποίο –επαναλαµβάνω- ήταν σε
µαρασµό. 

Για να καταλάβετε πόσο πρόσκαιρα είναι αυτά που σήµερα εν-
δεχοµένως κάποιοι επικαλούνται για να αρνηθούν, θα σας δια-
βάσω από τα Πρακτικά της Βουλής της 14ης Ιουνίου 1978 µία
ενδιαφέρουσα πρόταση νόµου, που δείχνει πόσο σχετικές είναι
οι αρνήσεις µας, ιδίως όταν αυτές φαίνεται να έχουν ιδεολογικό
ή και απόλυτο χαρακτήρα. 

«Συνεδρίασις ΡΒ’. Τετάρτη 14 Ιουνίου 1978. Εν Αθήναις σήµε-
ρον, τη 14η Ιουνίου 1978, ηµέρα Τετάρτη και ώρα 18.30’ συνήλθεν
εις την εν τω Βουλευτηρίω Αίθουσα αυτής η Βουλή εν Ολοµελεία
υπό την προεδρία του κ. Δηµητρίου Παπασπύρου…». Ήταν από
τη Βοιωτία ο κ. Παπασπύρου, διακεκριµένος πολιτικός ανήρ. 

«…Κύριοι Βουλευταί, κηρύσσεται η έναρξις της συνεδριάσεως.
Ανακοινούνται προς το Σώµα υπό του Γραµµατέως κ. Ιωάννου
Σταθοπούλου τα ακόλουθα. Πρώτον, κατάθεσις του νοµοσχεδίου
του Υπουργείου Εξωτερικών και Συγκοινωνιών. Καταθέτουν σχέ-
διο νόµου: Α. Περί κυρώσεως της υπογραφής συµφωνίας µεταξύ
Ελλάδας και Λαϊκής Δηµοκρατίας της Ουγγαρίας. Β. Κατάθεσις
προτάσεως νόµου. Οι Βουλευταί κκ.. Χαρίλαος Φλωράκης, Γρη-
γόριος Φαράκος, Ασηµίνα Γιάννου, Κωνσταντίνος Λουλές, Νικό-
λαος Καλούδης, Δηµήτριος Γόντικας, Κωνσταντίνος Κάππος,
Κωνσταντίνος Βασάλος, Μαρία Δαµανάκη, Διαµαντής Μαυροδό-
γλου και Λυκούργος Καλλέργης καταθέτουν πρόταση νόµου για
την τροποποίηση του υπ’ αριθµόν 650 του 1974 προεδρικού δια-
τάγµατος περί κωδικοποίησης των ισχυουσών διατάξεων της νο-
µοθεσίας περί εκλογής Βουλευτών». Το Κοµµουνιστικό Κόµµα
κατέθεσε πρόταση νόµου για αλλαγή του εκλογικού συστήµατος. 

Πάµε στην εισηγητική έκθεση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος,
η οποία έχει ηµεροµηνία «Αθήνα, 14 Ιούνη…» -άκου «Ιούνη»- «…
1978». Και λέει η εισηγητική έκθεσις: «Από τα µερικότερα ζητή-
µατα που αντιµετωπίζει η πρόταση νόµου είναι η κατάργηση του
θεσµού των Βουλευτών της Επικρατείας…». Μην ανησυχούν οι
Επικρατείας, δεν πέρασε αυτό. «…Και η παροχή ψήφου στους
νέους των δεκαοκτώ και δεκαεννέα ετών, που στηρίζεται στις δη-
µοκρατικές απόψεις που έχει αναπτύξει το κόµµα µας. Θέλουµε,
όµως, να σταθούµε στο θέµα της ψήφου των εκλογέων του εξω-
τερικού και ιδιαίτερα µεταναστών, εργατών, ναυτεργατών, σπου-
δαστών, να µπορέσουν επιτέλους όλοι αυτοί να ασκήσουν το
εκλογικό τους δικαίωµα. Είναι στοιχειώδης δηµοκρατική απαί-
τηση, παγκόσµια αναγνωρισµένη. Είναι επιτέλους συνταγµατική
επιταγή, που πρέπει κάποτε να υλοποιηθεί. Η υπερνίκηση των τε-
χνικών δυσκολιών δεν είναι ανυπέρβλητη. Με το ζήτηµα, όµως,
αυτό συνέχεται η διαβίωση στο εξωτερικό ενός µεγάλου αριθµού
οµοεθνών που, ενώ εξακολουθούν να έχουν νοµικό δεσµό µε το
ελληνικό κράτος, ουσιαστικά έχουν αποκοπεί από την ελληνική
πατρίδα». 

Το άρθρο το οποίο πρότεινε τότε το Κοµµουνιστικό Κόµµα υπό
τον Γενικό Γραµµατέα Χαρίλαο Φλωράκη λέει, κυρία Κεραµέως -
υποπτεύοµαι ότι συµµορφωθήκατε προς την πρόταση του Χαρί-
λαου Φλωράκη- το εξής. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Είναι και πρόσφατο…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ακού-

στε, κύριε Γκιόκα. Η γοητεία της ιστορίας είναι ότι αντικρίζει τα
πράγµατα υπό το πρίσµα της αιωνιότητας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μην αποποιείστε τη γοητεία του πρίσµατος της αιωνιότητας,

επικαλούµενος την προσωρινότητά µας. 
Ακούστε, λοιπόν, αυτή την τροπολογία, για να καταλάβετε τι

λέει. 
«Άρθρο 4, ψηφοφορία των εκτός επικρατείας εκλογέων. Προ-

στίθεται άρθρο 6 στο προεδρικό διάταγµα 650 στη θέση του ανα-
ριθµηθέντος, που έχει έτσι: «Με προεδρικό διάταγµα που εκδί-
δεται µε πρόταση του Υπουργού Εσωτερικών καθορίζονται οι
διαδικασίες για την ελεύθερη άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος
όλων των εκλογέων που τη µέρα της ψηφοφορίας βρίσκονται έξω
από τα όρια της επικρατείας. Το προεδρικό διάταγµα πρέπει να
εκδοθεί και να δηµοσιευθεί υποχρεωτικά µέσα σε έξι µήνες το
αργότερο από τη δηµοσίευση του νόµου τούτου στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως»». 

Θέλω να πω µε αυτή την ιστορική αναδροµή, µε αυτή την επί-
κληση µιας προτάσεως νόµου, η οποία τότε κακώς δεν έγινε
δεκτή, µε την επίκληση του τι συµβαίνει σήµερα, ότι αξίζει τον
κόπο, όπως είχα την ευκαιρία να τονίσω και στην οµιλία µου επ’
ευκαιρία της αναλήψεως των καθηκόντων µου, πότε - πότε να
αντικρίζουµε αυτά που συµβαίνουν εδώ, όχι µε το βλέµµα της συ-
γκυρίας, αλλά µε το βλέµµα της ιστορικότητας. 

Αυτά που συµβαίνουν σήµερα εδώ είναι υπό το βλέµµα της
ιστορίας. Όσοι συµφωνούν, αυτό το «βλέµµα» το κατανόησαν και
το συνδράµουν. Όσοι δεν συµφωνούν, έχουν πάνω από πέντε
ώρες να αντικρίσουν αυτό το «βλέµµα» και να συνοδοιπορήσουν
µε την ιστορία. Αξίζει τον κόπο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι µία φοιτήτριες και φοιτητές
και τρεις συνοδοί από το Northeastern University της Βοστώνης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ζητήσει για έξι λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Μάντζος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-

φοι, η σηµερινή και η χθεσινή συζήτηση, µια διήµερη συζήτηση,
διεξήχθη και διεξάγεται και χθες και σήµερα µέσα στους πυκνούς
καπνούς των µεγάλων πυρκαγιών που κατέκαψαν και κατακαίουν
το νησί της Ρόδου.

Επί οκτώ ηµέρες παρθένα δάση, κατοικίες, ξενοδοχειακές µο-
νάδες, οικισµοί ολόκληροι, η χλωρίδα και η εξαιρετικά σπάνια πα-
νίδα ενός ιδιαίτερου κάλλους νησιού παραµένουν παραδοµένα
στις φλόγες. Και τα ίδια συµβαίνουν, έστω σε µικρότερη κλίµακα,
στην Κάρυστο, στη βόρεια Κέρκυρα, στο Φαράγγι του Βουραϊκού
στην Αιγιάλεια. Μιλάµε για τριακόσιες είκοσι τέσσερις χιλιάδες
στρέµµατα δάσους κατακαµένα µέσα σε επτά µόλις ηµέρες. 

Η κλιµατική κρίση είναι εδώ και η κλιµατική αλλαγή συντελείται
πολλά χρόνια τώρα και δεν µπορεί να είναι δικαιολογία για κρα-
τικές παραλείψεις. Η κλιµατική κρίση είναι αλήθεια, είναι πραγµα-
τική και πρέπει αυτό να το πούµε για να απαντήσουµε και σε
αντιεπιστηµονικές απόψεις που ακούγονται και µέσα και έξω από
τη Βουλή. Είναι αιτία, είναι επιταγή για δράση, για προετοιµασία,
για αντιµετώπιση και αποκατάσταση.

Η αναζήτηση ευθυνών είναι αναγκαία. Είναι αναγκαίο να ανοί-
ξει και να µείνει ανοικτή η συζήτηση, να µην κλείσει βιαστικά για
µια ακόµη φορά, γιατί κανείς δεν δικαιούται και δεν µπορεί να
είναι ικανοποιηµένος από τη διαχείριση και αυτής της κρίσης,
ούτε µε την έλλειψη προετοιµασίας ούτε µε την έλλειψη συντο-
νισµού ούτε µε την έλλειψη της ανταπόκρισης τις πρώτες εξαι-
ρετικά κρίσιµες ώρες εκδήλωσης του συµβάντος, ούτε µε τη
διαχείριση του δάσους ως έννοιας και ως πεδίου δηµόσιας πολι-
τικής µπορεί κανείς να είναι ικανοποιηµένος. 

Οφείλει λοιπόν να είναι και είναι προτεραιότητα και είναι θετικό
και αυτονόητο το καθήκον της πολιτείας να µη θρηνούµε ανθρώ-
πινα θύµατα. Όµως και η ανυπολόγιστη περιβαλλοντική κατα-
στροφή έχει κι αυτή µακροπρόθεσµες συνέπειες στην ανθρώπινη
ζωή. 

Εποµένως, το δόγµα «εκκενώνω, αποζηµιώνω και πάµε παρα-
κάτω», δεν οδηγεί πουθενά παρά µόνο σε ακόµα περισσότερη
καµένη γη. Όλα καταλήγουν και οφείλουν να καταλήγουν και να
περιστρέφονται γύρω από την λέξη «πρόληψη» και ό,τι αυτή ση-
µατοδοτεί και σηµαίνει. 

Πρόληψη σηµαίνει σαφές και εκ των προτέρων γνωστό πλαίσιο
αρµοδιοτήτων. Πρόληψη σηµαίνει ενιαίο και δεσµευτικό σχέδιο
πολιτικής προστασίας µε ενιαίο και δεσµευτικό συντονισµό και
διαχείριση. Σηµαίνει προµήθεια µέσων εγκαίρως και σηµαίνει και
ορθή εκπαίδευση του προσωπικού στη χρήση τους. Και φυσικά
σηµαίνει να γνωρίζουν όλες και όλοι τι πρέπει να κάνουν και η κε-
ντρική διοίκηση και η πολιτική προστασία και η τοπική αυτοδιοί-
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κηση σε πρώτο και δεύτερο βαθµό και να έχουν και τους πόρους
να κάνουν τις αρµοδιότητές τους πράξη µε διαφάνεια και λογο-
δοσία, ώστε κάθε φορέας να γνωρίζει τι πρέπει να κάνει και κάθε
πολίτης να γνωρίζει τι µπορεί να περιµένει από αυτό το κράτος.
Διότι τελικά το πώς αντιδρούµε σε ανάλογες κρίσεις, είναι µο-
νάδα µέτρησης της αξιοπιστίας της πολιτείας µας, είναι µονάδα
µέτρησης της ποιότητας της δηµοκρατίας µας, αυτής της δηµο-
κρατίας την αποκατάσταση της οποίας τιµήσαµε βουβά και σιω-
πηλά και µε τιµή σε ό,τι χάσαµε στο φυσικό περιβάλλον χθες.

Ακριβώς το ίδιο συµβαίνει και ισχύει και στο επίπεδο της νοµο-
θεσίας, ιδίως στα πλέον εµβληµατικά πεδία ρύθµισης, όπως είναι
κατά προτεραιότητα και εξ ορισµού τα ζητήµατα που άπτονται
της ίδιας της λειτουργίας της δηµοκρατίας µας, του δηµοκρατι-
κού µας πολιτεύµατος. Το δικαίωµα στην ψήφο ως υπέρτατο πο-
λιτικό δικαίωµα, ως πολιτική ελευθερία, περιλαµβάνεται εξ
ορισµού σε αυτά ακριβώς τα ζητήµατα. Η πρόσβαση των πολιτών
στην ψήφο, πέρα και πάνω από τεχνικές δυσχέρειες, πέρα και
πάνω από τεχνητούς αποκλεισµούς και περιορισµούς είναι συν-
θήκη δηµοκρατίας. Αποτελεί υποχρέωση της πολιτείας. 

Και αναφέροµαι εδώ, όπως πολύ σωστά γράφεται και στην αι-
τιολογική έκθεση, της τροπολογίας, που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ.
Πράγµατι δεν οφείλουν και δεν πρέπει να υπάρχουν οικονοµικά
και κοινωνικά εµπόδια στην άσκηση του δικαιώµατος ψήφου. Δεν
θα µπορούσα να συµφωνήσω περισσότερο, όπως δε θα µπο-
ρούσα να συµφωνήσω περισσότερο και µε την αναφορά της Κοι-
νοβουλευτικής Εκπροσώπου σήµερα, της κ. Τζάκρη τον Απρίλιο
του 2021 ότι οποιοιδήποτε τέτοιοι περιορισµοί είναι άδικοι και
υποτιµητικοί. Και µε αυτό συµφωνούµε απολύτως. 

Η δική µας παράταξη άλλωστε, είναι εκείνη που προσέδωσε
στο ζήτηµα αυτό εδώ και πολλά χρόνια διακοµµατικά χαρακτη-
ριστικά. Αυξηµένη πλειοψηφία αξιώνει το Σύνταγµα µετά την Ανα-
θεώρηση του 2001, µια αυξηµένη πλειοψηφία που τελικά ορίζει
και νοηµατοδοτεί την ίδια την έννοια της συναίνεσης σε αυτά τα
εµβληµατικά ζητήµατα. 

Πώς όµως, κυρία Υπουργέ, εξασφαλίζεται η συναίνεση; Είµα-
στε κατηγορηµατικοί σε αυτό. Η συναίνεση, τουλάχιστον η δική
µας συναίνεση, δεν εκβιάζεται ούτε επιβάλλεται. Η δική µας συ-
ναίνεση οικοδοµείται. Και για να είναι πραγµατική αυτή η συναί-
νεση αξιώνει ανταλλαγή απόψεων, αξιώνει διάλογο, συνεννόηση.
Αξιώνει σύγκλιση και όχι απλή σύµπτωση. Και θέλουµε αυτό να
καταγραφεί και σε αυτή τη διαδικασία, στην αρχή αυτής της Κοι-
νοβουλευτικής Περιόδου µε τα µάτια στραµµένα και στις επόµε-
νες µεγάλες προκλήσεις. Ακούµε και βλέπουµε και την πρόθεση
της Πλειοψηφίας να ανοίξει τη συζήτηση της συνταγµατικής Ανα-
θεώρησης. 

Δεν υπάρχουν, λοιπόν, λευκές επιταγές ούτε µπορεί µια ακόµη
στο µέλλον κορυφαία διαδικασία να ορίζεται µε βάση το συµφέ-
ρον της Κυβέρνησης και το κοµµατικό όφελος της Νέας Δηµο-
κρατίας, τον βολονταρισµό της Νέας Δηµοκρατίας, για να δανει-
στώ έναν όρο που χρησιµοποίησε ο ειδικός µας αγορητής. 

Το λέµε, λοιπόν, καθαρά. Είµαστε διαχρονικά, αξιακά και υπεύ-
θυνα υπέρ της ακώλυτης άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος
από όλους τους πολίτες όπου κι αν βρίσκονται, όπου κι αν κατοι-
κούν, όπου κι αν εργάζονται. Και είναι ακριβώς αυτή η θέση
αρχής και συνέπειας που µας δίνει, όχι απλώς το δικαίωµα, αλλά
και την υποχρέωση τελικά να ασκήσουµε αυστηρή κριτική, να
ελέγξουµε και να καταλογίσουµε στην Κυβέρνηση προχειρότητα
και βιασύνη, να ελέγξουµε έναν Πρωθυπουργό που πίστεψε ότι
µπορεί να χρησιµοποιήσει, από αυτό ακριβώς εδώ το Βήµα στην
τελευταία κυριολεκτικά φράση της οµιλίας του στις Προγραµµα-
τικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης, ακόµα και αυτό το τόσο σοβαρό
ζήτηµα, ως πεδίο πολιτικής επικοινωνίας, όπως έκανε επιδερµικά
και υποκριτικά το κόµµα του η Νέα Δηµοκρατία και στην προ-
εκλογική περίοδο, τοποθετώντας ως υποψήφιο του Απόδηµου
Ελληνισµού έναν εν ενεργεία Υπουργό της και όπως κάνει ξανά
η Κυβέρνηση που αρκείται σήµερα, την επαύριον των εκλογών
και κατά µαχητό τεκµήριο πολλούς µήνες πριν τις επόµενες σε
µια τυπική ενηµέρωση παραλείποντας την αναγκαία διακοµµα-
τική διαβούλευση.

Φαίνεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως η φράση «µε έναν
νόµο και ένα άρθρο» κατοχυρώνεται πλέον διαχρονικά ως ταυ-

τόσηµη του νοµοθετικού λαϊκισµού ότι όλα γίνονται µαγικά, ότι
ανάγκη διαλόγου δεν υπάρχει, γιατί η Κυβέρνηση -η κάθε κυβέρ-
νηση, η εκάστοτε κυβέρνηση- ορίζει τελικά την κυρίαρχη άποψη
και όποιος δεν ταυτίζεται µε αυτή την άποψη είναι εχθρός του
λαού. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Πλειοψηφίας, δεν δικαιούται
κανείς να λησµονεί τα βασικά. Μια ισχυρή και σταθερή δηµοκρα-
τία αξιώνει και προϋποθέτει κανόνες καθαρούς και εξίσου στα-
θερούς, ένα ευθύ γήπεδο µε σταθερά γκολπόστ και ξεκάθαρους
κανόνες. Δεν θα ανεχθούµε, λοιπόν, άλλον αιφνιδιασµό, ούτε
άλλες αλλαγές σε αυτούς τους βασικούς κανόνες. Αξιώνουµε και
αξιώσαµε την άµεση απογραφή των εκλογέων που κατοικούν έξω
από την επικράτεια µε σύστηµα αυτοαπογραφής και ηλεκτρονική
πλατφόρµα, ώστε όχι µόνο να υπάρχει αναγκαία ταυτότητα του
εκλογικού σώµατος -αυτό είναι κάτι σαφές- αλλά και να αποκτή-
σει νόηµα η πολιτική συµµετοχή των Ελλήνων από το εξωτερικό,
να αποκτήσει περιεχόµενο, να µπορούν και εκείνοι να απευθυν-
θούν στα κόµµατα, τα κόµµατα να απευθυνθούν σε εκείνους, να
αλληλεπιδρούν µεταξύ τους, να υπάρχει αληθινή πολιτική διαδι-
κασία. 

Και φυσικά αυτή η Βουλή οφείλει να ανοίξει και να συνεχίσει
τον διάλογο για την πρόσβαση όλων των πολιτών στην ψήφο, όχι
µόνο των εκτός, αλλά και των εντός Ελλάδος πολιτών, των νέων
που εργάζονται στα νησιά, στον τουρισµό, όσων υπηρετούν µα-
κριά από την κατοικία τους και όλων όσοι το στερήθηκαν τον
Μάιο και ιδίως τον Ιούνιο, τους γιατρούς, τους νοσηλευτές, τους
εκπαιδευτικούς. Είδαµε το τίµηµα στη µεγάλη αποχή. 

Και να γίνει αυτή η συζήτηση µε ρεαλιστικούς όρους, όχι µε
πυροτεχνήµατα, όπως φοβάµαι ότι είναι η τροπολογία του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, η οποία αξιώνει σαράντα εκλογείς από την ίδια περιφέρεια
στο ίδιο µέρος, σαράντα Πατρινούς στην Πάτµο, σαράντα Γιαν-
νιώτες στα Κύθηρα. Αναρωτιέµαι πώς θα τους βρούµε. 

Είναι βέβαια σαφές και πρέπει να το πούµε ότι ο νέος που
έφυγε για το Λονδίνο για να δουλέψει µέσα στην κρίση και ο συµ-
φοιτητής του που εργάζεται σεζόν στη Σαντορίνη έχουν το ίδιο
δικαίωµα ψήφου και ανάλογες δυσκολίες να το ασκήσουν. Κα-
νένα, λοιπόν, ταξικό οικονοµικό ή κοινωνικό εµπόδιο δεν επιτρέ-
πεται να υπάρχει στην άσκηση του δηµοκρατικού δικαιώµατος
όλων.

Οφείλουµε καταληκτικά να δούµε τη σηµερινή συζήτηση ως
αφορµή για την εµβάθυνση των σχέσεων µε τους Έλληνες του
εξωτερικού όχι µόνο τη γενιά του brain drain, που εκεί που είναι
µπορεί να είναι εξίσου χρήσιµη στην πατρίδα µας ακόµα κι αν δεν
έχει αποφασίσει ακόµα να γυρίσει, όσο µε τον Απόδηµο Ελληνι-
σµό µέσα από τα ελληνικά σχολεία, τη διδασκαλία της γλώσσας
µας, του πολιτισµού µας, του θεάτρου και εν τέλει των δηµοκρα-
τικών µας παραδόσεων. Να µη βλέπουµε τους συµπατριώτες µας
και τους συµπολίτες µας ως αριθµούς σε εκλογικούς καταλό-
γους, αλλά ως κοινωνούς της κοινής εθνικής µας εικονογραφίας,
της πραγµατικής εθνικής ταυτότητας και όχι µιας φολκλόρ καρι-
κατούρας. 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής στάθηκε, διαχρονικά, και στέκεται και
σήµερα, αξιακά υπεύθυνα και µε συνέπεια, σταθερό στις ιδέες
και στις θέσεις του, µε πλήρη συναίσθηση ότι σε κάθε συνε-
δρίαση αυτής εδώ της Βουλής, ειδικά σε ανάλογα ζητήµατα πο-
λιτειακού ενδιαφέροντος, η Βουλή δεν οριοθετείται από την
τρέχουσα πολιτική συγκυρία και το βραχύβιο κοµµατικό συµφέ-
ρον, αλλά οφείλει να διαµορφώνει την ιστορία. Και σε αυτήν ακρι-
βώς την ιστορική εντέλει διαδικασία είµαστε παρόντες, διαχρο-
νικά παρόντες, όχι µόνο µε την ψήφο µας, όσο κυρίως µε τον πο-
λιτικό µας λόγο, µε τα αιτήµατά µας για ελεύθερη πρόσβαση
όλων στη δηµοκρατία µας. Αυτή είναι σε τελική ανάλυση η ίδια η
κληρονοµιά, η παράδοση και η αποστολή της δηµοκρατικής και
προοδευτικής παράταξης στον τόπο µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Για τρία λεπτά έχει τον

λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Καραµέρος. 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Δεν έχω την ευκαιρία να είναι στην αίθουσα ο κ. Τασούλας, ο

κύριος Πρόεδρος, ο οποίος συνοµιλεί µε την ιστορία και αφού
έφτασε από τον Χαρίλαο Φλωράκη και µίλησε και για τον Ναπο-
λέοντα Βοναπάρτη, θα είχε ενδιαφέρον νοµίζω κάνοντας αυτή τη
βύθιση και το ταξίδι -κύριε Πρόεδρε, γεια σας- στα αρχεία της
Βουλής να πάει λίγο πιο πίσω, να πάει µέχρι τον Σεπτέµβριο του
1789 και τη συντακτική συνέλευση µετά τη Γαλλική Επανάσταση,
κύριε Πρόεδρε, για να δούµε ξανά πώς καθορίζονται οι θέσεις
των παρατάξεων στα έδρανα. 

Με την ευκαιρία λοιπόν να σας θυµίσω ότι δεν είναι δυνατόν
ακροδεξιά παράταξη να είναι στα έδρανα της Αριστεράς. Επειδή
είστε συνοµιλητής της ιστορίας νοµίζω έχει ενδιαφέρον.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Επειδή
ασχολείστε µε την ιστορία, στη Γαλλική Επανάσταση οι Γιρονδί-
νοι µετακινήθηκαν από τα αριστερά προς τα δεξιά στην συντα-
κτική συνέλευση του 1792. Και σας το λέω για να καταλάβετε
πόσο σχετικά είναι όλα. Μελετήστε τους Γιρονδίνους.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κατ’ εξαίρεση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Αφού πρώτα, κύριε Πρόεδρε, η Γε-

ρουσία επέλεξε να κάτσουν δεξιά του Λουδοβίκου και αριστερός
τότε -το ξέρετε πάρα πολύ καλά- ήταν αυτός που ήταν υποστη-
ρικτής της Επανάστασης. Αυτό σήµαινε αριστερός. Καλό είναι να
τα θυµόµαστε όλα και όχι να κάνουµε επιλεκτική χρήση της ιστο-
ρίας. Το θέτω αυτό εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας για
το µόνιµο πρόβληµα που καλείστε να λύσετε µε αυτή την γει-
τνίαση, τον διαχωρισµό ουσιαστικά της παράταξής µας.

Τώρα, στην κυρία Υπουργό, χαρακτηρίσατε αντισυνταγµατική
την τροπολογία, κυρία Υπουργέ, για το δικαίωµα εκλέγειν και εκλέ-
γεσθαι των αποδήµων χωρίς περιορισµούς, την τροπολογία που
καταθέσαµε. Δεν ξέρω αν θεωρείτε αντισυνταγµατικό το δικαίωµα
του εκλέγεσθαι γιατί δεν δίνετε τη δυνατότητα στους απόδηµους
µε τον νόµο αυτό. Η τροπολογία που καταθέσαµε είναι σε από-
λυτη εφαρµογή της πρόσφατης συνταγµατικής Αναθεώρησης του
άρθρου 54 της παραγράφου 4 του Συντάγµατος, που προβλέπει
τη δηµιουργία τεσσάρων εκλογικών περιφερειών αποδήµων, ώστε
οι Έλληνες του εξωτερικού να εκλέγουν τους δικούς τους εκπρο-
σώπους, όπως παγίως ζητούν και οι ίδιοι. Και ξέρετε την έκθεση
του Προεδρείου του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε, λόγω της συνοµι-
λίας που είχα µε τον κύριο Πρόεδρο.

Αλλά αναφέρεται και από την Εθνική Επιτροπή Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου µε την έκθεσή της µε εισηγητή τον σηµερινό
Υπουργό Εξωτερικών κ. Γεραπετρίτη, που υιοθετήθηκε από την
ολοµέλεια της Εθνικής Επιτροπής Δικαιωµάτων του Ανθρώπου.
Και σας λέω συγκεκριµένα -φαντάζοµαι την έχετε διαβάσει την
έκθεση, κυρία Υπουργέ- ότι στη σελίδα 66, σε σχέση µε αυτό που
προτείνουµε, αναφέρει χαρακτηριστικά πως «η ψήφος των απο-
δήµων θα µετρά µόνο για τρεις έδρες στο ψηφοδέλτιο επικρα-
τείας και δεν θα προσµετράται για την εξαγωγή του εκλογικού
µέτρου σε επίπεδο επικρατείας». «Προτείνεται αυτό ως λύση» -
διαβάζω πιο κάτω- «και αποτελεί εύλογο περιορισµό της αρχής
της ισότητας της ψήφου κατά την πάγια νοµολογία του Ανωτάτου
Ειδικού Δικαστηρίου». Πού είναι λοιπόν η αντισυνταγµατικότητα
σε αυτό που σας προτείνουµε; Πρώτο αυτό. 

Δεύτερον, δεν κάνατε καµµία αναφορά και το απορρίψατε διά
της σιωπής σας στο δικαίωµα των εκλογέων εσωτερικού να ψη-
φίζουν µακριά από τον τόπο διαµονής τους. Είναι ένα πολύ κρί-
σιµο ζήτηµα, το οποίο θα πρέπει να εξηγήσετε στις Ελληνίδες και
τους Έλληνες γιατί αγνοείτε, όχι µόνο νέους ανθρώπους, αλλά
όλους αυτούς που εργάζονται ή σπουδάζουν µακριά από τον
τόπο κατοικίας τους εντός Ελλάδος. 

Τέλος, θα θέλαµε και µια κουβέντα να πείτε γι’ αυτά τα 3 εκα-
τοµµύρια ευρώ που ως εργαλείο είχαν οι προκάτοχοί σας τη δυ-
νατότητα για να κάνουν την καµπάνια προς τους απόδηµους
Έλληνες του εξωτερικού και να τους καλέσουν να ψηφίσουν.
Αναζητήστε σε όλα τα σόσιαλ µίντια, σε όλο το διαδίκτυο, µε
όποια λέξη κλειδί θέλετε, ένα µέρος αυτής της καµπάνιας. Ανα-
ρωτιέµαι τι παραδοτέο πήρατε για αυτήν την απευθείας ανάθεση,

πώς ακριβώς να αξιοποιήσατε αυτά τα 2,6 έως 3 εκατοµµύρια
ευρώ του ελληνικού λαού για να έχετε αποτέλεσµα ως προς την
ψήφο των αποδήµων το 2023. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ πολύ,

κυρία Πρόεδρε. Θα είµαι πολύ σύντοµη.
Πρώτα από όλα σε ό,τι αφορά το δικαίωµα, τη διευκόλυνση

µάλλον για εκλογείς του εσωτερικού, έχουµε απαντήσει εκτενώς
στην επιτροπή. Θα σας ενηµερώσει ο κύριος εισηγητής. Προφα-
νώς και θέλουµε διαρκώς να διευκολύνουµε τη δυνατότητα για
τους εκλογείς να ασκούν το δικαίωµα της ψήφου και γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο έχουµε ήδη πει ότι εξετάζουµε µια ρύθµιση σε
αυτή την κατεύθυνση. 

Όµως δεν αποτελεί αντικείµενο αυτής της νοµοθετικής πρω-
τοβουλίας. Αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία, το πεδίο εφαρµογής
της, αφορά αποκλειστικά Έλληνες πολίτες που βρίσκονται στο
εξωτερικό, είτε µόνιµα είτε προσωρινά. Βεβαίως και θέλουµε πά-
ντοτε να διευκολύνουµε τους εκλογείς του εσωτερικού και γι’
αυτό επεξεργαζόµαστε ήδη λύση για το ζήτηµα αυτό. 

Τώρα έρχοµαι στο ζήτηµα που έθεσα σχετικά µε τη συνταγµα-
τικότητα ή µη της προτεινόµενης τροπολογίας. Κοιτάξτε, τα πρά-
γµατα έχουν ως εξής: Το Σύνταγµα προβλέπει ξεκάθαρα την ίση
µεταχείριση, την ισοδυναµία της ψήφου. Τι σηµαίνει αυτό; Ο κάθε
πολίτης, όποιος κι αν είναι, να ασκεί ισοδύναµη επιρροή στο
εκλογικό αποτέλεσµα. Όταν εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ, προβλέπετε ότι για τους εκλογείς του εξωτερικού
να µην προσµετράται η ψήφος τους στο εθνικό αποτέλεσµα, χω-
ρίζετε, διαχωρίζετε, φτιάχνετε δύο εκλογικά σώµατα, δύο λαούς
κατά το Σύνταγµα, και αυτό οδηγεί κατ’ αποτέλεσµα σε µια δια-
φορετική µεταχείριση µεταξύ των δύο αυτών σωµάτων. Αποτέ-
λεσµα; Δεν έχουν ισοδύναµη επιρροή τα δύο αυτά σώµατα. 

Κατ’ αυτόν τον λόγο -και κύριε συνάδελφε νοµικέ- θεωρούµε
ότι η προτεινόµενη αυτή ρύθµιση αντιβαίνει στις θεµελιώδεις
αρχές του Συντάγµατος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνος
Χήτας για εννέα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μάντζο, γιατί; Δεν µπορώ να καταλάβω. Σας ακούω

τόσες µέρες. Γιατί αυτή η ευκαιρία να πάει έτσι χαµένη; Έχετε
τόσες αντιρρήσεις, τόσα αιτήµατα, τόσα διαφορετικά θέλετε να
γίνουν στο νοµοσχέδιο και τελικά το ψηφίζετε. Είναι αυτό που
λέµε «οµολογείτε χωρίς καν ανάκριση» εσείς. Δηλαδή ξεκινήσατε
τη διαδικασία, λέτε «ναι», «ναι» κατευθείαν και µετά αρχίζετε «δια-
φωνούµε εδώ, εδώ, εδώ». 

Εάν το κάναµε συντονισµένα όλοι -γιατί συµφωνούµε όλοι σε
όλα- και ερχόταν το ΠΑΣΟΚ, η Ελληνική Λύση, η Νίκη και πιέζαµε
την Κυβέρνηση, τουλάχιστον για το δικαίωµα του εκλέγεσθαι, και
λέγαµε «εµείς θα ψηφίσουµε όλοι», θα µαζεύαµε τριακόσιες ψή-
φους σήµερα εδώ, τριακόσιους! Αλλά είστε εύκολη λεία. Δεν
είναι έτσι η αντιπολίτευση. Δεν είναι έτσι, κύριε Μάντζο.

Βλέπουµε τη διγλωσσία µέσα στο ΠΑΣΟΚ, εύκολα γίνεται αντι-
ληπτή. Το βλέπουµε, εντάξει. Άλλα υποστηρίζουν οι µισοί, άλλα
οι άλλοι µισοί. Λίγη εµπειρία να έχει κάποιος, το αντιλαµβάνεται.
Αλλά γιατί πέφτετε αµαχητί; Αµαχητί! Ναι σε όλα, τα δώσατε όλα.
Ας τους πιέσουµε λίγο, µια διάταξη ήταν, να έχουν το δικαίωµα
να εκλέγονται. 

Συνταγµατικότατο, δηµοκρατικότατο και καθόλου καπρίτσιο ή
τελειοµανία, όπως το είπε και ο Πρόεδρος της Βουλής. Καµµία
τελειοµανία δεν είναι να έχει το δικαίωµα αυτός που ψηφίζει να
εκλέγεται κιόλας, εκλέγειν και εκλέγεσθαι. Τι είναι αυτό, τελει-
οµανία; Δηµοκρατικότατο το βρίσκουµε εµείς. 

Γιατί δεν συντονιστήκαµε; Πείτε µας. Πιέστε λίγο, να πάρουµε
κάτι απ’ την πολιτική διαπραγµάτευση, ένα βήµα πίσω εµείς, ένα
βήµα πίσω το Υπουργείο, να πετύχουµε τον στόχο τον µεγάλο.
Γιατί δεν το κάνατε σαν κόµµα, σαν µεγάλη παράταξη; Τριάντα
δύο Βουλευτές τους δίνετε έτσι, λάφυρο, τριάντα δύο Βουλευτές
χάρισµα.
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(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Και αυτό αφορά και στην Πλεύση Ελευθερίας και στη Νίκη και
σε όλα τα κόµµατα. Θα µπορούσαµε να διεκδικήσουµε το αυτο-
νόητο και να το έχουµε πάρει και να εξασφαλίσουµε τις τριακό-
σιες ψήφους σήµερα εδώ. Έτσι, αυτή είναι η αλήθεια. 

Ξαναλέµε ότι εµείς δεν είµαστε πολιτικά µειράκια ούτε τώρα
µπουσουλάµε στην πολιτική. Και πολιτικό ένστικτο έχουµε και πο-
λιτική σκέψη έχουµε και ξέρουµε πολύ καλά τι θέλει να πετύχει η
Νέα Δηµοκρατία και πώς το πλασάρει. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Τι; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τα είπαµε σε άλλο µάθηµα αυτά,

κύριε Σιµόπουλε, λείπατε. Δεν θα τα ξαναπώ.  
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Να τα ακούσουµε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τα έχουµε πει σε άλλο µάθηµα. 
Κυρία Κεραµέως, σήµερα µας στεναχωρήσατε. Ούτε µία ανα-

φορά στην Ελληνική Λύση;
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Έρχεται, έρχε-

ται. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ούτε ένα Πρακτικό δεν θα διαβά-

σετε σήµερα τι λέγαµε το 2019; Πείτε τα να ακούσει ο κόσµος
ότι είµαστε υπέρ της άρσης των περιορισµών. Γιατί, ξέρετε, το
παιχνίδι των Πρακτικών µπορούµε να το παίξουµε και εµείς. Δεν
θέλουµε να µπούµε στο επίπεδο αυτό ούτε στο επίπεδο που έριξε
την κουβέντα χθες ο Πρωθυπουργός µιλώντας για πατριώτες της
φακής. Και µέχρι να το διαγράψει από τα Πρακτικά, εµείς θα µι-
λάµε για εσάς και θα λέµε ότι είστε πατριώτες της δεκάρας. 

Εσείς το ρίξατε το επίπεδο εκεί, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Μην
κάνετε τα χειλάκια σας εσείς, κύριε Τσιάρα. Μη συνοφρυώνεστε.
Ο Πρωθυπουργός έριξε το επίπεδο εκεί. Είστε πατριώτες της δε-
κάρας και θα το αποσύρουµε, µόλις ο ίδιος πάει και το διαγράψει
από τα Πρακτικά αυτό το οποίο είπε χθες. Και θα σας εξηγή-
σουµε γιατί είστε πατριώτες της δεκάρας. 

Όµως, κυρία Κεραµέως, Πρακτικά θέλετε; Πρακτικά θα έχετε.
Αφού έτσι θέλετε να παίξουµε, έτσι θα παίξουµε, κυρία Κερα-
µέως! «Ούτε βήµα πίσω για την πανεπιστηµιακή αστυνοµία!»
κυρία Κεραµέως. Πολύ ενδιαφέρουσες δηλώσεις έχει εδώ η κ.
Κεραµέως. Πείτε µας λίγο τι κάνει η πανεπιστηµιακή αστυνοµία
σήµερα; Έχετε κανένα νέο; Πού είναι τα παιδιά αυτά; 

Έτσι είναι το παιχνίδι. Τα χτυπήµατα κάτω από τη µέση απα-
ντώνται µε χτυπήµατα κάτω από τη µέση, κυρία Κεραµέως!

Νίκη Κεραµέως: «Τον Ιούνιο ξεκινά η λειτουργία της πανεπι-
στηµιακής αστυνοµίας». Και µας βάλατε και το ψηφίσαµε αυτό
το νοµοσχέδιο γιατί πιστεύουµε στον νόµο και την τάξη και µας
εκθέσατε και εµάς απέναντι στους Έλληνες πολίτες που µας
εµπιστεύτηκαν µε την ψήφο τους. Μας παρασύρατε και εµάς να
υπερψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο τελικά ήταν µια
τρύπα στο νερό!

Νίκη Κεραµέως: «Η πανεπιστηµιακή αστυνοµία βάζει τέλος
στις έκνοµες ενέργειες». Μπα; Από πότε; Πότε έγιναν αυτά –πού
ζούµε εµείς;- για ένα τόσο ευαίσθητο θέµα; Γιατί οι περισσότεροι
έχουµε παιδιά και ιδίως κάποιοι στην ηλικία αυτή που είναι στα
πανεπιστήµια. Και πήραµε ρίσκο πολιτικό τότε και δυσαρεστή-
σαµε αρκετούς µε την ψήφο µας. 

Πού είναι η πανεπιστηµιακή αστυνοµία; Πείτε µας πού είναι!
Πρακτικά θέλατε; Πρακτικά θα έχετε! Έτσι είναι, τι να κάνουµε
τώρα; Δεν γίνεται διαφορετικά. 

Επίσης, επικαλεστήκατε πριν από λίγο µια επιστολή των Ελλή-
νων αποδήµων, ενός συλλόγου. Δεν ξέρω, υπάρχουν πολλά ξέ-
ρετε. Σας το κατέθεσα και στην επιτροπή. Έχουµε εδώ πέρα
λοιπόν το European Hellenic Foundation. Τι λένε οι άνθρωποι; Σε
αυτά πάνω, ό,τι λένε, εµείς καταθέσαµε πρόταση νόµου. Και τι
λέει η πρόταση νόµου; Γιατί είπατε ψέµατα, µεταξύ άλλων. Πέραν
της άρσης όλων των περιορισµών, λέµε η καταµέτρηση και η
ανακοίνωση των αποτελεσµάτων της διεξαχθείσης ψηφοφορίας
για το επικρατείας πραγµατοποιείται ταυτόχρονα µε την καταµέ-
τρηση και ανακοίνωση των αποτελεσµάτων της ψηφοφορίας
στην επικράτεια. Ταυτόχρονα! Όχι µια µέρα, πριν µια µέρα µετά,
µέσω ίντερνετ ή µε χρονοκαθυστέρηση.

Πρόταση νόµου, την καταθέσαµε, διαβάστε την! Κόµµα είµα-
στε. Καταθέσαµε µια πρόταση νόµου. Ρίξτε µια µατιά! Μπορεί να

βρείτε κάτι ενδιαφέρον µέσα. Για το Θεό, δηλαδή!
Τι λένε, λοιπόν, αυτοί οι άνθρωποι εδώ; Ποιες είναι οι βασικές

προτάσεις τους; Ό,τι λέµε εµείς στην πρόταση νόµου: Άρση
όλων των εµποδίων. Καταµέτρηση των ψήφων στα εκλογικά κέ-
ντρα. Ο ψηφοφόρος δηλώνει στην κεντρική ψηφιακή πύλη κ.λπ..
Να γίνουν εκλογικές περιφέρειες. 

Τι λέµε εµείς; Αυτοί οι άνθρωποι έχουν το αναφαίρετο δι-
καίωµα, εκτός από το να εκλέγουν, να εκλέγονται κιόλας. Και δεν
πάµε να υφαρπάξουµε την ψήφο τους, θα περνάτε εσείς από εδώ
µέσα τις Πρέσπες ή τη διχοτόµηση του Αιγαίου ή την παραχώ-
ρηση της εθνικής κυριαρχίας ή τον γάµο των οµοφυλοφίλων και
θα έχετε διαρροές στην Ελλάδα, να παίρνετε ψήφους απ’ έξω
για να ισορροπείτε εσείς! Γιατί αυτό πάτε να κάνετε, να υφαρπά-
ξετε την ψήφο των Ελλήνων! Δεν σας νοιάζουν οι απόδηµοι. Η
ψήφος τους σας νοιάζει, πώς θα την υφαρπάξετε!

Εµείς θέλουµε να τους φέρουµε εδώ µέσα. Τους Έλληνες του
εξωτερικού θέλουµε να τους φέρουµε εδώ µέσα, να εκπροσω-
πηθούν, να έχουν άξια εκπροσώπηση, να µιλάνε για τα προβλή-
µατά τους, να ξέρουν τι γίνεται. 

Εσείς φοβάστε να το κάνετε αυτό. Άρα ποιος είναι ο σωστός
της ιστορίας; Για πείτε µας. 

Πραγµατικά λυπούµαστε πάρα πολύ και απευθύνοµαι µε πολύ
µεγάλο σεβασµό και κοινοβουλευτικό και ανθρώπινα το λέω και
στην Πλεύση Ελευθερίας και στη Νίκη. Γιατί η δική τους ψήφος
κρίνει σήµερα το αποτέλεσµα, ενώ θα µπορούσαµε να έχουµε
διεκδικήσει το πολύ απλό «εκλέγειν και εκλέγεσθαι» και θα είχαµε
σχεδόν τριακόσιες ψήφους σήµερα. Γιατί αµαχητί; Γιατί εξαρχής
ναι; 

Και σας ακούω και λέω, δεν µπορεί, θα ψηφίσουν «όχι» αύριο
και ψηφίζετε «ναι», ενώ θα µπορούσαµε να ενωθούµε. Άντε, ετού-
τοι εδώ, τα βόρεια είναι άπειροι. Εσείς; Κόµµα κυβερνητικό, πε-
τσωµένο κόµµα; Παντού ΠΑΣΟΚ υπάρχει. Δεν το βλέπετε ότι έχει
παγίδες; Άντε το τυρί το είδαν, τη φάκα δεν την είδαν. Ούτε ε-
σείς; Ούτε εσείς την είδατε τη φάκα;

Πάµε παρακάτω. Εγγεγραµµένοι. Κυρία Κεραµέως, εδώ στην
Ελλάδα, Ιούνιος 2023, εγγεγραµµένοι, εκλογές προχθές, από το
ΥΠΕΣ. Από το ΥΠΕΣ είναι αυτό, από το Υπουργείο Εσωτερικών.
Εννέα εκατοµµύρια οκτακόσιοι δεκατρείς εγγεγραµµένοι. Το
Μάιο εννέα εκατοµµύρια εννιακόσιοι δεκαεννιά εγγεγραµµένοι.
Τι γίνεται, ρε παιδιά, σε είκοσι µέρες; Υπουργείο Εσωτερικών! 

Και θα βγάλετε εσείς άκρη τι θα γίνει στο εξωτερικό, ποιοι θα
ψηφίζουν και πώς θα ψηφίζουν; Αλήθεια λέτε τώρα; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν είχαµε και οµιλητές και
κλείνει και η διαδικασία. Δώστε µου δύο λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, όχι δύο λεπ-
τά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θέλω δύο, κύριε Πρόεδρε, σας πα-
ρακαλώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, όχι. Έχει µιλήσει
ο Πρόεδρός σας σαράντα ένα λεπτά συνολικά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ε, χάσαµε ήδη ένα λεπτό. Ευχαρι-
στώ. Σας σέβοµαι πολύ και το ξέρετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παράκληση να κλεί-
σετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν είχαµε οµιλητές, τελειώνω. 
Θα πω και για το ΠΑΣΟΚ, κύριε Μάντζο, γιατί τα κάνατε µα-

ντάρα δυστυχώς. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Πάλι το ΠΑΣΟΚ; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τα κάνατε µαντάρα. Πέσατε αµα-

χητί, λάφυρο, µπήκατε κατευθείαν. Τριάντα δύο αιχµαλώτους πα-
ραδώσατε, πολιτικούς αιχµαλώτους, κατευθείαν! Τριάντα δύο
ψήφους τις πετάξατε έτσι!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Την πανεπιστηµιακή αστυνοµία; Ε-
σείς ψηφίσατε την πανεπιστηµιακή αστυνοµία, δεν τους χαρίσατε
Βουλευτές; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πάµε παρακάτω. Επειδή ακούστη-
καν πολλά –και θα κλείσω εδώ, κύριε Πρόεδρε- και επιµένουµε
να πάει ο κ. Μητσοτάκης –όχι ο ίδιος, να στείλει έναν υπάλληλο,
κάτι, οτιδήποτε- να σβηστεί από τα Πρακτικά το «πατριώτες της
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φακής» γιατί θα επιµένουµε στο επίπεδο του διαλόγου που ο
ίδιος επέλεξε, ότι ο ίδιος και όλοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας είναι πατριώτες της δεκάρας. Γιατί τουλάχιστον όσοι κα-
ταφέρνουν αυτά τα ακατόρθωτα µε το «Turkaegean» είναι πατ-
ριώτες της δεκάρας. Όσοι υποδέχονται τον Ζάεφ ως φίλο τους
είναι πατριώτες της δεκάρας. Όσοι προεκλογικά παρίσταναν
τους µακεδονοµάχους είναι πατριώτες της δεκάρας. Όσοι έχουν
φέρει τον Ράµα εδώ και του έκαναν και έκθεση ζωγραφικής και ο
Μπελέρης είναι ακόµα φυλακή, είναι πατριώτες της δεκάρας.
Όσοι προσέρχονται σε διάλογο µε την Τουρκία, ενώ η Κύπρος
είναι ακόµα η µισή διχοτοµηµένη και έχουµε κατεχόµενα, είναι
πατριώτες της δεκάρας. 

Αυτό είστε εσείς δυστυχώς και θα επιµένουµε σε αυτά. Επα-
ναφέρετε το επίπεδο του διαλόγου εκεί που το είχαµε ορίσει
εµείς τέσσερα χρόνια και ήταν πολύ υψηλό το επίπεδο. Μην το
ρίχνετε το επίπεδο. Ξέρουµε ποιος είναι ο αντίπαλος σας αυτή
την τετραετία εδώ µέσα. Εµείς είµαστε έτοιµοι για πολιτική µάχη,
αλλά δίκαια και ωραία, ωραία πολιτική µάχη, όχι µε ύπουλο
τρόπο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Χήτα, σας
άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Χαίροµαι. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Τέσσερα σηµεία

προς απάντηση. 
Σηµείο πρώτο, για να καταλάβουν όλοι όσοι µας παρακολου-

θούν τι συζητούµε σε αυτή τη φάση της συζήτησης. Συζητάµε τη
στάση της Ελληνικής Λύσης, η οποία Ελληνική Λύση τέσσερα
χρόνια λέει το ίδιο πράγµα: να άρουµε, να καταργήσουµε τους
περιορισµούς. Και το έλεγε και µε εµφατικό τρόπο. 

Θα το ακούσετε ξανά, κύριε Χήτα. Εσείς προσωπικά, δεν είναι
άλλη προσωπικότητα, εσείς ο ίδιος, σε αυτή εδώ την Αίθουσα,
πριν από περίπου ενάµιση χρόνο, λέγατε: «Για να είµαστε ξεκά-
θαροι σε όλους, σταθερή και αταλάντευτη θέση της Ελληνικής
Λύσης είναι ότι όλοι οι Έλληνες της διασποράς πρέπει να έχουν
δικαίωµα ψήφου όπου και αν αυτοί βρίσκονται. Ας τους κάνουµε
λοιπόν πιο εύκολο το να ψηφίσουν.». 

Δεν άκουσα αυτά τώρα, τουλάχιστον αυτό το οφείλουµε …
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε
Χήτα. Τα είπατε. Θα ακούσετε τώρα την απάντηση.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): «Θα τους το κά-
νουµε πιο εύκολο να ψηφίσουν, να νιώσουν» –έλεγε ο κ. Χήτας-
«ότι µετέχουν ενεργά, ότι µετέχουν πραγµατικά στα κοινοβου-
λευτικά δρώµενα της πατρίδας τους». Συµπληρώνει ο κ. Χήτας:
«Είχα την τιµή να συµµετάσχω ως εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης στη διαδικασία της συνταγµατικής Αναθεώρησης όπου κι
εκεί επισηµάναµε ότι πρέπει επιτέλους να γίνει πράξη η ψήφος
του Απόδηµου Ελληνισµού, αλλά και στις συζητήσεις του νοµο-
σχεδίου σας µε τους περιορισµούς που είχατε βάλει τότε, τονί-
σαµε ότι πρέπει να διευκολύνουµε και όχι να δυσκολεύουµε την
ψήφο των ανθρώπων αυτών, ότι πρέπει να ψηφίζουµε διατάξεις»
-είπε η Ελληνική Λύση και ο κ. Χήτας- «που θα αντιµετωπίζουν τα
προβλήµατα και θα απλοποιούν τις διαδικασίες, για να έχουν
πρόσβαση όλοι οι απόδηµοι».

Τι συζητάµε σήµερα, κυρίες και κύριοι; Ότι η Ελληνική Λύση
πριν από ενάµισι-δύο χρόνια ψήφισε την ίδια ακριβώς διάταξη,
ούτε κόµµα διαφορά, µε αυτήν που ψηφίζουµε σήµερα το βράδυ.
Τότε είπε «ναι». Σήµερα όλως τυχαίως σ’ αυτήν τη διαδικασία έχει
κάνει µια πάρα πολύ ωραία στροφή 180 µοιρών. 

Δεύτερο σηµείο, κύριε Χήτα: Ξαφνικά βάζετε µια νέα προϋπό-
θεση. Ποια; Να υπάρχουν εκλογικές περιφέρειες, να υπάρχουν
εκπρόσωποι ειδικά για τους εκλογείς του εξωτερικού και να µην
προσµετράται η ψήφος των Ελλήνων του εξωτερικού, των εκλο-
γέων που βρίσκονται στο εξωτερικό, στο εθνικό συνολικό αποτέ-
λεσµα. Τι προτείνετε, δηλαδή; Προτείνετε ακριβώς αυτό το οποίο

ο Πρόεδρός σας, η Ελληνική Λύση είχε χαρακτηρίσει πριν από
δύο χρόνια ως το πιο γελοίο επιχείρηµα. 

Για να µην παρεξηγηθώ, γιατί υπήρξαν δηµοσιεύµατα που ανα-
παρήγαγαν µε λίγο διαφορετικό τρόπο αυτά που είπα, ο κ. Βελό-
πουλος είχε πει επί λέξει για την τότε πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ και
νυν πρόταση της Ελληνικής Λύσης: «Ο ΣΥΡΙΖΑ ζητάει η ψήφος
των οµογενών να προσµετράται µόνο σε τέσσερις περιφέρειες
και όχι στην επικράτεια». Συµπληρώνει ο κ. Βελόπουλος: «Τι πιο
γελοίο απ’ αυτό ως επιχείρηµα;».

Ανοίγω παρένθεση. Τι πιο γελοίο, δηλαδή, από το επιχείρηµα
που σήµερα αναπτύσσει η Ελληνική Λύση; Κλείνω παρένθεση.

«Δηλαδή πώς θα γίνει αυτό;», λέει ο κ. Βελόπουλος. «Πώς γί-
νεται αυτό, πώς µπορεί να γίνει αυτό; Είναι απίστευτα αυτά που
ζητούν οι άνθρωποι». Αυτός ο χαρακτηρισµός του κ. Βελόπουλου
για την πρόταση τότε του ΣΥΡΙΖΑ εφαρµόζεται αυτολεξεί στην
νυν πρόταση της Ελληνικής Λύσης που είναι ολόιδια.

Σηµείο τρίτο: Ακόµη και να δεχτώ ότι ξαφνικά είχατε µια θεία
επιφοίτηση και ενώ τέσσερα χρόνια -προς τιµήν σας- λέτε ένα
πράγµα, ξαφνικά κάνετε αυτή τη στροφή και τι µας λέτε επί της
ουσίας; Επιτρέπετε σε δήθεν διαδικαστικά τεχνάσµατα να στα-
θούν εµπόδιο στο να έχουν συµπατριώτες µας τη δυνατότητα
άσκησης του δικαιώµατος της ψήφου. Δηλαδή, είναι οξύµωρο,
επειδή κόπτεστε τάχα για τη διαδικασία της ψηφοφορίας, να
τους στερείτε µε την ψήφο σας –γιατί αυτό κάνετε- το δικαίωµα
της ψήφου.

Σηµείο τέταρτο και τελευταίο. Πάει πολύ, όµως, κύριε Χήτα.
Επειδή εσείς δεν µπορείτε να δικαιολογήσετε τα αδικαιολόγητα,
επειδή δεν µπορείτε να δικαιολογήσετε ότι αυτή την ίδια διάταξη
την ψηφίσατε µετά βαΐων και κλάδων και τώρα έρχεστε και λέτε
«παρών», επειδή δεν µπορείτε να δικαιολογήσετε αυτή την αλ-
λαγή στάσης, να ψάχνετε να κρυφτείτε πίσω από άλλες πολιτικές
δυνάµεις γιατί; Διότι, κύριε Χήτα –και το λέω πραγµατικά µε
θλίψη-, δεν έχετε το πολιτικό ανάστηµα να εξηγήσετε µια µετα-
στροφή 180 µοιρών. Ψηφίσατε την ίδια διάταξη που θα κληθούµε
όλοι να τοποθετηθούµε σήµερα το απόγευµα. Αυτήν την ίδια διά-
ταξη εσείς της Ελληνικής Λύσης την ψηφίσατε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ κι εγώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο για ένα

λεπτό για να απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Χήτα, ακούστε

κάτι. Η διαδικασία του πινγκ-πονγκ δεν µπορεί να τελειώσει ποτέ.
Τα είπατε, πήρατε απαντήσεις συγκεκριµένες επί των ερωτηµά-
των σας, εµείς οι υπόλοιποι ακούσαµε, κρίνουµε και συγκρί-
νουµε. Παρ’ όλα αυτά, έχετε ένα λεπτό, για να µη θεωρηθεί ότι
σας αδικώ. Mόνο ένα λεπτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Βεβαίως.
Κυρία Υπουργέ, γιατί δεν µας απαντήσατε για ποιον λόγο δεν

βάζετε µια διάταξη να έχουν το δικαίωµα οι άνθρωποι αυτοί να
εκλέγονται κιόλας; Γιατί; Βάλτε το. Γιατί δεν το βάζετε; Να πά-
ρετε και τη δική µας ψήφο και µπορεί να την πάρετε και από άλλα
κόµµατα. Πείτε µας γιατί.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Άντε πάλι!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τι φοβάστε εσείς; Μη χαθούν κά-

ποιες έδρες; Τι φοβάστε; Απαντήσετε µας σ’ αυτό.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Σύνταγµα. Το

έχετε ακούσει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Σύνταγµα; Το Σύνταγµα λέει εκλέ-

γειν και εκλέγεσθαι. Γιατί τους το στερείτε; Τι είναι αυτοί; Πολίτες
β’ κατηγορίας; Δεν έχουν το δικαίωµα να εκπροσωπηθούν εδώ
στη Βουλή ή θα βάλουµε Επικρατείας τους δικούς µας, τον κ.
Στυλιανίδη ή ο κάθε πολιτικής Αρχηγός τον δικό του και θα λέµε
ότι είναι απόδηµος ο κ. Στυλιανίδης; Τώρα σοβαρά µιλάµε; Αυτή
είναι η εκπροσώπηση των οµογενών, µε τον κάθε κ. Στυλιανίδη; 

Αφού αγαπάτε τόσο πολύ τους αποδήµους, γιατί δεν φέρνετε
να εκπροσωπηθούν εδώ πέρα; Εγώ σας λέω ότι θα µιλήσω και
µε τον Πρόεδρο να το ψηφίσουµε. Φέρτε µια διάταξη τώρα για
να το ψηφίσουµε κι εµείς, να µπορούν να εκπροσωπηθούν. Ορί-
στε. Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έγινε αντιληπτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Υπουργέ, πείτε µας λίγο –σας
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ρώτησα και πριν- τι έγινε η πανεπιστηµιακή αστυνοµία; Πείτε µας
λίγο πού είναι …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Χήτα, δεν είµα-
στε σε κοινοβουλευτικό έλεγχο. Άλλη ώρα µπορείτε να ρωτήσετε.
Ολοκληρώσατε.

Πριν δώσω τον λόγο για µια µικρή παρέµβαση στον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Μάντζο,
σας ενηµερώνω ότι υπολογίζουµε ότι η ονοµαστική ψηφοφορία
θα γίνει περίπου στις 18.00’. Λέω «περίπου», ώστε όσοι λείπουν
από την Αίθουσα να υπολογίσουν να είναι εδώ.

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολου-
θούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, δεκαοκτώ φοιτήτριες και
φοιτητές και έξι συνοδοί από τη Σχολή Ευρωπαϊκού Δικαίου και
Διακυβέρνησης του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Δηµοσίου Δικαίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σάς εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο για µια µικρή παρέµβαση.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Σεβόµενος τον πολύτιµο χρόνο αυτής της πολυτελούς διήµε-

ρης διαδικασίας και κυρίως την αναµονή των συναδέλφων, δεν
θα επαναλάβω όσα προσπάθησα να πω στην οµιλία µου για το
πώς στην πολιτική, όπως εµείς την ασκούµε, αρχές και αξίες δια-
χρονικές αίρονται πάνω από την κοµµατική και την πολιτική συ-
γκυρία. 

Δεν θα µπω στη συζήτηση για το πώς χάρισε Βουλευτές –για
να δανειστώ έναν όρο που χρησιµοποίησε ο αξιότιµος Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης- σε µια αποτυχηµένη
δήθεν µεταρρύθµιση της παρισταµένης Υπουργού ως Υπουργού
Παιδείας, την πανεπιστηµιακή αστυνοµία, την κατάληξη της
οποίας βλέπουµε πάνω ή κάτω από άλογα σε διάφορες µορφές
αστυνοµικής οργάνωσης από εδώ και στο εξής και περιµένουµε
να δούµε ποια θα είναι η κατάληξή της. Δεν θα το κάνουµε. 

Θα αρκεστώ να πω ότι κατανοώ την εξαιρετικά δύσκολη θέση
στην οποία βρίσκεται το κόµµα του να δικαιολογήσει την αλλαγή
πλεύσης πάνω σ’ αυτό το εµβληµατικό ζήτηµα που συζητάµε.
Έχει δυσκολία να εξηγήσει αυτήν την αλλαγή πλεύσης, όχι τόσο
στους εκτός Ελλάδος ψηφοφόρους –δεν είναι δα και τόσοι πολ-
λοί- όσο στους εντός Ελλάδος ψηφοφόρους. Κατανοώ αυτή την
αγωνία και αυτή τη δυσκολία, όµως το να φτάνει σε σηµείο να
καταλογίζει διγλωσσία στους συναδέλφους µου Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής είναι προκλητικό. 

Του συνιστώ, λοιπόν, του αγαπητού συναδέλφου να παρακο-
λουθεί πιο προσεκτικά τις οµιλίες των συναδέλφων µου. Έχει µια
δικαιολογία, το ότι είµαστε περισσότεροι. Θα το συνηθίσει, θα
καταβάλει προσπάθεια και θα το καταφέρει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ κι εγώ για

την οικονοµία του χρόνου.
Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµή-

τριο Μαρκόπουλο.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συ-

νάδελφοι, εγώ σήµερα, εκτός βέβαια του γενικού σηµαντικού εν-
διαφέροντος αυτού του νοµοσχεδίου µε τις ιστορικές διαστάσεις,
όπως πολύ σωστά τόνισε ο Πρόεδρος της Βουλής Κωνσταντίνος
Τασούλας, βρίσκοµαι εδώ και για τον αδελφό µου τον Αντώνη. Ο
αδελφός µου εδώ και είκοσι χρόνια ζούσε αρχικά στη Βαρκελώνη
στην Ισπανία και εδώ και πολλά χρόνια στο Βελιγράδι. 

Αυτό που θέλω να πω στον Αντώνη είναι το εξής: «Αντώνη, δεν
σε έχουµε ξεχάσει». Αλλά και στον κάθε Αντώνη θα το πω αυτό.
Δεν µπορεί να λέµε εµείς ως Έλληνες κάθε τρεις και λίγο «σας
παρακαλούµε, συνέλληνες της βορείου Αµερικής, έχουµε ανάγκη
από την υποστήριξή σας γιατί έχουµε ένα στρυφνό γείτονα, την
Τουρκία, ελάτε να µας βοηθήσετε µε τα ελληνοαµερικανικά λό-
µπις», όµως την ίδια στιγµή να τους λέµε «κοιτάξτε να δείτε, εσείς
έχετε υποχρεώσεις απέναντι στην πατρίδα, όµως δικαιώµατα δεν
έχετε, εµείς µόνο έχουµε και δικαιώµατα και υποχρεώσεις στη
χώρα µας».

Δεν µπορεί να κλαίµε όλοι πόσες και πόσες φορές στα τηλεο-
πτικά πάνελ για το brain drain, για τους Έλληνες που έφυγαν στο
εξωτερικό, τα παλικάρια µας, το καλύτερο πνευµατικό και τεχνο-
κρατικό κεφάλαιο της χώρας, µε γνώσεις και την ίδια στιγµή να
λέµε «Ναι, αλλά, ξέρετε, δεν µπορείτε να ψηφίζετε, δεν έχετε δι-
καίωµα». Εδώ βλέπουµε δύο µέτρα και δύο σταθµά. Να το καθα-
ρίσουµε αυτό. Να είµαστε καθαροί. 

Είµαι εδώ, λοιπόν, εκτός από τον αδελφό µου τον Αντώνη και
για τα παιδιά του brain drain. Είµαι εδώ για τους συνέλληνες στο
Σικάγο, στο Σίδνεϊ, στη Μελβούρνη, στη Γερµανία. Είµαι εδώ για
τους γκασταρµπάιτερ του σταθµού του Μονάχου του Στέλιου Κα-
ζαντζίδη, για τον Γιώργο της ταινίας «Ο Έλληνας γείτονας» του
Φασµπίντερ. Είµαι εδώ για τις «Νύφες» του Βούλγαρη. Είµαι εδώ
για την ιστορική µνήµη όλων αυτών που µας συνδέουν µε έναν
ελληνισµό, ο οποίος φτάνει σε πληθυσµό σχεδόν τον πληθυσµό
που έχουµε εντός χώρας. 

Και επαναλαµβάνω «Τέρµα στα κροκοδείλια δάκρυα για τους
συνέλληνες που τους αγαπούµε, τους Έλληνες οµογενείς που
πρέπει πάντα να είναι δίπλα µας και που δακρύζουν για την ελ-
ληνική σηµαία και πόσο τους αγαπάµε. Εδώ λοιπόν! Απόδειξη!
Τους αγαπάµε τους συνέλληνες; Τους αγαπάµε τους οµογενείς
ή θέλουµε να τους εξελίξουµε σε ένα βολικό εργαλείο έκφρασης
κάποιων ωραίων φιλελληνικών θέσεων;

Κοιτάξτε να δείτε, δεν είναι φιλέλληνες. Είναι Έλληνες. Μην
τους αντιµετωπίζετε, λοιπόν, λες και είναι Αµερικανοί πολίτες, λες
και είναι Αυστραλιανοί πολίτες, λες και είναι Γερµανοί πολίτες.
Κάθε τρεις και λίγο ακούω «Και τι θα κάνουν οι κυβερνήσεις…» -
µιλώ για τις εκάστοτε κυβερνήσεις, δεν λέω µόνο για τη δική µας-
«…για τη φιλοτουρκική θέση και σχέση της Γερµανίας;». Ακούω
συνέχεια «Τι θα κάνουν λοιπόν αυτές οι κυβερνήσεις;». Και βρί-
ζουµε τους Γερµανούς. 

Έχετε αναρωτηθεί γιατί οι Γερµανοί έχουν τέτοια εξάρτηση
πολιτικά από την Τουρκία; Όταν σε αυτή τη χώρα, τη Γερµανία,
ζουν συνδεδεµένοι διά της ψήφου τους στην τουρκική εθνοσυ-
νέλευση τρία –ίσως και παραπάνω- εκατοµµύρια Τούρκων, έχετε
καταλάβει τη δύναµη που κρύβουν και πώς επηρεάζουν τα γερ-
µανικά πολιτικά πράγµατα; Θα πάµε, λοιπόν, εµείς στη Γερµανία
που έχουµε πεντακόσιες χιλιάδες Έλληνες, στους οποίους δεν
δίνουµε δικαίωµα ψήφου και θα πούµε «Μα, τι κάνουν οι Έλληνες
στη Γερµανία; Είδατε οι Τούρκοι πόσο βοηθούν;». Βεβαίως και
βοηθούν, γιατί έχουν εργαλείο, γιατί στην πατρίδα τους ψηφί-
ζουν. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Στη Γερµανία ψηφίζουν, κύριε Μαρκό-
πουλε! Τι ακούµε σήµερα;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Έχουν δικαιώµατα και στην
Τουρκία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε
Γκιόκα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θυµάµαι τον στίχο του Μα-
νώλη Ρασούλη που έλεγε στο «Αχ, Ελλάδα» «Χαρά στον Έλληνα
που ελληνοξεχνά». 

Εµείς, λοιπόν, δεν τον θέλουµε τον Έλληνα να ελληνοξεχνά.
Τον Έλληνα της οµογένειας τον θέλουµε να ελληνοθυµάται. Δεν
τον θέλουµε Έλληνα αλά καρτ, όπως κάποιοι τον θέλετε. Τον θέ-
λουµε να συµµετέχει, να ψηφίζει, να έχει δικαιώµατα και –επανα-
λαµβάνω- όχι µόνο υποχρεώσεις. Ζητάµε παρεµβάσεις υπέρ της
πατρίδας µας. Όµως, τους έχουµε ξεχάσει αυτούς τους ανθρώ-
πους. 

Η στάση του ΣΥΡΙΖΑ µου θυµίζει άλλο ένα τραγούδι. Σήµερα
θα µιλήσω µε τραγούδια. Έχω έµπνευση. Μου θυµίζει την
«Εθνική µοναξιά». Εσείς αυτό θέλετε να επιβάλετε, δηλαδή µια
εθνική κοµπλεξική µοναξιά. Γιατί να µη στραφούµε σε αυτήν την
απίστευτα µεγάλη, απίστευτα δυναµική δεξαµενή ανθρώπων, συ-
νανθρώπων, συνελλήνων, ανθρώπων µε τους οποίους επικοινω-
νούµε πολιτισµικά καθηµερινά; Είναι οι οικογένειές µας, τα
ξαδέλφια µας, τα αδέλφια µας. Αυτήν την κοµπλεξική µοναξιά θέ-
λετε να επιβάλετε µε τη στάση σας. Κινείστε µικροπολιτικά. Κι
αυτό είναι κρίµα και λάθος. Χάνεστε σε έναν µικροπολιτικό φορ-
µαλισµό. Ξέρετε τι µου θυµίζετε; Μου θυµίζετε αυτά τα συνέδρια
παλιά της Αριστεράς ή και της άκρας Αριστεράς, όπου όλα χά-
νονταν στο επί της διαδικασίας. Σου πέταγε ο άλλος «Σύντροφε,
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επί της διαδικασίας» και χανόταν η συζήτηση. Σταµατούσαν τα
πάντα.

Κοιτάξτε, µωρέ, τη µεγάλη εικόνα! Κοιτάξτε επιτέλους το πώς
λειτουργούν άλλες χώρες. Οι Γάλλοι οι οποίοι ψηφίζουν σε όλο
τον πλανήτη είναι χαζοί και εµείς είµαστε οι έξυπνοι που δεν το
κάνουµε τόσα χρόνια; Το ίδιο και οι Τούρκοι που σας είπα πριν. 

Εδώ, λοιπόν, σας λέµε ότι φέρνουµε ένα νοµοσχέδιο που µε-
γαλώνει την πατρίδα µας, µεγαλώνει την Ελλάδα µας. Την κάνει
πιο ισχυρή σε περιόδους που θέλουµε ισχυρή την Ελλάδα.

Κύριε Αποστολάκη, εσείς που τόσα χρόνια έχετε δώσει τη ζωή
σας στο στράτευµα, τι πιστεύετε; Αυτοί οι Έλληνες δεν πρέπει
να εκφραστούν; Πόσες και πόσες φορές στα τηλεοπτικά πάνελ
έχετε µιλήσει για την ανάγκη συνένωσης δυνάµεων, να πάµε να
διεκδικήσουµε από την Ουάσινγκτον, να πάµε να διεκδικήσουµε
από τη Βρετανία, από τη Γερµανία. Αυτούς λοιπόν δεν τους χρει-
αζόµαστε; Έχουν µόνο υποχρεώσεις και δεν έχουν δικαιώµατα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, σήµερα η αναµέτρησή µας είναι µε την ιστο-

ρία, όπως πολύ σωστά είπε ο Κωνσταντίνος Τασούλας, αλλά και
µε την ουσία. Δεν χωράνε «ναι µεν, αλλά». Οι «ναιµεναλλά-κηδες»
αυτή τη στιγµή δεν έχουν κανένα επιχείρηµα. Ελάτε µαζί µε τη
µεγάλη πλειοψηφία που δηµιουργήθηκε, τη µεγάλη αυτή πλει-
οψηφία η οποία λέει «Ανοίγουµε αγκαλιά στους ανθρώπους µας,
στους συνέλληνες, σε αυτούς που σηκώνουν την σηµαία πολλές
φορές ψηλότερα και από εµάς τους ίδιους». 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο
Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ηλιόπουλος
και αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας. 

Ορίστε, κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, επειδή είναι καλό µερικές φορές να µη
συζητάµε µόνο µε τα σηµειώµατα που έχει κάθε Κοινοβουλευτική
Οµάδα, αλλά να κάνουµε και έναν ζωντανό διάλογο, θα ήθελα να
κάνω τρεις γρήγορες παρατηρήσεις. 

Συµφωνώ απόλυτα µε την παρατήρηση του προηγούµενου οµι-
λητή που προφανώς µιλώντας αυτοκριτικά είπε για τους Έλληνες
του εξωτερικού ότι τους έχουµε ξεχάσει. Προφανώς και τους
έχετε ξεχάσει. Τα τελευταία χρόνια αυτό το οποίο κάνετε είναι
να κλείνετε τα ελληνικά σχολεία. Αυτό κάνετε, κλείνετε ελληνικά
σχολεία, άρα προφανώς και τους έχετε ξεχάσει. Καθυστερηµένη
αυτοκριτική, αλλά σηµαντική. 

Συµφωνώ, επίσης, µε την αυτοκριτική καθώς απευθυνθήκατε
σε ένα πρώην ηγετικό στέλεχος των Ενόπλων Δυνάµεων, τον
καλό φίλο Αποστολάκη ο οποίος τιµά τα έδρανα του ΣΥΡΙΖΑ αυτή
τη στιγµή και είπατε «Εσείς που έχετε δώσει αγώνες…», γιατί τον
ίδιο άνθρωπο προεκλογικά τον κατατάσσατε στην εθνική εξαί-
ρεση. Έτσι µιλάγατε προεκλογικά. Το λέω για να ξέρουµε λίγο
ποιος σέβεται την πατρίδα, ποιος δεν σέβεται την πατρίδα και
ποιος διαχωρίζει τους ανθρώπους σε πολίτες και ανθρώπους που
έχουν υπηρετήσει την ελληνική σηµαία. Ήταν άλλο ένα δείγµα
της ακροδεξιάς σας διολίσθησης.

Θα ήθελα να πω και µία τελευταία φράση. Ακούγοντας τους
οµιλητές της Νέας δηµοκρατίας οι οποίοι συνοµιλούν µε την ιστο-
ρία και την πατρίδα, σήµερα αισθάνεσαι ότι δεν υπήρξε ποτέ
άλλη κυβέρνηση πατριωτική σε αυτόν τον τόπο. 

Να είστε λίγο προσεκτικοί, λίγο γειωµένοι, να πατάτε λίγο σε
αυτή τη γη και να µη θεωρείτε ότι είστε η πρώτη πατριωτική κυ-
βέρνηση γιατί τη λύση που φέρνετε σήµερα δεν την έχει φέρει
κανένας άλλος και καµµία άλλη κυβέρνηση, ακόµα και της δικής
σας παράταξης. Δεν νοµίζω ότι ήταν λιγότερο πατριωτικοί,
επειδή δεν συµφωνούσαν µε αυτό που κάνετε εσείς σήµερα.

Επειδή, λοιπόν, συζητάµε νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών, θα κάνω δύο παρατηρήσεις που σχετίζονται µε το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών, για τις οποίες τα στελέχη σας, αλλά και η
πολιτική ηγεσία, θα έπρεπε να µπορεί να πει µισή φράση.

Η πρώτη παρατήρηση είναι η εξής: Την Κυριακή το απόγευµα

χάθηκε η ζωή ακόµα ενός εργαζόµενου στον Δήµο Καλλιθέας.
Χάθηκε η ζωή του από θερµοπληξία. Ήταν ένας εργαζόµενος ο
οποίος είχε προβλήµατα υγείας και µετακινήθηκε σε θέση που
δεν έπρεπε να µετακινηθεί. Δικιά σας είναι η διοίκηση στον Δήµο
Καλλιθέας. Καµµία ανακοίνωση, κανένας έλεγχος, γιατί προφα-
νώς η ανθρώπινη ζωή δεν µετράει συνολικά για όλες και για
όλους µε τον ίδιο τρόπο. 

Περιµένουµε να ακούσουµε ποιοι είναι οι έλεγχοι και οι πειθαρ-
χικές διαδικασίες που θα κάνετε απέναντι στη δηµοτική αρχή του
Δήµου Καλλιθέας για το γεγονός ότι την Κυριακή το απόγευµα
σε συνθήκες καύσωνα µετακίνησε έναν εργαζόµενο και αυτός ως
εργαζόµενος έχασε τη ζωή του και να ζητήσετε «συγγνώµη» από
την οικογένειά του που µετακινήθηκε σε θέσεις που δεν έπρεπε
να είναι. 

Δεύτερη παρατήρηση, που σχετίζεται µε το Υπουργείο Εσω-
τερικών και επειδή είναι και πολύ πρόσφατη η συζήτηση για τις
προγραµµατικές δηλώσεις: Ποιο είναι ένα από τα τρία χαρακτη-
ριστικά σας σηµεία; Ότι είστε η παράταξη που δίνετε µάχη ενά-
ντια στην τοξικότητα. 

Να δούµε δύο µικρά παραδείγµατα τοξικότητας; Θυµάστε τότε
που φοράγατε περικεφαλαίες και κάνατε εκστρατείες κατά της
Συµφωνίας των Πρεσπών, το λιντσάρισµα το οποίο δέχθηκε ο
τότε Δήµαρχος Θεσσαλονίκης κ. Μπουτάρης; Ίσως θυµάστε ότι
µετά το λιντσάρισµα, το δικό σας κοµµατικό στέλεχος ο κ. Κα-
µπόσος, Δήµαρχος του Άργους, είχε πει: «αυτή είναι η µοίρα των
προδοτών». Αυτόν τον άνθρωπο εσείς τον επαναφέρατε στην πα-
ράταξή σας, γιατί είστε ο καλύτερος χορηγός της άκρας Δεξιάς,
γιατί κανονικοποιείτε την άκρα Δεξιά. 

Πείτε µου, λοιπόν, αφού σας αρέσει τόσο πολύ η λέξη «τοξι-
κότητα», πώς θα χαρακτηρίζατε τη φράση εκλεγµένου δηµάρ-
χου, ο οποίος µιλώντας σε καρκινοπαθή που έχει χάσει τα µαλλιά
του να του λέει: «Τράβα κουρέψου»; Πόσο τοξική θα τη χαρακτη-
ρίζατε; Αυτή είναι φράση του κ. Μπέου. Δικός σας φίλος είναι και
ο κ. Μπέος. Άρα είστε η παράταξη του κ. Καµπόσου και του κ.
Μπέου και δεν έχετε δικαίωµα να κουνάτε το δάκτυλο σε κανέ-
ναν, µιλώντας για τοξικότητα και διχαστικό λόγο. Έχετε κάνει
άθληµα και την τοξικότητα και τον διχαστικό λόγο.

Έρχοµαι τώρα στη σηµερινή συζήτηση. Σήµερα δεν συζητάµε
µόνο για τους απόδηµους. Σήµερα συζητάµε για τη συµµετοχή,
τη δηµοκρατία και ουσιαστικά συζητάµε για την έννοια του πο-
λίτη. Δυστυχώς, όµως, συζητάµε µε αποκλεισµούς και είναι δική
σας επιλογή να συζητάµε µε αποκλεισµούς, γιατί βιαστήκατε,
χωρίς καµµία διαβούλευση να φέρετε µία ρύθµιση που δεν είχε
περάσει την προηγούµενη φορά, γιατί βιαστήκατε να κάνετε τη
γρήγορη αυτοκριτική για όσα δεν κατάφερε να κάνει ο προηγού-
µενος Υπουργός, ο κ. Θεοδωρικάκος, και τη «σαλάτα» που έκανε
-γιατί αυτό κάνετε σήµερα, µία συλλογική αυτοκριτική για τη «σα-
λάτα» του κ. Θεοδωρικάκου. Ακριβώς όπως είχατε κάνει και τα
ίδια µε τον αποκλεισµό του κόµµατος Κασιδιάρη, που τελικά δεν
τα πήγατε και τόσο καλά και βλέπουµε τα αποτελέσµατα. Και συ-
ζητάµε σήµερα µε αποκλεισµούς. 

Πρώτος αποκλεισµός: Οι εργαζόµενοι στον τουρισµό, οι εργα-
ζόµενοι στην εστίαση, οι εποχικοί εργαζόµενοι οι οποίοι αυτήν τη
στιγµή, αντικειµενικά, στερούνται το δικαίωµά τους να ψηφίσουν.
Και λέτε ότι µελετάτε µία διάταξη. Υπάρχει αντιπρόταση από τον
ΣΥΡΙΖΑ, είχαν κατατεθεί και άλλες αντιπροτάσεις, αλλά εσείς µε-
λετάτε µία διάταξη. Γιατί το κάνετε αυτό; Γιατί θέλετε να απο-
κλείσετε αυτόν τον κόσµο. Δεν σας ενδιαφέρει αυτός ο κόσµος
να έχει το ίδιο δικαίωµα που έχουν οι υπόλοιποι πολίτες.

Και ακριβώς επειδή είµαστε σε µία περίοδο που απ’ ότι φαίνε-
ται έχει ανοίξει και ο ιστορικός διάλογος και συζητάµε µε το πρί-
σµα της ιστορίας, να σας πάω λίγο πιο πίσω, ότι πάντα η συ-
ζήτηση στο τέλος της ηµέρας για το ποιος είναι πολίτης είναι µία
συζήτηση που είτε γίνεται µε µία συµπεριληπτική αντίληψη είτε
µε αποκλεισµούς. 

Να φτάσουµε να θυµηθούµε ότι η βούληση του συνταγµατικού
νοµοθέτη της Επανάστασης στα πρώτα Συντάγµατα του επανα-
στατικού ελληνικού κράτους ήταν και συµπεριληπτική και ρεπου-
µπλικάνικη -µε την έννοια της Γαλλικής Επανάστασης που θα
έλεγε και ο Πρόεδρος της Βουλής, που του αρέσουν αυτές οι
συζητήσεις. Γιατί ήταν µία βούληση η οποία έλεγε όσοι έρθουν
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για να πάρουν τα όπλα εδώ, είναι Έλληνες πολίτες.
Επιτρέψτε µου να σταθώ λίγο παραπάνω και σε κάτι, το οποίο

απουσιάζει τελείως, δυστυχώς, από την Αίθουσα και από τη συ-
ζήτηση και είναι φυσιολογικό ότι απουσιάζει εντελώς από την
οπτική σας: Αυτή τη στιγµή το ελληνικό κράτος σε µία σειρά από
πολίτες που ζουν εδώ πάνω από είκοσι και τριάντα χρόνια, έχουν
µεγαλώσει τα παιδιά τους, τα παιδιά τους έχουν πάει σχολείο,
έχουν τελειώσει τον στρατό, δουλεύουν, το ελληνικό κράτος λει-
τουργεί µε όρους θεσµικού ρατσισµού. Λειτουργεί µε όρους απο-
κλεισµού. Το γεγονός ότι έχουµε ανθρώπους που είναι είκοσι
πέντε χρόνια εδώ και ακόµη δεν έχουν πάρει τα χαρτιά τους ως
Έλληνες πολίτες, είναι µία συλλογική ντροπή για όλους µας.
Αυτό δεν είναι ευρωπαϊκό παράδειγµα. Αυτό είναι ένα παράδει-
γµα άλλης αντίληψης. Αντίληψης αποκλεισµών. Μιλάτε για ευρω-
παϊκά παραδείγµατα και δεν θα βρείτε ούτε ένα παράδειγµα σε
όλη την Ευρώπη όπου άνθρωπος, που έχει µεγαλώσει τα παιδιά
του, τα έχει στείλει στο σχολείο και είναι είκοσι πέντε χρόνια εκεί
δεν έχει πάρει αυτό το οποίο του ανήκει: την έννοια του πολίτη. 

Το αισιόδοξο είναι ότι έχετε µετακινηθεί -ειδικά διάφορα µέλη
σας- από τη θέση «Έλληνας µόνο γεννιέσαι, δεν γίνεσαι». Έχετε
δεχθεί ότι «Έλληνας και γεννιέσαι και γίνεσαι». Το απαισιόδοξο
είναι ότι το «Έλληνας και γίνεσαι» αντί να αφορά αυτούς τους αν-
θρώπους, που θα έπρεπε να πολιτογραφηθούν, που δεν θα
έπρεπε να εξαιρούνται µε εισοδηµατικά κριτήρια ή µε εξετάσεις
στην τράπεζα θεµάτων -που δεν έχουν καµµία σχέση µε την
ένταξη, αλλά θυµίζουν άλλα ζητήµατα- αντί η συµπερίληψή σας
να αφορά αυτούς τους ανθρώπους, λοιπόν, αφορά –ας το πω
πολύ ευγενικά- κάποιες, τουλάχιστον, σκιώδεις προσωπικότητες,
όπως ο Τούρκος Αγιαβέφε, στον οποίο βιαστήκατε να δώσετε τι-
µητική πολιτογράφηση. 

Άρα, ξαναλέω, είναι σηµαντικό ότι µετακινηθήκατε στο ότι «Έλ-
ληνας µπορείς και να γίνεσαι», δυστυχώς όµως αντί να υπηρε-
τείτε πραγµατικά και να δώσετε αυτό το δικαίωµα σε ανθρώπους
που είναι εδώ και έχουν τιµήσει αυτή τη χώρα, συνεχίζετε µία
απαράδεκτη ρατσιστική πολιτική η οποία παράγει πληγές στην
ίδια την πατρίδα.

Τελευταία φράση: Υπάρχει αντιπρόταση από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Υπάρχει συγκεκριµένη κατατεθειµένη πρόταση. Αν πραγµατικά
επιθυµούσατε διάλογο και συναίνεση, θα µπορούσατε να ακο-
λουθήσετε µια πρόταση η οποία ακολουθεί και τις καλές ευρω-
παϊκές πρακτικές, αλλά σέβεται και το δικαίωµα του εκλέγειν και
του εκλέγεσθαι. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κων-
σταντίνος Τσιάρας. Μετά τον κ. Τσιάρα τον λόγο θα πάρει η Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. Γεροβασίλη και αµέσως µετά ο κ.
Παφίλης ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι η συζήτηση

για το πρώτο και τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο που φέρνει η Κυ-
βέρνηση µετά τις εκλογές γίνεται κάτω από τη σκιά κάποιων πολύ
δύσκολων καταστάσεων που βιώνει η πατρίδα µας. Αφ’ ενός µεν
τις τελευταίες δύο εβδοµάδες οι συχνές και πολλές πυρκαγιές,
ο πραγµατικά τεράστιος αγώνας που δίνουν όσοι εµπλέκονται µε
την καταπολέµησή τους, αλλά βεβαίως και η αγωνία που ζουν δε-
κάδες χιλιάδες συµπολίτες µας αλλά και άνθρωποι που επισκέ-
πτονται την Ελλάδα, δηµιουργούν ένα σκηνικό πάνω από το
οποίο πρέπει να σταθούµε µε προσοχή και ευθύνη ούτως ώστε
να αντιµετωπιστεί αποτελεσµατικά και τώρα αλλά και τα επόµενα
χρόνια. 

Και επειδή τη συζήτηση σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό µονοπώ-
λησε, θα έλεγα από την πλευρά της Αντιπολίτευσης, οι όποιες
ευθύνες µπορεί να φέρει η Κυβέρνηση αυτή τη στιγµή, θα ήθελα
να θυµίσω στο Σώµα και στους πολίτες που, ενδεχοµένως, πα-
ρακολουθούν τη συζήτηση στο ελληνικό Κοινοβούλιο ότι είναι η
πρώτη φορά µετά από αρκετά χρόνια που υπάρχει συντονισµένη
δράση από την πλευρά της πολιτείας για την αντιµετώπιση και

την καταπολέµηση των πυρκαγιών, ότι για πρώτη φορά µετά από
πολλά χρόνια καταφέρνουµε να αυξήσουµε τα εναέρια µέσα
αντιµετώπισης, αλλά βεβαίως και τον αριθµό των πυροσβεστών,
όπως επίσης και τον αριθµό των εθελοντών πυροσβεστών και ότι
για πρώτη φορά µηχανισµοί, οι οποίοι µπαίνουν σε µία διαδικασία
εφαρµογής προκειµένου να προστατευτούν οι πολίτες, βρίσκο-
νται στη διάθεση και τη δυνατότητα της πολιτείας. 

Το «112» που τους προειδοποιεί, το γεγονός ότι έχουµε αυστη-
ροποιήσει το νοµικό πλαίσιο κατά τη διάρκεια της προηγούµενης
κυβερνητικής περιόδου για όλους αυτούς οι οποίοι µέσω των
εµπρησµών προσπαθούν να επωφεληθούν, αλλά βεβαίως και
µέσα από µια συνολική πολιτική συνεργασίας τόσο εντός Ελλά-
δας µε την τοπική αυτοδιοίκηση όσο κυρίως και µε πολλές ευρω-
παϊκές χώρες, µιας και η κλιµατική αλλαγή είναι µια πραγµατικό-
τητα την οποία -εγώ προσωπικά εκτιµώ ότι- πρέπει να αντιµετω-
πίσει συνολικά το πολιτικό σύστηµα. Δεν αφορά στο παρόν, δεν
αφορά στις µέρες που ζούµε ή στον χρόνο που ζούµε, αλλά θα
αφορά και στα πολλά µελλοντικά χρόνια. 

Γι’ αυτό το να υπάρχει µια σοβαρή, συστηµατική και συντονι-
σµένη αντιµετώπιση όλων αυτών των φαινοµένων που θα κλη-
θούµε να αντιµετωπίσουµε τα επόµενα χρόνια, νοµίζω ότι είναι η
ελάχιστη προϋπόθεση και για την ίδια την Κυβέρνηση, αλλά γε-
νικότερα και για το πολιτικό σύστηµα αν όντως θέλουµε να είµα-
στε ελάχιστα υπεύθυνοι µέσα από τον ρόλο που µας θέτουν και
µας ορίζουν οι πολίτες. Και η αλήθεια είναι ότι η προτεραιότητα
που θέσαµε από την πρώτη στιγµή να προστατευθεί η ανθρώπινη
ζωή και να µην υπάρξουν φαινόµενα όπως αυτά που στο παρελ-
θόν πλήγωσαν και την πατρίδα µας και την κοινωνία µας και δη-
µιούργησαν πολλά ερωτηµατικά, είναι µια συνθήκη µε την οποία,
τουλάχιστον, η προσπάθεια της Κυβέρνησης µέχρι σήµερα έχει
συναντηθεί µε τον πλέον απόλυτο βαθµό.

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο: Είµαι από αυτούς που κάθισαν
πολλές ώρες από χθες εδώ σε αυτή την Αίθουσα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, και άκουσα πραγµατικά και τους πολιτικούς Αρ-
χηγούς, αλλά βεβαίως και έναν πολύ µεγάλο αριθµό αξιότιµων
συναδέλφων Βουλευτών να µιλούν για τη δυνατότητα ψήφου
στους Έλληνες οµογενείς, στους Έλληνες απόδηµους. Και
επειδή η εµπειρία µου στο Υπουργείο Εξωτερικών, µιας και πριν
από έντεκα περίπου χρόνια ήµουν Υφυπουργός Εξωτερικών µε
αρµοδιότητα τον Απόδηµο Ελληνισµό, µού δίνει τη δυνατότητα
να γνωρίζω και την ψυχοσύνθεση αλλά πολύ περισσότερο τον
τρόπο µε τον οποίο προσεγγίζουν το συγκεκριµένο ζήτηµα στη
συντριπτική τους πλειοψηφία οι απόδηµοι Έλληνες, θέλω να σας
τονίσω ότι τα πράγµατα δεν στέκονται στην επιχειρηµατολογία
που οι περισσότεροι εξ ηµών, κατά κάποιον τρόπο, χρησιµοποί-
ησαν ευρισκόµενοι σε αυτό το Βήµα. 

Πρέπει κανείς να δει και να µιλήσει µε Έλληνες του κόσµου,
µε Έλληνες που µπορεί να βρίσκονται στην καρδιά της Νέας Υόρ-
κης, στη Μελβούρνη, στο Κάιρο, στο Γιοχάνεσµπουργκ, να κατα-
λάβει ακριβώς πώς σκέφτονται αυτοί οι άνθρωποι και τι θέλουν
από εµάς, τι θέλουν από την Ελλάδα. Είναι άνθρωποι οι οποίοι
δεν είναι ξεχασµένοι, ούτε έχουν ξεχάσει την Ελλάδα. Είναι άν-
θρωποι που το µυαλό και η καρδιά τους βρίσκεται στην πατρίδα,
είναι άνθρωποι που περιµένουν πώς και πώς το καλοκαίρι, προ-
κειµένου να ξαναβρεθούν εδώ στην Ελλάδα και είναι άνθρωποι
οι οποίοι αγωνιούν για το τι συµβαίνει στην πατρίδα µας, πώς εξε-
λίσσεται η κοινωνική πραγµατικότητα και πως ενδεχοµένως η πο-
λιτική διά των όποιων εκφράσεών της µπορεί πραγµατικά να
στηρίξει την πατρίδα µας σε κρίσιµες στιγµές. Είναι άνθρωποι µε
απλά λόγια που όχι απλά δικαιούνται να µετέχουν των κοινών
έχοντας τη δυνατότητα να ψηφίζουν, αλλά µε αυτόν ακριβώς τον
τρόπο θα τους φέρουµε ακόµη πιο κοντά και θα τους δώσουµε
τη δυνατότητα να συµµετέχουν στη διαµόρφωση µιας κοινωνικής
πραγµατικότητας που εµείς οι ίδιοι έχουµε ανάγκη από αυτή τη
συνθήκη.

Όσοι πιστεύετε ότι είναι απλά µια πολιτική προσέγγιση προκει-
µένου κάποιοι να κερδίσουν και κάποιοι να χάσουν, θέλω να σας
διαβεβαιώσω ότι δεν είναι έτσι. Πρέπει κανείς τουλάχιστον να
σταθεί στο γεγονός ότι εκατοντάδες οµογενειακές οργανώσεις
όχι µόνο έχουν καταθέσει τη σύµφωνη γνώµη τους για το συγκε-
κριµένο σχέδιο νόµου, αλλά στην πραγµατικότητα µας προτρέ-
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πουν να κάνουµε αυτό το βήµα και πρέπει κανείς να το δει έξω
από τη µικρή, µικροκοµµατική αντίληψη ή το µικροκοµµατικό
συµφέρον για να καταλάβει ότι µόνο έτσι µπορούµε να κάνουµε
ένα σηµαντικό βήµα. Πρέπει να καταλάβουµε µε άλλα λόγια τι αι-
σθάνονται όλοι αυτοί οι άνθρωποι που έχουν την καρδιά και το
µυαλό τους στην Ελλάδα, τι θέλουν. Και σας διαβεβαιώνω ότι το
πρώτο που θέλουν είναι να συµµετέχουν µε αυτόν τον τρόπο.

Πού βρίσκεται αλήθεια η δηµοκρατική ευαισθησία, µιας και το
νοµοσχέδιο θα µπορούσε κανείς να πει ότι όντως είναι ένα ση-
µαντικό βήµα; Άλλωστε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός είπε ότι σε έναν
δεύτερο χρόνο θα συζητήσουµε και την ακόµη µεγαλύτερη επέ-
κταση της δυνατότητας και των δικαιωµάτων των οµογενών,
όπου κι αν βρίσκονται, των αποδήµων Ελλήνων. Πού βρίσκεται
αλήθεια η ηµών δηµοκρατική ευαισθησία, όταν αυτός που είναι
εγγεγραµµένος στον εκλογικό κατάλογο µπορεί να πάρει το αε-
ροπλάνο και να έρθει και να ψηφίσει, ενώ αυτός ο οποίος δεν έχει
αυτή τη δυνατότητα δεν µπορεί να ψηφίσει;

Το κρίσιµο ερώτηµα που πρέπει να απαντήσετε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, για το αν θέλετε ή δεν θέλετε -και απευθύνοµαι
κυρίως στα τρία κόµµατα που εξαρχής έχουν εκφράσει την επι-
φύλαξη, ενδεχοµένως την άρνησή τους- είναι αυτό. Δηλαδή συµ-
φωνείτε µε τη δυνατότητα όλων αυτών που µπορούν να πάρουν
ένα αεροπλάνο και να έρθουν την ηµέρα των εκλογών και να ψη-
φίσουν, ενώ σε όλους τους άλλους οι οποίοι δεν έχουν αυτή τη
δυνατότητα, να µην µπορούν να έχουν το ίδιο δικαίωµα; Αλήθεια
είναι µια απάντηση την οποία πρώτα απ’ όλα πρέπει να δώσετε
στον εαυτό σας. Δεν είναι µια απάντηση πολιτική. Είναι µια απά-
ντηση που αφορά στην ίδια την ηθική και στο ίδιο το δικαίωµα,
το πραγµατικό δικαίωµα του όποιου ανθρώπου να ασκήσει το
εκλογικό του δικαίωµα. 

Με άλλα λόγια, αυτός που είναι εγγεγραµµένος στον εκλογικό
κατάλογο και παίρνει το αεροπλάνο και έρχεται στην Ελλάδα ψη-
φίζει, ενώ αυτός που δεν έχει αυτή τη δυνατότητα, δεν ψηφίζει.
Και απευθύνοµαι στους συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης και του ΚΚΕ. Νοµίζω ότι το πρώτο το οποίο θα έπρεπε να
απαντήσετε είναι αυτό, προκειµένου να διαµορφώσετε τη δική
σας θέση. Διότι η όποια συζήτηση από εκεί και πέρα προφανώς
έχει και πολλές άλλες εκδοχές, αλλά δεν είναι το µοναδικό ζη-
τούµενο αυτή τη στιγµή που µιλάµε.

Υπήρξε µια συζήτηση σε σχέση µε τον χρόνο για τις διαβου-
λεύσεις, δηλαδή ότι η Κυβέρνηση έφερε εσπευσµένα το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο προκειµένου κατά κάποιον τρόπο να δη-
µιουργήσει µια εντύπωση ή να επωφεληθεί πολιτικά. Αλήθεια, µια
συζήτηση η οποία ξεκινάει από τα πρώτα χρόνια του νεοσύστα-
του ελληνικού κράτους από το 1862 -όπως ακούσαµε από τον
αξιότιµο Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων-, η οποία συνεχίζεται
στην Ε’ Αναθεωρητική Βουλή µετά τη Μεταπολίτευση το 1975,
συνεχίζεται στη διαδικασία Αναθεώρησης του Συντάγµατος του
2018, νοµοθετεί το 2019, το 2021, είναι µια συζήτηση η οποία
πρωτοεισάγεται; Είναι µια συζήτηση η οποία αιφνιδιάζει; Είναι µια
συζήτηση την οποία αντιµετωπίζουµε για πρώτη φορά στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο; Νοµίζω ότι υπάρχουν εύλογα ερωτήµατα τα
οποία σε ένα πολύ µεγάλο βαθµό µπορεί ο καθένας να τα απα-
ντήσει, αν και εγώ προσωπικά πιστεύω ότι οι Έλληνες πολίτες οι
οποίοι παρακολουθούν αυτή τη συζήτηση είναι σε θέση και να
κατανοήσουν και να καταλάβουν ποιοι πραγµατικά θέλουν να κά-
νουν ένα επόµενο βήµα, δίνοντας τη δυνατότητα σε όλον αυτόν
τον Ελληνισµό που βρίσκεται εκτός συνόρων τη µέρα των εκλο-
γών να ασκήσει το εκλογικό του δικαίωµα και ποιοι είτε για δικούς
τους ιδεολογικούς είτε για µικροπολιτικούς λόγους προσπαθούν
να δηµιουργήσουν ενδεχοµένως ένα εµπόδιο σε αυτή τη συγκε-
κριµένη εξέλιξη.

Μαθήµατα από αυτό το Βήµα προφανώς δεν γίνονται και πρέ-
πει να το καταλάβουµε όλοι. Το λέω γιατί ακούστηκαν κάποιες
εκφράσεις νωρίτερα οι οποίες προφανώς δεν προσιδιάζουν στη
διαδικασία και στη λειτουργία του ελληνικού Κοινοβουλίου.
Ωστόσο το να αλλάζει κανείς τη θέση του και να προσπαθεί µετά
να το δικαιολογήσει είναι µια συνθήκη η οποία αν δεν κρίνεται
από εµάς τους ίδιους, σίγουρα κρίνεται από τους Έλληνες πολί-
τες.

Σε αυτή την προσπάθεια, η οποία γίνεται από την πλευρά της

Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς δεν µπο-
ρεί κανείς να έρχεται ούτε µε µια λογική υπεραπλούστευσης,
ούτε µε µια λογική λαϊκισµού. Διότι στο τέλος της ηµέρας η προ-
σπάθειά του να κάνουµε την καλύτερη δυνατή -ενδεχοµένως-
συνθήκη ώστε οι Έλληνες πολίτες όπου κι αν βρίσκονται να
έχουν το δικαίωµα να συµµετέχουν στις εθνικές εκλογές είναι αυ-
τονόητη υποχρέωση και της όποιας κυβέρνησης, αλλά προσω-
πικά θα έλεγα και του ίδιου του ελληνικού Κοινοβουλίου, αλλά
και του πολιτικού συστήµατος. Την προσπάθεια που κάνει η Κυ-
βέρνηση αυτή τη στιγµή ουσιαστικά τη φέρνει αντιµέτωπη µε τη
δική της ιστορική ευθύνη. Νοµίζω ότι και τα πολιτικά κόµµατα τα
οποία προσέρχονται µε τον ίδιο τρόπο, ανεξάρτητα από τις
όποιες µικροδιαφορές που µπορεί να υπάρχουν -γιατί είναι σε-
βαστές και οι διαφορές που µπορεί να υπάρχουν-, αποδεικνύουν
και τη γενναιότητα, αλλά βεβαίως και την ευθύνη τους απέναντι
στην ιστορία.

Νοµίζω ότι είναι µια στιγµή που όλοι µας συµβάλλουµε σε µια
µοναδική κατεύθυνση για την οποία τα τελευταία χρόνια γίνεται
πολλή συζήτηση και για την οποία τελικά λίγοι συµβάλλουν ου-
σιαστικά ώστε να µπορέσουµε να την κάνουµε πραγµατικότητα.
Και αυτή η κατεύθυνση δεν είναι άλλη από το να µεγαλώσουµε
πραγµατικά την Ελλάδα, να µεγαλώσουµε την πατρίδα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει η
Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και Αντιπρό-
εδρος της Βουλής η κ. Όλγα Γεροβασίλη.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα από πολλούς οµιλητές της Νέας
Δηµοκρατίας να λένε «ιστορική µέρα», «ιστορική απόφαση», για
ένα εθνικό ζήτηµα, που θα συµφωνήσω ότι οι Έλληνες της οµο-
γένειας είναι εθνικό κεφάλαιο. Ωστόσο αισθάνοµαι λίγο άβολα,
γιατί είναι µια µέρα -η όγδοη- που κατά την άποψή µου είναι µια
νέα εθνική τραγωδία. Φαίνεται ότι αυτό που καίει την Κυβέρνηση
είναι η ψήφος των αποδήµων, ενώ η χώρα καίγεται κυριολεκτικά.

Ξέρετε, είχα κάνει µια οµιλία στη Βουλή τον Αύγουστο του
2021 µε αφορµή τότε τις πυρκαγιές στην Εύβοια και είχα πει,
απευθυνόµενη στον κύριο Μητσοτάκη: «Κύριε Μητσοτάκη, καρά-
βια να αγοράσετε, καράβια να πάρετε». Μιλούσα για τις φωτιές
στην Εύβοια, γιατί ήταν πάλι τότε που δεν υπήρχε σχέδιο αντιµε-
τώπισης της πυρκαγιάς, οι φωτιές έσβησαν στη θάλασσα και η
κυβέρνηση έψαχνε καράβια να µεταφέρει ανθρώπους από φλε-
γόµενη ακτή σε άλλη φλεγόµενη ακτή.

Η χώρα σήµερα είναι πάλι σε πύρινο κλοιό, όπως η Κέρκυρα,
η Κάρυστος, η Ρόδος, το Αίγιο και άλλες µικρότερες περιοχές.
Πέραν της τεράστιας οικολογικής καταστροφής, τα διεθνή µέσα
µεταδίδουν εικόνες ντροπής: Κάτοικοι σε απόγνωση, χιλιάδες κά-
τοικοι ξεσπιτώνονται βλέποντας τους κόπους µιας ζωής να πα-
ραδίδονται στις φλόγες και ταυτόχρονα χιλιάδες τουρίστες τρέ-
χουν αλλόφρονες, χωρίς συντονισµό, προς τη θάλασσα. Οι εθε-
λοντές µάς παίρνουν τηλέφωνο, στέλνουν µηνύµατα συνεχώς,
λέγοντας ότι έχουν εξαντληθεί οι δυνάµεις τους. Οι άνθρωποι
είναι απελπισµένοι, οι άνθρωποι στην Ελλάδα, οι Έλληνες που
κατοικούν εδώ. Στο ίδιο έργο θεατές και οι φωτιές σβήνουν στη
θάλασσα. Τεράστια καταστροφή.

Την ίδια στιγµή η Κυβέρνηση µιλάει για µια µεγαλειώδη επιτυ-
χία. Δεν ξέρω, δηλαδή, πραγµατικά εντυπωσιάζοµαι. «Μεγαλει-
ώδης επιτυχία αποµακρύνσεων και εκκενώσεων» κ.λπ.. Ο Πρω-
θυπουργός ισχυρίστηκε ότι βρίσκεται σε πόλεµο η χώρα µε τις
πυρκαγιές και µετά πήγε µέχρι το Μαρούσι, πήγε στο Συντονι-
στικό της Πυροσβεστικής, είχε µείνει και λίγο αξύριστος πριν.

Κοιτάξτε, είναι πιο σοβαρά τα πράγµατα. Η πολιτική προστα-
σία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ευθύνη και καθήκον του
κράτους και όχι µόνο εκ των υστέρων, αλλά εκ των προτέρων.
Αυτό αισθάνοµαι την ανάγκη να το υπενθυµίσω. Τα στάδια του
κύκλου διαχείρισης καταστροφών είναι η πρόληψη, η ετοιµότητα,
η αντιµετώπιση και η αποκατάσταση.

Η Κυβέρνηση αυτή -τέσσερα χρόνια και έναν µήνα Κυβέρνηση,
νοµίζω ότι σε αυτό µπορούµε να συµφωνήσουµε και να µην ψά-
χνουµε για κυβέρνηση που έχει βρει καµένη γη, καµένη γη έχει
προκαλέσει βεβαίως- αγνοεί και την πρόληψη και την ετοιµότητα
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και την αντιµετώπιση και την αποκατάσταση. Αρκείται να στέλνει
µηνύµατα µε το «112» για εκκένωση και αφού η φωτιά απλά έχει
φτάσει προ των πυλών και απειλείται η ανθρώπινη ζωή, που προ-
φανώς είναι σηµαντικό. Πριν δύο χρόνια ενάµισι εκατοµµύριο
στρέµµατα καµένα. Και σήµερα ακόµη η γη καπνίζει.

Δεν γίνεται να συνεχίσουµε έτσι ως χώρα. Παρά τον πόλεµο
λάσπης που δεχτήκαµε και ως κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, είχαµε αφήσει µια σηµαντική
παρακαταθήκη. Τον Νοέµβριο του 2012 παραλάβαµε το πόρισµα
της Επιτροπής Γκολντάµερ που είχε συσταθεί οµοφώνως. Παρα-
δόθηκε και στη Νέα Δηµοκρατία και στα άλλα κόµµατα το πόρι-
σµα. Έγινε µια δουλειά οκτώ µηνών στη συνέχεια, µε µια τερά-
στια διαβούλευση επιστηµονικών φορέων, τοπικής αυτοδιοίκη-
σης, όλων των Υπουργείων, όλων των εµπλεκοµένων, των σωµά-
των ασφαλείας. Ήταν µία έτοιµη δουλειά που την οργανώσαµε
σε µια πρόταση νόµου για τη δηµιουργία Εθνικής Αρχής Πολιτι-
κής Προστασίας, το καταθέσαµε στη Βουλή και σας το παραδώ-
σαµε και ιδιοχείρως όταν κερδίσατε τις εκλογές του 2019.

Σε αυτόν τον νόµο προβλέψαµε το ξεκαθάρισµα αρµοδιοτή-
των, την καθιέρωση πρωτοκόλλων συντονισµού των συναρµό-
διων φορέων, τη δηµιουργία αυτοτελών τµηµάτων πολιτικής
προστασίας στους δήµους ως κύτταρο συντονισµού µε την κε-
ντρική διοίκηση, στη βάση βεβαίως προδιαγεγραµµένων ενερ-
γειών, όχι «σηκώνουµε τηλέφωνο και όποιον βρούµε, βλέπουµε
τι θα κάνουµε εκείνη την ώρα». 

Θετικά είχαν εκφραστεί όλα τα Υπουργεία και όλοι οι συναρ-
µόδιοι φορείς που, επαναλαµβάνω, συµµετείχαν στη οργάνωση
αυτού του νοµοσχεδίου, η ΚΕΔΕ και το Συµβούλιο της Ευρώπης.
Και να σηµειώσω ότι ως γνωστόν η αυτοδιοίκηση δεν είναι ο «αυ-
τοφωράκιας» της κυβέρνησης. Συµφωνούµε µε τους αυτοδιοικη-
τικούς που το διατύπωσαν.

Δεν σας άρεσε αυτή η πρόταση. Τον χειµώνα του 2020 -τον
Φεβρουάριο αν θυµάµαι καλά- φέρατε έναν άλλο νόµο της Νέας
Δηµοκρατίας µε συντονιστές µετακλητούς. Αυτό από µόνο του
ήταν ένα «point» σοβαρό. Μόλις τον ψήφισαν αυτόν τον νόµο τον
Φεβρουάριο του 2020 στις 30 Μαρτίου του ίδιου έτους η ίδια η
Κυβέρνηση τον έβαλε σε αναστολή γιατί είδε ότι δεν είναι ένας
νόµος που µπορεί να εφαρµοστεί, δεν είναι ένας νόµος που µπο-
ρεί να παραγάγει αποτελέσµατα στο φλέγον, στο καίριο ζήτηµα
και στην ανάγκη της πολιτικής προστασίας.

Αποτέλεσµα: Εφαρµόζονται ακόµη -µετά από τέσσερα χρόνια
και έναν µήνα κυβέρνησης- οι χαώδεις διατάξεις του 2014 και του
2003. Και τι έγινε; Έγινε ένα Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας.
Κενό γράµµα, κενό κτήριο, κέλυφος, ωραίο κτήριο -το είπε και ο
Πρωθυπουργός και θα συµφωνήσω-, σύγχρονο, πολυτελές. Ό-
µως ποιους συντονίζει και πώς τους συντονίζει, αφού στερήσατε
τα νοµοθετικά εργαλεία, τα πρωτόκολλα συντονισµού που σας
δώσαµε; 

Επαίρεστε ότι αυξήσατε το προσωπικό του Πυροσβεστικού
Σώµατος. Δεν νοµίζω ότι ισχύει κάτι τέτοιο. Η τελευταία αύξηση
του Πυροσβεστικού Σώµατος ήταν το 2017, όταν είχε επιβάλει ο
κ. Μητσοτάκης ως Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης να µεί-
νουν στον δρόµο δυόµισι χιλιάδες πυροσβέστες. Ήµουν εγώ που
υπέγραψα, ώστε αυτοί οι δυόµισι χιλιάδες να µην πάνε στον
δρόµο, αλλά να µπουν στο µόνιµο σώµα της Πυροσβεστικής Υπη-
ρεσίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Προσλήφθηκαν οκτακόσιοι εβδοµήντα έξι πενταετούς σύµβα-
σης και οι εποχικοί έφτασαν τους δυόµισι χιλιάδες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ δύο λεπτά ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Και βεβαίως καθιερώσαµε και την εισαγωγή µε πανελλήνιες

εξετάσεις στο Πυροσβεστικό Σώµα. Γιατί; Διότι οι πυροσβέστες
οφείλουν να έχουν µία σύγχρονη, τεχνοκρατικά αναβαθµισµένη
εκπαίδευση για τις σύγχρονες ανάγκες της κλιµατικής κρίσης.
Και, βεβαίως, αντί για όλα αυτά η Νέα Δηµοκρατία προσέλαβε
χιλιάδες ειδικούς φρουρούς, πρόσφατα µε ΠΝΠ οδηγοί από την
Πυροσβεστική στο ΕΚΑΒ και η χώρα βεβαίως να καίγεται.

Τώρα όσον αφορά το «112», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της

Νέας Δηµοκρατίας, να πω ότι επί της θητείας του κ. Κικίλια στο
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη απεντάχθηκε και το επανέ-
νταξε η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και σας το παραδώσαµε σε πιλο-
τική λειτουργία, έτοιµο. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Στο Μάτι δεν λειτούργησε.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Σας είπα

ότι το παραδώσαµε το 2019. Προφανώς δεν υπήρχε. Είχε απε-
νταχθεί το έργο επί Κικίλια. Οι προσπάθειες έγιναν, το επανεντά-
ξαµε, χρηµατοδοτήθηκε και σας το παραδώσαµε σε πιλοτική
λειτουργία το καλοκαίρι του 2019. Τα λέω αυτά γιατί δεν είµαστε
από παρθενογένεση εδώ µέσα όλοι. Έχουµε και µνήµη κ.λπ..

Δεν θα αναφερθώ βεβαίως και στον καύσωνα και στους αν-
θρώπους που πέθαναν από θερµοπληξία κ.λπ., τα οποία τα ανέ-
φερε και ο συνάδελφος πριν από λίγο.

Κλείνοντας, δυο λόγια µόνο -ήθελα να πω περισσότερα όπως
σας εξήγησα για το φλέγον θέµα που συµβαίνει αυτές τις ηµέρες
στη χώρα µας- για την ψήφο των αποδήµων. Προφανώς στηρί-
ζουµε την ψήφο των οµογενών. Ο νόµος που είχε ψηφιστεί προ-
έβλεπε έναν ελάχιστο δεσµό µε την Ελλάδα προκειµένου να
ψηφίζει Έλληνας κάτοικος του εξωτερικού. Ήταν σωστό; Ήταν
σωστό, διότι δεν πρέπει να ξεχνάµε και την έννοια του πολίτη και
τη σχέση που µπορεί κάποιος να έχει µε τη χώρα στην οποία ζει,
ποιοι υφίστανται τα αποτελέσµατα των νόµων που ψηφίζουµε
εµείς εδώ. Αυτά όλα δεν µπορούµε να τα προσπερνάµε και να
µπαίνουµε στο δίκαιο του αίµατος. Και βεβαίως ακολουθώντας
και ευρωπαϊκές πρακτικές καταθέσαµε µία πρόταση που τη θεω-
ρούµε ολοκληρωµένη. Επιµένουµε σε αυτή, όπως επιµένουµε και
στην πρότασή µας να λυθεί το θέµα του δικαιώµατος ψήφου των
εποχικά εργαζοµένων. Είπε η Υπουργός πριν η κ. Κεραµέως ότι
θα το δει το θέµα των εποχικά εργαζοµένων. Περιµένουµε να
δούµε αν θα δείξετε την ίδια ευαισθησία.

Ωστόσο εµείς επιµένουµε στην πρότασή µας και επιµένουµε
ότι θέλουµε την ψήφο και θέλουµε το δικαίωµα και του εκλέγειν
και του εκλέγεσθαι στην οµογένεια µε όρους και προϋποθέσεις.
Θέλετε αυτές; Θέλετε να συζητήσουµε κάποιες; Το φέρνετε
όµως αιφνιδίως και λέτε «αυτό είναι, πήραµε 41%, έχουµε και
πλειοψηφία, πάµε». Αυτό το 41% βεβαίως είναι σεβαστό, βεβαίως
είναι ετυµηγορία του ελληνικού λαού, σεβαστό από όλους µας,
αλλά δεν µπορεί να είναι το µόνιµο επιχείρηµα: Μα τι µιλάτε;
Εµείς πήραµε 41%». Θα µιλάµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.

Γεροβασίλη.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας ο κ. Αθανάσιος Παφίλης. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Η Ελλάδα κάηκε και καίγεται. Και αν

συνεχίσετε αυτόν τον χαβά, θα καεί πολύ περισσότερη. Είµαστε
στη µέση ακόµα, για να µην πω στην αρχή ενός καύσωνα και συν-
θηκών που, τέλος πάντων, δεν είναι πρωτοφανείς.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ:… (Δεν ακούστηκε)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Για τους παλιότερους, κύριε Χατζη-

δάκη, δεν είναι πρωτοφανείς. Εσείς την καίτε µε την πολιτική σας.
Δεν εννοώ ότι βάζετε φωτιά. Επειδή µε προκαλείτε.

Καταστροφές. Τώρα µίλαγα µε την Κέρκυρα γι’ αυτό µπαινό-
βγαινα. Λέω από το Βήµα της Βουλής ότι πρέπει άµεσα να παρ-
θούν µέτρα για να µη γίνει κρανίου τόπος, όπως έγινε στη Ρόδο. 

Τι µας είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ακριβώς; Δίνουµε τη µάχη
µε την κλιµατική κρίση. 

Και βάζουµε το ερώτηµα: Αφού είναι δεδοµένη -µε υπερβολές
βέβαια- η κλιµατική αλλαγή και αφού την ξέρετε και την «πιπιλί-
ζετε» όλη την ώρα την κλιµατική αλλαγή για να κρύψετε τις ευ-
θύνες σας, ποια µέτρα µε βάση αυτή την εκτίµηση έχουν πάρει
όλες οι κυβερνήσεις µέχρι τώρα γιατί όλες οι κυβερνήσεις -δεν
λέω ότι θέλουν ή µπορεί και ορισµένοι να είναι ανεκτικοί γιατί έχει
και άλλα συµφέροντα- καίνε την Ελλάδα µε την πολιτική τους.

Λέµε, λοιπόν, ποια µέτρα έχει πάρει; Και τα µέτρα, δεν είναι να
βγάζετε λόγους. Λείπει και ο κ. Τσιάρας, για να του πω για το
«112» και το «3222» και το «090» και δεν ξέρω ποιο άλλο, γιατί
αυτό τι λέει; Φευγάτε να σωθούµε, αυτό δεν λέει; Αυτό είναι το
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πρόβληµα; Επικεντρώνεται πρώτα απ’ όλα στο θέµα της πρόλη-
ψης και η πραγµατικότητα δείχνει ότι ολοκληρωµένο σχέδιο αντι-
πυρικής προστασίας, µε επίκεντρο την πρόληψη και φυσικά και
την κατάσβεση µετά, δεν υπάρχει. Υπάρχει;

Σκεφτείτε -αν µας πείτε ότι υπάρχει τέτοιο σχέδιο και καίγεται
η µισή Ελλάδα- τι θα γίνει αν δεν υπήρχε! Δεν υπάρχει τέτοιο σχέ-
διο. Δεν υπάρχει, µε επίκεντρο την πρόληψη. Κι αλήθεια, εσείς
που τα λέτε όλα αυτά, για πείτε µας φταίει η κλιµατική αλλαγή
που στο Δασαρχείο του Λαυρίου προβλέπονται πενήντα θέσεις
και δεν υπάρχει ούτε ένας; Φταίει που στη δυτική Αττική υπάρ-
χουν τέσσερις δασεργάτες και έγινε κόλαση; Φταίει η κλιµατική
αλλαγή γι’ αυτό; Αυτή επέβαλε να µην υπάρχει τίποτα; Φταίει η
αποψίλωση όλων των δασικών υπηρεσιών που είναι και αρµόδιες
για να το αντιµετωπίσουν καλύτερα από όλους, γιατί οι πυροσβέ-
στες είναι επιχειρησιακοί και δεν είναι ώρα να ανοίξουµε κουβέ-
ντα που πήρατε την πυροσβεστική -το ΠΑΣΟΚ νοµίζω και το
συνέχισαν και οι υπόλοιποι- από το δασαρχείο.

Η κλιµατική αλλαγή φταίει για όλα αυτά; Αλήθεια, φταίει η κλι-
µατική αλλαγή που λείπουν πέντε χιλιάδες πυροσβέστες και στον
θεό σας, µε δεδοµένη την κατάσταση στη µέση του καλοκαιριού,
θα τους πάτε οδηγούς στο «166»; Θα το περάσετε αυτό µεθαύ-
ριο; Αυτό, κι αν λέγεται αφασία, κυριολεκτικά µπροστά σε αυτή
τη δραµατική κατάσταση!

Και επειδή πρέπει να µιλάµε και λίγο ειλικρινά και λαϊκά, στα
υπόγεια λέτε «τι να τους κάνουµε τους πυροσβέστες, για να παί-
ζουν τάβλι το χειµώνα;». Έλεος! Αν έχεις ένα σχέδιο πρόληψης
οι πέντε χιλιάδες πυροσβέστες που λείπουν -οι περισσότεροι από
αυτούς, γιατί είναι σε επιφυλακή και έχουν «πεθάνει» όλοι και
τους δίνουν και συγχαρητήρια, αντί να πάρετε και άλλους για να
τους ανακουφίσουν- µπορούν να χρησιµοποιηθούν µε εποπτεία
των δασαρχείων -αλλά ποιων δασαρχείων, αφού τα έχετε διαλύ-
σει όλα- να ανοίξουν αντιπυρικές ζώνες, να ανοίξουν δρόµους.

Είναι αίσχος η κατάσταση, το καταλαβαίνετε; Κάηκαν δεκάδες
χιλιάδες στρέµµατα, γιατί οι πυροσβέστες δεν µπορούσαν να
µπουν µέσα. Καθόντουσαν και κοιτάγανε τις πυρκαγιές. Και δεν
φταίνε οι άνθρωποι! Δεν υπήρχαν δρόµοι, δεν υπήρχαν κρουνοί,
δεν κουµπώνανε. Τι αίσχος είναι αυτό; Και βγαίνετε εδώ και κα-
µαρώνετε κιόλας γι’ αυτή την κατάσταση;

Δεύτερο θέµα που έβαλε ο Πρωθυπουργός, γιατί εκεί απα-
ντάω. «Είµαστε ανοιχτοί σε γόνιµες προτάσεις». Τι λέτε; Πολύ
ανοιχτοί είστε! Προτάσεις; Έχουµε κάνει ηµερίδες, που δεν µί-
λησε το ΚΚΕ, µίλησαν ανώτατοι αξιωµατικοί της Πυροσβεστικής,
ανώτατοι υπάλληλοι των δασαρχείων, άνθρωποι που ασχολού-
νται.

Όλοι µαζί -δεν θέλουµε να το παινευτούµε- κατέληξαν στις
προτάσεις τις δικές µας, που λένε τι; Πρόληψη, πρόληψη, πρό-
ληψη, και µέτρα και σχέδιο επέµβασης µετά. Τα έχετε γράψει στα
παλαιότερα των υποδηµάτων σας! Καµµία πρόταση δεν δεχθή-
κατε και δεν είναι εδώ ο κύριος Πρωθυπουργός να τα πούµε ευ-
θέως, που µας προκαλεί κιόλας και µας λέει ότι δεν έχουµε
προτάσεις. Έχουµε προτάσεις. Γιατί δεν υιοθετούνται οι προτά-
σεις αφού τις τεκµηριώνουν; 

Εδώ µιλάµε για ενεργούς υποστράτηγους, στρατηγούς της
Πυροσβεστικής που λένε ουσιαστικά τα ίδια που λέει και το ΚΚΕ.
Και δεν είµαστε σοφοί εµείς, απλώς έχουµε µια άλλη αντίληψη.
Γιατί; Γιατί είναι κόστος. Είναι 11,5 δισεκατοµµύρια από το Ταµείο
Ανάκαµψης στους µεγαλοεπιχειρηµατίες για την πυρόσβεση, γε-
νικά για την προστασία του περιβάλλοντος. Αυτό είναι το ένα.
Αυτό είναι κόστος οφέλους. Και στα Τέµπη το ίδιο είναι και πα-
ντού είναι. Είναι ο νόµος του βάρβαρου και απάνθρωπου συστή-
µατος που υπηρετείτε. 

Το δεύτερο είναι ότι ανοίγει ο δρόµος για την ιδιωτικοποίηση.
Πώς το πάτε έτσι; Νοµίζετε ότι είµαστε χαζοί και δεν καταλαβαί-
νουµε; Σου λέει, αφού δεν µπορούµε εµείς να το προστατεύ-
σουµε -πως δεν µπορείτε, δεν θέλετε- τότε να µπουν οι ιδιώτες
και να αρχίσουµε ιδιωτικά δάση. Να πάω εγώ στο χωριό µου -
στου διαόλου τη µάνα!- και να µην µπορώ να µπω µέσα στο
δάσος. Αυτοί είναι. Γιατί λέτε ότι πρέπει να αξιοποιηθούν ακόµα
και τα καµένα από επιχειρήσεις, ξυλεία και λοιπά και λοιπά και
ότι έγινε το πλάνο αποκατάστασης στη βόρεια Εύβοια, όπου θα
µπουν µέσα όλα τα κοράκια, όπως και στη Ρόδο και αλλού. Αυτά

θα τα δούµε. Αυτό, όµως, είναι το θέµα.
Παρ’ όλα αυτά, εµείς επιµένουµε και λέµε για άµεσα µέτρα.

Έχετε τεράστια ευθύνη, εγκληµατική, αν δεν πάρετε µέτρα. Σας
λέω τώρα για την Κέρκυρα, παραδείγµατος χάριν. Στη Ρόδο συ-
νεχίζεται η κατάσταση. Έλεος! Καλά, δεν µπορείτε να σβήσετε
καµµία πυρκαγιά; Πρέπει να τα κάψει όλα; Τι σχέδιο είναι αυτό;
Τι µέσα είναι αυτά που έχουµε; Για να µην πω κάτι για όλα αυτά
τα µέσα. 

Πάµε, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο. Ήταν πολύ ενδιαφέρουσα η
αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην ιστορία. Κάναµε φρο-
ντιστήριο ιστορικό. Τα ξέρουµε βέβαια, όµως πρέπει να πούµε
ότι πολλές φορές όποιος δεν έχει επιχειρήµατα για το σήµερα,
καταφεύγει στην ιστορία. 

Εδώ ακούσαµε τέρατα και σηµεία. Πραγµατικά θα ξεχάσουµε
και αυτά που ξέρουµε. Ακούσαµε ότι ο Ρήγας Φεραίος δεν θα
ψήφιζε, για τον Αδαµάντιο Κοραή. Μα, είµαστε σοβαροί; Αφού
δεν υπήρχε ελληνικό κράτος και οι ρυθµίσεις που έγιναν στο
πρώτο ελληνικό κράτος ήταν για τη συγκρότηση ενός κράτους. 

Όταν καταφεύγεις, λοιπόν, στην ιστορία σηµαίνει ότι συγκρί-
νεις ανόµοιες καταστάσεις. Και επειδή µας λέτε αναχρονιστές
και καθυστερηµένους, εσείς είσαστε. Εµείς είµαστε προσαρµο-
σµένοι στις σύγχρονες συνθήκες. Εσείς ζείτε µε τους µύθους του
παρελθόντος για να τεκµηριώσετε µια απαράδεκτη πολιτική και
ανοίγετε τον ασκό του Αιόλου που θα το πληρώσετε και εσείς να
ξέρετε -και θυµηθείτε τα λόγια µου- µε αυτόν τον νόµο.

Πράγµατι εµείς είχαµε καταθέσει πρόταση νόµου…
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: …καθυστερηµένους.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εµάς µας λέει;
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Εσείς είπατε ότι σας λέµε καθυ-

στερηµένους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε

Χατζηδάκη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν πειράζει, πονάνε αυτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίστε, κύριε Πα-

φίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έπεσε το Καναντέρ στην Κάρυστο.

Συλλυπητήρια θα πείτε. Και µετά; Θα αποζηµιώσετε τη χήρα και
τα παιδιά, αν έχει και θα κοιµάστε ήσυχοι. Δεν ντρέπεστε λίγο;
Μη µιλάτε τουλάχιστον! Ακούστε! 

Λέω, λοιπόν, ότι είχαµε καταθέσει πρόταση νόµου, η οποία είχε
ακριβώς την ίδια λογική που έχουµε και σήµερα. Εµείς τι λέγαµε;
Κάναµε πρόταση νόµου να ψηφίσουν -τα λέω γιατί έκανε αίσθηση
αυτή η ιστορική αναφορά του Προέδρου, µε παραλείψεις βέβαια.
Εµείς λέγαµε, παραδείγµατος χάριν, για τους µετανάστες, τους
φοιτητές, τους ναυτεργάτες. Και επειδή εσείς είστε πολύ Έλλη-
νες, πάρα πολύ Έλληνες, πόσοι ναυτεργάτες ήταν τότε; Ήταν
πάνω από εκατόν είκοσι χιλιάδες. Πόσοι είναι σήµερα; Είναι δώ-
δεκα χιλιάδες. Ποια είναι τα πληρώµατα σήµερα; Είναι Φιλιππινέ-
ζοι, είναι Ουκρανοί, που πληρώνονται µε τρία και τέσσερα
κατοστάρικα. Για να µην πω και άλλα -θα τα πω µετά βέβαια, γιατί
καµµιά φορά όταν σε διακόπτουν µιλάς και καλύτερα. 

Τότε, λοιπόν, ήταν άλλη η κατάσταση. Το µεταναστευτικό ήταν
σε εξέλιξη από τη δεκαετία του ’60 και, αν θέλετε, και από το
τέλος της δεκαετίας του ’50. Ήταν µετανάστες που έφευγαν σω-
ρηδόν, εργαζόµενοι χωρίς τις οικογένειές τους, που έστελναν εµ-
βάσµατα, που είχαν άµεση σχέση µε την ελληνική κοινωνία και
ενδιαφέροντα. Τότε υπήρχαν οι πρώτης γενιάς µετανάστες και
το πολύ να υπήρχαν και κάποιοι δεύτερης γενιάς από τη δεκαετία
του 1920 - 1930. Εποµένως είχαν δεσµούς µε τη χώρα. 

Και επειδή είσαστε υποκριτές, τη ν +1, παρ’ ότι δεν είµαι µα-
θηµατικός, θα σας πω ότι γι’ αυτό δεν τη δεχτήκατε. Γιατί εδώ
πάτε να µας βγάλετε απολογούµενους.

Τι είπε ο κ. Τασούλας; Κακώς δεν ψηφίστηκε. Γιατί δεν ψηφί-
στηκε το ’78 και σαράντα πέντε χρόνια µετά έρχεστε να το ψηφί-
σετε; Γιατί τότε δεν σας συνέφερε. Γιατί δεν θέλατε τους εργάτες
στα ορυχεία και οπουδήποτε αλλού, που ήταν η συντριπτική πλει-
οψηφία. Και επειδή µε διαολίζετε, γιατί οι παρτίδες σας είναι µε
τους ΑΧΕΠΑΝΣ και τους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους των
Αµερικάνων και άλλων χωρών.

Εµείς, λοιπόν, τότε καταθέσαµε την πρόταση ακριβώς µε την
ίδια λογική. Όσοι έχουν οικονοµικούς δεσµούς µε την Ελλάδα,
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θα πρέπει να ψηφίζουν. Εσείς το απορρίψατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε

Παφίλη. Έχετε ξεπεράσει κατά πολύ τον χρόνο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και εµείς απευθυνόµαστε, όχι σε εσάς, δεν υπάρχει σηµείο

επαφής. Εµείς τι λέµε; Λέµε πολύ απλά -και κανένας ούτε η κυρία
Υπουργός ούτε ο κ. Λιβάνιος, που έχει πολλές ικανότητες, αλλά
αποφεύγει και καλά κάνει- να µας απαντήσετε µε επιχειρήµατα. 

Πέστε µας, λοιπόν. Λέµε ότι επιχειρείται αλλοίωση του εκλογι-
κού σώµατος. Είναι αλήθεια ή όχι; Τι είναι φαντασίωση δικιά µας;
Λέτε, λοιπόν, ότι θα ψηφίζουν οι άπαντες. Ξέρετε καµµιά φορά
τώρα δεν πρέπει να δουλεύουµε εδώ µέσα. Έρχεστε και λέτε.
Εµείς τι κάνουµε µε αυτό; Δίνουµε δικαίωµα στους απόδηµους
που είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους να ψη-
φίζουν. Έτσι είναι; Και βγαίνει ο Πρωθυπουργός και σας αδειάζει
τελείως. Και λέει ότι έχουµε διεύρυνση του εκλογικού σώµατος.
Πώς γίνεται η διεύρυνση; Όχι µε αυτούς που είναι εγγεγραµµένοι
στους εκλογικούς καταλόγους. Αλλά όποιος έχει ελληνικό αίµα
από το 1821, το 1900 -υποτίθεται που έχει διασταυρωθεί µε όλες
τις φωνές του Ισραήλ, όπως λένε- µπορεί να γραφτεί στους εκλο-
γικούς καταλόγους και να ψηφίσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Παφίλη, δεν
έχετε άλλον χρόνο. Σας παρακαλώ θερµά να βάλετε τελεία. Δεν
έχετε άλλον χρόνο. Μίλησε και ο Πρόεδρός σας χθες είκοσι
λεπτά. Η ανοχή του χρόνου έχει ξεπεράσει το όριο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι. Μη µε παρακα-

λείτε, γιατί πρέπει να είµαι ισότιµος και ανάλογος µε όλους τους
συναδέλφους και υπάρχει και χρονικό όριο, υπάρχουν και άλλοι
οµιλητές. Βάλτε τελεία. Έχετε µιλήσει δεκατέσσερα λεπτά από
εννέα που είχατε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και σας ρωτάω το πιο απλό πράγµα
στον κόσµο και να το πείτε στους ψηφοφόρους σας. Ποιος θα
αποφασίσει για την ελληνική κυβέρνηση; Θα αποφασίσει ο ελλη-
νικός λαός που υφίσταται τις συνέπειες της πολιτικής της κάθε
κυβέρνησης ή θα αποφασίσουν τα αµερικανικά λόµπι και τα εκα-
τοµµύρια άλλων που δεν έχουν παρά µόνο συναισθηµατική σχέ-
ση και καµµία οικονοµική σχέση; Ποιος θα πληρώσει τη νύφη δη-
λαδή από τις ψήφους αυτούς; Θα την πληρώσει ο ελληνικός
λαός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Παφίλη, µε
έχετε δυσκολέψει πάρα πολύ. Βάλτε τελεία. Τα είπατε. Έγιναν
αντιληπτά, κρίνονται, συγκρίνονται και αποφασίζονται.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Επειδή µας λέτε διάφορα, µη µας λέτε
εµάς ότι δεν έχουµε δεσµούς. Εµείς έχουµε δεσµούς µε όλους
τους εργαζόµενους. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ερωτικούς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εσείς ξέρετε τι έχετε; Ερωτικούς µε

αυτούς που θέλουν να µαδήσουν την Ελλάδα. Αφού µε προκα-
λείτε. Εσείς έχετε σχέση µε τους ΑΧΕΠΑΝΣ, µε όλα τα µεγάλα
επιχειρηµατικά συµφέροντα των Αµερικάνων και εµείς έχουµε
σχέση µε την εργατική τάξη που είναι σε όλο τον κόσµο και αυτή
θέλουµε να έρθει και να ψηφίσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Καραµέρος για
µια παρέµβαση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,
πληροφορηθήκαµε πριν από λίγο από διασταυρωµένες δηµοσιο-
γραφικές πληροφορίες για την πτώση ενός αεροσκάφους Κανα-
ντέρ στην Εύβοια, στην Κάρυστο, ενώ επιχειρούσε ρίψεις στο
χωριό Πλατανιστός, όπου µαίνεται µία από τις πολλές πυρκαγιές. 

Με την ευχή της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ να
είναι σώοι οι δύο χειριστές του αεροσκάφους, θα θέλαµε µία ενη-
µέρωση άµεσα για την εθνική αντιπροσωπεία για το τι ακριβώς
συµβαίνει στην προκειµένη περίπτωση.

Σας ευχαριστώ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Μάντζο,

έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Αν µου επιτρέπετε, αρχόµενος από
τις ίδιες ακριβώς πηγές ενηµέρωσης και εµείς πληροφορηθή-
καµε πριν από λίγα λεπτά γι’ αυτό το συµβάν. Η όλη συζήτηση
για την πολιτική προστασία και τη διαχείριση της κρίσης στα
δάση αποκτά τραγικό περιεχόµενο. 

Ευχόµαστε από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής οµόθυµα και ολό-
ψυχα να πάνε όλα καλά µε το πλήρωµα και να βρεθούν σώοι και
αβλαβείς οι άνθρωποι της Αεροπορίας. Περιµένουµε µία ενηµέ-
ρωση από την Κυβέρνηση στον δρόµο προς τη λύση αυτού του
δράµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Μάντζο. 

Θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα.
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Ενί-
σχυση του εισοδήµατος των µισθωτών, των νέων, της οικογέ-
νειας και της εργασίας - συνταξιοδοτικές ρυθµίσεις». 

Καλώ στο Βήµα τον επόµενο οµιλητή που είναι ο κ. Σταύρος
Μιχαηλίδης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής.

Επαναλαµβάνω, για όσους δεν το άκουσαν, ότι περίπου η ονο-
µαστική ψηφοφορία -το περίπου έχει ανεκτά όρια σφάλµατος
ένθεν κακείθεν- θα γίνει έξι η ώρα.

Ορίστε, κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να εκφράσω κατ’ αρχάς την ευχή όλα να πάνε καλά για τους

χειριστές του αεροσκάφους, όπως επίσης και τη βαθιά λύπη µου
για τους χιλιάδες πληγέντες των καταστροφικών πυρκαγιών,
αλλά και τον θαυµασµό µου στους µαχητές αυτής της λαίλαπας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρθενική παρέµβαση στη
Βουλή των Ελλήνων και αισθάνοµαι πολύ µεγάλη συγκίνηση και
βαθύ αίσθηµα ευθύνης. Θέλω να εκφράσω στις Χιώτισσες και
στους Χιώτες την ευγνωµοσύνη µου γι’ αυτή την ύψιστη τιµή,
όπως επίσης στην οικογένειά µου και στους φίλους µου που συ-
µπλέουν µαζί µου σε αυτό το ταξίδι.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην «ανάσταση»
αυτής της χώρας αποφασιστική και κρίσιµη υπήρξε η φλόγα της
ελληνικής διασποράς και της ελληνικής ναυτοσύνης. Εκεί χτυ-
πούσε και πάντα χτυπά ζωηρά ο παλµός της ελληνικής ψυχής.
Μετά από διακόσια χρόνια ανεξάρτητου κράτους αποφασίσαµε
να εκχωρήσουµε δικαίωµα εκλέγειν στην έξω Ελλάδα, στην οποία
καταφεύγουµε στα δύσκολα και ξεχνάµε στα εύκολα. 

Τι χρειάζεται η ελληνική διασπορά προκειµένου να ενισχύεται
και να διατηρείται ισχυρός και γνήσιος ο δεσµός της µε το εθνικό
κέντρο; Εθνική υπερηφάνεια και αίσθηµα ότι η µητέρα πατρίδα
τη λογαριάζει ισότιµα µε τους Έλληνες του κέντρου. Το υπό συ-
ζήτηση νοµοσχέδιο έχω την άποψη ότι υπολείπεται εθνικής διά-
στασης και είναι βέβαιο ότι θα χρειαστεί σύντοµα νέα αναθεώ-
ρηση.

Το πρώτο νοµοσχέδιο που φέρνει η Κυβέρνηση αµέσως µετά
τις εκλογές, αφορά τροποποίηση ενός από τους πρώτους νό-
µους που πέρασε στην αρχή της πρώτης της διακυβέρνησης. Ει-
λικρινά δεν µπορώ να σκεφθώ άλλον λόγο εκτός από οµολογία
αποτυχίας στην εφαρµογή του. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προέρχοµαι από
την εκλογική περιφέρεια της Χίου όπου ο πληθυσµός του νησιού
διπλασιάζεται κατά τη θερινή περίοδο, αποκλειστικά σχεδόν από
οµογενείς µας, η συντριπτική πλειοψηφία των οποίων είµαι βέ-
βαιος ότι κάλυπτε τις προϋποθέσεις του νόµου για να καταχωρι-
στεί στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους. Με όλους όσους
συνοµίλησα για το συγκεκριµένο θέµα ήταν έκδηλη η αγανά-
κτησή τους για όσα αντιµετώπισαν σε αυτή την πρώτη τους εκλο-
γική εµπειρία ως εκλογείς Ελλήνων εξωτερικού. Αναφέρουν
απίστευτη γραφειοκρατική ταλαιπωρία, αδυναµία του κρατικού
µηχανισµού να ανταποκριθεί στην έγκαιρη πιστοποίηση όσων ο
συγκεκριµένος νόµος απαιτεί και τελικά για άλλη µία φορά απο-
γοήτευση.

Στην υπερψηφιακή εποχή, όπου η ηλεκτρονική ταυτοπροσωπία
αποτελεί κανόνα στη σχέση µεταξύ πολιτών και κράτους, για να
ψηφίσει ο Έλληνας ακόµη απαιτείται µολύβι και χαρτί, µελάνια
και σφραγίδες, ανακαταµετρήσεις, άκυρα και σηµαδεµένα ψη-
φοδέλτια, ενστάσεις, απίστευτο κόστος, δαπάνες, κλπ.. Γιατί; Για
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να διατηρείται η εξάρτηση του «πάρε - δώσε». 
Κύριε Πρόεδρε, στην πολυήµερη συζήτηση του νοµοσχεδίου

ακούστηκε εκατοντάδες φορές -και πολύ σωστά- ότι η υπερψή-
φιση αυτών των διατάξεων θα εξυπηρετήσει επιτέλους τα δικαιώ-
µατα των οµογενών µας, των περιοδικά εργαζόµενων συµπατριω-
τών µας στο εξωτερικό, τους νέους του brain drain, τους φοιτη-
τές στα πανεπιστήµια του εξωτερικού κ.λπ., ώστε να συµµετά-
σχουν ισότιµα µε όλους εµάς στις εκλογές. 

Κυρία Υπουργέ των Εσωτερικών, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
σας υπενθυµίζω µε τον πιο ζωηρό, ακόµη και παρακλητικό τρόπο,
ότι αυτός ο νόµος απευθύνεται και σε µια άλλη ξεχασµένη και
αφηµένη στην τύχη και τα προβλήµατά της κατηγορία εργαζοµέ-
νων εξωτερικού, τον Έλληνα ναυτικό. 

Ακούστηκε κουβέντα εδώ µέσα για τα δικαιώµατα και τις δυ-
σκολίες να συµµετάσχουν στις εκλογές των Ελλήνων ναυτικών
των υπό ελληνική σηµαία και ελληνικής πλοιοκτησίας ποντοπό-
ρων πλοίων, για το πώς πραγµατικά µπορούν να ασκήσουν το
εκλογικό τους δικαίωµα οι ναυτικοί µας; Καµµία απολύτως! Ούτε
µία κουβέντα! 

Πώς άραγε αξιολογείται το µέγεθος µιας βιοµηχανίας σε αυτή
τη χώρα; Από τη µεγάλη δραστηριότητά της; Την απασχόληση
που προσφέρει; Την εξωστρέφεια; Το συνάλλαγµα που εισρέει
στη χώρα; Τη συνεισφορά της στο ΑΕΠ; Ή ίσως όλα µαζί; Αναµ-
φισβήτητα κορυφαία βιοµηχανία µας είναι η τουριστική, όπως εί-
θισται να λέγεται. 

Προσέξτε, όµως, τα στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος για
το 2022: Τουριστικό συνάλλαγµα 18 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ναυ-
τιλιακό συνάλλαγµα 22 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή όσο ο
προϋπολογισµός όλων των πιο δαπανηρών Υπουργείων, Άµυνας,
Παιδείας, Εξωτερικών κ.λπ.. 

Έχω τη γνώµη ότι οφείλουµε να καταχωρίσουµε στο µυαλό
µας και αυτή την ήρεµη, την τεράστια εθνική δύναµη, τη ναυτι-
λιακή µας βιοµηχανία και τους ανθρώπους της σε καλύτερη
θέση. 

Πώς αποδίδει αυτή η Κυβέρνηση την οφειλόµενη φροντίδα
στους εργαζόµενους της θάλασσας και τους πόντους, τη µονα-
δική σε παγκόσµιο επίπεδο πρωτιά της Ελλάδας; Ελάχιστα, απο-
λύτως ελάχιστα. Ούτε καν τους θυµηθήκαµε σε αυτή την Αίθουσα
αυτή την πολυήµερη συζήτηση. Ούτε για τους τύπους, όπως
στην περίπτωσή µας. 

Αναφέρει στο άρθρο 6 ο ν.4648 του 2019 για την ψηφοφορία
ναυτικών: «Έλληνες ναυτικοί που είναι εγγεγραµµένοι σε εκλο-
γικό κατάλογο δήµου της χώρας µπορούν να ψηφίσουν σύµφωνα
µε τους νόµους του παρόντος κεφαλαίου και να καταγραφούν
στους ειδικούς καταλόγους του εξωτερικού». 

Επειδή έχω λίγο χρόνο, θα φύγω από το κείµενο και θα απευ-
θυνθώ κατευθείαν σε εσάς, κυρία Υπουργέ. Και θα σας πω ότι αν
είχατε εικόνα του πώς εργάζεται ένας ναυτικός σήµερα σε ένα
ελληνικό ή ελληνόκτητο ποντοπόρο πλοίο, θα καταλαβαίνατε ότι
µε την ρύθµιση που µας φέρνετε σήµερα εδώ αποκλείεται απο-
λύτως να ψηφίσει όποιος εργάζεται σε ελληνικό πλοίο. 

Με το που καταφθάνει το πλοίο παραµένει περίπου έξι µε οκτώ
ώρες στο λιµάνι. Σε αυτές τις ώρες πρέπει ο πλοίαρχος και το
πλήρωµα να εκφορτώσουν και να φορτώσουν µε ασφάλεια το
πλοίο, να δεχτούν όλες τις αρχές -τελώνηδες, αρχές σηµαίες,
αρχές κράτους, όλους αυτούς τους ανθρώπους- και να ετοιµά-
σουν τον απόπλου και το ταξίδι. 

Υπάρχει περίπτωση ποτέ, κυρία Υπουργέ και κύριε Υπουργέ
των Εσωτερικών, να φύγει άνθρωπος να αφήσει τη δουλειά του,
την ασφάλεια του πλοίου, να ψάξει προξενείο και πρεσβεία να
πάει να ψηφίσει; 

Το νοµοθετικό πλαίσιο για τους ναυτικούς προβλέπει και ανα-
θέτει καθήκοντα στον καπετάνιο να κάνει τον ληξίαρχο, να κάνει
τον συµβολαιογράφο, να κάνει τον γιατρό, να κάνει τον κληρικό,
όλα αυτά. Μόνο ένα δεν του επιτρέπει, αυτό που επιτρέπει το νο-
µοσχέδιο που φέρνετε και στον τελευταίο στην ιεραρχία µιας
προξενικής αρχής: Τον γραµµατέα, να µπορεί να είναι δικαστικός
αντιπρόσωπος και να κάνει εκλογές. 

Αναθέστε του αυτό το καθήκον, αν θέλετε να κάνετε το «άλµα»
που µας περιγράψατε εδώ πριν λίγο ότι θέλετε να κάνετε. Είναι
το πιο απλό µπροστά στα τόσο σοβαρά καθήκοντα που κάνει

ένας πλοίαρχος και ένας αξιωµατικός εµπορικού πλοίου, να κάνει
και τον δικαστικό αντιπρόσωπο και να κάνει πραγµατικά εκλογές. 

Αν µπορέσετε να µου πείτε ότι την 25η Ιουνίου από τους είκοσι-
εικοσιπέντε χιλιάδες Έλληνες ναυτικούς που ταξίδευαν στις θά-
λασσες ψήφισε έστω και το 1%, εγώ θα δεχτώ ότι όλα τα κάνετε
καλά, ότι όλα τα έχετε προβλέψει καλά. Αµφιβάλλω, όµως, αν κα-
τάφεραν τελικά να ψηφίσουν έστω δέκα ή είκοσι άνθρωποι από
τους χιλιάδες αυτούς ναυτικούς. 

Τι βάζουµε, λοιπόν, µέσα στα νοµοσχέδια αυτές δήθεν τις δυ-
νατότητές; Είναι πολύ απλό το θέµα, πάρα πολύ απλό. Βάλτε µία
παράγραφο και στα άλλα τόσα καθήκοντα στο 104 και επόµενα
του ΚΔΝΔ που ρυθµίζει τα καθήκοντα του πλοιάρχου δώστε του
και το καθήκον του δικαστικού αντιπροσώπου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο

Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Θεόδωρος Λιβάνιος. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, επιτρέψτε µου να πω ότι είµαι συγκλονισµένος από

το βίντεο της πτώσης του Καναντέρ. Πραγµατικά είναι κάτι το
οποίο είχαµε χρόνια να το δούµε και επιτρέψτε µου µια προσω-
πική αναφορά. 

Έχοντας περάσει το µεγαλύτερο µέρος της ζωής µου στην
Ελευσίνα και συγκατοικώντας στην ίδια πολυκατοικία µε πιλότους
πυροσβεστικών αεροσκαφών, είναι πάρα πολύ δύσκολο για µένα,
γνωρίζοντας οικογένειες, παιδιά. Θα µπορούσε να ήταν άτοµα
που ήµασταν στη διπλανή πόρτα. Και είναι πραγµατικά πάρα
πολύ δύσκολο να αντιλαµβάνεσαι ότι το τίµηµα της αυτοθυσίας
είναι πραγµατικά πολύ µεγάλο και πολλές φορές ότι αυτό είναι η
ίδια τη ζωή των πιλότων. Ευχόµαστε να είναι όλα καλά. 

Πραγµατικά ήταν συγκλονιστικό. Το είδα και ήταν απίστευτο.
Και ο Πρόεδρος, ως Βουλευτής Δυτικής Αττικής, γνωρίζει κι
αυτός πολλούς πιλότους οι οποίοι µένουν στην περιοχή, έχοντας
εγκατασταθεί από διάφορες περιοχές της Ελλάδας. 

Δυστυχώς ή ευτυχώς, η ζωή συνεχίζεται. 
Επιτρέψτε µου να σας πω µερικά πράγµατα για το νοµοσχέδιο

που συζητάµε σήµερα και να απαντήσω σε ορισµένα θέµατα τα
οποία έχουν τεθεί στη διήµερη συζήτηση στην Ολοµέλεια και
κατά τη διάρκεια της επεξεργασίας του νοµοσχεδίου από την επι-
τροπή. 

Μάζεψα δέκα πράγµατα τα οποία θα µπορούσαµε να τα πούµε
σχηµατικά ως δέκα µύθους, δέκα αστερίσκους, δέκα οτιδήποτε. 

Πρώτος µύθος. «Γιατί τώρα;». Ακούστηκε το επιχείρηµα ότι
είδε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το αποτέλεσµα των
εκλογών του Μαΐου και έτρεξε να άρει τους περιορισµούς, διότι
είδε ότι είναι «ευνοϊκό» γι’ αυτήν. 

Τον Απρίλιο του 2023, έναν µήνα πριν τις εκλογές της 21ης

Μαΐου, το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας στον τοµέα «Ισ-
χυρή Ελλάδα» λέει για τους απόδηµους το συγκεκριµένο κοµ-
µάτι: «Κατάργηση περιορισµών για την εγγραφή στους εκλογι-
κούς καταλόγους εξωτερικού, µεταξύ άλλων σύσταση Συµ-
βουλίου Απόδηµου Ελληνισµού, ανάδειξη ρόλου διπλωµατίας
διασποράς για την προώθηση γενικών θέσεων». Άρα ήταν προ-
εκλογική δέσµευση. Και, καλώς η κακώς, όπως έδειξε και η προ-
ηγούµενη τετραετία, αυτή η Κυβέρνηση υλοποιεί τις προγραµ-
µατικές της δεσµεύσεις. 

Δεύτερος µύθος. «Το κάνετε τώρα τελευταία. Σας έπιασε το
2019, µετά τις εκλογές, να το νοµοθετήσετε». Τότε, πρέπει ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης να είχε τη µαγική σφαίρα που προβλέπει το
µέλλον, γιατί στις 23 Οκτωβρίου του 2017 κατέθεσε πρόταση
νόµου µε την οποία προσπαθούσε να ρυθµίσει ως Αξιωµατική
Αντιπολίτευση τότε την ψήφο των εκτός Ελλήνων εκλογέων. 

Άκουσα και τον κ. Παφίλη που αναφέρθηκε πριν λίγο -τον
ακούω πάντα µε µεγάλη προσοχή- στο «γιατί τώρα;». Γιατί τα
προηγούµενα σαράντα χρόνια, πριν τη Μεταπολίτευση ουσια-
στικά, δεν είχε νοµοθετηθεί το δικαίωµα αυτό και ξεκίνησε η κου-
βέντα τα τελευταία χρόνια να γίνεται. 

Το έχω πει και στην επιτροπή, το είχα πει και στη συζήτηση του
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2019. Τεχνικά, µέχρι τις εκλογές του 2007 όπου ίσχυσε ο «νόµος
Σκανδαλίδη» µε τις όποιες παραλλαγές -ουσιαστικά, ο ίδιος
νόµος είναι από το 2007, απλά µεταβάλλεται ο αριθµός του µπό-
νους των πρώτων εδρών, είτε από µηδέν έδρες, η λεγόµενη
«απλή αναλογική» του ΣΥΡΙΖΑ, είτε πενήντα έδρες µε τον «νόµο
Παυλόπουλου»- µε αυτόν τον εκλογικό µηχανισµό οι τελικές
έδρες των κοµµάτων εξαρτώνται µόνο από δύο παράγοντες, δη-
λαδή από το ποσοστό του και από το ποσοστό των κοµµάτων
εκτός Βουλής.

Τι σηµαίνει, λοιπόν, αυτό; Σηµαίνει ότι έχω τις τελικές έδρες
και τις επιµερίζω µε µία συγκεκριµένη µεθοδολογία στις εκλογι-
κές περιφέρειες. Άρα, λοιπόν, πάω από το γενικό σύνολο στο ει-
δικό σύνολο. Όλοι οι προηγούµενοι εκλογικοί νόµοι διαχρονικά
που έχουν εφαρµοστεί στη χώρα κάνουν το ακριβώς ανάποδο.
Για παράδειγµα, ο νόµος Κούβελα, ο νόµος µε τον οποίο έγιναν
οι εκλογές το 1981, το 1985, ακόµα και το 1989 που ήταν επίσης
µία άλλη παραλλαγή της απλής αναλογικής, άθροιζες τις έδρες
που έπαιρνες σε κάθε εκλογική περιφέρεια και έβγαινε το τελικό
σύνολο. Γι’ αυτό τώρα είναι πολύ πιο εύκολος, αν θέλετε, ο τελι-
κός υπολογισµός των εδρών.

Αυτό πρακτικά σηµαίνει ότι αν θέλαµε να εφαρµόσουµε ψήφο
για εκτός έδρας εκλογείς µέχρι το Σύνταγµα του 2001 -ας βά-
λουµε αυτή την τοµή-, δεν µπορέσαµε να φτιάξουµε εκλογικές
περιφέρειες γιατί δεν επέτρεπε το Σύνταγµα αφού υπάρχει ο πε-
ριορισµός του νόµιµου πληθυσµού για τον καθορισµό των εκλο-
γικών εδρών. Δεν µπορούσαµε να κάνουµε τίποτα άλλο από το
να στήναµε σε κάθε εκλογικό τµήµα πενήντα έξι κάλπες, µία για
κάθε εκλογική περιφέρεια, το οποίο πρακτικά ήταν αδύνατον.
Αυτή ήταν η κεντρική δυσκολία. 

Η συναινετική -λεγόµενη- Αναθεώρηση του 2001 έκανε δύο
πράγµατα: Πρώτον, έβαλε την ανάγκη ύπαρξης υπερπλειοψη-
φίας των διακοσίων εδρών για την ισχύ του νόµου και, δεύτερον,
έσπασε την έννοια της ταυτόχρονης διεξαγωγής της ψηφοφο-
ρίας για τους εκλογείς εκτός επικρατείας, λέγοντας ότι µπορεί
να εξετάσουµε και άλλα πρόσφορα µέρη, όπως είναι η επιστολική
ψήφος, όπως είναι τα πάντα, αρκεί τα αποτελέσµατα να ανακοι-
νώνονται ταυτόχρονα µε τους ψηφοφόρους που θα ψηφίσουν
εντός Ελλάδας. 

Άρα, λοιπόν, πρακτικά, αυτό απαντά σε ένα µεγάλο κοµµάτι
ρεαλιστικά στο «γιατί τώρα». Πρώτη κουβέντα -υπενθυµίζω- έγινε
τον Απρίλιο του 2009, που δεν κατέληξε στην ύπαρξη της απαι-
τούµενης πλειοψηφίας. Έγιναν πάρα πολύ ενδιαφέρουσες κου-
βέντες. Ήταν ο Νίκος Τσούκαλης από την πλευρά του Συνασ-
πισµού, ήταν ο Αντώνης Σκυλλάκος από την πλευρά του ΚΚΕ,
ήταν ο µετέπειτα Πρόεδρος της Δηµοκρατίας -τότε Υπουργός
Εσωτερικών- Προκόπης Παυλόπουλος, ο Ευάγγελος Βενιζέλος.
Ήταν µια πολύ ενδιαφέρουσα κουβέντα, η οποία αξίζει για τον
ιστορικό του µέλλοντος να την δει. 

Και τι έγινε; Φτάσαµε στο 2019. Μόλις πήρε, λοιπόν, µετά τις
εκλογές του 2019, η Νέα Δηµοκρατία την εξουσία, τι έκανε µε
τον τότε Υπουργό Τάκη Θεοδωρικάκο; Ξεκίνησε µια ευρεία κου-
βέντα και µε τα έξι κόµµατα του τότε ελληνικού Κοινοβουλίου,
προκειµένου να καταλήξουµε στις βασικές αρχές και το οποίο
έχοντας υπ’ όψιν ότι τότε ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΚΚΕ είχαν εκατόν µία
έδρες και άρα αυτό που λένε δικαίωµα, βέτο, µπλοκ να µην ισχύ-
σει ο νόµος, ήταν ή θα ίσχυε ένας οποιοσδήποτε νόµος -που θα
ήταν αποτέλεσµα συµφωνίας- ή δεν θα ίσχυε τίποτα. Οπότε έγινε
το πρώτο βήµα, το οποίο ήταν συναινετικό. 

Τρίτος µύθος: «Αλλοιώνεται το εκλογικό σώµα.». Καµµία µεί-
ωση του εκλογικού σώµατος δεν υπάρχει. Το εκλογικό σώµα πα-
ραµένει το ίδιο. Ο νόµος που θα ψηφιστεί σήµερα -και καλώς
εχόντων των πραγµάτων θα γίνει νόµος του κράτους, γιατί θα
έχει την απαραίτητη πλειοψηφία- δεν δίνει σε κανέναν το εκλο-
γικό δικαίωµα που δεν το έχει σήµερα ούτε σε έναν Έλληνα πο-
λίτη ή οποιαδήποτε άλλη κατηγορία δεν δίνει κανένα δικαίωµα. 

Τέταρτος µύθος: «Ο ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε τη συνταγµατική Αναθε-
ώρηση για να υπάρξει ψήφος αποδήµων.». Δεν νοµίζω. Υπό ανα-
θεώρηση άρθρο στη Βουλή του 2009, στη δεύτερη Βουλή
-προτείνουσα ήταν η Βουλή 2015 - 2019, η δεύτερη ήταν 2019 -
2023, η οποία έκανε την αναθεώρηση- ήταν το άρθρο 54. Ξέρετε
γιατί ήταν το άρθρο 54 αναθεωρητέο; Διότι ο ΣΥΡΙΖΑ ήθελε να

βάλει περιορισµό στον εκλογικό νόµο, λέγοντας ότι κανένα
κόµµα δεν µπορεί να πάρει πάνω από 10% έδρες σε σχέση µε το
ποσοστό του. Αυτό ήταν, επί της ουσίας, το αναθεωρητέο και ου-
σιαστικά το πλαίσιο της συµφωνίας στη διακοµµατική του 2009 -
διότι ήταν ταυτόχρονη η διαδικασία- µπήκε και η προσθήκη του
άρθρου 54 παράγραφος 4. 

Πέµπτος µύθος: «Με τον ν.4648 και τις µετέπειτα απόπειρες,
συµπεριλαµβανοµένου του νόµου που συζητάµε σήµερα, στερεί-
ται το δικαίωµα του εκλέγεσθαι.». 

Δεν νοµίζω ότι στερεί το δικαίωµα του εκλέγεσθαι. Ίσα-ίσα.
Αυτή τη στιγµή κάθε κόµµα το οποίο συµµετέχει στις εκλογές
µπορεί να βάλει όσους θέλει από τους εγγεγραµµένους στους
εκλογικούς καταλόγους των εκτός Ελλήνων εκλογέων. Όσους
θέλει. Μπορεί να βάλει από τρεις, εφόσον καταθέσει πλήρες ψη-
φοδέλτιο, έως δεκαπέντε. Μπορεί να το κάνει, κανένας δεν το
απαγορεύει. 

Άρα, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία αποφάσισε στην τρίτη θέση να
βάλει τον εκπρόσωπο του κυπριακού Ελληνισµού, τον Χρήστο
Στυλιανίδη, το ΠΑΣΟΚ -αν δεν κάνω λάθος- αποφάσισε την κ.
Χρονοπούλου, ο ΣΥΡΙΖΑ τον κ. Όθωνα Ηλιόπουλο, το ΚΚΕ αντί-
στοιχα και η κ. Κωνσταντοπούλου έβαλε και επικεφαλής τον κ.
Καζαµία, για τον οποίο, όπως πολύ σωστά είπε, «το ελληνόµετρό
µας δεν τον έκρινε άξιο για να ψηφίσει, δεν µας έκανε». Τον άν-
θρωπο τώρα τον γνώρισα. Πάντως, δεν βρίσκω κανέναν λόγο να
µην µπορεί να ασκήσει το εκλογικό του δικαίωµα κοντά από εκεί
που έµενε. 

Ίσα-ίσα, λοιπόν, εγγυάται τη συµµετοχή εκπροσώπων της ελ-
ληνικής Οµογένειας -και πώς;- ισότιµα, µέσα σε κόµµατα, όχι να
µαζευτούµε τέσσερις, πέντε, να κάνουµε για µία έδρα -φαντα-
στείτε- στην Ευρώπη. «Μία έδρα», λέει, «στην Ευρώπη.». Πάρα
πολύ ωραία ιδέα! Να κάνουµε µε σταυρό εκλογές σε ενιαίο ψη-
φοδέλτιο µία έδρα. Δηλαδή, θα κάνει ο υποψήφιος προεκλογική
εκστρατεία σε όλη την Ευρώπη, για να µαζεύει σταυρούς. Και
ύστερα ακούµε την κριτική για το αντίστοιχο για τις ευρωεκλο-
γές, αλλά εκεί δεν µας νοιάζει που θα έκανε προεκλογική εκστρα-
τεία σε όλη την Ευρώπη! 

Επίσης, αυτό πού θα οδηγούσε; Σε µικρότερο ψηφοδέλτιο Επι-
κρατείας των εντός Ελλάδας. Πρακτικά τι σηµαίνει αυτό; Τώρα,
µε τους δεκαπέντε, κάθε κόµµα που µπήκε στη Βουλή έβγαλε µία
έδρα Επικρατείας, εφόσον είχε ψηφοδέλτιο. Άρα, λοιπόν, θα µπο-
ρούσε, για παράδειγµα, ο κ. Βελόπουλος, αντί για τον κ. Σαράκη
που έβαλε επικεφαλής, να έβαζε έναν απόδηµο. Είναι δικαίωµά
του και ήταν στη διακριτική του ευχέρεια. Τώρα έχουµε δύο συν
έναν -τον κ. Καζαµία- εκπροσώπους της Οµογένειας. Άρα de
facto έχει λυθεί το θέµα αυτό. 

Έκτος µύθος: «Ένιωσα ότι οι απόδηµοι, οι εκτός Ελλάδας
εκλογείς…».

Και να είµαστε ξεκάθαροι, δεν µιλάµε για οµογενείς, µιλάµε για
Έλληνες πολίτες που τυχαίνει να βρίσκονται στο εξωτερικό. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Έτσι! Επιτέλους!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Είναι συγκεκριµένο το κοινό. Αυτό πραγµατεύεται ο νόµος.
Δεν είναι ό,τι έχουµε στο κεφάλι µας. Γι’ αυτό µιλάµε. 

Ένιωσα, λοιπόν, ότι τους συγκεκριµένους ανθρώπους κάπου,
κάποιοι τούς έκαναν λίγο σαν καρικατούρα, κάτι µεταξύ «Γάµος
αλά ελληνικά» και «Η θεία από το Σικάγο». Αυτό είχαµε στο µυαλό
µας σαν απόδηµους Έλληνες. Άκουσα ότι έχουµε και σαδιστικές
τάσεις. Εµάς, λέει, που δεν υφιστάµεθα τις συνέπειες των πρά-
ξεων, θα µας βάλουν να δουλεύουµε δέκα ώρες την ηµέρα, θα
µας πάνε τη φορολογία στο 40%, γιατί µισούν την πατρίδα ου-
σιαστικά, σου λέει «εµείς δεν είµαστε εκεί». 

Ξέρετε ποιο είναι το αποτέλεσµα. Δύο πράγµατα. Πρώτον,
υπάρχει µια πολύ ενδιαφέρουσα έρευνα, η οποία έγινε το 2018
από το Ελληνικό Κέντρο του Χάρβαρντ, που έχει ενδιαφέρον. Την
έκανε ελληνική εταιρεία σε ένα µεγάλο δείγµα Ελλήνων της Δια-
σποράς -που έχει ενδιαφέρουσα στοιχεία και για την κατανοµή-
σε δώδεκα χιλιάδες άτοµα, δύσκολη έρευνα εκ των πραγµάτων -
µπορεί και ο κ. Θεοδωρικάκος να το επιβεβαιώσει- σε αυτό που
λέµε Ελληνισµό της Διασποράς, πολίτες και µη πολίτες. 

Κατανοµή: 37% στις Ηνωµένες Πολιτείες, 12% στην Αυστρα-
λία, 9% στον Καναδά, 9% στη Γερµανία, 7% στο Ηνωµένο Βασί-
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λειο και τα υπόλοιπα ποσοστά κυρίως σε ευρωπαϊκές χώρες µι-
κρότερες. 

Ποιοτικά χαρακτηριστικά συµµετεχόντων: Το 45% έχουν γεν-
νηθεί σε άλλη χώρα. Δεν είναι όλοι εκλογείς, να το ξεκαθαρί-
σουµε. Το 55% έχουν γεννηθεί στην Ελλάδα. Δύο στους τρεις
έχουν ελληνική υπηκοότητα, ένας στους τρεις δεν έχει. Ένας
στους τρεις, το 32%, είχε µεταναστεύσει µεταξύ 2010 - 2017 -
brain drain-, 8% στη δεκαετία του 2000 -και αυτό λίγο brain drain
προς το τέλος-, το 61% έχουν ζήσει πάνω από δέκα χρόνια στο
εξωτερικό, το 22% τέσσερα έως δέκα χρόνια και τα λοιπά.

Ενδιαφέρον είναι ένα ερώτηµα που είχε και µου έκανε εντύ-
πωση: «Είστε περήφανος που είστε Έλληνας;». «Ναι.»: 82%. «Τι
αισθάνεστε όταν ακούτε τη λέξη �Ελλάδα�;». «Περηφάνια», 62%,
«ελπίδα» 7%, «υπευθυνότητα» 10%. «Απογοήτευση» 11%, για να
πούµε και τα κακά. Αυτό είναι ένα κοµµάτι του Ελληνισµού το
οποίο κάπως πάµε να το παραστήσουµε σαν µια κακή καρικα-
τούρα. Και ξέρετε κάτι; Το 5% των Τούρκων ψηφίζει στο εξωτε-
ρικό. Ενάµισι εκατοµµύριο ψήφισαν στη Γερµανία. Ξέρετε πόσοι
είναι οι δικοί µας; Τρεις χιλιάδες οκτακόσιοι εβδοµήντα επτά. Ας
πανηγυρίσουµε όλοι µαζί για την ελληνική Οµογένεια του εξωτε-
ρικού, όταν δεν µπορούµε να τους κινητοποιήσουµε να πάνε να
ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα που η συντριπτική πλει-
οψηφία είχε το δικαίωµα. 

Γι’ αυτό τώρα αίρονται οι περιορισµοί, διότι ο άνθρωπος ο
οποίος έφυγε στη Γερµανία και ερχόταν τρεις µήνες το καλοκαίρι
εδώ πέρα δεν σφράγιζε διαβατήριο ούτε κρατάει τα διαβατήρια.
Όµως, όποιος έχει πάει στις ελληνικές κοινότητες είτε στο Ντί-
σελντορφ είστε στη Στουτγάρδη είτε οπουδήποτε αλλού ξέρει
ότι είναι ίσως και πιο Ελλάδα από εµάς που ζούµε εδώ πέρα. 

Έβδοµος µύθος: «Ενεργός δεσµός.». Δεν υπάρχει -λέει- συνέ-
πεια στην ψήφο τους. Αν ίσχυε αυτό το σκεπτικό, µε αυτή τη λο-
γική, µπορώ να πω ότι το ΚΚΕ βγήκε δεύτερο στην Ελβετία. «Κι
εγώ αν ήµουν στην Ελβετία, ΚΚΕ θα ψήφιζα», θα µπορούσε να
πει κάποιος. Ο Συνασπισµός βγήκε πρώτος στη Δανία, σε µια κό-
ντρα-αποτέλεσµα σε σχέση µε την εθνική τάση που υπήρχε. Μου
θυµίζει αυτούς που την περίοδο του δηµοψηφίσµατος ήταν υπέρ
της δραχµής, ενώ είχαν τα χρήµατά τους έξω.

Όγδοος µύθος: «Ο νυν Υπουργός Εξωτερικών Γιώργος Γερα-
πετρίτης υπερασπίστηκε τη λύση του ΣΥΡΙΖΑ.». Άµα διαβάσετε
την έκθεση του ΕΕΔΑ, έχει τρεις λύσεις. Η πρώτη λύση είναι κα-
νένας περιορισµός, η δεύτερη λύση είναι χρονικός περιορισµός,
αυτός που ίσχυε, και η τρίτη λύση είναι το µοντέλο που πρότεινε
ο ΣΥΡΙΖΑ. Μια σωστή επιστηµονική µελέτη παραθέτει σ’ αυτόν
που το ζήτησε τις λύσεις που θα µπορούσαν να «περπατάνε».
Από εκεί και πέρα, όµως, τονίζονται και τα θέµατα συνταγµατι-
κότητας που υπήρχαν. Μάλιστα, το είπα και χθες το βράδυ στην
Ολοµέλεια, ότι η Επιτροπή Πουλάκη, η ίδια που σύστησε η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, αναγνωρίζει προβλήµατα συνταγµατικότη-
τας και ισότητας ψήφου. 

Ένατο: «Ρόλος �SINGULAR�.». Να το έχουµε ξεκάθαρο. Η «SIN-
GULAR» δεν κάνει τίποτα στην εκλογική διαδικασία. Ξέρετε τι
κάνει; Σας βγάζει τις καρτούλες το βράδυ των εκλογών, για να
µη γίνουµε φοιτητικές εκλογές. Αυτό κάνει. Τα επίσηµα αποτελέ-
σµατα της χώρας βγαίνουν από τα πρωτοδικεία, τίποτε άλλο.
Μην έχετε λογισµικά και τέτοια στο κεφάλι. Ο δικαστικός αντι-
πρόσωπος συµπληρώνει το χαρτί, το υπογράφει, το υπογράφουν
οι δικαστικοί αντιπρόσωποι και πάει στα πρωτοδικεία και βγαί-
νουν τα αποτελέσµατα από τα πρωτοδικεία. 

Να το έχουµε ξεκάθαρο για την ψήφο εκτός Ελλάδος, που µε-
τριέται στο εξωτερικό. Άκουσα κι αυτό, ότι πρέπει να µετρηθεί
στο εξωτερικό. Θα σας πω δύο πράγµατα. Πρώτον, το να ψηφίζω
το Σάββατο και να µετρήσω στις εφτά η ώρα την Κυριακή το απο-
τέλεσµα, πάλι θα αρχίζατε να λέτε «τι κάνει ο σάκος τη µία µέρα,
πού τον έχετε φυλάξει και δεν τον αλλάζετε», ακριβώς το ίδιο επι-
χείρηµα, «γιατί δεν τον φέρνετε στην Αθήνα που έχουµε τους δι-
καστικούς αντιπροσώπους;».

Δεύτερον, η διαδικασία και στην εγκύκλιο ήταν ξεκάθαρη.
Υπάρχει η εφαρµογή του 94, του π.δ.2612 που τι λέει; Σφραγίδα
του δικαστικού αντιπροσώπου, σφραγίδα των εκλογικών αντιπρο-
σώπων των κοµµάτων. 

Να το πω και αλλιώς; Στην Γ’ Ελληνική Δηµοκρατία δεν παί-

ζουµε µε το αποτέλεσµα των εκλογών. Είναι η µεγαλύτερη κατά-
κτηση που έχει κάνει αυτή η χώρα µετά τη Μεταπολίτευση. 

Επειδή άκουσα και τον Πρόεδρο της Νίκης να λέει στα κοινο-
βουλευτικά κόµµατα -µπορούν όλα τα κόµµατα να το επιβεβαι-
ώσουν-, ο ανάδοχος πηγαίνει κανονικά, υποδοµή και υπάρχει
πρόσβαση σε πραγµατικό χρόνο στα αποτελέσµατα. Η ιστορία
έχει δείξει ότι δεν είναι εκεί το πρόβληµα.

Θα κλείσω µε πέντε ζητήµατα τα οποία έχουν τεθεί. 
Πρώτο ζήτηµα: Τι κάνουν οι άλλες χώρες; Το ακούσαµε κατά

κόρον. Ξεκαθαρίζουµε κάτι. Κάθε χώρα έχει διαφορετικό εκλο-
γικό σύστηµα, διαφορετικό Σύνταγµα, διαφορετικές ανάγκες,
διαφορετική κουλτούρα. Είναι ίσως και η ηλεκτρονική ψήφος που
συζητήθηκε κάποια στιγµή, ότι ακόµα έχουµε τις καταβολές της
καχεκτικής δηµοκρατίας και ακόµα δεν είναι εύκολο να ενσωµα-
τωθούµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω σε λίγο, κύριε Πρόεδρε.
Άλλο, λοιπόν, το σύστηµα της Γαλλίας, άλλο το σύστηµα της

Πορτογαλίας. Προσέξτε, όµως. Εάν είχαµε ένα αγγλικό σύστηµα
µε εξακόσιες πενήντα µονοεδρικές περιφέρειες, είναι άλλη κου-
βέντα το πώς θα µετρά η ψήφος των εκτός Ελλάδας εκλογέων
και αν θα ψήφιζα για την εκλογική µου περιφέρεια µέσω επιστο-
λικής, γιατί δεν υπάρχει και άλλος τρόπος, ή θα έκανα πέντε
εκλογικές περιφέρειες ή να βάζω πέντε απόδηµους. Αν είχα το
γαλλικό κοινοβουλευτικό σύστηµα, το ίδιο. Οι ίδιες χώρες, όµως,
στις προεδρικές της Γαλλίας ψηφίζουν απόδηµοι Γάλλοι χωρίς
κανέναν περιορισµό. Στην Κύπρο δέκα χιλιάδες ψήφισαν στις
εκλογές του Φεβρουαρίου, Κύπριοι. Ήταν στην πρεσβεία εκλο-
γικό κέντρο της Κυπριακής Δηµοκρατίας, ήταν στη Θεσσαλονίκη,
ήταν στην Πάτρα, ήταν στο Ρέθυµνο. Έχετε δει την κουβέντα.

Στη Βραζιλία δε του Λούλα κανονικά, χωρίς όριο, ψηφίζουν
άνετα στις προεδρικές εκλογές, χωρίς κανέναν περιορισµό. Δύο
µεγάλα παραδείγµατα. Να σας πω και ένα τρίτο; Και η Ινδία είναι.
Ισραήλ, Ιρλανδία, Ινδία. Η Ινδία, αν έχεις διπλή υπηκοότητα, σε
ξεγράφει από Ινδό πολίτη. Το Ισραήλ και η Ιρλανδία έχουν ξεκι-
νήσει διάλογο. Μάλιστα, η Ιρλανδία πρόκειται να προκηρύξει και
ένα δηµοψήφισµα -όχι σαν τα δικά µας-, που θα αποφασίσουν αν
θέλουν οι απόδηµοι να ψηφίσουν ή όχι και πώς θα ενταχθούν σ’
αυτό που λέγεται «πολιτικό σύστηµα». 

Δεύτερο ζήτηµα. Το Μπουένος Άιρες ψήφισε στο Τέξας, τα Τί-
ρανα ψήφισαν στη Σόφια. Υπάρχουν πολλοί συµπατριώτες µας
που κατοικούν στην Αλβανία και ψήφισαν στην Ελλάδα κανονικά,
δηλαδή ήλθαν. Ιδίως όσοι ψηφίζουν Θεσπρωτία, Ιωάννινα κ.λπ.
είναι πολύ πιο βολικό να ψηφίσουν εκεί, γι’ αυτό δεν γράφτηκαν
πολλοί. Αυτό το πρόβληµα, όµως, ό,τι και να κάνουµε θα υπάρξει.
Ξέρετε γιατί; Διότι, εάν δεν γραφτούν πολλοί, δεν µπορούµε να
κάνουµε ένα εκλογικό τµήµα για πέντε άτοµα και να πάω εγώ, ο
κ. Ξανθόπουλος, ο κ. Μάντζος, ο κ. Γκιόκας να ψηφίσουµε και να
πάρει από µία ψήφο. Πρέπει να υπάρχει µια στοιχειώδης µυστι-
κότητα της ψήφου και η ιστορία έχει δείξει πώς γίνεται αυτό.
Θέλει έναν ελάχιστο αριθµό ατόµων. Υπήρχαν εκλογικά τµήµατα
που ψήφισαν έξι άτοµα. Λόγω του Final Four πολλοί είχαν φύγει,
δεν είχαν µείνει στους καταλόγους κ.λπ.. 

Τρίτο ζήτηµα. Δεν ξέρουµε πόσοι είναι. Θα το µάθουµε στην
απογραφή. Θα γραφτούν να δούµε πόσοι είναι, πόσοι θα γρα-
φτούν στις εκλογές, αλλά απογραφή οικειοθελή, «ελάτε στα προ-
ξενεία ή µπείτε σ’ ένα site και γραφτείτε», εδώ έχουµε τροµερές
επιφυλάξεις στο τι θα βγει.

Δύο τελευταία θέµατα. Είδα την τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ. Φα-
νταστική τροπολογία. Γράψατε πέντε σελίδες, για να γράψετε
ακριβώς τον νόµο που ισχύει για τους ετεροδηµότες. Κοίταζα
µήπως υπήρχε κάποια ουσιαστική διαφορά. Δεν υπήρχε. Μέχρι
και τον ελάχιστο αριθµό ανά εκλογική περιφέρεια, τα σαράντα
άτοµα, τα αφήσατε. Λέω κι εγώ «θα έβαλαν κάτι άλλο». Τίποτα.
Μάλιστα, το κάνατε λίγο πιο δύσκολο, γιατί υπάρχουν τα µεικτά
και τα αµιγή τµήµατα ετεροδηµοτών. Εκεί ξεχάσατε τα µεικτά και
πήγατε µόνο σε αµιγή τµήµατα µε σαράντα άτοµα. Κατ’ αρχάς
το ΚΚΕ, όταν ψηφίσαµε τον ν.4648, που έδινε το κλείσιµο των κα-
ταλόγων των ετεροδηµοτών τρεις µέρες µετά την προκήρυξη
των εκλογών, είχε ψηφίσει «παρών», δεν το είχε ψηφίσει. Όταν
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έγινε η αλλαγή, γιατί υπήρχαν τεχνικά προβλήµατα εν όψει των
εκλογών του ’23 στην ωρίµανση της διαδικασίας, έγινε η ανα-
στολή. Να είστε σίγουροι ότι σύντοµα έρχεται η διάταξη και θα
µπορούν να κλείνουν οι κατάλογοι, ιδίως στις βουλευτικές εκλο-
γές, µετά την προκήρυξη των εκλογών, ώστε γνωρίζοντας ο πο-
λίτης πού θα βρίσκεται ή πού υποθέτει ότι θα βρίσκεται τη µέρα
των εκλογών, να µπορεί να ψηφίσει από κοντά και αυτό θα καλύ-
ψει σε µεγάλη πλειοψηφία τους εποχιακούς εργάτες. 

Μια σκέψη που έγινε, ιδίως στην προηγούµενη Βουλή, να ψη-
φίσουν για την εκλογική περιφέρεια που βρίσκονται, δηλαδή αν
είµαι εγώ στην Πάρο και δουλεύω, να πάω να ψηφίσω Βουλευτή
Κυκλάδων, συγγνώµη, αλλά εγώ έχω έντονες ενστάσεις. Δεν θα
βγάλουν οι εποχιακά εργαζόµενοι τους Βουλευτές που θα εκπρο-
σωπήσουν τις Κυκλάδες, για παράδειγµα.

Τελευταίο θέµα. Εκλογικοί κατάλογοι, εκκαθάριση. Μάλιστα.
Από το 2000 και µετά καταργείται η διαδικασία προεγγραφής
στους εκλογικούς καταλόγους. Μέχρι τότε, όταν γινόσουν δεκαο-
κτώ χρονών, θυµάµαι ότι και ο λυκειάρχης στο σχολείο έλεγε «πη-
γαίντε στον δήµο να γραφτείτε, να πάρετε και το εκλογικό
βιβλιάριο». Θυµάστε το εκλογικό βιβλιάριο, θυµάστε τις µέρες
των εκλογών που είναι ανοικτά τα πρωτοδικεία, να βάλουµε
φύλλα, µας είχαν τελειώσει. Τι έγινε τότε; Είπαν ότι όποιος είναι
στο δηµοτολόγιο, αυτοµάτως µπαίνει και στους εκλογικούς κα-
ταλόγους. Μεγάλη αλλαγή επί της ουσίας, διότι καταργήθηκε
πλέον το εκλογικό βιβλιάριο. Αυτό τι θέµα δηµιούργησε; Δηµι-
ούργησε ένα θέµα σε όσους έχουν αποβιώσει εκτός Ελλάδας και
ιδίως αν δεν είχαν και περιουσιακά στοιχεία εντός Ελλάδας. 

Δείτε την ηλικιακή πυραµίδα των εκλογικών καταλόγων και της
κατανοµής στον ελληνικό πληθυσµό από την απογραφή του
2011. Ακόµα περιµένουµε την απογραφή του 2021. Αν είχαµε τα
στοιχεία, θα είχαµε πολύ καλύτερη εικόνα. Βλέπουµε ότι όσοι
είναι ογδόντα και άνω είναι διπλάσιοι στους εκλογικούς καταλό-
γους απ’ ό,τι είναι στην πραγµατικότητα. Δυστυχώς το ελιξίριο
της νεότητας δεν το έχουν βρει στο εξωτερικό, άρα αυτό σηµαί-
νει ότι υπάρχουν πολλοί άνθρωποι οι οποίοι έχουν πεθάνει και
είναι µέσα στους καταλόγους.

Όµως, η διαφορά -γιατί άκουσα και τον κ. Βελόπουλο να το
λέει, υπονοώντας ότι έγιναν µετεγγραφές µεταναστών κ.λπ.- δεν
υπάρχει. Τα στατιστικά στοιχεία υπάρχουν στην ιστοσελίδα του
Υπουργείου Εσωτερικών και του Μαΐου και του Ιουνίου και ήταν
οι ίδιοι κατάλογοι. Κάποιοι δικαστικοί αντιπρόσωποι, όταν µετέ-
διδαν το αποτέλεσµα, έβαζαν τους εγγεγραµµένους µαζί µε τους
ετεροδηµότες, κάποιοι τούς έβαζαν χωρίς τους ετεροδηµότες.
Αυτή ήταν µία παρανόηση η οποία γινόταν κάθε φορά. Θα δο-
θούν καλύτερες οδηγίες την άλλη φορά, ώστε να τελειώσει αυτή
η ιστορία. Ο αριθµός των ψηφισάντων, που είναι το βασικό σε µία
εκλογική διαδικασία, είναι ίδιος. 

Άρα, λοιπόν, ήταν πολύ γόνιµος και ενδιαφέρων ο διάλογος.
Ακούω µε µεγάλη προσοχή όλα όσα ακούστηκαν από όλες τις
παρατάξεις. Θα έλεγα, όµως, ότι δεν έχουµε να φοβόµαστε κάτι
από ανθρώπους οι οποίοι είναι εδώ πέρα. Και ερχόµαστε να τους
κοιτάξουµε στα µάτια, λέγοντας «Πού είναι η ελληνική Οµογένεια
σε µια δύσκολη στιγµή να µας στηρίξει; Πού είναι;». Και τους
λέµε: «Κοιτάξτε, το ελληνόµετρό µας δεν σας έχει κρίνει άξιους
να ψηφίσετε, αν και µπορείτε να έρθετε να ψηφίσετε. Να µας δώ-
σετε, αν έχετε κάνει, φορολογική δήλωση, αν έχετε κάνει ασφα-
λιστική ενηµερότητα.». Δηλαδή, το επόµενο βήµα είναι αυτό. 

Αυτούς, λοιπόν, πρέπει να τους στηρίξουµε. Πρέπει να τους
διατηρήσουµε κοντά στην Ελλάδα και να τους κρατήσουµε ζε-
στούς. Και είναι στο χέρι όλων των κοµµάτων, ανεξαρτήτως το τι
θα αποφασίσουν οι άνθρωποι αυτοί να ψηφίσουν, να τους αγκα-
λιάσουµε, να τους στηρίξουµε και εν τέλει να τους έχουµε, να
τους διατηρήσουµε και να παραµείνουν ενεργό κοµµάτι του Ελ-
ληνισµού. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν προχωρήσουµε
στον επόµενο οµιλητή, θα ήθελα να πω κυρίως για τους νέους
συναδέλφους τη διαδικασία µέχρι την ψηφοφορία.

Μένουν ακόµα, εφόσον θα είναι παρόντες, επτά συνάδελφοι.
Στη συνέχεια θα πάρουν τον λόγο για τη δευτερολογία τους οι

εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές µε αντίθετη σειρά, δηλαδή από
τα µικρότερα προς τα µεγαλύτερα κόµµατα. Τη διαδικασία στο
τέλος θα κλείσει η κυρία Υπουργός. 

Καλώ στο Βήµα τώρα τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Όθωνα Ηλιόπουλο.

Ορίστε, κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΟΘΩΝ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι είναι η πρώτη µου οµιλία

στην ελληνική Βουλή και είµαι συγκινηµένος που είναι η πρώτη
µου οµιλία στην ελληνική Βουλή, κυρίως γιατί µιλάµε γι’ αυτό που
είµαι, ένας από τους απόδηµους. Είµαι, λοιπόν, ένας απόδηµος.
Επειδή, λοιπόν, συνέχεια µιλάµε για τους απόδηµους σήµερα το
απόγευµα, ήθελα να σας παραθέσω ένα δείγµα. Είµαι εδώ, λοι-
πόν, ως απόδηµος. 

Γεννήθηκα στην Ελλάδα, στους Αµπελόκηπους. Τελείωσα δη-
µόσιο σχολείο. Τελείωσα δηµόσια ιατρική σχολή, χωρίς να πλη-
ρώσω απολύτως τίποτα. Πήγα στο εξωτερικό, όπου ζω για
τριάντα πέντε χρόνια. Έκανα την καριέρα µου. Έχω πάρει µέρος
σε όλες τις ψηφοφορίες που έχουν συµβεί στην Ελλάδα, εκτός
από µία, νοµίζω, που δεν µπόρεσα να έρθω, γιατί δεν µε άφηνε ο
κ. Τσοχατζόπουλος µε τον νόµο του. Όµως, έχω πάρει µέρος στις
ψηφοφορίες. 

Αναρωτιέµαι, λοιπόν, ποιους ανθρώπους του εξωτερικού εγώ
εκφράζω σαν απόδηµος. Κάποιοι οµιλητές προηγουµένως είπαν
ότι το θέµα δεν είναι απλώς τα εκλογικά κουκιά. Είπαν ότι είναι
το θέµα της πολιτικότητας, τι σηµαίνει να είναι πολίτης κανείς και
πώς συµµετέχει στις διαδικασίες ενός κράτους. 

Είµαστε µία ανοµοιογενής οµάδα στο εξωτερικό. Υπάρχει η
γενιά του 1950 και του 1960, που ήρθε λόγω της οικονοµικής ανέ-
χειας και του πολέµου, µερικοί εκ των οποίων γιατί δεν ήθελαν
να πάνε σε κάτι νησιά να παραθερίσουν που πήγαιναν αναγκα-
στικά και είπαν να έρθουν έξω. Αυτή η γενιά εν συνεχεία έχει τα
παιδιά της, που είναι οι Έλληνες της δεύτερης γενιάς. Αυτοί
τώρα έχουν τα παιδιά των φίλων µου, που είναι οι Έλληνες της
τρίτης γενιάς. 

Όσο προχωράει αυτή η εξέλιξη, πολλοί από αυτούς µιλάνε λι-
γότερο ελληνικά και πολλοί απ’ αυτούς χάνουν την επαφή τους
µε την πατρίδα. Είναι περήφανοι που είναι Έλληνες. Είναι συγκι-
νηµένοι. Έρχονται εδώ, πηγαίνουν στις παραλίες, συµµετέχουν
στις παρελάσεις, ενδιαφέρονται για τα πράγµατα τα οποία συµ-
βαίνουν στο εξωτερικό, αλλά σταδιακά υπάρχει µια απώλεια
αυτής της πολιτικής σχέσης µε τη µητέρα πατρίδα.

Το 2012-2015-2017 είχαµε το πολύ µεγάλο κύµα των ανθρώ-
πων που έφυγαν λόγω της δεύτερης οικονοµικής κρίσης. Το κύµα
αυτών των ανθρώπων έχει ζήσει στην Ελλάδα τα τελευταία τριά-
ντα πέντε χρόνια και άρα και µε τον περιορισµένο προηγούµενο
νόµο θα είχε τη δυνατότητα να γραφτεί και να ψηφίσει στο εξω-
τερικό. 

Δεν ξέρω σε ποιους απευθυνόµαστε. Δεν ξέρω πόσοι είναι οι
Έλληνες του εξωτερικού. Δεν ξέρω ακριβώς τι ακριβώς σηµαίνει
«Έλληνας» στο εξωτερικό, ποιος είναι ακριβώς ο ορισµός. Είναι
βιολογικός, είναι εθνικός, είναι ψυχολογικός, είναι βαθµός συµ-
µετοχής στα πράγµατα της Ελλάδος; 

Εγώ ξέρω ότι έζησα τα χρόνια της επαγγελµατικής µου ζωής
σε ένα κράτος το οποίο βασίστηκε σε µια επανάσταση και η επα-
νάσταση αυτή οφειλόταν στο γεγονός ότι ψηφίζανε φόρους,
αλλά δεν είχαν εκπροσώπηση. 

Το κράτος αυτό έχει προχωρήσει και στο ανάστροφο βήµα:
Εάν ψηφίζεις στις µέρες µας, φορολογείσαι και κυνηγάει και
εµένα και τους πολίτες του σε όλο τον κόσµο να τους φορολο-
γήσει στο εξωτερικό. Το λέω γιατί είναι µια λεπτή σχέση και δεν
είναι µια σχέση αθώα. Πρέπει να έχεις, δηλαδή, στο κράτος στο
οποίο ψηφίζεις και στο οποίο απευθύνεσαι κάποια υποθήκευση.
Πρέπει να έχεις κάποιο αιτούµενο, το οποίο παίζεται.

Πώς αντιµετώπισαν άλλα κράτη αυτό το δίληµµα; Διότι δεν
είναι απλό. Από αυτή τη θέση δεν σας λέω να µην ψηφίσουν ή να
ψηφίσουν οι Έλληνες. Προσπαθώ να δω ποια είναι η σωστή πο-
λιτική τοµή, γιατί αυτό το θέµα είναι πάρα πολύ σοβαρό, ώστε να
συµµετέχουν σε αυτή τη διαδικασία οι άνθρωποι οι οποίοι έχουν
κάποια πραγµατικά, πολιτικά οργανική σχέση µε την Ελλάδα. 

Ο κ. Λιβάνιος αναφέρθηκε στο πώς αντιµετωπίζουν τα άλλα
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κράτη. Υπάρχει ένα άρθρο µου στην «Εφηµερίδα των Συντακτών»
για το πώς αντιµετωπίζουν άλλα κράτη αυτό το πρόβληµα. Θα
παρατηρήσετε ότι η ευκολία µε την οποία ψηφίζουν οι απόδηµοι
άλλων κρατών είναι αντιστρόφως ανάλογη της έκτασης του πλη-
θυσµού των άλλων κρατών.

Συγκεκριµένα, στην Αµερική και στον Καναδά, που είναι τερά-
στια κράτη και που το 1% είναι µόνο οι απόδηµοί τους, ψηφίζουν
όλοι, στην Αµερική µόνο για Πρόεδρο, όχι για Κογκρέσο και για
Βουλή, αυτό εξαρτάται από την πολιτεία. 

Στην Ιρλανδία και το Ισραήλ, που είναι στο άλλο άκρο και είναι
µικρά κράτη µε τεράστια διασπορά, στην οποία θα µπορούσαµε
να υπάρχουµε κι εµείς, δεν ψηφίζει κανείς στο εξωτερικό. Οι κου-
βέντες που µας είπε ο κύριος Υπουργός ότι έχουν ανοίξει, έχουν
ανοίξει εδώ και χρόνια. Συνεχίζει να µην ψηφίζει κανείς στο εξω-
τερικό.

Στα άλλα κράτη, Πορτογαλία, Ισπανία, Γαλλία, Αγγλία, ψηφί-
ζουν µε αντίστοιχο νόµο, τον οποίο εισηγείται ο ΣΥΡΙΖΑ από το
2019. Έχουν αριθµό θέσεων, οκτώ νοµίζω στην Ιταλία, δύο στην
Πορτογαλία, έξι -νοµίζω, αλλά µην το πάρετε τοις µετρητοίς-
στην Αγγλία και οι απόδηµοι ψηφίζουν για να εκπροσωπηθούν σε
αυτές τις θέσεις. 

Στη Γερµανία, όπου ζουν τα επτά εκατοµµύρια Τούρκοι -που
ψηφίζουν στις τουρκικές εκλογές, όχι στις γερµανικές-, ψηφίζεις
εάν έχεις φύγει µόνο τα τελευταία δύο χρόνια από τη Γερµανία
ή αν έχεις φύγει περισσότερα πρέπει να αποδείξεις για να ψηφί-
σεις ότι θα γυρίσεις τα επόµενα πέντε χρόνια στη Γερµανία, στη
Γερµανία, το κράτος που έφερε τους γκασταρµπάιτερ τους Έλ-
ληνες, που τους ακούσαµε στα τραγούδια, και οτιδήποτε άλλο.
Τα κράτη περιφρουρούν την πολιτική τους σχέση µε τον Από-
δηµο Ελληνισµό. 

Κύριοι συνάδελφοι, άκουσα ότι πρέπει να συσφίξουµε τις σχέ-
σεις µας µε τον Απόδηµο Ελληνισµό. Δεν υπάρχει καµµιά αµφι-
βολία γι’ αυτό. Κατ’ αρχάς σαν απόδηµο Έλληνα σας λέω ότι µε
προσβάλλει η σκέψη ότι µπορεί πραγµατικά να ενεργήσω υπέρ
της πατρίδας µου ή να κινηθώ στο λόµπι της Αµερικής µε το δι-
καίωµα ή όχι να ψηφίσω. Ο Ελληνισµός µου µε καλεί να το κάνω
έτσι κι αλλιώς και το έχω κάνει έτσι κι αλλιώς, όπως το έχουµε
κάνει πάρα πολλοί. Δεν εξαγοράζεται η κινητοποίηση του Ελλη-
νισµού µε την ψήφο. 

Το δεύτερο που έχω να σας πω είναι ότι πρέπει όντως να συ-
σφίξουµε τις σχέσεις µας στον Απόδηµο Ελληνισµό. Ξέρετε πώς
το κάνουµε αυτό; Βελτιώνοντας το brain drain. Βελτιώνουµε το
brain drain µε το να δώσουµε χρήµατα για την έρευνα, να ανα-
πτύξουµε ένα παραγωγικό µοντέλο στην Ελλάδα, να δώσουµε τη
δυνατότητα µιας αξιοκρατικής εξέλιξης, να πάρουµε τις δέκα χι-
λιάδες γιατρούς και νοσηλευτικό προσωπικό, τους οποίους πρέ-
πει να πάρουµε για να λειτουργήσουν τα νοσοκοµεία µας, που
έχουν επτά χιλιάδες κενές θέσεις και έτσι δεν θα πάνε -brain drain
και workforce drain- στη Γερµανία, να δώσουµε χρήµατα, όπως
δώσαµε στο ΕΛΙΔΕΚ, επί της εποχής της υπουργίας του Φίλη,
του Γαβρόγλου και του Κώστα Φωτάκη, του Αναπληρωτή Υπουρ-
γού, για να δοθούν χρήµατα στους ανθρώπους που κάνουν
έρευνα και έχουν σταδιοδροµήσει στο εξωτερικό να γυρίσουν
πίσω. Νοµίζω ότι έτσι θα ενισχύσουµε τις σχέσεις µας µε τους
ανθρώπους εξωτερικού. 

Δύο πράγµατα και τελειώνω, πολύ γρήγορα, κύριε Πρόεδρε.
Το ένα είναι ότι στέκοµαι µπροστά σας σαν ένας από τους δύο
εκπροσώπους του Απόδηµου Ελληνισµού που έχει το ελληνικό
Κοινοβούλιο. Δεν µε εξέλεξε όµως ο Απόδηµος Ελληνισµός. Το-
ποθετήθηκα σε ένα ψηφοδέλτιο -µε χαρά το δέχτηκα- από τον
Αρχηγό ενός κόµµατος. 

Θα ήθελα να µε εκλέξει ο Απόδηµος Ελληνισµός. Και η πρό-
ταση την οποία προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ από το 2019 µού δίνει αυτή
τη δυνατότητα. Την επόµενη τετραετία -καλά να είµαστε, ζωντα-
νοί να είµαστε, κανείς δεν ξέρει τι γίνεται αυτές τις µέρες-, όταν
θα ξαναζητήσω την ψήφο των συναδέλφων του Απόδηµου Ελλη-
νισµού, να µπορούν να µε εκλέξουν κατευθείαν και να µην εξαρ-
τώµαι από τον κ. Φάµελλο σε αυτή την περίπτωση.

Η δεύτερη σκέψη µε την οποία θα ήθελα να κλείσω ήταν µια
ερώτηση προς τους δηµοκράτες αγωνιστές συναδέλφους µας
του ΠΑΣΟΚ. Σας ακούω, ανεβήκατε σε αυτό το Βήµα και τα εί-

πατε πάρα πολύ ωραία. Όλοι σήµερα τα είπατε πάρα πολύ ω-
ραία. Μια απορία έχω: Γιατί τον ψηφίσατε αυτόν τον νόµο; Διότι
σε αυτά που είπατε εγώ συµφώνησα ολόψυχα. Δεν κατάλαβα, µε
αυτή τη συλλογιστική, πώς οδηγηθήκατε να ψηφίσετε τον νόµο.
Μεγάλη µου απορία. Θα µου το εξηγήσετε, το ξέρω. Αλλά σκέ-
φτοµαι σε αυτούς τους αγώνες να σας βρούµε κοντά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Όθωνα Ηλιόπουλο, που, όπως είπε, πρώτη φορά µίλησε.
Του ευχόµαστε πολλές οµιλίες, καρποφόρες.

Καλείται στο Βήµα η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Παναγιού Πούλου. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω και εγώ κατ’ αρχάς να εκ-
φράσω τη συµπαράστασή µου στους συµπολίτες µας που βιώ-
νουν δύσκολες ηµέρες λόγω των καταστροφικών πυρκαγιών και
σε όλους αυτούς που επιχειρούν στα πύρινα µέτωπα στη Ρόδο,
στην Κέρκυρα, στην Αχαΐα, στη νότια Εύβοια –που, αν θυµηθούµε
και τη βόρεια Εύβοια, ολοκληρώνεται η καταστροφή του νησιού-
, αλλά και σε όλους αυτούς που επιχειρούν παντού, σε όλη την
Ελλάδα. Και εκφράζω επίσης την ευχή να µην είναι µοιραία η
τύχη των δύο πιλότων µας µε την πτώση του Καναντέρ στην κα-
τάσβεση των φωτιών στην Κάρυστο. 

Η Βοιωτία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επίσης µετρά ήδη
πολλές πληγές από τις φετινές πυρκαγιές στα Χώστια, το Καπα-
ρέλλι και βέβαια στη µεγάλη καταστροφή στα Δερβενοχώρια,
στο Μαζαράκι Βαγίων και µόλις χθες το βράδυ δίπλα στη Θήβα. 

Κλιµάκιο του ΣΥΡΙΖΑ επισκεφθήκαµε τα Δερβενοχώρια, για να
διαπιστώσουµε το µέγεθος της ζηµιάς και να συνοµιλήσουµε µε
τους κατοίκους. Κύριε Υπουργέ, κύριε Λιβάνιε, σας πληροφορώ
ότι η απογοήτευση και η θλίψη ξεχειλίζουν, αλλά και η οργή για
το δήθεν επιτελικό κράτος, που αποδεικνύεται και πάλι ανίκανο
να προστατεύσει το περιβάλλον και την κοινωνία. 

Οι πολίτες των Δερβενοχωρίων θεωρούν ότι η Κυβέρνησή σας
τους εγκατέλειψε στο έλεος της φωτιάς, ενώ, µετά την ολοσχερή
καταστροφή βιοµηχανιών µε τοξικά απόβλητα, εκφράζουν φό-
βους για τις µακροπρόθεσµες επιπτώσεις στη δηµόσια υγεία. Η
τεράστια αυτή καταστροφή έρχεται να συµπληρώσει την πρωτο-
φανή επιβάρυνση του περιβάλλοντος της Βοιωτίας από την
άναρχη και ανεξέλεγκτη εγκατάσταση ανεµογεννητριών, ακόµα
και µέσα σε παρθένα δάση, αλλά και φωτοβολταϊκών θαλάσσιων
πάρκων, που καταστρέφουν παραλιακούς οικισµούς στην Αλυκή,
χωρίς κανέναν χωροταξικό σχεδιασµό. Ευθύνεστε γιατί οι δικοί
σας περιβαλλοντοκτόνοι νόµοι επέτρεψαν αυτή την καταστροφή.

Ωστόσο η Βοιωτία και οι υπόλοιπες πυρόπληκτες περιοχές της
χώρας είναι µόνο η αρχή σε µια δεύτερη τετραετία ασυγχώρητων
παραλείψεων και λαθών της Κυβέρνησής σας στην πυροπροστα-
σία.

Όµως οι καταστροφές δεν έρχονται τυχαία και η κλιµατική
κρίση δεν µπορεί να αποτελεί συνεχώς δικαιολογία. Γιατί, παρά
τις κούφιες εξαγγελίες του κ. Μητσοτάκη για αναδιοργάνωση της
Πολιτικής Προστασίας, η Κυβέρνησή σας δεν διδάχθηκε τίποτα
από την προηγούµενη τετραετία, ούτε από το µαύρο ρεκόρ οκτα-
ετίας το 2021 για ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες στρέµ-
µατα καµένης γης και δασικής έκτασης αλλά ούτε και από το
ολοκαύτωµα στην βόρεια Εύβοια το 2022. Και έτσι το επιτελικό
σας χάος συνεχίζεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία παρέδωσε στην προηγούµενη κυβέρνηση Μητσοτάκη µελέ-
τες και προτάσεις και είχε µάλιστα καταθέσει σχετικό σχέδιο
νόµου. Αναφέρθηκε αναλυτικά η κ. Γεροβασίλη. Όµως οι δήθεν
άριστοι ειδήµονες τις αγνόησαν και δεν δεσµεύτηκαν σε έναν
εθνικό σχεδιασµό, που θα παραγκωνίζει κοµµατικές βλέψεις και
συµφέροντα. Αναφέροµαι στην εθνική στρατηγική για τα δάση,
τη δηµόσια πολιτική πρόληψης δασικών πυρκαγιών, την έκθεση
της επιτροπής Γκολντάµερ, αλλά και τις πέντε χιλιάδες εποχικούς
εργαζόµενους στη δασοπροστασία, τους οποίους απέλυσε. 

Δεν αξιοποιήσατε τίποτα, κύριοι Υπουργοί. Αντίθετα ψηφίσατε
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τον δικό σας νόµο Χαρδαλιά για το 2020, που ποτέ δεν εφαρµό-
στηκε και αραχνιάζει σε κάποιο συρτάρι. Δηµιουργήσατε τελικά
το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας για
επικοινωνιακούς λόγους, όπως αποδεικνύεται φυσικά, αφού πα-
ραµένει χωρίς σαφή οργανωτική δοµή και προσωπικό. 

Παρουσιάσατε το Πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» για την Πολιτική Προ-
στασία τον Μάρτιο του 2022 µε τον πρώην Υπουργό κ. Στυλια-
νίδη, προϋπολογισµού 1,7 δισεκατοµµυρίου, το οποίο αγνοείτε,
αν και έκανε σχετική αναφορά ο κύριος Πρωθυπουργός. Οι δα-
σικές υπηρεσίες και η Πυροσβεστική παραµένουν υποστελεχω-
µένες και µε ασυντήρητα οχήµατα και εξοπλισµό. Επιπλέον το
αλαλούµ στην κατανοµή των αρµοδιοτήτων για την πυροπροστα-
σία µεταξύ των περιφερειών και των δήµων συνεχίζεται και φαί-
νεται επικοινωνιακά να σας βολεύει η επίρριψη των ευθυνών
στους δηµάρχους, δηλαδή στους γαλάζιους δηµάρχους, που
όµως δεν αποδέχονται την ευθύνη.

Και τέλος ολοκληρώνετε τη δήθεν προσπάθειά σας για την
προστασία του περιβάλλοντος µε τους Ευρωβουλευτές σας να
καταψηφίζουν πριν από δύο εβδοµάδες στο Ευρωκοινοβούλιο τη
νοµοθεσία για την αποκατάσταση της φύσης, υπακούοντας πει-
θήνια στα λόµπι των Βρυξελλών. Κύριοι Υπουργοί αντικαταστή-
σατε το τρίπτυχο σχεδιασµός, πρόληψη, ενίσχυση των δασικών
και πυροσβεστικών υπηρεσιών µε το τρίπτυχο επικοινωνία, µετά-
θεση των ευθυνών στους πολίτες και την αυτοδιοίκηση, πενιχρές
αποζηµιώσεις. Αν συνεχίσετε έτσι, τα δυόµισι εκατοµµύρια πλέον
των στρεµµάτων -γιατί τριακόσιες χιλιάδες περίπου στρέµµατα
είναι ήδη καµένα φέτος- που κατέκαψαν από το 2019 µέχρι σή-
µερα οι πυρκαγιές -γιατί αυτό είναι το µαύρο ρεκόρ σας- θα πολ-
λαπλασιάζονται δυστυχώς µε γεωµετρική πρόοδο.

Και πρέπει να συνυπολογίσουµε βέβαια τους χαµένους οικι-
σµούς, τα σπίτια, τις αγροτικές καλλιέργειες, το ζωικό κεφάλαιο,
τις βιοτεχνίες, τα ξενοδοχεία, µια µεγάλη καταστροφή των περι-
ουσιών των πολιτών. Και πράγµατι δεν θρηνούµε ανθρώπινες
ζωές, αλλά καταδικάζετε τους πληγέντες σε βέβαιη φτωχοποί-
ηση. Γιατί οι αποζηµιώσεις που δίνετε είναι πενιχρές και, παρά
τις εξαγγελίες, σας δεν καταβάλλονται έγκαιρα. Ακόµη οφείλο-
νται στους πολίτες της Ηλείας, της βόρειας Εύβοιας, αλλά και σε
πολίτες που επλήγησαν από άλλες φυσικές καταστροφές. 

Ας περάσουµε όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχει αποδεί-
ξει ότι επιθυµεί τη συµµετοχή των αποδήµων συµπατριωτών µας
στην εκλογική διαδικασία µε ολοκληρωµένο και σαφή τρόπο, επι-
διώκοντας δύο στόχους: Πρώτον, να έχουν δικαίωµα εκλέγειν και
εκλέγεσθαι, χωρίς κανέναν περιορισµό. Και, δεύτερον, να εκπρο-
σωπούνται από ανθρώπους που γνωρίζουν καλά τις ανάγκες των
κοινοτήτων τους, αφού θα προέρχονται από αυτές και θα µετα-
φέρουν τη φωνή τους στη Βουλή των Ελλήνων. 

Πώς αποδεικνύουµε όµως ότι επιδιώκουµε αυτούς τους στό-
χους; Το αποδείξαµε αρχικά συστήνοντας ως κυβέρνηση σχετική
νοµοπαρασκευαστική επιτροπή στο Υπουργείο Εσωτερικών. Απο-
τέλεσµα των εργασιών αυτής της επιτροπής είναι να ενεργοποι-
ήσει τη συνταγµατική πρόβλεψη του 2001, που παρέµενε κενό
γράµµα για δεκαοχτώ ολόκληρα χρόνια µέχρι το 2019, όταν δη-
λαδή η συνταγµατική Αναθεώρηση µε πρωτοβουλία του ΣΥΡΙΖΑ
ρύθµισε συναινετικά το ζήτηµα στη βάση δύο εναλλακτικών προ-
τάσεων: τη συµµετοχή των αποδήµων στις εκλογές µε προϋπο-
θέσεις, όπως ρυθµίστηκε κατόπιν µε τον δικό σας ν.4648/2019, ή
µε την εκλογή Βουλευτών αποδήµων σε συγκεκριµένες έδρες,
χωρίς προϋποθέσεις, όπως ήταν και η δική µας πρόταση.

Αλλά το αποδείξαµε και στη συνέχεια µε την εποικοδοµητική
στάση µας κατά την επεξεργασία και ψήφιση του ν.4648, ο
οποίος ήταν αποτέλεσµα διακοµµατικού συµβιβασµού ως ένα
βήµα προς τη σωστή κατεύθυνση, που έδινε για πρώτη φορά τη
δυνατότητα σε όλους τους απόδηµους να ψηφίσουν, θέτοντας
κάποιες προϋποθέσεις για την αποτροπή οποιασδήποτε επέµβα-
σης επί του εκλογικού αποτελέσµατος σε βαθµό ικανό να αλλοι-
ώσει τη βούληση του εκλογικού σώµατος, όπως αναφέρει η
αιτιολογική έκθεση του νόµου τον οποίο και εσείς ψηφίσατε, κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας.

Και αυτό ήταν εύλογο, διότι, εφόσον η ελληνική ιθαγένεια απο-
κτάται µε βάση το δίκαιο του αίµατος, η ένταξη στο εκλογικό

σώµα ενός δυνητικά µεγάλου αριθµού προσώπων χωρίς ουσια-
στική σχέση µε την κοινωνική, πολιτική, οικονοµική και πολιτιστική
ζωή της χώρας θα υπονόµευε την αυτοκυβέρνηση του λαού µας. 

Είµαστε όµως ικανοποιηµένοι από τον αριθµό των συµµετεχό-
ντων, που έφτασε περίπου τους δεκαοχτώ χιλιάδες; Σαφώς και
όχι. Τι κάνει όµως η Κυβέρνησή σας; Επεξεργάζεται, όπως οφεί-
λει, λύσεις βελτίωσης του υφιστάµενου νοµοθετικού πλαισίου
διαβουλευτικά και συναινετικά; Όχι βέβαια! Αξιοποιεί τις παρα-
τηρήσεις του Συνηγόρου του Πολίτη και των οµογενειακών ορ-
γανώσεων και φορέων; Ούτε αυτό κάνει. Αντίθετα τινάζει στον
αέρα τη συναίνεση που µε κόπο χτίσαµε, προωθώντας ένα πλαί-
σιο που δεν θα λύσει το πρόβληµα και που αποτελεί σαφώς µία
παγκόσµια παραφωνία, αφού όλες οι χώρες που εξασφαλίζουν
δικαίωµα ψήφου στους αποδήµους τους εφαρµόζουν ένα από τα
δύο συστήµατα: ή δικαίωµα ψήφου στη βάση προϋποθέσεων ου-
σιαστικής σύνδεσης µε τη χώρα ή εκπροσώπηση χωρίς προϋπο-
θέσεις µε συγκεκριµένες έδρες. Το δικό σας πλαίσιο δεν εντάσ-
σεται σε κανένα από τα δύο αυτά.

Υιοθετήστε τη δική µας πρόταση, που βασίζεται στα πάγια αι-
τήµατα των αποδήµων, στην έκθεση του Συµβουλίου Απόδηµου
Ελληνισµού το 2009, αλλά και στην έκθεση της Εθνικής Επιτρο-
πής Δικαιωµάτων του Ανθρώπου που εισηγήθηκε το 2017 ο δικός
σας, ο κ. Γεραπετρίτης. Υιοθετήστε την πρότασή µας, που προ-
βλέπει τέσσερις έδρες Βουλευτών Επικρατείας µε ενιαίο ψηφο-
δέλτιο σε αντίστοιχες περιφέρειες, χωρίς άλλη προϋπόθεση.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο

Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ο κ. Γεώργιος
Γαβρήλος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε συντετριµµένοι από το

γεγονός της πτώσης του Καναντέρ, αλλά και από την περιβαλ-
λοντική καταστροφή, αλλά και την καταστροφή περιουσιών στο
πεδίο των πυρκαγιών τόσο στην Εύβοια, στη Ρόδο, στην Αττική,
λίγες ηµέρες νωρίτερα. Βρισκόµαστε για µια ακόµη φορά µπρο-
στά σε µία από τις γνωστές δήθεν εµβληµατικές νοµοθετικές
πρωτοβουλίες της Νέας Δηµοκρατίας, που όµως η πρόσφατη
ιστορία έχει δείξει πως είτε αποτυγχάνουν είτε κρύβουν από πίσω
µικροκοµµατικά κίνητρα και παιχνίδια εντυπώσεων.

Άλλωστε, κυρία Υπουργέ, κυρία Κεραµέως, ας µην ξεχάσουµε
ότι τα δύο πρώτα νοµοθετήµατα της κυβέρνησης το 2019 ήταν
το επιτελικό κράτος, που σήµερα βρίσκεται στα αποκαΐδια της
Εύβοιας, της ανατολικής Αττικής, της Ρόδου, ένα κράτος που δεν
µπορεί να σχεδιάσει, που δεν µπορεί να κάνει πρόληψη, που δεν
µπορεί να είναι αποτελεσµατικό και να το εµπιστευτούν οι Έλλη-
νες πολίτες, ένα κράτος που επαφίεται µόνο από την πλευρά την
κυβερνητική στην επικοινωνία. 

Να σας θυµίσω και το δεύτερο επίσης νοµοθέτηµα από τα δύο
πρώτα που φέρατε το 2019. Ήταν η µεταφορά των αρµοδιοτήτων
της ΕΥΠ στο Γραφείο του Πρωθυπουργού, µε γεγονότα που µας
διέσυραν σε όλο τον πλανήτη, στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στους
εταίρους µας. Θα έλεγε κανείς, ειρωνικά ασφαλώς, ότι και τα δύο
πήγαν καλά!

Η παρούσα ρύθµιση αποτελεί την τρίτη επί της ουσίας προ-
σπάθεια της Κυβέρνησης να νοµοθετήσει υπέρ της ψήφου των
Ελλήνων του εξωτερικού, χωρίς όµως να νοιάζεται να δώσει απα-
ντήσεις στα πραγµατικά αιτήµατα της Οµογένειας για εκπροσώ-
πηση. Το νοµοθετικό πλαίσιο που σήµερα ισχύει και µε βάση αυτό
ψήφισαν οι Έλληνες του εξωτερικού, ο ν.4648/2019, είναι νοµο-
θέτηµα ασφαλώς της Νέας Δηµοκρατίας, ψηφισµένο κατά την
προηγούµενη κοινοβουλευτική θητεία. Όπως όλοι διαπιστώσαµε,
όµως, δεν έφερε τα αναµενόµενα αποτελέσµατα, αφού ψήφισαν
µόνο δεκαοκτώ χιλιάδες πολίτες.

Αντί, λοιπόν, η Κυβέρνηση να ψάξει να βρει τις ευθύνες της για
τα ελλείµµατα στην εφαρµογή, αντί να ενδιαφερθεί να βρει τις
απαραίτητες κοινοβουλευτικές συναινέσεις µέσα από διάλογο
και αντί να µεριµνήσει να παρουσιάσει ένα µακράς πνοής νοµο-
θέτηµα, µιας και η ουσία του άπτεται κανόνων δηµοκρατικής εκ-
προσώπησης και κοινοβουλευτισµού, ξαναφέρνει ως νέα πρό-
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ταση τη διάταξη Βορίδη, µια ξαναζεσταµένη, δηλαδή, ιδέα του
2021, που τότε δεν ήρθε τελικά προς ψήφιση, αλλά σήµερα µας
παρουσιάζεται ως πατριωτική και καινοτόµα, προφανώς γιατί
υπάρχουν οι συσχετισµοί να περάσει.

Γιατί, άραγε, η Κυβέρνηση δεν λαµβάνει υπ’ όψιν της τις από-
ψεις του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού;

Κυρίες και κύριοι, πατριωτική στάση είναι το γεγονός ότι η Κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ήταν αυτή που επανέφερε στο προσκήνιο
µια χρονίζουσα συνταγµατική µας εκκρεµότητα από το 1975.
Εµείς ανοίξαµε τη συζήτηση για το άρθρο 54, εισάγοντας τη δυ-
νατότητα στους Έλληνες του εξωτερικού να ψηφίζουν στον τόπο
διαµονής τους, και εµείς προβλέψαµε τη συγκρότηση νοµοπα-
ρασκευαστικής επιτροπής µε τον ν.4555/2018, το άρθρο 256, για
την κατάρτιση πρότασης για τη διευκόλυνση της ψήφου των απο-
δήµων.

Η Νέα Δηµοκρατία τότε, που σήµερα µας κάνει µαθήµατα
µέσα στην Ολοµέλεια, είχε καταψηφίσει. Εµείς, σεβόµενοι τον
διακοµµατικό διάλογο και αντιλαµβανόµενοι τη συνταγµατική βα-
ρύτητα του θέµατος, το 2019 δεχτήκαµε κάποιες προϋποθέσεις,
παρά την αρχική µας θέση για καθαρό εκλέγειν και εκλέγεσθαι.

Για να είµαστε ξεκάθαροι, ο ΣΥΡΙΖΑ, έχοντας ως αρχή του πως
οι Ελληνίδες και οι Έλληνες του εξωτερικού αποτελούν ένα ση-
µαντικό εθνικό κεφάλαιο και, µε βάση τη διεθνή εµπειρία πολλών
χωρών που έχουν µεγάλη διασπορά, όπως η Ιταλία, η Γαλλία, η
Πορτογαλία, συνεχίζει να προασπίζεται και τώρα το δικαίωµα των
Ελλήνων του εξωτερικού για εκλέγειν και εκλέγεσθαι χωρίς πε-
ριορισµούς. Θέλουµε µέσα σε αυτή τη Βουλή να δούµε Βουλεύ-
τριες και Βουλευτές των αποδήµων.

Ο λόγος που ψηφίζουµε σήµερα αρνητικά είναι γιατί η νέα ρύθ-
µιση της Νέας Δηµοκρατίας, που ήρθε χωρίς προπαρασκευα-
στικό διάλογο και µε διαδικασίες εκβιαστικά εξπρές, θεωρεί τους
απόδηµους µόνο εκλογικό κοινό και περιορίζεται σε πολιτική
εντυπώσεων, αφού το µόνο που κάνει είναι να αίρει τις προϋπο-
θέσεις του 2019, χωρίς άλλη παράλληλη ρύθµιση, που να δίνει
προοπτική για πραγµατική εκπροσώπηση. Δεν έχει καµµία ουσία,
δεν διασφαλίζει ότι θα ακούγεται η φωνή τους, δεν λύνει κανένα
πρόβληµα των απόδηµων του εξωτερικού.

Θα είδατε και σήµερα στα κανάλια της χώρας ρεπορτάζ από
το «Ελληνικό Σπίτι» στο Βερολίνο, που κλείνει. Θα έχετε δει ρε-
πορτάζ το τελευταίο διάστηµα για τα σχολεία του εξωτερικού,
που κλείνουν.

Δεν απαντάµε συνεπώς στα προβλήµατα των Ελλήνων του
εξωτερικού. Και σε όσους προσπαθούν να εξαγάγουν από αυτή
τη συζήτηση µόνο επικοινωνιακά οφέλη, επιδεικνύοντας για µια
ακόµη φορά πολιτική αλαζονεία -και λαθροχειρία, θα έλεγα- στα
ζητήµατα περί πατριωτισµού και σεβασµού της Οµογένειας, απα-
ντάµε πως ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν και θα είναι εδώ ως η σοβαρή Αντιπο-
λίτευση που θα προασπίζεται τη χώρα και τα δικαιώµατα όλων
των πολιτών, ανεξάρτητα µε τον τόπο διαµονής τους.

Τέλος, επιτρέψτε µου να σχολιάσω για µια χώρα όπου η αποχή
έφτασε στο 47,17% στις εκλογές του Ιουνίου και πολλοί συµπο-
λίτες µας δεν κατάφεραν να µεταβούν στον τόπο όπου είναι εγ-
γεγραµµένοι, λόγω του ότι αναγκάζονται να δουλεύουν σε
εποχικές εργασίες, δείχνει µέγιστη αναλγησία και πολιτικό φόβο
η µη υιοθέτηση της τροπολογίας του ΣΥΡΙΖΑ περί διευκόλυνσης
των εποχικά εργαζοµένων στην άσκηση του εκλογικού τους δι-
καιώµατος. Υποκρισία, φόβο, διαστρέβλωση της αλήθειας, ψη-
φοθηρικά παιγνίδια στην πλάτη των αποδήµων. Αυτή, τελικά,
είναι η Νέα Δηµοκρατία και για το 2023.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα καλέσω τώρα στο

Βήµα τον Υφυπουργό Εσωτερικών, τον κ. Ευστάθιο Κωνσταντι-
νίδη.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

αναµφίβολα, όλα τα ζητήµατα της πολιτικής και κοινωνικής ζωής
-σίγουρα και η σηµερινή συζήτηση- επισκιάζονται από τους κα-

πνούς των µεγάλων πυρκαγιών που πλήττουν τη χώρα, στις
οποίες ήρθε να προστεθεί και αυτό το ατύχηµα µε το Καναντέρ.
Όλοι µε σφιγµένο στοµάχι ευχόµαστε να µην έχει τραγική κατά-
ληξη για τους δύο χειριστές του µέσου αυτού, να διασωθούν, να
µην έχουµε θύµατα, όπως δεν είχαµε µέχρι τώρα, παρά το γεγο-
νός ότι η πατρίδα µας βρέθηκε αντιµέτωπη µε φαινόµενα πρω-
τοφανή, εκτεταµένα, τα οποία σίγουρα συνιστούν αποτέλεσµα
της κλιµατικής κρίσης, της υπερθέρµανσης της περιοχής. Παρά
το γεγονός ότι έχουν ενισχυθεί οι αποτρεπτικές δυνάµεις, εντού-
τοις αποδεικνύεται κάθε φορά, κάθε χρονιά, ότι τα προβλήµατα
είναι ακόµα µεγαλύτερα και ότι όσες δυνάµεις, όσες προσπά-
θειες και να καταβάλουµε, είναι πάρα πολύ δύσκολο να τα αντι-
µετωπίσουµε.

Όµως, όπως προείπε και ο Αναπληρωτής Υπουργός, σήµερα
στο Εθνικό Κοινοβούλιο συζητείται ένα πάρα πολύ σηµαντικό νο-
µοσχέδιο, το οποίο έρχεται να εκπληρώσει, να ικανοποιήσει έναν
ανεκπλήρωτο µέχρι σήµερα και για περίπου πενήντα χρόνια
εθνικό στόχο, τη δυνατότητα των Ελλήνων του εξωτερικού να ψη-
φίζουν από τον τόπο της κατοικίας τους ή, έστω, της διαµονής
τους.

Και επειδή, πράγµατι, αποτελεί εθνικό στόχο και επειδή η ιδέα
ωρίµασε και αφού κατά την προηγούµενη κοινοβουλευτική θη-
τεία κάναµε το πρώτο σηµαντικό, αλλά ατελές, βήµα, θα ήλπιζε
κανείς για τη µέγιστη συνεννόηση και σύµπραξη στο Εθνικό Κοι-
νοβούλιο. Και όταν µιλούµε για συνεννόηση, αυτό πρωτίστως ση-
µαίνει ότι πρέπει να συµπράττουµε στα µείζονα, να αναγνωρί-
ζουµε και να ενεργοποιούµε παρεµβάσεις στο έδαφος των κοι-
νών παραδοχών, δηλαδή µακριά από προσκόµµατα, µακριά από
µικροπολιτικές σκοπιµότητες, ιδεοληψίες και δογµατισµούς.

Είναι αναµφίβολα θεµιτό να εισηγείται κάποιος την ακόµα µε-
γαλύτερη διευκόλυνση στην άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος
από τους κατοίκους του εξωτερικού, όπως, για παράδειγµα, προ-
τάθηκε να συµβεί µε την επιστολική ψήφο, πρόταση-εισήγηση
την οποία όχι µόνο δεν απορρίψαµε, αλλά υποσχεθήκαµε, δε-
σµευτήκαµε να εξετάσουµε, όταν υπάρξουν οι σχετικές προϋπο-
θέσεις.

Και, φυσικά, είναι απολύτως θεµιτό να καταθέτει κανείς προ-
τάσεις για τη βελτίωση της διαδικασίας και την επιτάχυνση, τη
µείωση του απαιτούµενου χρόνου κατά την εγγραφή των ψηφο-
φόρων στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους. Όταν, όµως,
ελάσσονα ζητήµατα γίνονται άλλοθι για τη µη υπερψήφιση του
µείζονος, τότε η υποκρισία γίνεται προφανής.

Διότι, κακά τα ψέµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µείζον
εδώ είναι το να δώσουµε τη δυνατότητα στον Έλληνα κάτοικο
του εξωτερικού να ψηφίζει από εκεί όπου θα βρίσκεται την ηµέρα
των εθνικών εκλογών και ας είναι τελικά αυτοί οι ίδιοι άνθρωποι,
αν θέλετε, οι απόδηµοι πρώτης, δεύτερης και τρίτης γενιάς, οι
φοιτητές, οι εργαζόµενοι, αυτός που για κάποιον λόγο θα βρί-
σκεται στο εξωτερικό για ένα προγραµµατισµένο ταξίδι, εκείνοι
που θα επικροτήσουν µε την ψήφο τους την πρόταση του κόµ-
µατος, των κοµµάτων που θα εκπληρώνει γνησιότερα, πιο λει-
τουργικά και αποτελεσµατικά τη σχετική συνταγµατική πρό-
βλεψη.

Αντί, όµως, ο κοινοβουλευτικός διάλογος να επικεντρωθεί στην
ουσία της ιστορικής αυτής νοµοθετικής πρωτοβουλίας, όπως τη
χαρακτήρισε ο Πρόεδρος της Βουλής, περιπλανήθηκε και ταλαι-
πωρήθηκε -επιτρέψτε µου- σε ζητήµατα σηµαντικά µεν, αλλά µα-
κριά από τον πυρήνα της ρύθµισης.

Ο πυρήνας αυτός βρίσκεται στη δυνατότητα να ασκεί κάποιος
το αναφαίρετο, το υπαρκτό εκλογικό του δικαίωµα όταν βρίσκε-
ται εκτός Ελλάδας. Διαφωνώ απολύτως µε τη θέση του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, που θέτει ως προϋπόθεση την
απόδειξη δεσµών ενός κατοίκου του εξωτερικού µε την πατρίδα,
όµως αναγνωρίζω ότι αυτή είναι µια ουσιαστική διαφορά µε την
προταθείσα νοµοθετική πρωτοβουλία, που το οδηγεί στο να κα-
ταψηφίσει τον συζητούµενο νόµο. 

Αντίθετα, δεν αφορούν τη συγκεκριµένη ρύθµιση τα πολύ ση-
µαντικά ζητήµατα για την εξωτερική πολιτική, για τη στήριξη της
ελληνικής Διασποράς ή για τη διευκόλυνση της ψήφου των επο-
χικά απασχολούµενων εκτός του τόπου καταγωγής τους, εκτός
της εκλογικής τους περιφέρειας, τα οποία εκπρόσωποι των κοµ-
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µάτων της Αντιπολίτευσης έθεσαν κατά τρόπο προσχηµατικό επί
της σηµερινής διαδικασίας για την ψήφο τους. 

Κατά συνέπεια δεν είναι πειστικά τα προσχήµατα που προβάλ-
λει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Και πολλώ µάλλον δεν είναι πει-
στική η µεταστροφή κατά εκατόν ογδόντα µοίρες που επιχείρησε
η Ελληνική Λύση, η οποία έχει ψηφίσει µέχρι πρότινος, πριν από
λίγα χρόνια, πανοµοιότυπη ρύθµιση, που, ας σηµειωθεί, ούτε
εκείνη δεν είχε κάποια µέριµνα για το δικαίωµα του εκλέγεσθαι,
που σήµερα προβάλλει ως άλλοθι. Όπως ανεξήγητη, εκτός και
αν το αντιληφθήκαµε λάθος, ήταν και η αλλαγή στάσης του κόµ-
µατος των Σπαρτιατών που έθεσαν αντίστοιχα ψευδοεπιχειρή-
µατα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Άστοχη είναι, όµως, και η κριτική περί της, δήθεν, έλλειψης δια-
βούλευσης σε ένα νοµοσχέδιο για το οποίο η συζήτηση η κοινο-
βουλευτική και η άλλη, η πολιτική, έχει εξαντληθεί µε τρεις
νοµοθετικές πρωτοβουλίες µέσα σε λίγα χρόνια, µε την τοποθέ-
τηση των οµογενειακών σωµατείων και µε τη στάση των κοµµά-
των, που έχει διατυπωθεί και επαναδιατυπωθεί στο αντίστοιχο
χρονικό διάστηµα. Και ας το οριοθέτησε ξεκάθαρα και κατ’ επα-
νάληψη η Υπουργός των Εσωτερικών και ας το επανέλαβε σχε-
δόν κάθε αγορητής της Πλειοψηφίας από αυτό εδώ το Βήµα, ότι
εδώ δεν καθιερώνεται κανένα νέο δικαίωµα, αλλά µόνο ρυθµίζε-
ται το ζήτηµα της διευκόλυνσης στην άσκηση ενός υπαρκτού, δε-
δοµένου δικαιώµατος, που αφορά ακριβώς αυτό που είπαµε και
προηγουµένως, ότι δηλαδή ένας άνθρωπος που συµβαίνει την
ηµέρα των εκλογών να βρίσκεται στην Ελλάδα, στην πατρίδα, πη-
γαίνει κανονικά και ψηφίζει και αν τύχει να βρίσκεται στο εξωτε-
ρικό τού στερούµε πρακτικά αυτή τη δυνατότητα. 

Σωστά, λοιπόν, η Υπουργός µίλησε για τη θεραπεία όχι απλά
µιας στρέβλωσης, αλλά ενός παραλογισµού, ενός παραλογισµού
που πρακτικά δίνει τη δυνατότητα σε κάποιον εύπορο να πάρει
το αυτοκίνητο, το αεροπλάνο ή κάποιο άλλο µέσο και να έρθει
στην Ελλάδα για να ασκήσει το εκλογικό του δικαίωµα, αλλά ένας
άλλος άνθρωπος, που δεν έχει αυτή την οικονοµική δυνατότητα,
να µην µπορεί να το πράξει.

Προτρέποντας τους Βουλευτές της Αριστεράς να αξιοποι-
ήσουν την ιστορική ευκαιρία, ο Πρόεδρος της Βουλής στην το-
ποθέτησή του, ο κ. Τασούλας, επικαλέστηκε σχετική παρέµβαση
του Χαριλάου Φλωράκη στο παρελθόν, κάποιος Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ αντέτεινε ότι έχουν περάσει πολλά χρόνια από τότε. Ας
αναφερθώ, λοιπόν, εγώ σε κάποια άλλη, πολύ πιο πρόσφατη, πα-
ρέµβαση ενός άλλου ιστορικού στελέχους της Αριστεράς, του
Μανώλη Γλέζου, όταν το 2014 ήταν Ευρωβουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.
Σας διαβάζω, λοιπόν, τι είχε πει σε σχετική τοποθέτησή του, πα-
ρέµβασή του, στο Ευρωκοινοβούλιο ο Μανώλης Γλέζος: «Η δη-
µοκρατία παραβιάζεται στην Ελλάδα όταν οι πολίτες της που
ζουν στο εξωτερικό δεν µπορούν να ψηφίσουν στις εθνικές εκλο-
γές, τη στιγµή µάλιστα που, εξαιτίας της κρίσης, υπάρχει ένα νέο
µεταναστευτικό κύµα κυρίως νέων ανθρώπων. Το ελληνικό κρά-
τος», συνέχισε ο Μανώλης Γλέζος, «ουσιαστικά εµποδίζει όλους
αυτούς να ασκήσουν τα δηµοκρατικά τους δικαιώµατα καθώς το
κόστος µετακίνησης», αυτό που λέγαµε προηγουµένως, «είναι
απαγορευτικό. Τελικά θα ψηφίζουν µόνο οι πλούσιοι; Γιατί η ελ-
ληνική κυβέρνηση κωφεύει στις εκκλήσεις των ελληνικών κοινο-
τήτων και δεν δίνει τη δυνατότητα στους απόδηµους Έλληνες να
ψηφίζουν από τις χώρες διαµονής τους, ενώ ψηφίζουν στις ευ-
ρωεκλογές; Γιατί η ελληνική κυβέρνηση δεν σέβεται τα σχετικά
ψηφίσµατα του Ευρωκοινοβουλίου; Γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση
δεν πιέζει την ελληνική κυβέρνηση, ενώ κόπτεται για τη διάσωση
των τραπεζών; Τελικά ποιος φοβάται ποιον σε αυτή την υπό-
θεση;», κατέληγε ο Μανώλης Γλέζος. 

Κλείνοντας, λοιπόν, επικαλούµενος και αυτή την αναφορά,
προσθέτοντας και αυτό το επιχείρηµα στα πάρα πολλά που ακού-
στηκαν -και νοµίζω είναι καταλυτικά για την υπερψήφιση της νο-
µοθετικής πρωτοβουλίας, της σηµερινής δηλαδή διαδικασίας-,
θέλω να καλέσω και εγώ όλους τους συναδέλφους από όλους
τους χώρους να υπερβούν τα κοµµατικά τους σύνορα και να
αδράξουν αυτή τη µοναδική ευκαιρία και σήµερα αυτό το νοµο-
σχέδιο να τύχει της υπερψήφισης από τριακόσιους Βουλευτές.

Έχουµε µία χρυσή ευκαιρία να αποδείξουµε ότι υπάρχουν ζητή-
µατα, υπάρχουν πεδία, που µας ενώνουν. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Τον λόγο έχει η κ. Ιωάννα Λυτρίβη από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΙΩΑΝΝΑ ΛΥΤΡΙΒΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Εκκινώ µε την οφειλόµενη αναφορά, την ελάχιστη τιµή προς

τους συµπολίτες µας που ζουν τον εφιάλτη της πυρκαγιάς, τους
ανθρώπους της πρώτης γραµµής, τους πυροσβέστες, τους δα-
σικούς, τα Σώµατα Ασφαλείας, τους ιπτάµενους χειριστές των
εναέριων µέσων, για τους οποίους προσευχόµαστε όλοι αυτές
τις ώρες, τους εθελοντές, µε έναν λόγο τους µαχητές των πε-
δίων. 

Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το ζήτηµα της ψήφου των Ελλήνων εκλογέων του εξωτερικού
ανατρέχει στο Σύνταγµα του 1975 και έκτοτε έχει απασχολήσει
όχι µόνο τον αναθεωρητικό νοµοθέτη, αλλά και τη δηµόσια
σφαίρα. Παρά ταύτα, η συνταγµατική επιταγή έµενε ανεφάρµο-
στη για σχεδόν µισό αιώνα, µε εξαίρεση τη δυνατότητα άσκησης
του εκλογικού δικαιώµατος στις ευρωεκλογές σε άλλα κράτη-
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Τον Δεκέµβριο του 2019 η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
µε τον ν.4648/2019 για πρώτη φορά έδωσε τη δυνατότητα σε Έλ-
ληνες πολίτες µόνιµους κατοίκους Ελλάδας ή εξωτερικού να εγ-
γραφούν σε ειδικούς καταλόγους εκλογέων εξωτερικού, προκει-
µένου να διευκολυνθούν στην άσκηση του εκλογικού τους δι-
καιώµατος από το εξωτερικό, υπό συγκεκριµένες προϋποθέσεις.
Προϋποθέσεις οι οποίες προέκυψαν ως αποτέλεσµα διακοµµα-
τικού συµβιβασµού, προτάθηκαν από τα κόµµατα της αντιπολί-
τευσης, προκειµένου να εξευρεθούν οι διακόσιες απαραίτητες
για την ισχύ του νόµου ψήφοι. Τον Απρίλιο του 2021 η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας έφερε νέο νοµοσχέδιο για την άρση όλων
των περιορισµών στην άσκηση του δικαιώµατος ψήφου από το
εξωτερικό. 

Ενδιαφέρον παρουσιάζει ότι µε δήλωση της Βουλευτού του
ΣΥΡΙΖΑ το κόµµα της αξιωµατικής αντιπολίτευσης τάχθηκε κατη-
γορηµατικά υπέρ της άρσης των περιορισµών. Ακόµη µεγαλύ-
τερο ενδιαφέρον βέβαια παρουσιάζει ότι τελικά δεν υπερψήφισε
τη ρύθµιση. Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε από τρία κόµµατα, τη Νέα
Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ και την Ελληνική Λύση, και έτσι
δεν συγκεντρώθηκε η απαιτούµενη πλειοψηφία των διακοσίων
Βουλευτών. 

Περιττές προϋποθέσεις και γραφειοκρατικά αναχώµατα, θα
έλεγα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποστέρησαν από εκατο-
ντάδες χιλιάδες Έλληνες τη δυνατότητα συµµετοχής στην εκλο-
γική διαδικασία και απέτρεψαν πολίτες που πληρούσαν τις προϋ-
ποθέσεις από το να υποβάλουν αίτηση. Το αποτέλεσµα: Στις δύο
εκλογικές αναµετρήσεις, του Μαΐου και του Ιουνίου, ψήφισαν
εκτός της Επικράτειας µόλις δεκαοχτώ χιλιάδες Έλληνες, ένας
αριθµός που προβληµατίζει και υπογραµµίζει έτι περαιτέρω την
αναγκαιότητα άρσης των περιορισµών. 

Τι κάνουµε, λοιπόν, σήµερα; Ο στόχος είναι διπλός. Αφ’ ενός
να αποδώσουµε στη ρύθµιση την εµβέλεια και το εύρος που της
πρέπει, αφ’ ετέρου να ενισχύσουµε την ισότιµη µεταχείριση του
συνόλου των µελών του εκλογικού σώµατος. 

Καταθέσαµε, λοιπόν, εκ νέου προς ψήφιση από τη Βουλή την
ίδια ακριβώς ρύθµιση που είχαµε φέρει τον Απρίλιο του 2021 για
την άρση όλων των περιορισµών που ισχύουν για την άσκηση του
δικαιώµατος της ψήφου Ελλήνων πολιτών, είτε διαµένουν µόνιµα
στο εξωτερικό είτε βρίσκονται προσωρινά στο εξωτερικό την
ηµέρα των εκλογών, και οι οποίοι, το επαναλαµβάνουµε, είναι εγ-
γεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους, να ψηφίσουν, λοι-
πόν, από το εξωτερικό.

Εφόσον το νοµοσχέδιο εγκριθεί από την Ολοµέλεια της Βου-
λής, το µόνο που θα χρειάζεται πλέον να κάνει ο εκλογέας εκτός
της επικράτειας είναι να εγγραφεί στην ηλεκτρονική πλατφόρµα
του Υπουργείου Εσωτερικών χωρίς κανένα άλλο δικαιολογητικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν αποτελεί θεσµική πα-
ρέµβαση µε ιδιαίτερα υψηλό συµβολισµό. Ο Πρωθυπουργός και
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η Κυβέρνηση στέλνουν ένα ηχηρό µήνυµα προς τον Οικουµενικό
Ελληνισµό. Εµείς εδώ από την Ελλάδα, απευθυνόµενοι σε όλους
τους Έλληνες που διαµένουν εκτός συνόρων, τους λέµε ότι θέ-
λουµε η φωνή τους, η φωνή της Ελλάδας στο εξωτερικό, να
ακούγεται πιο δυνατά. Η ενεργή συµµετοχή του Απόδηµου Ελ-
ληνισµού στα κοινά της χώρας µας υπηρετεί το δηµόσιο συµφέ-
ρον και εµπλουτίζει την πολιτική µας.

Θέλουµε και πρέπει οι απόδηµοι να έχουν λόγο και να διατη-
ρούν τον δεσµό τους µε τη χώρα. Και όπως αποδεικνύεται από
το πλήθος ψηφισµάτων και δηλώσεων οµογενειακών οργανώ-
σεων που εκπροσωπούν πάνω από εξακόσιες χιλιάδες Έλληνες
του εξωτερικού και βλέπουν το φως της δηµοσιότητας τις τελευ-
ταίες ηµέρες, το θέλουν και αυτοί. Γι’ αυτό και έχουµε όλους
τους περιορισµούς που είχαν τεθεί διευκολύνοντας τους συµπο-
λίτες µας να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα από το εξωτε-
ρικό.

Η όσο το δυνατόν ευρύτερη συναίνεση θα αποτελούσε, µάλι-
στα, σηµαντικό µήνυµα της νέας Βουλής, καθ’ ότι πρόκειται για
ένα θέµα εξόχως υπερκοµµατικό ένα ζήτηµα εθνικό. Είναι ζήτηµα
σεβασµού προς τον απανταχού Ελληνισµό και αποτελούν προ-
σβολή για τους συµπολίτες µας που ζουν και εργάζονται διαπρέ-
πουν και τιµούν τη χώρα µας σε ολόκληρη την υφήλιο οι ανα-
κρίβειες που ακούστηκαν τις τελευταίες ηµέρες. Από αυτές που
νόθευσαν τον δηµόσιο διάλογο, θα σταθώ σε µία που είναι εκτός
λογικής πολιτικά και συνταγµατικά.

Υποστηρίζει η -Αξιωµατική κυρίως- Αντιπολίτευση ότι η ρύθ-
µιση οδηγεί σε αλλοίωση του εκλογικού σώµατος και του εκλο-
γικού αποτελέσµατος. Η απάντηση είναι ένα βροντερό όχι. Δεν
έχει απολύτως καµµία βάση αυτός ο ισχυρισµός, καθώς δεν εκ-
χωρούν µε δικαίωµα ψήφου σε εκλογείς που δεν έχουν ήδη αυτό
το δικαίωµα. Απλώς διευκολύνουµε την άσκηση του δικαιώµατος
ψήφου που ήδη απολαµβάνουν συνταγµατικά.

Πάνω σε αυτή την ανακρίβεια δόµησε και την τροπολογία που
εισηγήθηκε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µε τη γνωστή προχειρό-
τητα. Προτείνει δίχως καµµία αναστολή να µην προσµετρώνται
οι ψήφοι αυτές στο εκλογικό αποτέλεσµα, να έχουν δηλαδή µει-
ωµένη αξία σε σχέση µε τις ψήφους των Ελλήνων εντός της επι-
κράτειας παραβιάζοντας ανοικτά τη συνταγµατική επιταγή της
καθολικότητας και της ισότητας της ψήφου και υποτιµώντας
βαθιά τους απόδηµους Έλληνες και τα πολιτικά τους δικαιώµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φαίνεται ότι κάποιοι δεν έχουν
ακόµη αντιληφθεί το µήνυµα που µας έστειλαν οι Έλληνες πολί-
τες στις δύο εκλογικές αναµετρήσεις. Οι πολίτες απαιτούν ενό-
τητα στα µεγάλα, στις τοµές και στις µεταρρυθµίσεις και όλες οι
πολιτικές δυνάµεις οφείλουµε να αποδείξουµε ότι µπροστά στο
κοινό καλό και τον σεβασµό στα θεµελιώδη δικαιώµατα όλων των
Ελλήνων δεν υπάρχουν κόκκινες γραµµές ή περιχαρακώσεις του
παρελθόντος.

Κυρίες και κύριοι, πρόκειται για µια υψηλή συµβολική κίνηση
που ενώνει τις Ελληνίδες και τους Έλληνες σε όλα τα µήκη και
τα πλάτη της γης. Είναι, όµως, κάτι που µπορεί να διασφαλιστεί
µόνο από την οµόθυµη στάση όλων των πολιτικών δυνάµεων του
τόπου. Ας φανούµε, λοιπόν, αντάξιοι της πρόκλησης που µας ορ-
θώνει η ιστορία και ας τιµήσουµε τους συµπολίτες µας που φέ-
ρουν την Ελλάδα σε ολόκληρο τον κόσµο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Λυτρίβη και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο κ. Μιλτιάδης Ζαµπάρας από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πραγµατικά βαρύ το κλίµα
µετά την είδηση της πτώσης του πυροσβεστικού Καναντέρ στην
Κάρυστο και πραγµατικά αναρωτιόµαστε πόσοι ακόµα άνθρωποι
θα κινδυνεύσουν -θέλω να πιστεύω ότι δεν έχουν χαθεί από τη
ζωή-, όσο εµείς µιλάµε για ένα θέµα που δεν επείγει και πολύ φο-
βάµαι ότι τέτοια µέρα του χρόνου θα είµαστε πάλι εδώ να συζη-
τάµε ξανά για τέτοια γεγονότα, εάν δεν λάβουµε τα απαραίτητα
µέτρα, αν η Κυβέρνηση δεν λάβει τα απαραίτητα µέτρα ενίσχυ-

σης της πολιτικής προστασίας.
Με βαριά καρδιά, λοιπόν, και µε έναν ρόλο -επιτρέψτε µου να

πω- άβολο και άχαρο, θα πρέπει να τοποθετηθούµε για το παρόν
νοµοσχέδιο στην Ολοµέλεια της Βουλής, έτσι όπως όλοι οι οµι-
λητές του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία µε άρτιο και τεκµη-
ριωµένο λόγο έκαναν όλες αυτές τις δύο ηµέρες.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνηση επέλεξε να
καταθέσει ως πρώτο νοµοσχέδιο της νέας κοινοβουλευτικής πε-
ριόδου και µάλιστα µε ταχύτατες διαδικασίες σε ένα νοµοσχέδιο
που αφορά την ψήφο των Ελλήνων κατοίκων του εξωτερικού. Και
προφανώς δηµιουργούνται ερωτήµατα αναπάντητα κατά την
άποψή µας καθ’ όλη τη διάρκεια της συζήτησης και για τον χρόνο
και για τον τρόπο που αυτό το νοµοσχέδιο ήρθε για συζήτηση
και για ψήφιση.

Αφού, λοιπόν, δεν υπάρχει κάποια πίεση χρόνου, γιατί δεν επι-
λέξατε τη δηµιουργία διακοµµατικής επιτροπής για να συζητη-
θούν όλες οι προτάσεις και επιλέξατε µέσα σε µόλις δύο ηµέρες,
µε µια διαδικασία fast truck, να συζητηθεί και να ψηφιστεί ένα τέ-
τοιο νοµοσχέδιο. Η επιλογή αυτή, κατά την άποψή µας, γίνεται
καθαρά για επικοινωνιακούς και ψηφοθηρικούς λόγους, υποτι-
µώντας φανερά και ευθέως τις Ελληνίδες και τους Έλληνες του
εξωτερικού. 

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία και σήµερα και στην προηγούµενη Βουλή έχει την ίδια πάγια,
ξεκάθαρη και σαφή θέση: Συµµετοχή των αποδήµων στις εθνικές
εκλογές χωρίς κανέναν περιορισµό, χωρίς περιορισµούς και µε
το δικαίωµα του εκλέγειν και του εκλέγεσθαι.

Άλλωστε, θα πρέπει να πούµε ότι η διευκόλυνση των Ελλήνων
κατοίκων του εξωτερικού στις εθνικές εκλογές αποτέλεσε πρω-
τοβουλία του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι ο ΣΥΡΙΖΑ εκείνος που άνοιξε τον
δρόµο για κάτι τέτοιο και θα πρέπει να αισθανόµαστε περήφανοι
γι’ αυτό.

Γι’ αυτό, λοιπόν, επαναφέρουµε τη συγκεκριµένη τροπολογία.
Η τροπολογία αυτή, σε εφαρµογή της πρόσφατης αναθεώρησης
του άρθρου 54 του Συντάγµατος, προβλέπει δηµιουργία τεσσά-
ρων εκλογικών περιφερειών, ούτως ώστε οι Έλληνες του εξωτε-
ρικού να εκλέγουν τους εκπροσώπους τους, όπως παγίως οι ίδιοι
ζητούν.

Η πρότασή µας, λοιπόν, υιοθετεί µια σειρά από πετυχηµένα µο-
ντέλα, όπως το γαλλικό, το ιταλικό, το πορτογαλικό µοντέλο, που
αποτελούν και βέλτιστες ευρωπαϊκές πρακτικές. Στον αντίποδα
αυτών των µοντέλων υπάρχουν άλλες χώρες µε µεγάλη δια-
σπορά, όπως για παράδειγµα η Ολλανδία, η Κύπρος, το Ισραήλ,
η Αρµενία, που αποκλείουν εντελώς τους κατοίκους του εξωτε-
ρικού να ψηφίζουν, ακόµα και αν αυτοί βρίσκονται εκείνη τη στι-
γµή στη χώρα από την οποία έλκουν την καταγωγή τους. Αυτό,
λοιπόν, ήταν κάτι που γινόταν και στη δικιά µας τη χώρα, µέχρι
πρόσφατα, µέχρι ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία να ανοίξει
µε σοβαρούς όρους αυτή τη διαδικασία.

Με την τροπολογία που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ, προβλέπεται η δη-
µιουργία τεσσάρων εκλογικών περιφερειών, ούτως ώστε οι Έλ-
ληνες του εξωτερικού να εκλέγουν τους δικούς τους εκπρο-
σώπους. Είναι κάτι που ζητάει και η έκθεση του Προεδρείου του
ΣΑΕ από τον Ιούλιο του 2009 και η Εθνική Επιτροπή Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου, που ο ίδιος ο κ. Γεραπετρίτης κατέθεσε το 2017.
Μάλιστα, το πιο σηµαντικό είναι ότι αυτό ακριβώς ζητούν οι φο-
ρείς της οµογένειας, έτσι όπως διατύπωσαν τις προτάσεις τους
στην Επιτροπή της Βουλής.

Με αυτόν τον τρόπο, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, δί-
νεται το δικαίωµα στην ουσιαστική και δηµοκρατικότερη εκπρο-
σώπηση των Ελλήνων του εξωτερικού, µέσω της επιλογής των
δικών της αντιπροσώπων. Η πρότασή µας, δίνει δικαίωµα ψήφου
σε όλους τους Έλληνες της Διασποράς, χωρίς διακρίσεις, χωρίς
περιορισµούς και χωρίς να αλλοιώνει ταυτόχρονα τη βούληση
του εθνικού εκλογικού σώµατος.

Εµείς θέλουµε τη συµµετοχή των αποδήµων στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο. Εµείς θέλουµε Έλληνες του εξωτερικού να εκπροσω-
πούνται από ανθρώπους που γνωρίζουν τα ζητήµατα των
αποδήµων, κυρίως, όµως, έχουν µια οργανική σχέση µε τους ίδι-
ους τους απόδηµους, γιατί αποτελούν οργανικό κοµµάτι της ελ-
ληνικής οµογένειας.
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Ο ΣΥΡΙΖΑ αντιµετωπίζει και αυτό το ζήτηµα µε τόσο µεγάλη
σοβαρότητα και τόση, αν θέλετε, επάρκεια στον πολιτικό του
λόγο. Ο ΣΥΡΙΖΑ θέλει να έχουν φωνή οι απόδηµοι στο ελληνικό
Κοινοβούλιο.

Εσείς, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και της Συµπολίτευ-
σης, θέλετε κάτι τέτοιο; Με το παρόν σχέδιο νόµου αποδεικνύετε
ακριβώς το αντίθετο. Το µόνο που σας νοιάζει είναι η επικοινωνία
και όχι η ουσία, είναι η ψηφοθηρία και όχι η πραγµατική έκφραση
της εκλογικής βούλησης των αποδήµων. Σε αυτό το παιχνίδι των
εντυπώσεων, εµείς δεν µπορούµε να συµβάλλουµε, δεν µπο-
ρούµε να συµµετέχουµε και επ’ ουδενί δεν µπορούµε να είµαστε
θετικοί.

Για εµάς, οι Έλληνες του εξωτερικού αποτελούν ένα εξαιρε-
τικά σηµαντικό εθνικό κεφάλαιο, όπου πρέπει να αποτυπώνεται
η βούλησή τους µε τρόπο αντιπροσωπευτικό, µε τρόπο που η ίδια
η οµογένεια ζητάει. Εµείς θέλουµε να έχουµε στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο Βουλεύτριες και Βουλευτές του Απόδηµου Ελληνισµού.
Εσείς γιατί δεν το θέλετε;

Εµείς λέµε ότι αυτό µπορεί να γίνει µε ένα συγκεκριµένο
τρόπο, µε ένα ενιαίο υπερκοµµατικό ψηφοδέλτιο. Γιατί, λοιπόν,
εσείς µε τον τρόπο που βάζετε αυτό το νοµοσχέδιο, στην ουσία
εγκλωβίζετε τους απόδηµους στα στενά κοµµατικά σας συµφέ-
ροντα; Ακόµα και στη δηµόσια διαβούλευση που έλαβε χώρα για
µία εβδοµάδα, υπήρχαν εκατόν σαράντα σχόλια. Κανένα από
αυτά δεν λάβατε υπ’ όψιν σας, ενώ έβαζαν ουσιαστικά και κρίσιµα
ζητήµατα.

Εάν το ενδιαφέρον σας, λοιπόν, ήταν ειλικρινές, τότε θα είχατε
ασχοληθεί µε τα προβλήµατα που αφορούν την καθηµερινότητα
αυτών των ανθρώπων, όπως είναι τα προβλήµατα των ελληνικών
σχολείων του εξωτερικού που υπολειτουργούν ή δεν λειτουργούν
καν, ακόµα και σε περιοχές που υπάρχει ελληνικός πληθυσµός.
Σας το λέει αυτό ένας άνθρωπος που είναι παιδί του brain drain
και βίωσε αυτή τη δυσκολία µε την οικογένειά του στο εξωτερικό.

Επιπρόσθετα, εάν το ενδιαφέρον σας ήταν ειλικρινές, τότε η
ισότιµη µεταχείριση των εκλογέων θα αφορούσε προφανώς και
τους εκλογείς που δεν είναι στο εξωτερικό, αλλά ζουν εδώ στη
χώρα µας, δουλεύουν, σπουδάζουν, βιοπορίζονται ή βρίσκονται
περιστασιακά σε άλλο µέρος από αυτό που ψηφίζουν. Δηλαδή,
γιατί πρακτικά να µην µπορεί να ψηφίζει ένας άνθρωπος που ερ-
γάζεται σεζόν σε ένα νησί όταν δεν έχει τη δυνατότητα να επι-
στρέψει για να ψηφίσει στο χωριό του; Αυτό το ενδεχόµενο η
κυρία Υπουργός δεν το συζητάει καν.

Είναι, λοιπόν, ζήτηµα οικονοµικό για έναν πολίτη του εξωτερι-
κού να έρθει να ψηφίσει στην Ελλάδα. Προφανώς και είναι. Το
αποδεχόµαστε κι εµείς αυτό, αλλά όχι µε τον τρόπο που βάζει το
παρόν νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση. Όµως, δεν είναι οικονοµικό ζή-
τηµα για την Κυβέρνηση ένα εργαζόµενο παιδί, ένας νέος άνθρω-
πος που εργάζεται στη Ρόδο και χρειάζεται εκατοντάδες ευρώ
για να έρθει να ψηφίσει στην Αθήνα. Λυπάµαι που αναφέρω τη
Ρόδο για την οποία δεν κάνατε κάτι για να αποτρέψετε αυτή την
πολύ µεγάλη οικολογική καταστροφή. Απλά είναι ένα νησί που
βρίσκεται µακριά από το κέντρο και απασχολεί χιλιάδες εργαζό-
µενους στον τοµέα του τουρισµού.

Δεν βλέπουµε ότι τέτοιες πρακτικές είναι πρακτικές που συνε-
τέλεσαν πρόσφατα στο µεγάλο ποσοστό της αποχής; Άρα µε τον
τρόπο αυτό ενισχύουµε τη συµµετοχή ή την αποθαρρύνουµε; Και
για να αποδείξουµε το µέγεθος της υποκρισίας της Κυβέρνησης,
καταθέσαµε τροπολογία και γι’ αυτό, η οποία δίνει τη δυνατότητα
στους Έλληνες που βρίσκονται σε άλλες εκλογικές περιφέρειες,
λόγω εργασίας ή εν πάση περιπτώσει επειδή αδυνατούν να µε-
ταβούν σε αυτές, να ψηφίζουν εκεί που βρίσκονται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε. Έχετε υπερβεί ήδη τον χρόνο σας.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Συντοµεύω, κύριε Πρό-
εδρε. Θέλω ένα λεπτό ακόµα.

Άξια παρατήρησης είναι και η σύµπλευση της Κυβέρνησης µε
την ακροδεξιά, καθώς και η αλλαγή πλεύσης του ΠΑΣΟΚ το
οποίο το 2021, όταν ο κ. Βορίδης είχε καταθέσει το ίδιο νοµοσχέ-
διο, δεν το είχε υπερψηφίσει. Μάλιστα, ο τότε εισηγητής του
ΠΑΣΟΚ κ. Κεγκέρογλου είχε κάνει λόγο για µεγάλη υποκρισία της
Κυβέρνησης.

Εµείς, λοιπόν -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- προτείνουµε και θα
υποστηρίξουµε µια τροπολογία που θέλουν και µε όλα τα επί-
σηµα µέσα έχουν διατυπώσει οι απόδηµοι. Εµείς θέλουµε εδώ
µέσα να υπάρχουν Βουλευτές και Βουλεύτριες των αποδήµων.
Εµείς θέλουµε να υπάρχει ταυτότητα της ελληνικής οµογένειας
στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Δεν θέλουµε την ψηφοθηρική εκµε-
τάλλευση των αποδήµων όπως εσείς τη µεθοδεύετε µε το παρόν
νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Ευστράτιος Σιµόπουλος από τη Νέα

Δηµοκρατία.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα πριν τον

συνάδελφο οµιλητή από τον ΣΥΡΙΖΑ και ακούω από χθες περίπου
τα ίδια επιχειρήµατα. Πρόκειται για επιχειρήµατα που αφορούν
την επικοινωνιακή διάσταση της παρούσας ρύθµισης ή µια δια-
φορετική διάσταση, η οποία έχει να κάνει µε την ανάγκη να βρει
συναινέσεις, κυρίως όµως την επικοινωνιακή όπως και την έλ-
λειψη διαβούλευσης.

Αναρωτιέµαι πώς µπορεί να είναι επικοινωνιακή µια προσπά-
θεια της Κυβέρνησης που βασίζεται σε πάγιες θέσεις. Μπορεί να
είναι επικοινωνιακή µια προσπάθεια, η οποία µε τον ίδιο τρόπο
έγινε δύο φορές πριν και χρειαζόταν διαβούλευση για ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο, πέρα από το ότι εκφράζει πάγιες θέσεις, ουσια-
στικά δεν έχει ούτε ένα κόµµα διαφορά; Και γιατί δεν έχει;
Ακριβώς γιατί θεωρούσε η Κυβέρνηση ότι θα υπήρχε η στοιχει-
ώδης σοβαρότητα από τα κόµµατα, τα οποία ψήφισαν την ίδια
διάταξη να την ψηφίσουν και σήµερα. Δεν υπήρχε όµως αυτή η
στοιχειώδης πολιτική σοβαρότητα.

Τι να πω για την Ελληνική Λύση; Έχω την εντύπωση ότι πρώτα
αποφάσισε για πολιτικούς λόγους να µη στηρίξει τη νέα ρύθµιση
και µετά βρήκε τους άλλους τεχνοκρατικούς λόγους, µέσα στις
λεπτοµέρειες, για να µην ψηφίσει. Θεωρώ ότι το έκανε βρισκό-
µενη ουσιαστικά σε έναν ανταγωνισµό µε ένα άλλο κόµµα το
οποίο ξεφύτρωσε δίπλα της. Και ουσιαστικά πιστεύω ότι γι’ αυτό
ανεβάζει τους τόνους και τους ανεβάζει συνεχώς. Βέβαια, σε
αυτόν τον τοµέα τα κατάφερε. Οι Σπαρτιάτες, ενώ φαινόταν ότι
θα ψηφίσουν την παρούσα ρύθµιση, ουσιαστικά ακολούθησαν
την Ελληνική Λύση και ψηφίζουν «παρών».

Έρχοµαι στα άλλα κόµµατα, τα λεγόµενα «αριστερά». Εκεί κα-
τανοώ λίγο τη θέση τους…

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Αφού µας λέτε και «λεγόµενα»…
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, γιατί για τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ µπορεί να υπάρχει και συζήτηση για «προοδευτικό κέντρο»,
«αριστερά» κ.λπ.. Τα «λεγόµενα αριστερά» για εσάς ήταν.

Έρχοµαι, λοιπόν, συνάδελφοι και λέω ότι κατανοώ ότι µέσα
σας βλέπετε πως κάποιες αναχρονιστικές αντιλήψεις που έχετε
για την οικονοµία ή για τη γεωπολιτική δεν µπορεί να εκφράζουν
τους Έλληνες του εξωτερικού και πιθανώς να βλέπετε καθαρά
συγκυριακά και εκλογικά αυτή τη µεγάλη εθνική προσπάθεια και
κάνετε λάθος. Κάνετε µεγάλο λάθος.

Δεν µιλάµε για οµογενείς, µιλάµε για Έλληνες από το εξωτε-
ρικό. Και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό, γιατί µε τη λέξη «οµο-
γένεια» ηθεληµένα ή αθέλητα µπερδεύονται κάποιοι Έλληνες και
νοµίζουν ότι µιλάµε για νέους εγγεγραµµένους στους εκλογικούς
καταλόγους. Δεν είναι έτσι. Το έχουµε πει εκατοντάδες φορές σε
αυτή την Αίθουσα. Είναι οι ίδιοι που αν πάρουν το αεροπλάνο θα
έρθουν και θα ψηφίσουν εδώ.

Χωρίζονται σε διαφορετικές κατηγορίες. Είναι τα παιδιά µας
που για κάποιον λόγο ψηφίζουν στο εξωτερικό. Μπορεί να είναι
τα παιδιά µας που είναι στο εξωτερικό και έχουν βρει µια δου-
λειά.

Μπορεί να είναι µετανάστες, οι οποίοι έχουν οικογένειες εδώ
ή και κάποια περιουσία µικρή ή µεγάλη εδώ και είναι στο εξωτε-
ρικό. Είναι κάποιοι που είναι πολλά χρόνια στο εξωτερικό. Δεν
είναι όλοι ίδιοι, αλλά εµείς αυτό που θέλουµε να κάνουµε είναι
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να τους δώσουµε το δικαίωµα να είναι κοντά στην πατρίδα. Και η
ψήφος τούς φέρνει κοντά στην πατρίδα.

Αυτό, λοιπόν, το οποίο κάνουµε σήµερα εγώ το θεωρώ αντί-
στοιχο µε αυτό το οποίο έγινε µε την επέκταση των χωρικών µας
υδάτων στο Ιόνιο. Είναι τόσο σηµαντική µέρα. Μεγαλώνουµε την
Ελλάδα, ενδυναµώνουµε την Ελλάδα και πρέπει να πανηγυρί-
ζουµε. Και πολύ σωστά η Κυβέρνηση διάβασε τη συγκυρία και
έφερε έναν νόµο που αποτελεί πάγια θέση της για να τον περάσει
τώρα από την ελληνική Βουλή. Τι είχε γίνει, θυµάστε; Η θέλησή
της ήταν να φέρει το νοµοσχέδιο για τα οικονοµικά µέτρα και
µετά για το επιτελικό κράτος. Είδε όµως από τη συζήτηση που
έγινε για τις προγραµµατικές δηλώσεις, άκουσε αυτό το οποίο
είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας
απευθυνόµενος κυρίως στα Έδρανα τα δικά µας, της Συµπολί-
τευσης. Τι είπε; Μας κατηγόρησε και εµάς -πιστεύω ότι δεν ήταν
ενήµερος- για τους περιορισµούς που βάλαµε. Εκείνη την ώρα,
λοιπόν, έγινε γνωστό ότι η Πλεύση Ελευθερίας δεν θα ήθελε αυ-
τούς τους περιορισµούς. Έτσι, λοιπόν, δηµιουργείτο εκείνη η
πλειοψηφία την οποία θέλαµε ουσιαστικά για να προχωρήσει
αυτή η ρύθµιση. Έτσι, µέσα από τη Βουλή ξεπετάχτηκε αυτή η
ανάγκη να έρθει η συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθµιση.

Μην, λοιπόν, κάνετε προφάσεις εν αµαρτίαις. Ψηφίστε το νο-
µοσχέδιο. Αυτή τη στιγµή θα είστε η µειοψηφία και η ψηφοφορία
θα είναι ονοµαστική. Θα σηκωθείτε και θα πείτε ή θα ψηφίσετε
όχι. Σκεφτείτε το καλά.

Και όσον αφορά κάποιο από τα θέµατα τα οποία θέσατε, όσον
αφορά λέω πάλι την επιστολική ψήφο ναι, είµαι θετικός όπως θε-
τική είναι και η Κυβέρνηση και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Πρέπει
να προχωρήσουµε και στην επιστολική ψήφο. Πρέπει να βρούµε
έναν τρόπο και µέσα στην Ελλάδα όποιοι είναι διακόσια χιλιόµε-
τρα µακριά από τον τόπο κατοικίας τους ή από εκεί που µπορούν
να ασκήσουν το εκλογικό δικαίωµα, να το ασκήσουν. Υπάρχουν
τεχνικά θέµατα. Θεωρώ ότι θα προχωρήσει η Κυβέρνηση σε µια
τέτοια κατεύθυνση.

Σας ευχαριστώ και σας καλώ να ψηφίσετε, έστω και τώρα, την
τελευταία στιγµή, το παρόν νοµοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Σιµόπουλο.
Ολοκληρώνεται ο κατάλογος των οµιλητών µε την κ. Ασηµίνα

Διγενή από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Φαντάζοµαι θα είστε όλοι πάρα πολύ χαρούµενοι µε αυτή την

οµιλία, δεδοµένου ότι είναι η τελευταία. Με αυτό κλείνουµε. Αυτό
το διήµερο ζήσαµε εδώ στη Βουλή ένα ρεσιτάλ προκλητικών δια-
στρεβλώσεων και παραχαράξεων που βαπτίστηκαν επιχειρήµατα.
Επιχειρήθηκε µικροκοµµατική παραπληροφόρηση και ακούστη-
καν απαράδεκτες εθνικιστικές κορώνες. Και όλο αυτό µε φόντο
το ελληνικό ολοκαύτωµα µε εικόνες της χώρας που θυµίζουν κό-
λαση του Δάντη και που κάνουν ακόµη τον γύρο του κόσµου. Τε-
λικά ο Πρωθυπουργός αυτής της διαλυµένης χώρας του «τρέξε
να σωθείς», όταν πριν από περίπου ένα µήνα υποσχόταν κοσµο-
γονία στην πυροπροστασία, είχε δίκιο. Έλεγε αλήθεια για την κο-
σµογονία. Συνέβη και δεν έµεινε τίποτα όρθιο. Κάηκε το σύµπαν.
Αρµαγεδδώνας. Χιλιάδες απελπισµένοι, σαστισµένοι, αβοήθητοι
άνθρωποι και ζώα που κάηκαν ζωντανά αυτές τις µέρες και τις
νύχτες της «Αποκάλυψης» έτρεχαν να σωθούν ουρλιάζοντας
µέσα σε ακαθάριστα δάση, σε βουνά από σκουπίδια, χωρίς νερό
από τους άχρηστους κρουνούς, αλλόφρονες τουρίστες φορτω-
µένοι σε αγροτικά ανάµεσα σε γκρέιντερ που άνοιγαν εκείνη την
ώρα, την ώρα που µαινόταν η πυρκαγιά, αντιπυρικές ζώνες.

Στην πολυδιαφηµισµένη από την Κυβέρνηση Ελλάδα που ηγεί-
ται της Δ’ Βιοµηχανικής Επανάστασης, που όταν φυσάει καιγό-
µαστε, όταν βρέχει πνιγόµαστε και όταν χιονίζει αποκλειόµαστε,
µάλλον δεν είναι πρέπον να µιλάµε για συνήθεις φυσικές κατα-
στροφές και κλιµατική κρίση, αλλά για προαποφασισµένες κρα-
τικές επιλογές. Μόνο που αυτές οι φυσικές καταστροφές και µαζί
εκείνος ο αλήστου µνήµης «στρατηγός άνεµος» και όλες οι συ-
ναφείς θεωρίες συνωµοσίας θα παραµείνουν στην ιστορία ως δο-
λοφονίες µε ταξικό πρόσηµο.

Αγαπητοί συνάδελφοι, πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Να επιση-

µάνω το πρώτο πράγµα που µου έκανε εντύπωση, πέραν της κυ-
βερνητικής σπουδής να κάνει πρεµιέρα στη Βουλή µε αυτό το νο-
µοσχέδιο, ενώ κυριολεκτικά καιγόµαστε. Με εντυπωσίασε κάτι
που, εκτός από επικίνδυνο, είναι και φαιδρό. Σήµερα οι θύτες,
αυτοί δηλαδή που ευθύνονται για τον διωγµό κάποιων ανθρώ-
πων, αλλά και για τα µεγάλα προβλήµατά τους, επιδιώκουν ξανά
θρασύτατα και κυνικά να εµφανιστούν ως προστάτες-εγγυητές
των δικαιωµάτων τους. Η Νέα Δηµοκρατία µπορεί να µην κού-
νησε ούτε το µικρό της δαχτυλάκι για να εξασφαλίσει την άσκηση
του εκλογικού δικαιώµατος εργαζοµένων στον τουρισµό ή στους
φοιτητές στις πρόσφατες εκλογές, να που τώρα όµως έβαλε τα
πόδια στην πλάτη και έφερε αµέσως αυτό το νοµοσχέδιο. Γιατί
άραγε; Τους αγάπησε ξαφνικά; Αν ναι, γιατί δεν το απέδειξε στην
πράξη µε κάτι ουσιαστικό, λύνοντας δηλαδή πρώτα έστω κάποια
από τα πραγµατικά προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι Έλληνες
στο εξωτερικό; Έχει άραγε ακουστά για τη δραµατική συρρί-
κνωση και υποβάθµιση της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης των παι-
διών εκεί; Για τις συνθήκες δουλειάς των µεταναστών µας στα
µοντέρνα δουλεµπορικά της Γερµανίας; Για τα «mini jobs» χωρίς
ασφάλιση; Για τα χρόνια προβλήµατα των Ελλήνων φοιτητών; Για
την ταλαιπωρία στα προξενεία και τις πρεσβείες που καθηµερινά
µειώνεται το προσωπικό; Ή γνωρίζει µόνο να σκαρφίζεται για τις
µεθόδους που εξυπηρετούν τα συµφέροντά της και των προϊστα-
µένων της.

Αυτό που νοιάζει την Κυβέρνηση και µόνο αυτό είναι να κατα-
φέρει να αξιοποιήσει τη µάζα των αποδήµων ψηφοθηρικά ως πο-
λιτική εφεδρεία και πάντα µε την ενεργή παρέµβαση των
οικονοµικών λόµπι των εφοπλιστών και άλλων σχετικών µηχανι-
σµών. Βιάζεται επίσης να προχωρήσει τις επικίνδυνες διευθετή-
σεις στα ελληνοτουρκικά µε αµερικανονατοϊκή εποπτεία και
χρειάζεται πολιτικές εφεδρείες. Και ναι, παίζει απαράδεκτα παι-
χνίδια στις πλάτες των οµογενών.

Σε κάποιους, λοιπόν, που αναρωτιούνται στα µέσα κοινωνικής
δικτύωσης «και τι µας πειράζει δηλαδή να ψηφίζει και η Τζένιφερ
Άνιστον;», επιτρέψτε µας να τους απαντήσουµε µε το εξής ερώ-
τηµα: Δεν σας πειράζει δηλαδή εσάς κάποιος, ενώ η ζωή του
εξαρτάται και διαµορφώνεται από κοινωνικές και πολιτικές συν-
θήκες µιας άλλης χώρας, γνωρίζοντας ελάχιστα για εµάς, να κα-
θορίζει µε την ψήφο του τις πολιτικές εξελίξεις; Δέχεστε να
αποφασίζουν για τις ζωές µας οµογενείς που δεν έχουν πραγµα-
τικούς οικονοµικούς και κοινωνικούς δεσµούς µε την Ελλάδα και
στους εκλογικούς καταλόγους να εγγράφονται µετανάστες τρί-
της και τέταρτης γενιάς απλά και µόνο επειδή είχαν κάποτε κά-
ποιον κάπου µε ελληνική ιθαγένεια; Λέτε να ξέρει κάποιος από
αυτούς τι ακριβώς σηµαίνει για εµάς µια βόλτα στο σουπερµάρ-
κετ, αν είναι ωραίοι οι λογαριασµοί του ρεύµατος, αν φαντάζεται
πάνω- κάτω ποιες είναι οι συντάξεις των περισσοτέρων Ελλήνων,
τι είναι στην πράξη ο εργασιακός µεσαίωνας ή πώς γίνονται πλει-
στηριασµοί και εξώσεις µε ταυτόχρονο σπάσιµο της πόρτας και
µεταµεσονύκτιους τραµπουκισµούς και τροµοκρατία; Ξέρουν
πώς καιγόµαστε κάθε χρόνο; Έχουν δει πώς χάνονται άνθρωποι
και ζώα, πώς εξαφανίζονται οικοσυστήµατα και περιουσίες; Πώς
συντρίβονται Καναντέρ; Ξέρουν γιατί συµβαίνουν αυτά; Γνωρί-
ζουν ότι πνιγόµαστε στην πρώτη βροχή και ότι µετατράπηκε η
Μεσόγειος σε νεκροταφείο ψυχών; Ξέρουν –ξαναρωτάω- ότι πε-
θαίνουν ασθενείς σε καρότσες αγροτικών, παιδιά σε συγκρού-
σεις τρένων και γιατί συµβαίνει αυτό; Τα έχουν βιώσει όλα αυτά;
Ποιος φταίει; Ποιες πολιτικές ευθύνονται και τι πρέπει να γίνει;
Ποιοι αγωνίζονται γι’ αυτό; Τα γνωρίζει άραγε όλα αυτά κάποιος
που δεν έχει πατήσει ποτέ το πόδι του εδώ, που µας ξέρει από
διηγήσεις παππούδων και γιαγιάδων, από ταινίες ή από στόρι στο
Instagram;

Εµείς όλα αυτά τα χρόνια δεν ζούµε τον µύθο µας στην Ελ-
λάδα. Δεν µοιάζουµε µε τη συµπαθή κινηµατογραφική οικογένεια
Πορτοκάλος. Δεν είµαστε µέρος του σεναρίου της Βαρντάλος.
Βεβαίως και σεβόµαστε και τιµούµε τους Έλληνες του εξωτερι-
κού και ένα µεγάλο κοµµάτι τους είναι από τα πιο σπουδαία του
Ελληνισµού. Βεβαίως και θέλουµε να ψηφίσουν οι Έλληνες πο-
λίτες που σπουδάζουν εκεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 
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Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Το κυβερνητικό νοµοσχέδιο όµως, που στηρίζεται στην αντι-

δραστική θέση για το δίκαιο του αίµατος, ενισχύει την απαράδε-
κτη αντίληψη ότι ο Έλληνας πολίτης δεν προσδιορίζεται από
τους κοινωνικούς και οικονοµικούς δεσµούς µε τη χώρα του,
αλλά από τα γονίδιά του. Απέναντι στις παντός είδους πολιτικές
πρακτικές το ΚΚΕ που µάχεται σταθερά για τα προβλήµατα των
µεταναστών είχε προβάλει ορισµένα κρίσιµα κριτήρια, ώστε να
αποτραπεί η αλλοίωση του εκλογικού Σώµατος. Δεν θα τα επα-
ναλάβω. Τα είπαν πάρα πολύ καλά οι προηγούµενοι Βουλευτές
του ΚΚΕ. Τα κριτήρια αυτά συνιστούν και διεθνή πρακτική που
επιδεικτικά αγνοούν οι διάφοροι πολιτικοί καιροσκόποι.

Εµείς λέµε «όχι» στο να διαµορφωθεί ένα εκλογικό Σώµα το
οποίο χωρίς ουσιαστικούς δεσµούς µε την Ελλάδα και γνώση των
κοινωνικών και οικονοµικών συνθηκών θα επηρεάζει τις πολιτικές
εξελίξεις εδώ δίχως να βιώνει -να παθαίνει είναι το σωστό ρήµα-
το αποτέλεσµά τους. Το ΚΚΕ σέβεται τους συναισθηµατικούς δε-
σµούς των αποδήµων µε την Ελλάδα, αλλά αυτοί οι δεσµοί δεν
αρκούν για την απόδοση ενός πολιτικού δικαιώµατος και µάλιστα
χωρίς τις αντίστοιχες υποχρεώσεις, κάτι που ακόµα και στην αρ-
χαία Ελλάδα είχε επιλυθεί όταν η έννοια του πολίτη γέννησε ταυ-
τόχρονα την έννοια του οπλίτη, δείχνοντας έτσι τη σύνδεση του
δικαιώµατος µε την υποχρέωση. 

Το ΚΚΕ καταψηφίζει το νοµοσχέδιο και συνεχίζει να υπερασπί-
ζεται όπως πάντα όλα τα δικαιώµατα των Ελλήνων του εξωτερι-
κού.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.

Διγενή.
Αφού ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των οµιλητών, θα προχω-

ρήσουµε τώρα στις δευτερολογίες των εισηγητών και ειδικών
αγορητών µε αντίστροφη σειρά. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αλέξανδρος Καζαµίας από την Πλεύση Ελευ-
θερίας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
ήθελα και εγώ µε τη σειρά µου να εκφράσω τη θλίψη µου για την
πτώση του Καναντέρ πριν από δύο ώρες. Η σκέψη µας, ενώ συ-
ζητάµε αυτό το νοµοσχέδιο, είναι µε τους ανθρώπους που δοκι-
µάζονται στις πυρκαγιές, τους πυροσβέστες, τους εθελοντές και
τις οικογένειες, οι οποίες βλέπουν τις περιοχές γύρω από τα σπί-
τια τους να καίγονται στις φλόγες.

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε τώρα θα ήθελα να
υπενθυµίσω στο Σώµα ότι η Πλεύση Ελευθερίας είναι το κόµµα
που πρώτο έθεσε το θέµα κατά τη διάρκεια των προγραµµατικών
δηλώσεων της Κυβέρνησης. Το θέσαµε κυρίως διότι µας εξέ-
πληξε το γεγονός ότι δεν είχε συζητηθεί κατά τη διάρκεια των
προγραµµατικών δηλώσεων. Δεν είχαµε καθόλου κατά νου ότι
θα προκαλέσει όλη αυτή την εξέλιξη την οποία είχαµε από εκείνη
την ηµέρα. Ήµουν λίγο πιο ενήµερος για την άποψη της Νέας
Δηµοκρατίας εκείνη τη στιγµή, αλλά καλύτερα να διατηρήσουµε
το συναινετικό κλίµα που υπάρχει αυτή τη στιγµή και να προχω-
ρήσουµε παρακάτω.

Θέλω να πω ότι είχαµε µια γόνιµη και ουσιαστική συζήτηση
στην αρµόδια επιτροπή και αυτή βοηθήθηκε πάρα πολύ και από
τη συµβολή της κυρίας Υπουργού και του κυρίου Αναπληρωτή
Υπουργού, καθώς και από τις θέσεις των κοµµάτων που διαφω-
νούν µε το νοµοσχέδιο, που όµως βοήθησαν στο να ξεκαθαρι-
στούν ορισµένα κεντρικά ζητήµατα όσον αφορά το νοµοσχέδιο
που έχουµε µπροστά µας.

Θα ήθελα στο πλαίσιο αυτό όµως να τονίσω ότι υπάρχει και
ένας βαθµός σύγχυσης. Ειπώθηκε πάρα πολλές φορές στο πα-
ρελθόν. Λυπάµαι που πρέπει να το επαναλάβω, αλλά δεν υπάρχει
αλλοίωση του εκλογικού Σώµατος. Αυτός ο νόµος δεν αλλοιώνει
καθόλου το εκλογικό Σώµα. Διευκολύνει το δικαίωµα ψήφου
στους τόπους κατοικίας των Ελλήνων του εξωτερικού. Είναι πάρα
πολύ απλό. Αν τώρα εσείς θέλετε να δίνετε την εντύπωση ότι αλ-
λοιώνεται το εκλογικό Σώµα, λυπάµαι πάρα πολύ αλλά κάνετε το
λάθος. Γι’ αυτό θεωρούµε ότι πρόκειται για ένα σηµαντικό, αλλά
πρώτο βήµα σε µια µακρά και συστηµατική διαδικασία νοικοκυ-
ρέµατος και τόνωσης της ζωτικής σχέσης ανάµεσα στο ελληνικό
κράτος και στους Έλληνες του εξωτερικού. 

Στην Πλεύση Ελευθερίας θεωρούµε ότι χρειαζόµαστε ένα επι-
καιροποιηµένο και ολιστικό στρατηγικό σχέδιο για την ανανέωση
της πολιτικής του ελληνικού κράτους προς τους Έλληνες της
Διασποράς. Και θεωρούµε ότι η άρση των εµποδίων στην άσκηση
του δικαιώµατος της ψήφου από τους Έλληνες του εξωτερικού
είναι µόνο η αρχή. Αν το βήµα αυτό παραµείνει µετέωρο, τότε
φοβόµαστε ότι θα µείνει µια αποσπασµατική ρύθµιση η οποία θα
αντιµετωπίσει µεν ένα µεγάλο ζήτηµα που εκκρεµεί για δεκαετίες,
αλλά δεν θα συµβάλει µε τον καλύτερο τρόπο στην επίτευξη του
σκοπού της, που δεν είναι άλλος από τη διεύρυνση της δηµοκρα-
τίας και την καλύτερη ενσωµάτωση της γενιάς που µετανάστευσε
εξαιτίας της κρίσης και των µνηµονίων. Ελπίζω, συνεπώς, να ψη-
φιστεί το νοµοσχέδιο, αλλά από εκεί και πέρα χρειαζόµαστε και
έναν οδικό χάρτη για το πού θα πάµε παρακάτω.

Επεσήµανα στις συζητήσεις στην αρµόδια επιτροπή, αλλά και
στην πρωτολογία µου χθες ότι πέρα από την ψήφιση του νοµο-
σχεδίου η εφαρµογή του νόµου και των διατάξεών του είναι εξί-
σου ουσιαστική. Χρειαζόµαστε κατ’ αρχάς µία αναβαθµισµένη
υποδοµή των διπλωµατικών και προξενικών αρχών, ούτως ώστε
να µπορέσει να σηκώσει το βάρος των νέων εκλογέων οι οποίοι
θα προσέλθουν. 

Θέλω εδώ να σας αναφέρω επιγραµµατικά µια εµπειρία που
είχα για να καταλάβετε τις διαστάσεις του ζητήµατος, ιδίως προς
την κυρία Υπουργό και τον κύριο Αναπληρωτή Υπουργό. Τον πε-
ρασµένο Μάρτιο στην Αγγλία όπου ζω για δεκαετίες θέλησα να
ανανεώσω το διαβατήριό µου και πήγα στο κοντινότερο προξε-
νείο το οποίο ανήκει σε µια µεγάλη πόλη. Καλύτερα να µην πω
ποια είναι, ούτως ώστε να µην αναγνωριστούν πρόσωπα. Ο πρό-
ξενος εκεί µού είπε: «Αυτό γίνεται µόνο στο Λονδίνο. Μπορείτε
ηλεκτρονικά να κλείσετε ραντεβού για να ανανεώσετε το διαβα-
τήριο». Αµέσως το έκανα και βρήκα ότι η επόµενη δυνατότητα
συνάντησης για να ανανεώσω το διαβατήριό µου ήταν σε έξι
µήνες, τον Σεπτέµβριο. Θα είχε λήξει το διαβατήριό µου µέχρι
τότε. Του το είπα και µου λέει: «Μπορείτε να πάτε στην Ελλάδα.
Θα σας το κάνουν σε πέντε µέρες». Αυτή ήταν η απάντηση του
προξένου. Καταλαβαίνετε, δηλαδή, τι προβλήµατα έχουµε στην
υποδοµή των προξενείων. Έκτοτε είχα την δυνατότητα να βρεθώ
σε άλλα προξενεία του εξωτερικού, όχι στην Αγγλία. Και πάλι
αντιµετώπισα το ίδιο φαινόµενο. Οπότε έχω σοβαρές ανησυχίες
για το κατά πόσο η υποδοµή που έχουµε µπορεί να σηκώσει µια
τέτοια ρύθµιση µε αποτελεσµατικότητα, όταν θα έχουµε τις επό-
µενες εκλογές.

Επίσης, στον οδικό χάρτη των επόµενων βηµάτων που θα θέ-
λαµε να δούµε, ούτως ώστε να εφαρµοστεί θετικά και να ολοκλη-
ρωθεί το πρώτο αυτό βήµα, θεωρώ ότι θα πρέπει να κάνουµε και
κάτι για να εµπλουτιστεί το µητρώο πολιτών µε στοιχεία από τα
προξενεία. Καταλαβαίνω ότι αυτό δεν είναι εύκολη υπόθεση.

Άκουσα προσεκτικά τον κύριο Αναπληρωτή Υπουργό. Δεν πε-
ριµένουµε να γίνει τώρα, αλλά µπορεί να ξεκινήσει τώρα. Υποτί-
θεται ότι έχουµε ένα ψηφιακό κράτος το οποίο µπορεί να συ-
γκεντρώνει στοιχεία από διαφορετικές κατευθύνσεις και να τα εν-
σωµατώνει. Βρισκόµαστε ήδη στη µεταψηφιακή εποχή και θεωρώ
ότι για ένα ψηφιακό κράτος σήµερα κάτι τέτοιο δεν θα είναι τόσο
δύσκολο. Οπότε θα θέλαµε να δούµε από την πλευρά της Κυβέρ-
νησης µια πιο συγκροτηµένη αντίληψη για το πώς µπορούµε να
λύσουµε το θέµα της απογραφής που έθεσαν και άλλα κόµµατα
κατά τη διάρκεια της συζήτησης.

Επίσης, πρέπει να πω ότι εκτός από αυτά τα µέτρα θα πρέπει
να εξεταστεί το ζήτηµα της άρσης κάποιων εµποδίων που θεω-
ρούµε ότι ακόµη υπάρχουν για τους Έλληνες του εξωτερικού
όσον αφορά στη διαδικασία εγγραφής τους στους εκλογικούς
καταλόγους. Η Πλεύση Ελευθερίας πιστεύει ότι χρειάζεται επέ-
κταση του δικαιώµατος ψήφου πέρα από τους Έλληνες του εξω-
τερικού, που είναι εγγεγραµµένοι αυτή τη στιγµή στους κατα-
λόγους και θεωρούµε ότι ένα τµήµα των Ελλήνων του εξωτερικού
είναι εγγεγραµµένοι. Για µας, όµως, η ρύθµιση αυτή είναι ένα
πρώτο βήµα σε µία ευρύτερη διαδικασία καλύτερης ενσωµάτω-
σης των Ελλήνων του εξωτερικού µε την ελληνική κοινωνία. Θα
θέλαµε, συνεπώς, να συνοδευτεί από περαιτέρω εξέταση της
άρσης των εµποδίων για την εγγραφή άλλων Ελλήνων του εξω-
τερικού στους εκλογικούς καταλόγους. Χρειάζεται, επίσης, να
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αναζωογονηθεί η σχέση µε το ΣΑΕ το οποίο υπολειτουργεί, γιατί
αυτό θα δηµιουργήσει έναν ζωντανό θεσµοθετηµένο και διαρκή
διάλογο µε τους Έλληνες του εξωτερικού.

Και τέλος πρέπει να περάσουµε πιο συγκεκριµένα και οικονο-
µικά κίνητρα και άλλα κίνητρα για να αναστρέψουµε το brain
drain και να το κάνουµε brain gain ξανά.

Για να αποκτήσει την πλήρη σηµασία της, λοιπόν, αυτή η πρά-
γµατι ιστορικής σηµασίας ρύθµιση για τους Έλληνες του εξωτε-
ρικού είναι απαραίτητο να την εντάξουµε σε µια συνολική, συστη-
µατική και µακρόπνοη στρατηγική αναδιάρθρωσης και αναζωο-
γόνησης της σχέσης µας µε την ελληνική διασπορά.

Οι κάτοικοι του εξωτερικού είναι ένα σηµαντικό και αναπόσπα-
στο κοµµάτι της ελληνικής κοινωνίας. Η σηµασία των Ελλήνων
του εξωτερικού δεν βρίσκεται µόνο στο γεγονός ότι εκπέµπουν
τις αξίες του Ελληνισµού στον υπόλοιπο κόσµο, όπως συνήθως
λέγεται, αλλά βρίσκεται εξίσου και στο γεγονός ότι είναι ένα κοµ-
µάτι της ελληνικής κοινωνίας που εµπλουτίζεται καθηµερινά µέσα
από την αλληλεπίδρασή του µε άλλες κοινωνίες και κουλτούρες.
Η ισχύς τους µε άλλα λόγια βρίσκεται στο γεγονός ότι αναπτύσ-
σουν µία ελληνικότητα ανοικτή και εξωστρεφή, η οποία µπορεί
να προσφέρει στο πολιτικό µας σύστηµα νέες και διαφορετικές
πολιτικές εµπειρίες.

Παρά την ιδιαιτερότητα αυτή δεν υπάρχουν τείχη ανάµεσα
στους Έλληνες της Διασποράς και στην Ελλάδα, όπως φαίνεται
να πιστεύουν τα κόµµατα που σκέφτονται να καταψηφίσουν το
παρόν νοµοσχέδιο. Φοβόµαστε, όµως, πως τα τείχη αυτά υπάρ-
χουν στη σκέψη κάποιων, οι οποίοι θέλουν να διατηρούν και να
εντείνουν τις διακρίσεις ανάµεσα στους Έλληνες του εξωτερικού
και την υπόλοιπη ελληνική κοινωνία. Γι’ αυτό απευθύνουµε µια
τελευταία έκκληση στους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και του ΚΚΕ
που επιµένουν στην αντίληψη ότι οι Έλληνες του εξωτερικού πρέ-
πει να αντιµετωπίζονται ως πολίτες µε µειωµένα πολιτικά δικαιώ-
µατα.

Σκεφτείτε ξανά τη στάση σας και ψηφίστε σήµερα αυτό το νο-
µοσχέδιο. Είναι µια ιστορική ευκαιρία για να δείξουµε όλοι πως
πρέπει να βάλουµε τέλος σε αυτές τις απαράδεκτες διακρίσεις.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καζαµία.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης, ο κ.
Παύλος Σαράκης.

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, αξιότιµες
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελληνική Λύση απέναντι σε αυτό
το νοµοσχέδιο κράτησε µία ξεκάθαρη στάση. Είναι ένα νοµοσχέ-
διο που δίνει τη δυνατότητα ψήφου στους Έλληνες του εξωτερι-
κού, δίνει το δικαίωµα ψήφου στην κατηγορία εκείνων των
µεταναστών, οι οποίοι έχουν εγκατασταθεί µόνιµα σε ξένες
χώρες, οι οποίοι βιώνουν την εκεί πραγµατικότητα και αφορά, βέ-
βαια, και εκείνους τους Έλληνες, τους προσωρινά διαµένοντες
στο εξωτερικό είτε για σπουδές είτε για επαγγελµατικές υποχρε-
ώσεις. Ρυθµίζει δηλαδή, συνολικά το δικαίωµα της ψήφου των
Ελλήνων του εξωτερικού και βάζει στην ίδια κατηγορία και τους
µόνιµα εγκατεστηµένους αλλά και τους προσωρινά διαµένοντες.

Εµείς είπαµε ότι το συνταγµατικό δικαίωµα της ψήφου για τους
Έλληνες της επικράτειας, όπου κι αν βρίσκονται προσωρινά, θα
πρέπει να είναι να ψηφίζουν τους αντίστοιχους υποψηφίους της
περιφέρειάς τους. Δηλαδή, όταν ένας κάτοικος του Νότιου Τοµέα
Θεσσαλονίκης βρίσκεται στο εξωτερικό, θα πρέπει να έχει τη δυ-
νατότητα να ψηφίζει τους εκπροσώπους του, να µην περιορίζο-
νται τα ατοµικά του δικαιώµατα, να εκλέγει τους υποψήφιους
στην περιφέρειά του. Και αυτό το νοµοσχέδιο θα µπορούσε να
δώσει λύση.

Σε ό,τι αφορά τους Έλληνες του εξωτερικού, οι οποίοι έχουν
εγκατασταθεί µόνιµα σε άλλες χώρες και έχουν ενσωµατωθεί σε
εκείνη την κοινωνία, θα πρέπει πάνω από όλα η ελληνική πολιτεία
να κάνει την απογραφή τους. Και είναι εύκολο να γίνει µέσω των
διπλωµατικών αρχών που διατηρεί η ελληνική πολιτεία σε όλα τα
µέρη του κόσµου, γιατί πάνω απ’ όλα ο Ελληνισµός δεν αρκεί
µόνο να του δώσουµε τη δυνατότητα ψήφου. Θα πρέπει ο Ελλη-
νισµός, οι Έλληνες της Διασποράς να αποτελέσουν τον πολιορ-

κητικό κριό της προώθησης των εθνικών µας συµφερόντων. Θα
πρέπει να εκµεταλλευτούµε τη διασπορά µας, όπως κάνουν και
άλλες χώρες και αναφέροµαι στη χώρα του Ισραήλ. Δηλαδή µόνο
µε αυτούς µπορούµε να υποστηρίξουµε τα συµφέροντά µας και
όχι µε αυτούς που θεωρούµε ότι ασκούν φιλελληνική πολιτική.

Όµως, η ελληνική Κυβέρνηση επιχείρησε να δώσει µόνο το δι-
καίωµα ψήφου, χωρίς να τους καταγράψει, γιατί ακριβώς τους
ενδιαφέρει µόνον η ψηφοθηρία. Ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι οι
Έλληνες, οι οποίοι είναι µόνιµα εγκατεστηµένοι, έχουν την αγω-
νία να διατηρήσουν την εθνική τους συνείδηση, την εθνική τους
ταυτότητα και τη θρησκευτική τους λατρεία. Και αυτό θα το πε-
τύχουµε, όταν πρώτα τους καταγράψουµε και όταν αποκτήσουµε
ουσιώδης επαφή µαζί τους, όταν δηλαδή αποκτήσουν δεσµούς
µε τη µητέρα πατρίδα. Και αυτό πώς γίνεται; Θα γίνει µέσω της
παιδείας. Έχουµε εγκαταλείψει την ελληνική παιδεία στους οµο-
γενείς µας. Το ένα σχολείο µετά το άλλο κλείνει αντί να ανοίγουν
καινούργια σχολεία, αντί να στελεχώνονται µε άξιους εκπαιδευ-
τικούς, οι οποίοι θα µεταδώσουν όχι µόνο την ελληνική γλώσσα,
αλλά και το ελληνικό πνεύµα. Παράλληλα θα πρέπει να προχω-
ρήσουµε στην ίδρυση µορφωτικών ιδρυµάτων, τουλάχιστον στις
πρωτεύουσες των µεγάλων χωρών, που θα έχουν ως αντικείµενο
την προώθηση του ελληνικού πολιτισµού, της ελληνικής ιδέας.
Θα πρέπει να αποκτήσει ξανά ο Ελληνισµός την αίγλη που έχει
από τους αρχαίους ηµών προγόνους. Θα πρέπει και η σύγχρονη
Ελλάδα και ο σύγχρονος Ελληνισµός να εκπέµπει την ίδια ακτι-
νοβολία, όπως εκπέµπει ο αρχαίος πολιτισµός και ο σύγχρονος
πολιτισµός είναι συνέχεια του αρχαίου πολιτισµού µας. Αυτά θα
αποτελέσουν όπλα για την εξωτερική µας πολιτική.

Εµείς, λοιπόν, τι έχουµε πει; Ότι οι Έλληνες της Διασποράς -
και αναφερόµαστε ειδικότερα σε εκείνους οι οποίοι είναι µόνιµα
εγκατεστηµένοι- θα πρέπει αφού απογραφούν να τους δοθεί η
δυνατότητα -και αφού υπάρχει η πλειοψηφία των 2/3- να ορι-
σθούν έδρες του εξωτερικού, να τους χορηγήσουµε ειδικές έδ-
ρες εκπροσώπησης, ώστε ανεξάρτητα από ποιον αριθµό θα απο-
φασιστεί, να εκπροσωπούνται από τους ανθρώπους της οµογέ-
νειας, από εκείνους δηλαδή που γνωρίζουν τα προβλήµατα της
οµογένειας και το πώς θα αποκτήσουν αυτό που θέλουµε όλοι
µας, δηλαδή εθνική ταυτότητα, πολιτιστική ταυτότητα και να είναι
υπερήφανοι που είναι Έλληνες.

Ακούσαµε µία δριµεία κριτική από την Κυβέρνηση ότι µεταβά-
λαµε τη στάση µας. Στην πραγµατικότητα πάγια είναι η θέση µας.
Και πριν λέγαµε ότι θα πρέπει παράλληλα να δοθεί το δικαίωµα
ψήφου στους Έλληνες του εξωτερικού. Αλλά λέγαµε ότι θα πρέ-
πει να δοθεί και η δυνατότητα να εκπροσωπούνται στο ελληνικό
Κοινοβούλιο από τους δικούς τους εκπροσώπους και όχι από εκ-
προσώπους που αποφασίζει η ηγεσία του κάθε κόµµατος, τοπο-
θετώντας κάποια πρόσωπα στα ψηφοδέλτια επικρατείας.

Εµείς µε αυτή την ευκαιρία, ότι τώρα πλέον διαµορφώθηκε
αυτή η πλειοψηφία είπαµε ότι πέρα από το δικαίωµα του εκλέγειν,
να έχουν και το δικαίωµα του εκλέγεσθαι και είναι µία ευκαιρία
να αποκτήσουν έδρες στο εξωτερικό.

Αναρωτηθείτε, κύριοι της Κυβέρνησης, γιατί µία άλλη χώρα η
οποία έχει ακριβώς τη δύναµη της διασποράς, όπως είναι το Ισ-
ραήλ, δεν έχει χορηγήσει το δικαίωµα ψήφου στους πολίτες της
χώρας τους. Γιατί οι ισραηλινοί του εξωτερικού δεν έχουν το δι-
καίωµα ψήφου; Γιατί στην Ιρλανδία, µία χώρα η οποία έχει εκα-
τοµµύρια µετανάστες σε όλο τον κόσµο και ιδιαίτερα στις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής και είχε την ευλογία να εκπρο-
σωπηθούν από αυτή την εθνότητα ακόµα και Πρόεδροι της Αµε-
ρικής, δεν έδωσε το δικαίωµα ψήφου; Διότι ακριβώς θα πρέπει
αυτοί οι οποίοι ψηφίζουν να έχουν και την εθνική ταυτότητα.
Πάνω απ’ όλα να αισθάνονται Έλληνες και να είναι υπερήφανοι
Έλληνες. Πάνω απ’ όλα να βάζουν την Ελλάδα από τη δεύτερη
πατρίδα τους. Αυτό το εξασφαλίζετε ότι θα το πετύχετε µε το
άνευ όρων αν θέλετε δικαίωµα ψήφου που χορηγείτε; 

Και µία απάντηση γιατί µεταβάλαµε τη στάση µας. Ο βλάκας
επιµένει σε µία λάθος επιλογή, ο πονηρός τη συζητάει, ο έξυπνος
την αλλάζει υπέρ του εθνικού συµφέροντος. Και εµείς αλλάξαµε
γιατί θεωρούµε ότι αυτό είναι το δίκαιο για τους Έλληνες του
εξωτερικού.

Σας ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής από τους Σπαρτιάτες, ο κ. Πέτρος Δηµητριάδης.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα ήθελα να εκφράσω τη
θλίψη µου για το θλιβερό συµβάν στην Κάρυστο, την πτώση του
Καναντέρ. Ευχόµαστε να µην έχει µοιραία κατάληξη το νέο συµ-
βάν, να είναι καλά οι χειριστές.

Με την ευκαιρία θα ήθελα να ευχαριστήσω τους ηρωικούς µας
πυροσβέστες, οι οποίοι καταβάλλουν υπεράνθρωπες προσπά-
θειες στην κατάσβεση των πυρκαγιών. Δεν θα κάνω πολιτική κρι-
τική, διότι δεν είναι η στιγµή, σεβόµενος το κρίσιµο των στιγµών.

Τώρα επί του νοµοσχεδίου. Κατ’ αρχάς θα ήθελα να ξεκαθα-
ρίσω ορισµένα πράγµατα. Πρώτα απ’ όλα το κόµµα µας δεν ξε-
φύτρωσε, αλλά εξελέγη. Το άκουσα. Εξελέγηµεν νόµιµα, δεν
ξεφυτρώσαµε.

Δεύτερον, στην απόφασή µας για την ψηφοφορία δεν ακολου-
θήσαµε κανέναν πολιτικό φορέα. Τα µόνα που ακολουθούµε είναι
η συνείδησή µας, τα πιστεύω µας και τα ιδανικά µας και τίποτε
άλλο.

Επίσης, άκουσα πως η στάση µας –λέει- ήταν ανεξήγητη. Όχι,
υπήρξε εξήγηση και µάλιστα σαφής. Όταν πήγαµε στην επιτροπή
και είδαµε για πρώτη φορά το νοµοσχέδιο θέλαµε να το σκε-
φτούµε εθνικά, διότι η ψήφος των Ελλήνων οµογενών και των
αποδήµων είναι ένα εθνικό ζήτηµα και εµείς ως Έλληνες εθνικι-
στές πιστεύουµε στο ελληνικό έθνος απανταχού της οικουµένης.
Όλους τους θεωρούµε Έλληνες ανεξαρτήτως τού πού κατοι-
κούν. Είναι όλοι τέκνα της µητέρας Ελλάδος. Γι’ αυτόν τον λόγο
δεν θέλαµε να µεταβάλουµε αυτό το νοµοσχέδιο σε ένα πεδίο
στείρας κοµµατικής αντιπαράθεσης, να πούµε ξεκάθαρα πως
εµείς λέµε «όχι σε όλα» χωρίς κριτική και να πάµε στο κοµµατικό
µας ακροατήριο και να πούµε «είδατε; Τους τσακίσαµε στη Νέα
Δηµοκρατία. Είπαµε ένα “όχι”». Δεν θα το κάνουµε αυτό εδώ, δεν
κάνουµε τέτοια αντιπολίτευση εµείς.

Τι κάνουµε εµείς ως Αντιπολίτευση; Εµείς, λοιπόν, είπαµε αρ-
χικά «ναι» επί της αρχής, διότι το νοµοσχέδιο κινείται πράγµατι
θετικώς, πράγµατι αποκαθιστά µια αδικία. Όµως ταυτόχρονα εί-
χαµε εντοπίσει τόσο εγώ όσο και ο κ. Κόντης, που ήταν Έλληνας
του εξωτερικού επί χρόνια, πάρα πολλές ελλείψεις και αβλεψίες
στο νοµοσχέδιο, τις οποίες επισηµάναµε. Και επίσης είπαµε πως
υπάρχουν πάρα πολλά σηµεία, τα οποία δεν ρυθµίζονται και τα
οποία στο µέλλον θα δηµιουργήσουν κάποιες στρεβλώσεις και
προβλέπω πως σε λίγα χρόνια από τώρα θα βρεθούµε πάλι εδώ
πέρα, όποιοι και να είµαστε, και θα πούµε «θυµάστε εκείνο το νο-
µοσχέδιο του Ιουλίου του ’23; Ε, λοιπόν, είχε λάθη. Θα το ξανα-
νοµοθετήσουµε». Όχι.

Εµείς προτείναµε κάποιες λύσεις, όπως η επιστολική ψήφος
για να διευκολύνουµε αυτούς που ζουν σε µεγάλες αποστάσεις,
όπως η απογραφή για να ξέρουµε ποιοι είναι, όπως η πολιτογρά-
φηση των οµογενών, γιατί πάρα πολλοί δεν έχουν πολιτογραφη-
θεί –δεν µιλάµε µόνο για εγγεγραµµένους, αλλά και για πολιτο-
γραφηθέντες οµογενείς- και επίσης για τις εκλογικές περιφέρειες
του εξωτερικού, που θα δώσουν το δικαίωµα σε πάρα πολλούς
απόδηµους Έλληνες να εκλέξουν απόδηµους Έλληνες. Εµείς τα
προτείναµε. Δυστυχώς, όµως, δεν εισακουστήκαµε. 

Και θέλω να καταλάβω το εξής. Μιλήσατε για συναίνεση, για
συνεννόηση. Σε ποια βάση θα γίνει; Στην άγνοια, στο να µας
αγνοείτε; Εµείς κάναµε προτάσεις. Θέλουµε έστω και µία να ει-
σακουστεί, έστω και µία να εισαχθεί στο νοµοσχέδιο. Δεν µπορώ
να καταλάβω για ποιον λόγο δεν υιοθετήσατε καµµία άλλη πρό-
ταση, όχι µόνο δική µας αλλά και άλλων κοµµάτων. Δεν µπορώ
να το καταλάβω αυτό εδώ. Μιλάτε για συνεννόηση. Πώς θα γίνει
η συνεννόηση; Με το να κάνουµε προτάσεις και να αγνοούµαστε;

Γι’ αυτούς λοιπόν τους λόγους εµείς ψηφίζουµε «παρών». Ψη-
φίζουµε «παρών» όχι για να κάνουµε µικροκοµµατικές σκοπιµό-
τητες, αλλά γιατί θέλουµε ένα καλύτερο νοµοσχέδιο, θέλουµε
ένα πληρέστερο νοµοσχέδιο, δεν θέλουµε να υπάρχουν σκιές.
Δεν θέλω να έρχονται οµογενείς µε τους οποίους µιλάω και να
µου λένε «ξέρεις, πώς να ψηφίσουµε; Δεν υπάρχει καµµία επι-
στολική ψήφος, καµµία πρόβλεψη. Τι θα γίνει µε εµάς; Σε ποιους
καταλόγους θα µπούµε; Είµαστε όλοι απογραφέντες; Θα απο-

γραφούµε; Μας ξέρουν ποιοι είµαστε;».
Αυτά είναι σηµαντικότατα ερωτήµατα κι είναι ερωτήµατα και

θέµατα, τα οποία τα έχουν θέσει και πάρα πολλοί οµογενειακοί
φορείς. Δεν τα βγάζουµε από το µυαλό µας ούτε τα λέµε έτσι,
για να περνάει η ώρα και να λέµε «τι ωραία που περνάµε! Να κά-
νουµε και µια πρόταση». Όχι. Εµείς, λοιπόν, επειδή κάνουµε
υπεύθυνη αντιπολίτευση κάνουµε και προτάσεις. Θέλετε γόνιµη
αντιπολίτευση. Σας τη δίνουµε λοιπόν, γόνιµη αντιπολίτευση µε
προτάσεις. Υιοθετήστε κάποιες προτάσεις, αυτό ζητάµε, τίποτα
λιγότερο, τίποτα περισσότερο.

Και τέλος, θα ήθελα να πω το εξής. Δεν θέλουµε να καταστεί
ακόµα κι αυτό το νοµοσχέδιο ένα πεδίο µικροκοµµατικών αντιπα-
ραθέσεων και κυρίως µικροκοµµατικής εκµετάλλευσης και ψη-
φοθηρίας. Δυστυχώς αυτό το οποίο βλέπω από την Κυβέρνηση
είναι πως πάει για ακόµη µια φορά να αλιεύσει ψήφους οµογενών
και Ελλήνων του εξωτερικού και τίποτα παραπάνω, χωρίς ουσια-
στικά να ρυθµίζει επιµέρους ζητήµατα.

Εγώ, λοιπόν, εφιστώ την προσοχή. Θέλουµε ένα πλήρες νοµο-
σχέδιο, θέλουµε καλύτερη διαβούλευση. Δεν θέλουµε σε µερικά
χρόνια από τώρα και στις επόµενες εκλογές να εντοπιστούν πάλι
αδυναµίες, αβλεψίες και στρεβλώσεις και να έρθουµε πάλι εδώ
πέρα και να πούµε ξέρετε, είχαµε κάνει πάλι λάθος, όπως είχε
γίνει µε τον ν.4648, και πρέπει πάλι να νοµοθετήσουµε. Σας δί-
νουµε, λοιπόν, την ευκαιρία µε τις προτάσεις µας να λύσετε εδώ
και τώρα το θέµα και να τελειώνει αυτή η ιστορία.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κ. Ιωάννης
Γκιόκας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Θα ήθελα να αναφερθώ κατ’ αρχάς,
κύριε Πρόεδρε, στο τραγικό συµβάν µε την πτώση του Καναντέρ.
Αυτή τη στιγµή παρακολουθούµε µε πολύ µεγάλη αγωνία την επι-
χείρηση έρευνας και διάσωσης των ιπταµένων, που ελπίζουµε και
ευχόµαστε να είναι καλά, να είναι ζωντανοί, και επίσης να διαπι-
στωθούν και τα αίτια της πτώσης του συγκεκριµένου αεροπλά-
νου. Ωστόσο δεν µπορούµε να µην αναφερθούµε σε αυτές τις
πάρα πολύ δύσκολες συνθήκες που αντιµετωπίζουν οι άνθρωποι
της Πυροσβεστικής, ιδιαίτερα οι ιπτάµενοι των πτητικών πυρο-
σβεστικών µέσων. Οι εξοντωτικές συνθήκες δουλειάς, τα εξοντω-
τικά ωράρια, τα παλαιωµένα µέσα που υπάρχουν θα οδηγούν µε
µαθηµατική ακρίβεια δυστυχώς και σε τέτοια περιστατικά, τα
οποία δεν µπορούν να γίνονται αποδεκτά ως απλά ατυχήµατα,
αλλά ως συνέπειες µιας εγκληµατικής πολιτικής που εφαρµόζετε
και η σηµερινή Κυβέρνηση και όλες οι προηγούµενες.

Σε σχέση µε το νοµοσχέδιο, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι
της Κυβέρνησης και των άλλων κοµµάτων που στηρίζουν το συ-
γκεκριµένο νοµοσχέδιο, έχετε ένα πολιτικό πρόβληµα, όσο κι αν
προσπαθείτε να το κρύψετε πίσω από κορώνες για τις ιστορικές
στιγµές και τις ιστορικές ευθύνες ή κάτω από τις λογικές για τις
ευρείες συναινέσεις που πρέπει να υπάρξουν και ούτω καθεξής.

Ποιο είναι αυτό το πρόβληµα που έχετε; Το πρόβληµα είναι το
πώς θα εξηγήσετε στον ελληνικό λαό το πού οδηγεί το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο, το πώς θα εξηγήσετε στον ελληνικό λαό -ακόµη
και σε δικούς σας ψηφοφόρους που συµφωνούν µε την κριτική
που κάνει το ΚΚΕ- πώς είναι δυνατόν να συµπεριλαµβάνονται στις
διευκολύνσεις που δίνει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο άνθρωποι
οι οποίοι δεν έχουν κανέναν δεσµό µε τη χώρα κι οι οποίοι θα
επηρεάζουν τις οικονοµικές και πολιτικές εξελίξεις χωρίς να
έχουν κανέναν αντίκτυπο από αυτή την επιλογή τους.

Πώς φαίνεται αυτό το πρόβληµα που έχετε; Και φάνηκε, κατά
τη γνώµη µου, όλες αυτές τις µέρες και στην Ολοµέλεια και στην
Επιτροπή. Φαίνεται από το γεγονός ότι απέναντι στα ερωτήµατα
και τα επιχειρήµατα που θέτει το ΚΚΕ απαντάτε µε λαθροχειρίες,
απαντάτε µε διαστρέβλωση, απαντάτε µε µισές αλήθειες, που οι
µισές αλήθειες είναι ένα ολόκληρο ψέµα, ή απαντάτε µε σύ-
γκριση ανόµοιων καταστάσεων.

Το πιο χαρακτηριστικό είναι αυτό που έκανε στην οµιλία του ο
Πρόεδρος της Βουλής κ. Τασούλας. Δεν είναι παρών εδώ να το
ακούσει. Τι είπε ο κ. Τασούλας; Αναφέρθηκε στην ψήφο των απο-
δήµων το 1862. Αυτό που δεν είπε, όµως, είναι για ποιον λόγο
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ενώ το 1862 ήταν ακόµη σε µια πορεία διαµόρφωσης το ελληνικό
κράτος καταργήθηκε µετά η ψήφος των αποδήµων.

Αναφέρθηκε επίσης στην πρόταση νόµου που έκανε η Κοινο-
βουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ το 1978 και αναρωτήθηκε πώς είναι
δυνατόν τότε να προτείνατε αυτό που σήµερα έρχεται να νοµο-
θετήσει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Κατ’ αρχάς η ιστο-
ρία δεν είναι απλά η γνώση και η παράθεση γεγονότων. Ιστορία
είναι να µπορείς να εξηγείς τα συγκεκριµένα γεγονότα και το κοι-
νωνικό και πολιτικό πλαίσιο που αυτά τα γεγονότα λαµβάνουν
χώρα.

Τι υπήρχε το 1978, κύριοι της Κυβέρνησης; Υπήρχαν οι καρα-
βιές των µεταναστών της δεκαετίας του ’50, του ’60 και του ’70
και µία διαδικασία που ήταν σε εξέλιξη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Και τώρα είναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Η µεγάλη πλειοψηφία τώρα, το brain

drain, συµπεριλαµβάνεται, κύριε Τσιάρα, στα κριτήρια που έθετε
ο νόµος του ’19, όλο το brain drain. Και αν δεν το πιστεύετε, ρω-
τήστε τον κ. Θεοδωρικάκο που κάθεται δίπλα σας να σας το επι-
βεβαιώσει. Όλοι συµπεριλαµβάνονται. Κάτω από τριάντα χρονών
σχεδόν αυτόµατα εντάσσονται στους εκλογικούς καταλόγους.
Μπορεί να σας το επιβεβαιώσει και ο κ. Θεοδωρικάκος.

Το 1978, λοιπόν, υπήρχε αυτό, η µεγάλη πλειοψηφία ήταν οι
µετανάστες πρώτης, το πολύ δεύτερης γενιάς, που οι δεσµοί
τους µε τη χώρα ήταν σχεδόν αυταπόδεικτοι, δεν χρειαζόταν να
θεσπιστεί κάποιο περαιτέρω κριτήριο για να επιβεβαιωθεί αυτός
ο δεσµός. Βλέπετε, λοιπόν, πού οδηγούν οι ανιστόρητες δήθεν
ιστορικές συγκρίσεις;

Λοιπόν, παρακάτω. Τι έλεγε η πρόταση νόµου; Ανέφερε ενδει-
κτικά και συγκεκριµένες κατηγορίες: σπουδαστές, συµπεριλαµ-
βάνονται όλοι οι σπουδαστές, Έλληνες µετανάστες, που αναφέρ-
θηκα πριν, και ναυτεργάτες, γιατί τότε ακόµη δεν είχε θεσπιστεί
το δικαίωµα ψήφου των εκατοντάδων χιλιάδων Ελλήνων ναυτερ-
γατών.

Και πάµε τώρα στο ερώτηµα, κύριε Λιβάνιε, από την ανάποδη.
Μας θέσατε το ερώτηµα: «Γιατί το 1978 κάνατε αυτό και τώρα
κάνετε κάτι άλλο;» και σας εξήγησα. Η ίδια λογική που είχαµε το
1978 και έφερε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, µε την ίδια λογική
των δεσµών σήµερα απορρίπτουµε το σχέδιο νόµου της Κυβέρ-
νησης.

Πάµε, όµως, στο ανάποδο. Η Νέα Δηµοκρατία γιατί το 1978
απέρριψε την πρόταση νόµου του ΚΚΕ και σήµερα φέρνουν άλλο
νοµοσχέδιο, όπου βάζει κριτήρια συµπεριλαµβάνοντας ανθρώ-
πους χωρίς κανέναν δεσµό; Γιατί; Αυτό που είπαµε πριν. Γιατί
αντιµετωπίζετε αυτούς τους ανθρώπους ως κουκιά. Τότε το 1978
δεν θέλατε ψηφοφόρους µε υπαρκτούς δεσµούς, µε γνώση, µε
ενηµέρωση της ελληνικής πραγµατικότητας, ενώ τώρα σας βο-
λεύει αυτή η κατάσταση και γι’ αυτό το 1978 δεν ψηφίσατε την
πρόταση νόµου του ΚΚΕ και τη θυµηθήκαµε µετά από πενήντα
χρόνια, όταν έχουν αλλάξει εντελώς οι κοινωνικές και οικονοµικές
συνθήκες. Να, λοιπόν η υποκρισία σας!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ένα δεύτερο ζήτηµα. Τι λέτε µονότονα όλες αυτές τις µέρες;

«Εµείς δεν κάνουµε τίποτα, οι εκλογικοί κατάλογοι όπως είναι θα
παραµείνουν, εµείς διευκολύνουµε µόνο όσους είναι εγγεγραµ-
µένοι στους εκλογικούς καταλόγους». Σοβαρά;

Τι κρύβετε στην όλη διαδικασία; Κρύβετε ότι το ποιος θα εγ-
γραφεί και θα ψηφίσει τελικά στους εκλογικούς καταλόγους κρί-
νεται από τρεις παράγοντες: δίκαιο ιθαγένειας, το δίκαιο του
αίµατος που µπορούν να µπουν µέχρι τρίτης, τέταρτης γενιάς µε-
τανάστες πάρα πολλά εκατοµµύρια, εκλογική νοµοθεσία που
είναι αυτόµατη εγγραφή στους εκλογικούς καταλόγους, ενώ σε
άλλες χώρες δεν ισχύει αυτό, και το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
που εµείς λέµε ότι πρέπει να υπάρχουν κριτήρια κι εσείς λέτε ότι
δεν πρέπει να υπάρχουν κριτήρια. Να, λοιπόν, πώς διευρύνονται
οι εκλογικοί κατάλογοι!

Και αυτό που πασχίζατε να κάνετε τόσες µέρες, ήρθε χθες ο
κ. Μητσοτάκης και σας «άδειασε» µεγαλοπρεπώς. Τι λέγατε
τόσες µέρες; «Εµείς δεν διευρύνουµε το εκλογικό σώµα» και
ήρθε ο κ. Μητσοτάκης χθες και λέει επί λέξει: «Είναι ένα νοµο-

σχέδιο που θα διευρύνει το εκλογικό σώµα». Μεγαλοπρεπές άδει-
ασµα!

Τρίτο και τελευταίο που δεν απαντάτε: η πρακτική των άλλων
χωρών. Αναφέρθηκε πριν ο κ. Λιβάνιος. Υπάρχουν, λέει, πολλά
µοντέλα, υπάρχουν µοντέλα που ψηφίζουν οι πάντες χωρίς κα-
νέναν περιορισµό και υπάρχουν και µοντέλα που θέτουν κριτήρια
µε µια κλιµάκωση, µε µια αυστηρότητα κ.λπ. κι εµείς, λέει, επιλέ-
γουµε το συγκεκριµένο µοντέλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ναι.
Μα, το ερώτηµα δεν είναι ποιο µοντέλο επιλέγουµε, το ερώ-

τηµα είναι για ποιον λόγο επιλέγουµε διαφορετικό µοντέλο από
αυτό που επιλέγουν κράτη µε ίδιο προφίλ αποδήµων µε την Ελ-
λάδα. Δεν αναφερόµαστε στην Ελβετία, δεν αναφερόµαστε στη
Δανία, που και εκεί υπάρχουν περιορισµοί. Σε χώρες οµοειδείς
µε την Ελλάδα, όπου υπάρχει µεγάλος αριθµός αποδήµων µπαί-
νουν κριτήρια, γιατί διαβλέπουν κάποιους κινδύνους. Και µάλιστα
σε ορισµένες χώρες, όπως είναι η Ιρλανδία και το Ισραήλ, αυτά
τα κριτήρια είναι πάρα πολύ αυστηρά µέχρι απαγόρευσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ναι, εντάξει, κύριε Πρόεδρε, δεν έχουµε
κάνει ως κόµµα κατάχρηση του χρόνου. Λίγο την ανοχή σας. Τε-
λειώνουµε.

Και η απάντηση του κ. Λιβάνιου ήταν: «Το ξανασκέφτονται
τώρα» και τα ρέστα. Λοιπόν, αυτά είναι τα ερωτήµατα που δεν
απαντάτε. 

Εµείς, λοιπόν, για να τελειώνω, αυτά τα ζητήµατα θα αναδεί-
ξουµε στον ελληνικό λαό και ξαναλέω και στους δικούς σας ψη-
φοφόρους, όχι µόνο της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ που
κάνει κριτική, αλλά το ψηφίζει ως συνήθως, και των άλλων κοµ-
µάτων που στηρίζουν το σχέδιο νόµου. Θα αναδείξουµε αυτά τα
ζητήµατα στον ελληνικό λαό πού οδηγούν και στους απόδηµους
που µε την πολιτική σας εσείς τους αντιµετωπίζετε ως πολίτες
δεύτερης κατηγορίας. 

Διότι το αν κάποιος είναι πολίτης δεύτερης κατηγορίας δεν κρί-
νεται µόνο από ένα τυπικό πολιτικό δικαίωµα, κρίνεται από τις
συνθήκες ζωής, από τις οικονοµικές και κοινωνικές συνθήκες. Και
αυτό ισχύει και για τους απόδηµους, αλλά και για όσους ζουν στο
εσωτερικό. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-

λαγής, κ. Παναγιώτης Δουδωνής.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

κατ’ αρχάς να δηλώσουµε συγκλονισµένοι από την πτώση του
καναντέρ, να πούµε ότι οι σκέψεις µας είναι στους δύο ιπτάµε-
νους και στις οικογένειές τους. Είχαµε σκοπό σε µία τέτοια συ-
ζήτηση και το είχαµε ήδη κάνει να µιλήσουµε αναλυτικά για τα
ζητήµατα της πολιτικής προστασίας, αλλά νοµίζω ότι αυτή τη στι-
γµή το πρώτο που πρέπει να κάνουµε είναι να προσευχηθούµε
γι’ αυτούς τους ανθρώπους. 

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα το οποίο συζητήσαµε διεξοδικά, νο-
µίζω, τις δύο αυτές ηµέρες, εχθές και σήµερα, στη διευκόλυνση
της ψήφου των εκτός επικρατείας εκλογέων. 

Κατά τη χθεσινή τοποθέτηση αναφερθήκαµε στις προϋποθέ-
σεις της συναίνεσης. Χοντρικά είναι δύο αυτές οι προϋποθέσεις
και είναι τρεις λέξεις: ειλικρίνεια και ουσιαστικός διάλογος. Και
παρακολουθώντας τις τοποθετήσεις των στελεχών µας νοµίζω
ότι κατέστη απολύτως σαφές, εξέφρασαν µε µεγάλη ενάργεια,
µε σαφήνεια τα επιχειρήµατά µας, όπως επίσης και τις ενστάσεις
µας σε σχέση µε τον τρόπο µε τον οποίο έχετε χειριστεί αυτό το
ζήτηµα, ενστάσεις που είναι καλόπιστες και στην κατεύθυνση της
ενδυνάµωσης της δηµοκρατίας και των θεσµών. 

Και λυπάµαι γιατί τις δύο αυτές ηµέρες οι απαντήσεις που λά-
βαµε στα ζητήµατα και στις ενστάσεις τις οποίες εγείραµε ήταν
είτε µη απαντήσεις είτε ήταν απαντήσεις στρεψόδικες. Και ως τέ-
τοιο παράδειγµα της δεύτερης κατηγορίας θα ήθελα να ανα-
φέρω την απάντηση του Πρωθυπουργού στο επιχείρηµά µας πώς
είναι δυνατόν να συνιστά εκτός επικρατείας εκλογέα ένας εν
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ενεργεία τότε Υπουργός. Τι είπε ο κ. Μητσοτάκης; Είµαστε πολύ
περήφανοι, είπε στο τέλος της δευτερολογίας του, που έχουµε
τον κ. Στυλιανίδη να εκπροσωπεί τον κυπριακό Ελληνισµό στα
έδρανα της Βουλής. 

Αναφερθήκαµε εµείς, κυρίες και κύριοι της Κυβερνήσεως, στο
γεγονός ότι είναι κυπριακής καταγωγής ο κ. Στυλιανίδης; Το
ακούσατε πουθενά ως επιχείρηµα από τη µεριά µας σε σχέση µε
την εκπροσώπηση των αποδήµων στα ψηφοδέλτια επικρατείας;
Ίσα-ίσα εµείς αναφερθήκαµε στην ιδιότητά του ως εν ενεργεία
Υπουργού. Από πού και ως πού προκύπτει αυτή η σύνδεση µε
τον κυπριακό Ελληνισµό ως απάντηση στο επιχείρηµά µας; Πρό-
κειται περί στρεψοδικίας.

Και µάλιστα, δεν µπορούµε να δεχθούµε µαθήµατα ευαισθη-
σίας σε σχέση µε την Κύπρο µας, σε ένα κόµµα, εµάς, που, όπως
σας έχω πει και στην επιτροπή, οι τέσσερις πρώτες λέξεις της
ιδρυτικής του διακήρυξης, της διακήρυξης της 3ης Σεπτέµβρη,
είναι η τραγωδία της Κύπρου. Όχι µαθήµατα, λοιπόν, ευαισθη-
σίας και όχι στρεψοδικίες.

Πάµε τώρα στην έλλειψη απαντήσεων. Κατ’ αρχάς, δεν ακού-
σαµε ούτε ίχνος αυτοκριτικής από την Κυβέρνηση για το γεγονός
ότι η συναίνεση δεν επιδιώχθηκε µε τον πρέποντα τρόπο. Κι επί-
σης, ενώ αναφερθήκαµε στην ανάγκη αναθεώρησης του άρθρου
54 παράγραφος 4 του Συντάγµατος σε σχέση µε τους δυνητι-
κούς περιορισµούς, οι οποίοι καθίστανται κενό γράµµα µετά από
τη ρύθµιση που σήµερα συζητούµε και θα ψηφίσουµε, δεν
υπήρξε καµµιά απάντηση σε σχέση µε τις προθέσεις της Κυβέρ-
νησης στη συνταγµατική Αναθεώρηση για το ζήτηµα αυτό. 

Επιδιώκετε, άραγε, µία συνταγµατική Αναθεώρηση ενός και
µόνο άρθρου, του άρθρου 16; Αν ναι, να µας το πείτε, να ξέρει
και ο καθένας τι θα κάνει σε σχέση µε το ζήτηµα αυτό. 

Και στο ζήτηµα του δηµοκρατικού και νοµοθετικού κεκτηµένου
το οποίο καθιστά κενό γράµµα το άρθρο 54 παράγραφος 4, είδα
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ µε πολύ µεγάλη προθυµία προσχώρησε. Θέλω,
όµως, να σας πω το εξής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ κα-
λόπιστα. 

Το ίδιο αυτό επιχείρηµα, ότι δηλαδή όταν δίνεις ένα δικαίωµα
ή µία διευκόλυνση δεν µπορείς να το πάρεις πίσω, δεν εφαρµό-
ζεται µόνο στην περίπτωση του σηµερινού νοµοσχεδίου που συ-
ζητούµε, αλλά εφαρµόζεται και κατά το γεγονός ότι το 2019 όλοι
µαζί δώσαµε στους αποδήµους το δικαίωµα να συµµετέχει η
ψήφος τους στη διαµόρφωση του συνολικού εκλογικού αποτε-
λέσµατος και άρα, µε την τροπολογία σας, την οποία διάβασα µε
πολύ µεγάλη προσοχή, ισχύει ακριβώς το ίδιο πράγµα. Αφαιρείτε
δηλαδή, ένα δικαίωµα, µία δυνατότητα της συνδιαµόρφωσης του
εκλογικού αποτελέσµατος, η οποία έχει ήδη δοθεί από το 2019.
Κατά τούτο δεν µπορεί να γίνει. 

Ξέρετε, εγώ δέχοµαι ότι επιστηµονικά είναι υποστηρίξιµες όλες
οι απόψεις. Διαφωνώ µε την άποψη ότι κάποιοι έχουν επιστηµο-
νικά υποστηρίξιµες και κάποιοι όχι. Όµως, υπάρχει ένα κεκτη-
µένο, το οποίο κεκτηµένο πρέπει να υπηρετήσουµε, γιατί αλλιώς
κινούµαστε εκτός των ορίων που επιβάλλει η επιστήµη του Συ-
ντάγµατος. Άρα, κατά τούτο η τροπολογία σας, δεδοµένου αυ-
τού του κεκτηµένου, το οποίο κι εσείς αποδεχθήκατε, είναι κενή
περιεχοµένου ως προς αυτό.

Τώρα, να αναφερθώ και στη δήλωση του κ. Λιβάνιου στο ζή-
τηµα της απογραφής. Εχθές ο κ. Λιβάνιος νύκτωρ, αλλά και σή-
µερα µεσηµεριανά, επιχείρησε να µας παρουσιάσει την απο-
γραφή ως κάτι αδύνατο ή ως κάτι το οποίο ενδεχοµένως να εκ-
θέσει -αυτό µας είπατε- τον κρατικό µηχανισµό ως προς τις δυ-
νατότητές του. 

Ερωτώ: Μιλάµε για ένα κράτος το οποίο δεν µπορεί να απο-
γράψει τους εκλογείς του; Και όταν µιλάµε για ψηφιοποίηση του
κράτους και τη διαφηµίζετε -και πράγµατι λέµε ότι είναι µία θετική
εξέλιξη σε ένα βαθµό- αυτή δεν µπορεί να αξιοποιηθεί στην κα-
τεύθυνση της απογραφής των εκτός επικρατείας εκλογέων; Και
στο κάτω-κάτω αυτό το επιχείρηµα τι είναι; Είναι ένα επιχείρηµα,
αυτό που µας θέσατε, υπέρ της ψήφου ή κατά της ψήφου; Με
ποιους είστε; Να τα διευκρινίσουµε λίγο. 

Αναρωτιέστε γιατί το ζητάµε. Το ζητάµε γιατί όταν µιλάµε και
αναρωτιόµαστε πόσοι είναι αυτοί οι εκτός επικρατείας εκλογείς,
δεν έχουµε µία σαφή απάντηση. Δεν είναι εικόνα κράτους αυτή,

να µη γνωρίζει πόσοι είναι οι εκλογείς του και ειδικότερα µία ει-
δική κατηγορία τους. Δεν είναι εικόνα κράτους. Και βέβαια, γιατί
θέλουµε να απευθυνθούµε σε αυτούς και να ακούσουµε τις αγω-
νίες τους και για να µην έρθετε, όπως πριν από τις εκλογές του
Μαΐου, να µας πείτε ότι είναι λίγοι ή πολλοί οι απόδηµοι σε σχέση
µε τον αριθµό των εκπροσώπων τους στα ψηφοδέλτια επικρα-
τείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας το είπαµε και εχθές, σας το
λέµε και σήµερα, σε σχέση και µε το προηγούµενο θέµα, δεν θα
δεχθούµε κανέναν άλλον αιφνιδιασµό σε σχέση µε το ισχύον νο-
µικό καθεστώς. Και στο ερώτηµα του κυρίου καθηγητή, του κ.
Ηλιόπουλου –κύριε καθηγητά, σας άκουσα µε προσοχή- γιατί
είναι η στάση µας αυτή, σας απαντώ ευθέως, κύριε Ηλιόπουλε:
Η στάση µας είναι αυτή, γιατί η στάση µας δεν επηρεάζεται από
τη συγκυρία, δεν επηρεάζεται από διαδικαστικά ζητήµατα ή από
λάθη των πολιτικών µας αντιπάλων που βρίσκονται σε αυτή την
Αίθουσα. Η στάση µας είναι µία στάση αρχής και σε µία στάση
αρχής δεν ακολουθείς κάθε φορά αυτό που σου λέει η συγκυρία. 

Υπάρχουν αρχές για να µη σκεφτόµαστε όλα τα ζητήµατα από
την αρχή, για να έχουµε µία πυξίδα. Και για µας, για τη δηµοκρα-
τική παράταξη, για το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, η πυξίδα µας
είναι η ενδυνάµωση των αποδήµων, είναι το να αποκτήσουν
φωνή. Διότι η δηµοκρατική παράταξη θα συνεχίσει να αγωνίζεται
και αγωνίζεται πάντα και για την επιστροφή αυτών οι οποίοι θέ-
λουν να επιστρέψουν από τη γενιά του brain drain και για να
έχουν πραγµατική φωνή και να εκπροσωπούνται –το λέω σε
σχέση µε το πρώτο επιχείρηµά µου, κύριοι της Κυβέρνησης- και
πάνω απ’ όλα για να εγγυηθούµε ότι η σηµερινή συζήτηση θα
είναι η αρχή µίας ουσιαστικής παρέµβασης για την ενδυνάµωση
του ρόλου των αποδήµων στα πράγµατα της χώρας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµ-

µαχία κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, διεξάγεται δύο ηµέρες η συζήτηση
υπό βαρύ κλίµα. Εχθές είχαµε τις πυρκαγιές και τώρα, αυτή τη
στιγµή έχουµε την αγωνία της πτώσης του Καναντέρ και την αγω-
νία που έχουµε όλοι µας για την τύχη των πιλότων. 

Ας ελπίσουµε ότι θα έχουµε θετικά αποτελέσµατα και ας πε-
ριοριστούµε στο καθαυτό νοµοθετικό έργο µε ορισµένες παρα-
τηρήσεις, όπως αυτές βγήκαν από τη διήµερη διαδικασία. Κατ’
αρχάς είναι µία συνταγµατική πρόβλεψη η αυξηµένη πλειοψηφία
των δύο τρίτων. Πρέπει δηλαδή, να έχουµε διακόσιους από τους
τριακόσιους για να µπορέσουµε να έχουµε έναν νόµο που να
ισχύσει για την ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού. Και ενώ ο κύ-
ριος Υπουργός ισχυρίστηκε –γιατί εµείς όλοι τώρα κατηγορούµε
τη Νέα Δηµοκρατία ότι επισπεύδει και ακολουθεί µία διαδικασία
fast track, δεν διασφαλίζει τον απαραίτητο χρόνο για να έχουµε
τις συγκλίσεις τις απαιτούµενες- και ο κύριος Υπουργός µάς είπε
ότι είναι στο προεκλογικό πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας και
ως εκ τούτου είµαστε απόλυτα συνεπείς µε το πρόγραµµά µας,
θα ήθελα, λοιπόν, να παρατηρήσω ότι βεβαίως είναι στο προ-
εκλογικό σας πρόγραµµα, αλλά όχι ως πρώτο νοµοσχέδιο και την
πρώτη ηµέρα.

Αλλά ήρθε µετά ο κ. Σιµόπουλος, ο οποίος µας ανέλυσε πάρα
πολύ καλά ότι επειδή από την πλευρά της Πλεύσης Ελευθερίας
δηλώθηκε το ενδιαφέρον για µία ρύθµιση αυτού του θέµατος,
βρήκε την ευκαιρία ο Πρωθυπουργός, και εφόσον διασφάλισε ότι
έχει κατά τεκµήριο τη συναίνεση των διακοσίων, να φέρει το νο-
µοσχέδιο. 

Άρα, δεν είναι τίποτα άλλο, παρά µία εντελώς συγκυριακή νο-
µοθετική πρωτοβουλία, η οποία προέκυψε από τη συζήτηση των
προγραµµατικών δηλώσεων και εποµένως καταλαβαίνουµε τη
σπουδή σας να ψηφίσετε το νοµοσχέδιο και κυρίως, να µην επι-
διώξετε τις συγκεκριµένες συναινέσεις. 

Θα ήθελα να θυµίσω, επίσης -γιατί ακούστηκε προηγουµένως-
, ότι η συνταγµατική Αναθεώρηση του 2019 επιτεύχθηκε, γιατί
στην προηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο στην προτείνουσα
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Βουλή ο ΣΥΡΙΖΑ συναίνεσε να τροποποιηθεί το άρθρο 54, και δεν
καταλαβαίνω αυτή την εντύπωση που προσπάθησε να δηµιουρ-
γήσει ο κύριος Υπουργός. 

Αλλά ας µείνουµε σε αυτά καθαυτά του νοµοσχεδίου. Ακούστε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Κανείς µας δεν θέλει να εµποδίσει
την ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού και όλοι µας -εγώ νοµι-
µοποιούµαι να µιλήσω για τον ΣΥΡΙΖΑ- θέλουµε οι πολίτες, οι Έλ-
ληνες οι οποίοι ζουν στο εξωτερικό, να ψηφίζουν όπως ψηφίζου-
µε κι εµείς, για να το ξεκαθαρίσουµε. 

Η αγωνία µας είναι ότι µε πρόσχηµα αυτό και µε την κατάρ-
γηση κάθε προϋπόθεσης υπάρχει ενδεχόµενο να δηµιουργηθεί
ένα πολύ σηµαντικό τµήµα του εκλογικού σώµατος το οποίο ψη-
φίζει µε άλλα κριτήρια από αυτά που έχουµε εµείς ως γηγενείς
κάτοικοι της Ελλάδας και µε διαφορετική προσέγγιση απέναντι
στα πολύ σοβαρά προβλήµατα. Αυτή είναι η αγωνία µας. Και ξα-
ναλέω ότι βεβαίως, η συζήτηση είναι για την ψήφο των πολιτών
που είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους, αλλά
εφόσον καταργείτε κάθε προϋπόθεση και καθιερώνετε το απρο-
ϋπόθετο, κανείς δεν µπορεί να αποκλείσει αυτό το εκλογικό σώµα
να εξελιχθεί, να αυξηθεί έτσι, ώστε ουσιαστικά να είναι ένα εκλο-
γικό σώµα το οποίο παρεµβαίνει καθοριστικά στα της χώρας.
Αυτή την αγωνία την έχουµε εκφράσει και αυτή την αγωνία, ακρι-
βώς επειδή δεν έχετε κανένα επιχείρηµα, την αφήνετε στην άκρη
και µιλάτε µόνο για τη ρύθµιση του δικαιώµατος των ήδη εγγε-
γραµµένων πολιτών. 

Τέλος, θα ήθελα να υπενθυµίσω σε όλους ότι υπάρχει η Εθνική
Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου, η οποία έχει κάνει µία
πολύ σοβαρή δουλειά, έχει ένα πόρισµα περί τις εβδοµήντα σελί-
δες. Στη σελίδα 38 λέει: «Υπάρχουν επιχειρήµατα: Το γεγονός ότι
η νοµική αναγνώριση ενός πολίτη ως τέτοιου βασίζεται στην αρχή
της εθνικότητας. Ως εκ τούτου οι πολίτες ενός κράτους πρέπει να
απολαύουν επί της αρχής όλων των πολιτικών δικαιωµάτων. Ότι
η ψήφος των εκτός επικρατείας πολιτών επιτρέ- πει στους πολίτες
που ζουν εκτός της χώρας τους να συνεχίσουν να συµµετέχουν
στη ζωή της χώρας, έστω από αποµακρυσµένη βάση. Ότι η
ψήφος των εκτός επικρατείας εγγυάται και αποτελεί εφαρµογή
της αρχής της ισότητας για τους πολίτες που ζουν εντός και εκτός
συνόρων. Ότι η ψήφος των εκτός επικρατείας διασφαλίζει ότι οι
πολίτες διατηρούν δεσµούς µε τη χώρα προέλευσης». 

Ωστόσο υπάρχει και ο αντίλογος, όπως θεµελιώνεται µάλιστα
από την πάγια νοµολογία του Δικαστηρίου των Ευρωπαϊκών Κοι-
νοτήτων: «Ότι η υπόθεση πως ένας πολίτης που δεν είναι κάτοι-
κος ηµεδαπής είναι λιγότερο άµεσα εµπλεκόµενος ή γνώστης
των καθηµερινών προβληµάτων της χώρας. Η δυσκολία, ακόµα
και αδυναµία κοινοβουλευτικών υποψηφίων να παρουσιάσουν τα
διάφορα προεκλογικά προγράµµατά τους στους εκτός επικρα-
τείας πολίτες. Η επιρροή των κατοίκων του εσωτερικού στην επι-
λογή υποψηφίων και στη διαµόρφωση των πολιτικών τους προ-
γραµµάτων.».

Δηλαδή, όλα αυτά που συζητάµε σε αυτή την Αίθουσα δύο
ηµέρες τώρα, είναι ζητήµατα που απασχολούν τη διεθνή έννοµη
τάξη και τη νοµολογία. Δεν τα επικαλούµαστε ούτε τα βγάζουµε
από το µυαλό µας. Είναι ζητήµατα τα οποία πρέπει να λύσουµε
πολιτικά. Εσείς οχυρώνεστε, ταµπουρώνεστε, πίσω από µία συ-
γκεκριµένη άποψη. Έρχεται, λοιπόν, αυτό το πόρισµα το οποίο
είναι επιστηµονικό πόρισµα πραγµατικά και το οποίο διαλαµβάνει
διάφορες απόψεις µέσα και λέει: «Όπως προκύπτει από σχετική
έρευνα της επιστηµονικής υπηρεσίας του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου το επιχείρηµα για τη µη χορήγηση δικαιώµατος ψήφου για
τους εκτός επικρατείας ή την επιβολή χρονικών περιορισµών
είναι ότι κάποιοι κάτοικοι δεν γνωρίζουν επαρκώς την πολιτική
πραγµατικότητα του κράτους καταγωγής τους και επιπλέον δεν
επηρεάζονται άµεσα από τις πράξεις του νοµοθετικού σώµατος,
επειδή σε ορισµένα κράτη φερ’ ειπείν δεν πληρώνουν φόρους ει-
σοδήµατος».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αντιλαµβάνεστε ότι αυτή η συζήτηση έχει πολύ πιο ουσιαστικές

παραµέτρους απ’ όσες θέλετε να αφήσετε να δηµιουργηθούν σε
µία συζήτηση fast track όπως επιδιώξατε. 

Τέλος, καταλήγω µε την καταληκτική παρατήρηση, που είναι
µία από τις τρεις, για να µην ακούµε εδώ τα περί αντισυνταγµα-
τικότητας και της ανυπόστατης πρότασης που κάναµε ως ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Το ζήτηµα των εκλογικών περιφερειών αποτελεί στην
πραγµατικότητα συνάρτηση της διάκρισης µεταξύ του δικαιώµα-
τος συµµετοχής, δικαιώµατος εκπροσώπησης και εν τέλει της
ίδιας της διάκρισης εκτός επικράτειας πολίτη οµογενή. Αξίζει να
αναφερθεί ότι έχει προηγηθεί επίσηµη έκθεση του Συµβουλίου
του Απόδηµου Ελληνισµού το οποίο αποτελεί το πλέον αρµόδιο
συνταγµατικά κατοχυρωµένο γνωµοδοτικό όργανο το οποίο προ-
κρίνει: Δηµιουργία εκλογικών περιφερειών αποδήµων, έτσι ώστε
οι απόδηµοι να εκλέγουν τους δικούς τους εκπροσώπους. Αυτό
είναι η καταληκτική, η πεµπτουσία, η βάση της πρότασης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Είναι η πρόταση του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού, η
οποία ενσωµατώνεται στην πρόταση της Επιτροπής για τα Δι-
καιώµατα του Ανθρώπου. Και βεβαίως, είναι και η άσκηση του δι-
καιώµατος στις εκλογές µε φυσική ή επιστολική ψήφο. 

Εποµένως, όταν εµείς µιλάµε για τη δυνατότητα των αποδήµων
να εκλέγουν τους δικούς τους υποψηφίους, µε τη δική τους
ψήφο στις δικές τους περιφέρειες, βασιζόµαστε σε δύο πολύ ση-
µαντικά νοµικά και πολιτικά κείµενα και µε αυτή την έννοια εξα-
κολουθούµε και επιµένουµε στην άποψή µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε.
Ολοκληρώνονται οι δευτερολογίες των εισηγητών και ειδικών

αγορητών µε τον κ. Παναγιώτη Θεοδωρικάκο.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου προτού κατα-

θέσω ορισµένες σκέψεις εκπροσωπώντας την παράταξή µου για
τη συζήτησή µας, να εκφράσω τον απεριόριστο σεβασµό και την
προσήκουσα τιµή σε ανθρώπους οι οποίοι ρισκάρουν ακόµα και
την ίδια τους τη ζωή προκειµένου να ανταπεξέλθουν αποτελε-
σµατικά σε αυτή την τόσο δύσκολη και άνιση µάχη µε τις φλόγες
τόσες ηµέρες, αλλά και όσοι εξ αυτών είναι επαγγελµατίες τόσα
χρόνια για το καλό της ελληνικής κοινωνίας. 

Σε ό,τι αφορά στη συζήτηση του παρόντος νοµοσχεδίου, θέλω
να καταθέσω στο Σώµα τρεις βασικές σκέψεις, µε κεντρική ιδέα
πως πιστεύω ότι ανεξάρτητα από τις ιδεολογικές και πολιτικές
διαφορές µεταξύ µας, στο Κοινοβούλιο πρέπει να υπάρχει διά-
λογος µε όρους αλήθειας, ειλικρίνειας και συνεπώς, αξιοπιστίας. 

Το λέω αυτό γιατί ειπώθηκαν αυτές τις δύο ηµέρες µία σειρά
πράγµατα ότι η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει τους απόδηµους σαν
κουκιά, ότι η πρωτοβουλία αυτή είναι ένδειξη αλαζονείας, αλλά
έκανε και έλεγε ο Θεοδωρικάκος το 2019, άλλα έκανε η Κερα-
µέως τώρα και διάφορα άλλα τέτοια. 

Θέλω, λοιπόν, ευθέως να σας πω τα εξής: Πρώτον το 2019 µε
απόλυτη στήριξη και εντολή του Πρωθυπουργού της χώρας, του
Κυριάκου Μητσοτάκη, ξεκινήσαµε έναν εξαντλητικό διάλογο, που
κράτησε εβδοµάδες µαζί µε τον Θεόδωρο Λιβάνιο που ήταν τότε
Υφυπουργός στο Υπουργείο Εσωτερικών, µε όλα τα κόµµατα
προκειµένου να βρούµε έναν κοινό τόπο για να υπάρξει λύση στο
θέµα της ψήφου των αποδήµων. Στην αρχή είχαµε εκατόν ενενή-
ντα ψήφους στην κεντρική θέση που σήµερα εκφράζεται µε το
παρόν νοµοσχέδιο. Ήταν η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και η Ελ-
ληνική Λύση που υποστηρίζαµε ότι όλοι οι Έλληνες εγγεγραµµέ-
νοι στους εκλογικούς καταλόγους πρέπει να ψηφίζουν και πρέπει
να έχουν πλήρες δικαίωµα ψήφου που σηµαίνει ότι ψηφίζουν για
τους πολιτικούς συσχετισµούς στη χώρα, για το ποιος είναι Πρω-
θυπουργός, ποιος είναι αντιπολίτευση κ.λπ.. 

Σε αυτή τη θέση χρειαζόµασταν διακόσιες ψήφους για να
έχουµε αποτέλεσµα. Δεν µπορούσαν να υπάρξουν διακόσιοι
ψήφοι παρά µόνο εάν υπήρχε συµβιβασµός µε πολιτικές δυνά-
µεις που είχαν άλλες απόψεις. Για εµάς το κεντρικό θέµα ήταν
και είναι ότι δεν µπορεί να είναι οι Έλληνες του εξωτερικού πολί-
τες β’ κατηγορίας. Άρα, µας ενδιέφερε να µπορούν να ψηφίζουν
για τον Πρωθυπουργό της χώρας και για τους πολιτικούς συσχε-
τισµούς. 
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Εξ αυτού του λόγου πορευτήκαµε σε µία διεξοδική συζήτηση
κυρίως µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, το οποίο στην πρα-
γµατικότητα, καθώς διέθετε τότε τους δεκαπέντε Βουλευτές,
έθεσε µία σειρά όρους που τους συζητήσαµε εξαντλητικά και κά-
ναµε ένα συµβιβασµό. Μέχρι εκείνη την ώρα ο ΣΥΡΙΖΑ δεν ήθελε
µε τίποτα να συµµετάσχει στη λύση του προβλήµατος, γιατί είχε
την κατ’ εξοχήν βασική αντίθεση, που και σήµερα εξέφρασε, να
µην ψηφίζουν οι Έλληνες του εξωτερικού για το ποιος είναι Πρω-
θυπουργός της Ελλάδας. Αυτή είναι η αλήθεια και η πραγµατι-
κότητα. 

Και κάναµε τον συµβιβασµό -και καλά κάναµε τότε- για τους
εξής λόγους: Πρώτον, γιατί πετυχαίναµε το κεντρικό που ήθελε
η Νέα Δηµοκρατία, να ψηφίζουν για τον Πρωθυπουργό της Ελ-
λάδας, που ήταν κρίσιµο κριτήριο. Δεύτερον, γιατί µε αυτόν τον
τρόπο ανοίξαµε ουσιαστικά τη συζήτηση, θα είχαµε την πρώτη
εφαρµογή και εποµένως µετά θα δινόταν η δυνατότητα σε όλους
να ξαναδούν το θέµα, όπως έγινε και σήµερα, ελπίζοντας σε κα-
λύτερους πολιτικούς συσχετισµούς όπως ήδη έχει συµβεί. Και
τρίτον, γιατί στον τότε συµβιβασµό υπήρχε ένα χαρακτηριστικό
για το οποίο επιµείναµε πάρα πολύ και επειδή θέλω να είµαι δί-
καιος και το Κοµµουνιστικό Κόµµα συµφωνούσε σε αυτό. Ποιο
ήταν; Ότι η γενιά του brain drain, τα Ελληνόπουλα µέχρι τριάντα
ετών θα µπορούσαν να ψηφίζουν ουσιαστικά χωρίς καµµία προ-
ϋπόθεση από τη χώρα στην οποία βρίσκονται. Αυτά για το τότε.

Συνεπώς, αξιότιµοι κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, εσείς τότε,
ως κόµµα εννοώ όχι εσείς προσωπικά, µπήκατε σε έναν συµβι-
βασµό που µετέβαλε και τη βασική σας θέση. Σήµερα, όµως, δεν
το ξανακάνετε. Αυτός είναι ο λόγος που σας είπα στην οµιλία µου
ότι η συµπεριφορά σας απέναντι στο συγκεκριµένο θέµα, ως
κόµµα επαναλαµβάνω, είναι φοβική.

Και πάω τώρα στην ουσία του πράγµατος. Θέλω να είµαι πάρα
πολύ ευθύς. Θεωρείτε ότι υπάρχει ισότητα όταν ο Έλληνας που
ψηφίζει στο Παρίσι, θα ψήφιζε µε τη δική σας λύση για κάποιον
Βουλευτή να τον εκπροσωπήσει αλλά όχι για το ποιος είναι Πρω-
θυπουργός, αλλά αν µπει στο αεροπλάνο και έρθει στην Αθήνα,
στην Καλλιθέα ή στο Περιστέρι να ψηφίσει, έχει το δικαίωµα να
ψηφίζει για τον Πρωθυπουργό της χώρας; Πού είναι η ισότητα;
Πού είναι η ισονοµία; Πηγαίνετε πίσω κατακτήσεις δεκαετιών που
υπάρχουν σε όλες τις σύγχρονες δηµοκρατίες και αντιστρατεύε-
στε την ίδια τη λογική. 

Προσωπικά είµαι σίγουρος ότι πολλοί από εσάς θα θέλατε να
έχετε άλλη άποψη. Γιατί δεν µπορώ να πιστέψω ότι Βουλευτές
του ελληνικού Κοινοβουλίου θέλουν να αντιστρατεύονται την
προφανή αλήθεια και τη λογική των πραγµάτων. Δεύτερον, ιστο-
ρικά έχουν αναπτυχθεί κινήµατα που ζητούν την ισότιµη ψήφο
των Ελλήνων του εξωτερικού. 

Τρίτον, όσο αφορά στις οµογενειακές οργανώσεις, δεν υπήρξε
ούτε µία η οποία να είπε ότι δεν θέλουν οι οµογενείς να ψηφίζουν
για το ποιος είναι Πρωθυπουργός στη χώρα. Αυτά λοιπόν, σε ό,τι
αφορά εσάς. Και πίσω από εσάς, βέβαια, συντάχθηκε αυτή τη
φορά η Ελληνική Λύση για λόγους που ο καθένας νοµίζω ότι αντι-
λαµβάνεται και ολίγον οι Σπαρτιάτες, οι οποίοι αλλά είπαν στην
επιτροπή και άλλα είπαν εδώ. 

Πάµε τώρα στην άλλη βασική αντίθεση στο νοµοσχέδιο. Αυτή
ήταν αντίθεση γύρω από το εάν πρέπει να ψηφίζουµε για τον
Πρωθυπουργό της χώρας, αν πρέπει οι Έλληνες του εξωτερικού
να είναι ισότιµοι µε εµάς ή όχι.  Το απαντήσαµε.

Πάµε στην άποψη του ΚΚΕ. Τι λέει το ΚΚΕ; Τα έλεγε και πριν
τέσσερα χρόνια. Είχαµε έναν πολύ εξαντλητικό διάλογο. Έλεγε
ότι δεν µπορούν να ψηφίζουν όλοι. Γιατί κάποιοι έχουν φύγει πριν
πενήντα χρόνια ή λόγω του δικαίου του αίµατος τα παιδιά τους
και τα εγγόνια τους που δεν ξέρουν τι τους γίνεται για την Ελ-
λάδα ή που οι αποφάσεις της ψήφου τους δεν τους αφορά, δεν
θα είναι και πολύ προσεκτικοί στο τι θα ψηφίσουν, θα αλλοιωθεί
το εκλογικό σώµα για να µας πάει αλλού. Αυτή είναι η ουσία της
επιχειρηµατολογίας σας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Στην πρωτολογία µου είχα αφήσει
ελεύθερα έξι λεπτά. Θέλω να ολοκληρώσω τις σκέψεις µου, γιατί
θεωρώ ότι είναι πολύ σηµαντικό να γνωρίζει το σώµα ορισµένα

πράγµατα.
Πάµε, λοιπόν, στο επιχείρηµα που αναπτύξατε και πριν από

λίγο, κύριε Γκιόκα.
Κυρίες και κύριοι, και τώρα έτσι όπως είµαστε, µε τις προϋπο-

θέσεις και τα εµπόδια, εάν οι Έλληνες τρίτης - τέταρτης γενιάς
µε βάση το δίκαιο του αίµατος ήθελαν να αλλοιώσουν τους εκλο-
γικούς συσχετισµούς της Ελλάδας, θα µπορούσαν να βάλουν τα
παιδιά τους να εγγραφούν, να γίνουν Έλληνες και να ψηφίζουν
και µε βάση το ισχύον εκλογικό σύστηµα και τη ρύθµιση που
έχουµε ψηφίσει το 2019.

Έτσι είναι, αγαπητέ κύριε Γκιόκα. Ο παππούς µου από τη Μάνη
είχε ξεκινήσει το 1904. Εάν δεν γύρναγε το 1910 να πάρει µέρος
στους πολέµους και να γυρίσει το 1922 πίσω στο χωριό του και
είχε µείνει στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής και είχε κάνει τον
πατέρα µου και ο πατέρας µου εµένα και εγώ τα δύο µου παιδιά,
τα δύο παιδιά, επειδή θα είχα ελληνικό ΑΦΜ, γιατί µου άφησε
πέντε στρέµµατα στο χωριό, θα µπορούσαν να εγγραφούν τώρα
στους εκλογικούς καταλόγους, µε βάση αυτό που ίσχυε µέχρι
τώρα.

Άρα, επιχείρηµα πρώτο: Το επιχείρηµα που λέτε περί αλλοί-
ωσης του εκλογικού σώµατος λόγω του δικαίου του αίµατος απε-
δείχθη ότι δεν έχει καµµία ισχύ. Δεν έχει υπάρξει, δεν έχει φέρει
κανένα απολύτως αποτέλεσµα. Αντιθέτως και αυτό που κάναµε -
το οποίο αφορούσε στα στατιστικά στοιχεία που είχα, ως Υπουρ-
γός Εσωτερικών, το 2019, άνω των τριακοσίων χιλιάδων Ελλήνων
ψηφοφόρων- ήταν ότι καταλήξαµε να εγγραφούν εικοσιπέντε χι-
λιάδες και να ψηφίζουν δεκαοκτώ χιλιάδες.

Μην παρουσιάζετε, λοιπόν, χίµαιρες και εχθρούς οι οποίοι δεν
υπάρχουν. Και το κυριότερο, είναι αδύνατον να υπάρξουν. Αυτό
είναι το πρώτο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: «Αδύνατο» µη λέτε ποτέ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ: Ένα λεπτό, κύριε Παφίλη.
Το δεύτερο είναι ότι εντυπωσιάζοµαι µία πολιτική δύναµη όπως

το Κοµµουνιστικό Κόµµα να µην παίρνει υπ’ όψιν της ότι µόνο τα-
ξικού και οικονοµικού χαρακτήρα προσδιορισµοί, πέραν του εν-
διαφέροντος που µπορεί να έχει ένας Έλληνας του εξωτερικού,
είναι αυτοί που δυσκολεύουν κάποιον να σηκωθεί να φύγει από
την Αµερική, από τη Γερµανία, από την Αυστραλία, από τον Κα-
ναδά, να έρθει να ψηφίσει στην Ελλάδα, αν είναι εγγεγραµµένος.
Οι προϋποθέσεις είναι να ενδιαφέρεται, να έχει χρήµατα για ένα
πανάκριβο αεροπορικό εισιτήριο και να έχει και χρόνο.

Τέτοιοι προσδιορισµοί είναι αυτοί και θα περίµενε κάποιος να
συµφωνείτε απολύτως στο να αρθούν αυτοί οι περιορισµοί, ώστε
να επέλθει ισονοµία, ισοπολιτεία και ίση χρήση ενός δικαιώµατος
Ελλήνων πολιτών, για τους οποίους δεν υπάρχει καµµία αµφιβο-
λία ότι οφείλουµε να τους αντιµετωπίζουµε όπως όλους τους Έλ-
ληνες που είναι στο εσωτερικό.

Συνεπώς, κυρίες και κύριοι, η λογική των πραγµάτων, η εφαρ-
µογή της δηµοκρατικής αρχής του Συντάγµατός µας, η συνέπεια
και η αξιοπιστία είναι αυτά που οδήγησαν τον Πρωθυπουργό της
χώρας στο να είναι αυτό το νοµοσχέδιο που έφερε το Υπουργείο
Εσωτερικών το πρώτο αυτής της τετραετίας εδώ και να παίρνει
πάνω από διακόσιες ψήφους. Και πιστεύω ότι είναι καλύτερα, αν
συµφωνούµε σε κάποια πράγµατα, να µη ντρεπόµαστε να το
λέµε.

Δεν είναι κακό πράγµα για την ελληνική κοινωνία να βλέπει τις
πολιτικές δυνάµεις να οµονοούν σε κάτι. Διότι εδώ πέρα είπατε
ότι δεν κάναµε προσπάθεια συναίνεσης. Συγγνώµη, αλλά η κ. Κε-
ραµέως και ο κ. Θεοδωρικάκος είναι στελέχη της Νέας Δηµοκρα-
τίας, η παράταξή µας έχει συνέχεια, συνέπεια, αξιοπιστία και
ενιαία στρατηγική.

Όλος ο διάλογος που έγινε όλα αυτά τα χρόνια ήταν και είναι
ενσωµατωµένος µέσα σε αυτή την πρωτοβουλία και νοµίζω ότι
όσοι και όσες βρισκόµαστε εδώ συµφωνούµε ότι η πολιτική είναι
η τέχνη του εφικτού και πάνω από όλα, απαιτεί ρεαλισµό.

Είναι πολύ απλό, κυρίες και κύριοι. Τότε δεν υπήρχε η πλει-
οψηφία των διακοσίων. Σήµερα είναι ολοφάνερο ότι υπάρχει και
θα ήταν τριακόσιοι, γιατί αυτό που κάνουµε είναι απλώς η κοινή
λογική που περιµένουν όλοι οι Έλληνες του εξωτερικού να το
δουν να γίνεται πραγµατικότητα, για να χειροκροτήσουν το
εθνικό Κοινοβούλιο.
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Για αυτόν τον λόγο, ανεξάρτητα από το τι τελικά θα ψηφίσουν
ορισµένοι, πιστεύω ότι είναι κοινή µας υποχρέωση, κοινό δηµο-
κρατικό πατριωτικό εθνικό καθήκον συντεταγµένα να κινηθούµε,
να ενηµερώσουµε τους Έλληνες του εξωτερικού, να τους ενηµε-
ρώσουµε για το γεγονός ότι πλέον, χωρίς καµµία προϋπόθεση,
χωρίς κανένα εµπόδιο, µπορούν να ψηφίσουν από τη χώρα στην
οποία βρίσκονται. Με αυτή την ψήφο τους τους µετράµε όσο µε-
τράµε κάθε Έλληνα και κάθε Ελληνίδα πολίτη για το αύριο της
χώρας. Δυναµώνουµε την Ελλάδα, µεγαλώνουµε την Ελλάδα, δυ-
ναµώνουµε τον παγκόσµιο Ελληνισµό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Θεοδωρικάκο.

Πριν από την ολοκλήρωση τη συζήτηση του νοµοσχεδίου η
κυρία Υπουργός, θα δώσω τον λόγο στην Πρόεδρο της Πλεύσης
Ελευθερίας, την κ. Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση του νοµοσχε-
δίου για την άρση των περιορισµών στην ψήφο των Ελλήνων του
εξωτερικού συνεχίζεται σε κλίµα οπωσδήποτε συνεχιζόµενης
αγωνίας και για την τύχη των περιοχών που καίγονται και για την
τύχη των ανθρώπων, των ζώων και για την τύχη, βέβαια, των αν-
θρώπων που χειρίζονταν το καναντέρ που συνετρίβη.

Τα πραγµατικά γεγονότα πολλές φορές µας υπερβαίνουν. Δεν
παραγνωρίζουµε ούτε τα αφήνουµε στην άκρη. Η Πλεύση Ελευ-
θερίας δεν θα αφήσει στην άκρη τίποτε και για τα ζητήµατα της
πολιτικής προστασίας θα επανέλθουµε, πιάνοντας το νήµα και
από τη χθεσινή ανταλλαγή προσεγγίσεων και τοποθετήσεων.
Διότι, αν καλά διέγνωσα στην οµιλία του Πρωθυπουργού, υπήρ-
ξαν αρκετά σηµεία αυτοκριτικής και νοµίζω ότι είναι µία ευκαιρία
αυτή η περίοδος για να σωθούν περιοχές της πατρίδας µας, για
να σωθούν ανθρώπινες ζωές, για να σωθεί καθετί που µπορεί να
διασωθεί, να πράξουν όλοι τα µέγιστα. Και εµείς αυτό θα κάνουµε
και θα επανέλθουµε και σε αυτή εδώ την Αίθουσα και εκτός Αι-
θούσης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προεκλογικά η Πλεύση Ελευθε-
ρίας µίλησε για την αντιπολίτευση υπεράσπισης, αυτό που θα κά-
ναµε, αυτό που θα κάνουµε, αυτό που κάνουµε εµείς εδώ µέσα,
στη Βουλή. Είπαµε ότι θέλουµε να φέρουµε τη φωνή του καθενός
και της καθεµιάς που δεν ακούγεται µέσα στη Βουλή. Είπαµε ότι
θέλουµε να ακουστούν οι φωνές που δεν ακούγονται και ότι θα
είµαστε εµείς η φωνή όλων εκείνων που αγωνιούν να ακουστούν,
να συµµετάσχουν.

Στην έναρξη των προγραµµατικών δηλώσεων και στην εναρ-
κτήρια οµιλία µου είπα ότι θέλουµε να είµαστε η φωνή των Ελλή-
νων του εξωτερικού, που αγωνιούν να συµµετέχουν στις δηµο-
κρατικές διαδικασίες της πατρίδας µας. Και ο Κοινοβουλευτικός
µας Εκπρόσωπος, ο Αλέξανδρος Καζαµίας, εισηγητής στο παρόν
νοµοσχέδιο, αναφέρθηκε διά µακρόν, αφιέρωσε τη δευτερολογία
του, στα δικαιώµατα, στις αγωνίες, στην ανάγκη σύνδεσης της
δηµοκρατικής λειτουργίας της χώρας µας µε τους Έλληνες του
εξωτερικού, τους Έλληνες και τις Ελληνίδες του εξωτερικού,
όπως αυτή είναι η Βουλή των Ελλήνων και των Ελληνίδων.

Να συνδέσουµε, λοιπόν, τις δηµοκρατικές διαδικασίες και να
τους δώσουµε τα δικαιώµατα εκείνα που δεν έχουν, να άρουµε
τους περιορισµούς που στραγγαλίζουν την άσκηση δικαιωµάτων.

Και έτσι στη δευτερολογία τού Πρωθυπουργού ακούσαµε ότι
θα αποτελέσει την πρώτη πρωτοβουλία της Κυβέρνησης ένα νο-
µοσχέδιο µε ένα άρθρο που θα αίρει ακριβώς τους περιορισµούς
εκείνους που βίωσαν και βιώνουν οι συµπατριώτες µας στο εξω-
τερικό και που τους κράτησαν µακριά, όχι απλώς από τις κάλπες,
αλλά και από τους εκλογικούς καταλόγους. Ένα νοµοσχέδιο που
προορίζεται να δώσει δικαιώµατα στους Έλληνες του εξωτερικού
και καταλήγει σε είκοσι δύο, µόνον, χιλιάδες εγγραφές Ελλήνων
του εξωτερικού σε όλη την επικράτεια οπωσδήποτε δεν υπηρετεί
τον στόχο του.

Είναι, λοιπόν, για εµάς µία νίκη της Πλεύσης Ελευθερίας, το
γεγονός ότι αυτό που είπαµε προεκλογικά το θέσαµε ως ζήτηµα
πολιτικό, το υπηρετήσαµε, βάζοντας πρώτο στο ψηφοδέλτιο επι-
κρατείας της Πλεύσης Ελευθερίας έναν Έλληνα του εξωτερικού

τέταρτης γενιάς, διανοούµενο καθηγητή που, όµως, δεν εµπίπτει
στα κριτήρια της προηγούµενης νοµοθεσίας, αυτής που τώρα θα
αλλάξει. Αυτό που εµείς επιζητήσαµε, σήµερα γίνεται νόµος του
κράτους. Και βεβαίως όχι απλώς τον στηρίζουµε τον νόµο αυτό,
αλλά και θα τον υπερασπιστούµε. Και θα υπερασπιστούµε την
αρχή η οποία γίνεται, ούτως ώστε να πετύχουµε…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ακούστε µε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί µε βάση αυτή

την αρχή θα σας πιέσουµε και για άλλα.
Επαναλαµβάνω, θα υπερασπιστούµε την αρχή η οποία γίνεται,

ούτως ώστε να πετύχουµε, πρώτον, να δοθεί δικαίωµα ψήφου και
σε Έλληνες του εξωτερικού που δεν είναι αυτή τη στιγµή στους
εκλογικούς καταλόγους -εµείς θέλουµε να διευρύνουµε το εκλο-
γικό σώµα, έτσι όπως κάποιοι το περιγράφουν- και δεύτερον να
δώσουµε την ίδια δυνατότητα που δίνει το νοµοσχέδιο αυτό
στους προσωρινά διαµένοντες ή διερχόµενους από το εξωτερικό,
σε εκείνον που πηγαίνει για µία δουλειά ή για λόγους υγείας στο
εξωτερικό και είναι εκεί την ηµέρα των εκλογών και µπορεί να ψη-
φίζει µε βάση το νοµοσχέδιο αυτό. 

Εµείς αυτό το δικαίωµα, που πια θα το µεταχειριστούµε ως κε-
κτηµένο, θα ζητήσουµε να το δώσει η νοµοθεσία και θα πιέσουµε
-αν και πιστεύω ότι δεν θα χρειαστεί να τους πιέσουµε πολύ- τους
αρµόδιους Υπουργούς, την κυρία Υπουργό και τον κύριο Αναπλη-
ρωτή Υπουργό, ούτως ώστε αυτή η ίδια δυνατότητα να δοθεί σε
κάθε Έλληνα και Ελληνίδα και εντός της πατρίδας µας που την
ηµέρα των εκλογών για οποιονδήποτε λόγο, φοίτησης, εργασίας,
υγείας, προσωρινής διαµονής, µετάβασης, βρίσκεται σε άλλη πε-
ριφέρεια από εκείνη στην οποία είναι εγγεγραµµένος ή εγγε-
γραµµένη για να ψηφίσουν. Αυτό είναι ζήτηµα δηµοκρατίας, είναι
ζήτηµα πολιτισµού, είναι ζήτηµα διευκόλυνσης της συµµετοχής. 

Και νοµίζω ότι σε µία εποχή όπου η ψηφιακή τεχνολογία έχει
αποδείξει ότι µπορείς σήµερα να δηλώσεις πού θα βρίσκεσαι
αύριο και να προγραµµατιστούν πράξεις, όπως ήταν, ας πούµε,
ο εµβολιασµός την περίοδο της πανδηµίας, αντίστοιχη ψηφιακή
πρόνοια και ετοιµότητα πρέπει και µπορεί να υπάρξει για το δι-
καίωµα της ψήφου. Έτσι, για εµάς αυτό το νοµοσχέδιο είναι θε-
τικό, όχι µόνον διότι φέρνει τους Έλληνες του εξωτερικού πιο
κοντά στη δηµοκρατική διαδικασία, αλλά και γιατί δίνει ένα µή-
νυµα συµµετοχής, συµµετοχής στις εκλογές. 

Απέναντι στο φαινόµενο της διογκούµενης αποχής, για την
οποία υπάρχει τεράστια ευθύνη σε εκείνους που απογοήτευσαν
τους πολίτες και τους έστρεψαν στο περιθώριο και στη µαταί-
ωση, απέναντι σε αυτή την εξώθηση των ανθρώπων στη γωνία,
εµείς θέλουµε τους πολίτες στο επίκεντρο, την κοινωνία στο επί-
κεντρο και όχι στη γωνία και στην αποχή. Γι’ αυτό µε εντυπωσιά-
ζει και µε λυπεί και θα αφιερώσω λίγες παρατηρήσεις σε εκείνα
τα κόµµατα που ενώ αυτοπροσδιορίζονται ως αριστερά, αντιτάσ-
σονται στο νοµοσχέδιο και ουσιαστικά µεταχειρίζονται ένα κορυ-
φαίο δηµοκρατικό δικαίωµα σαν να ήταν προνόµιο. 

Το δικαίωµα της ψήφου, κυρίες και κύριοι το ΣΥΡΙΖΑ και του
ΚΚΕ, δεν είναι προνόµιο µίας κλειστής κάστας, είναι δικαίωµα.
Και πάντοτε η Αριστερά αγωνιζόταν για τη διεύρυνση αυτού του
δικαιώµατος. Οι αποκλεισµοί από την ψηφοφορία είναι βιώµατα
τραυµατικά της Αριστεράς, κύριοι του ΚΚΕ. Οι περιορισµοί στο
εκλογικό δικαίωµα είναι βιώµατα απέναντι στα οποία διαχρονικά
η Αριστερά πάλεψε. 

Κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΚΚΕ, λέτε ότι το 1978,
που πρότεινε το ΚΚΕ την αναγνώριση αυτού του δικαιώµατος,
που σήµερα αναγνωρίζεται, ήταν, λέτε, άλλες εποχές. Τότε υπήρ-
χαν, λέτε, καραβιές ανθρώπων που µετανάστευαν. Αυτοί οι ίδιοι
άνθρωποι σήµερα δεν πρέπει να ψηφίσουν; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Είναι τρίτης γενιάς.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τα παιδιά τους δεν πρέπει να ψηφίσουν;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Όταν δεν έχουν σχέση;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Λέτε: όχι, αν δεν έχουν σχέση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Προφανώς αυτό είπα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αυτή είναι µια διαφορετική αντίληψη και για τη δηµο-
κρατία και για την πολιτική συµµετοχή. 
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Όπως είναι µία διαφορετική αντίληψη για τη δηµοκρατία και
για την πολιτική συµµετοχή αυτά που ακούστηκαν και από τον
ΣΥΡΙΖΑ και από το ΚΚΕ περί αλλοίωσης του εκλογικού σώµατος.
Τέτοια επιχειρήµατα συνήθως τα ακούµε για να αποκλεισθεί η
ψήφος σε ανθρώπους οι οποίοι µένουν στη χώρα και έχουν απο-
κτήσει σύνδεσµο µε τη χώρα. Και τα ακούµε αυτή τη στιγµή από
δυνάµεις που αυτοπροσδιορίζονται ως αριστερές και λένε: θα
αλλοιώσουν το εκλογικό σώµα. Αυτό το καθαρόν εκλογικό σώµα
θα το βρωµήσουν και θα το αλλοιώσουν οι συµπατριώτες µας;

Αισθάνοµαι την ανάγκη να πω ότι είναι τροµακτικό να διατυπώ-
νονται τέτοιες προσεγγίσεις, στο όνοµα, µάλιστα, της Αριστεράς,
που πάλεψε για να µην υπάρχουν διακρίσεις. Η άρση των περιο-
ρισµών είναι στην πραγµατικότητα άρση µίας διάκρισης σε
βάρος των συµπολιτών µας, συµπατριωτών µας που βρίσκονται
στο εξωτερικό, η οποία διάκριση έχει να κάνει, σε πολύ µεγάλο
βαθµό, µε την οικογενειακή και προσωπική τους κατάσταση, µε
το ότι δηλαδή πολλοί από αυτούς και στην περίοδο των µνηµο-
νίων και της κρίσης αναγκάστηκαν να µεταναστεύσουν, και έχει
απολύτως να κάνει και µε την οικονοµική τους κατάσταση. 

Πιστεύετε ότι ένας εργάτης, ένας εργαζόµενος, ένας µισθωτός
εγγεγραµµένος στους εκλογικούς καταλόγους θα µπορούσε να
πάρει δύο φορές το αεροπλάνο και να έρθει στην Ελλάδα να ψη-
φίσει τον Μάιο και τον Ιούνιο; Δεν το ξέρετε ότι δεν θα µπορούσε; 

Πιστεύετε ότι δεν υπήρχαν συµπολίτες µας, συµπατριώτες
µας, στο εξωτερικό της γενιάς µου, της γενιάς σας, µικρότεροι,
µεγαλύτεροι που θα ήθελαν πάρα πολύ να έχουν συµµετοχή;
Λέτε ότι ψηφίζουν όλοι, γιατί προφανώς δεν είστε σε επαφή µε
τους ανθρώπους αυτούς. Εµείς που είµαστε σε επαφή µε πολ-
λούς που δεν κατάφεραν να εγγραφούν στους εκλογικούς κατα-
λόγους, ξέρουµε ότι όχι απλώς δεν ψηφίζουν όλοι, αλλά είναι
πάρα πολλοί. Εκτός εάν πραγµατικά πιστεύετε ότι όλοι οι Έλλη-
νες του εξωτερικού είναι είκοσι δύο χιλιάδες! Αυτό είναι µία άλλη
αντίληψη για τα πράγµατα, αλλά ξέρουµε καλά ότι δεν είναι. 

Φτάσατε να πείτε ότι είναι ψευδεπίγραφο το επιχείρηµα ότι «Αν
ίσχυε η σηµερινή νοµοθεσία», αυτό που έθεσε ο Αλέξανδρος Κα-
ζαµίας που έχει µία ιστορική αναφορά πάντοτε και µία ειδική
ευαισθησία. Επιτρέψτε την αυτή στους Έλληνες που έχουν ζήσει
και µεγαλώσει στο εξωτερικό γενεές επί γενεών και έχουν διατη-
ρήσει την ταυτότητα, τη γλώσσα τους, τον σύνδεσµο µε την πα-
τρίδα και έχουν ακόµα διατηρήσει και αυτό το αίσθηµα του
νόστου και αυτό το αίσθηµα της συγκίνησης όταν αναφέρονται
στην Ελλάδα. 

Ανέφερε ο Υπουργός το ερωτηµατολόγιο που απαντήθηκε και
οι πιο πολλοί απάντησαν: «Περηφάνια αισθάνοµαι όταν ακούω τη
λέξη Ελλάδα». Σίγουρα θα απαντούσαν και «συγκίνηση» αν ήταν
επιλογή. Είναι κάτι εξαιρετικά βιωµατικό.

Πιστεύετε ότι το επιχείρηµα πως η Φιλική Εταιρεία συστάθηκε
προ της συστάσεως του ελληνικού κράτους είναι πραγµατικά επι-
χείρηµα που αποκρούει την ιστορική πραγµατικότητα ότι διαχρο-
νικά µεγάλοι ευεργέτες, µεγάλοι διανοούµενοι και µεγάλες
ιστορικές φυσιογνωµίες που συνέβαλαν και στην Ελληνική Επα-
νάσταση και στην ανεξαρτησία των Ελλήνων ήσαν Έλληνες του
εξωτερικού; Δεν είπατε τίποτε για τον Στρατή Τσίρκα. Ίσως αξί-
ζει, αν δεν έχετε διαβάσει τις «Ακυβέρνητες Πολιτείες»… 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τόση ώρα για εµάς µιλάτε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Τι είναι αυτά που λέτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-

ρώνει!
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΚΚΕ)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Τι κάνετε τόση ώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τελειώνουµε! Παρα-

καλώ, λίγη υποµονή!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, αισθάνθηκα ότι υπήρχε διάθεση διαλό-
γου και γι’ αυτό ανέπτυξα αυτά τα επιχειρήµατα, αλλά αφού δεν
υπάρχει….

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Αφήστε τα κόλπα! Ο Μητσοτάκης θα σας
δώσει και άλλα συγχαρητήρια! 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ησυχία, παρακαλώ!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είπατε ότι το «έκτρωµα» δεν το είπατε, αλλά τώρα λέτε
«κολπατζού». Είµαι στο επίπεδο αυτό του…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ο Μητσοτάκης θα σας δώσει συγχαρη-
τήρια! Περιµένετε!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Γκιόκα, την πορεία µου διαχρονικά δεν την έχω
συνδέσει µε επαίνους. Την έχω συνδέσει µε µάχες. 

Παρακαλώ, λοιπόν, αφού δεν υπάρχει το πεδίο να µιλήσουµε
για τις «Ακυβέρνητες Πολιτείας» και τις «Κοµµένες Κεφαλές» του
Στρατή Τσίρκα, θα απευθυνθώ στο άλλο κόµµα, στον ΣΥΡΙΖΑ, το
οποίο µιλάει επίσης…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Πρόεδρε, ελάχιστο χρόνο θα χρειαστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε, µε

σεβασµό, αν µπορείτε να ολοκληρώσετε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ελάχιστο χρόνο θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε, και θα
ολοκληρώσω.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παίρνει και τον χρόνο της κ. Κεραµέως.
Ούτως ή άλλως τα ίδια θα πούνε!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δύο παρατηρήσεις, λοιπόν, σε σχέση µε αυτά που ακού-
σαµε από πλευράς του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί θεωρώ ότι πρέπει να
υπάρχει και ένα µέτρο και ένα όριο στον πολιτικό ελιγµό και στην
πολιτική αναδίπλωση. Έχετε καταθέσει µία τροπολογία στις τέσ-
σερις η ώρα της Παρασκευής, µε την οποία ζητάτε ένα διαφορε-
τικό πολιτικό σύστηµα στο οποίο οι Έλληνες του εξωτερικού θα
µπορούν να εκπροσωπούνται συνολικά από τέσσερις µόνον Βου-
λευτές. 

Κύριε Καζαµία, µε αυτό το πολιτικό σύστηµα δεν θα µπορού-
σατε να είστε Βουλευτής, µόνον µέχρι τέσσερα κόµµατα θα µπο-
ρούσαν να έχουν εκπροσώπους από τους Έλληνες του εξωτε-
ρικού. 

Έχετε καταθέσει, όµως, και µία τροπολογία µε την οποία ανα-
φέρεστε στην άρση των περιορισµών σε σχέση µε τους εργαζό-
µενους στον τουρισµό, τους εργαζόµενους στην σε κτηνοτρο-
φικές εκµεταλλεύσεις, στην εστίαση κ.λπ.. 

Εγώ θα ήθελα να σας πω ότι βρίσκω θετική αυτή την προσέγ-
γιση. Με εντυπωσιάζει βέβαια, γιατί προεκλογικά σε όλη τη διάρ-
κεια και του Μαΐου και του Ιουνίου έκανα αρκετά διαβήµατα και
προς τους υπηρεσιακούς Υπουργούς για να δοθεί δικαίωµα εγ-
γραφής στους εκλογικούς καταλόγους και στους εργαζόµενους
στην εστίαση και στους εργαζόµενους στον τουρισµό, αλλά και
στους φοιτητές που τους ξεχάσατε και σε άλλους ανθρώπους οι
οποίοι αποκλείονταν. Νοµίζω ότι αυτό το θέµα είναι ένα θέµα το
οποίο µπορεί κάλλιστα να αποτελέσει το επόµενο βήµα. 

Θα διαφωνούσα στο ότι περιορίζεται στους εποχικούς εργα-
ζόµενους του καλοκαιριού. Υπάρχουν ξέρετε εποχικοί εργαζόµε-
νοι και τον χειµώνα σε χειµερινά θέρετρα. Υπάρχουν πάρα πολλοί
λόγοι να υπάρχει διευκόλυνση της ψήφου. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ήθελα εποµένως να αποσαφη-
νίσω -και µε αυτό να κλείσω- ότι η Πλεύση Ελευθερίας αντιµετω-
πίζει -και το εννοεί- αυτό το νοµοσχέδιο ως την απαρχή της
πραγµατικής διεύρυνσης των δηµοκρατικών δικαιωµάτων των Ελ-
λήνων πολιτών, της πραγµατικής σύνδεσης των Ελλήνων του
εξωτερικού µε τη δηµοκρατική διαδικασία και της πραγµατικής
δηµοκρατίας που θα φέρει τον κόσµο, τους πολίτες, ξανά στη
συµµετοχή. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ζητή-

σει η κ. Κεραµέως.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρόεδρε,

συγγνώµη για τη διακοπή, αλλά έχω µόλις λάβει επίσηµη ενηµέ-
ρωση για τον θανάσιµο τραυµατισµό του Κυβερνήτη Χρήστου
Μουλά και του Κυβερνήτη Περικλή Στεφανίδη. 

Θέλω ευθύς αµέσως, κύριε Πρόεδρε, να προτείνω στο Σώµα
να τηρήσουµε ενός λεπτού σιγή. 

(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Αθάνατοι! Αθάνατοι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θα ήθελα και εκ µέ-

1742 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρους του Σώµατος να εκφράσω την οδύνη µας για τους πιλότους
µας που έπεσαν κάνοντας το καθήκον τους µε ηρωισµό και αυ-
τοθυσία την ώρα της κατάσβεσης της πυρκαγιάς. 

Τον λόγο τώρα έχει η Υπουργός Εσωτερικών κ. Νίκη Κεραµέως
για την ολοκλήρωση του νοµοσχεδίου. 

Ορίστε, κυρία Υπουργέ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρόεδρε,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολύ δύσκολες στιγµές για τη
χώρα µας µε πύρινα µέτωπα να βρίσκονται σε εξέλιξη, γίνονται
πλέον τραγικές µε την απώλεια των δύο πιλότων του πυροσβε-
στικού αεροσκάφους που κατέπεσε νωρίτερα στην Κάρυστο.
Επρόκειτο για δύο µαχητές οι οποίοι υπερέβαλαν εαυτόν και έκα-
ναν ό,τι περνούσε από το χέρι τους για να είµαστε όλοι ασφαλείς. 

Κύριε Πρόεδρε, µε όλο τον σεβασµό προς το Σώµα της Βου-
λής, καταθέτω µία πρόταση. Νοµίζω πως οποιαδήποτε περαι-
τέρω συζήτηση για το νοµοσχέδιο περιττεύει. 

Μια κουβέντα θα πω µόνο, κύριε Πρόεδρε. Ας δίνουµε µεγα-
λύτερη έµφαση σε αυτά που µας ενώνουν και όχι σε αυτά που
µας χωρίζουν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Άρση περιορισµών για την
εγγραφή στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους εκλογέων εξω-
τερικού».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Σύµφωνα µε το άρθρο 72 παράγραφος 1 εδάφιο Γ’ του Κανο-
νισµού της Βουλής θα διεξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία επί της
αρχής, επί του άρθρου 1, επί του ακροτελεύτιου άρθρου καθώς
και επί του συνόλου του νοµοσχεδίου λόγω της ειδικής πλει-
οψηφίας που απαιτεί το άρθρο 51 παράγραφος 4 του Συντάγµα-
τος.

Συνεπώς, διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10) λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Θα διεξαχθεί ηλεκτρονική ονοµαστική ψηφοφορία επί της
αρχής, επί του άρθρου 1, επί του ακροτελεύτιου άρθρου και επί
του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών:
«Άρση περιορισµών για την εγγραφή στους ειδικούς εκλογικούς
καταλόγους εκλογέων εξωτερικού».

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θα ήθελα να σας

ενηµερώσω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επιστολές συναδέλ-
φων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής, µε
τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα ανα-
κοινωθούν, θα συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση, η οποία θα
ακολουθήσει και θα καταχωριστούν στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1743



1744 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1745



1746 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1747



1748 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1749



1750 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1751



1752 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1753



1754 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1755



1756 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1757



1758 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1759



1760 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1761



1762 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1763



1764 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1765



1766 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1767



1768 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1769



1770 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1771



1772 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1773



1774 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1775



1776 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1777



1778 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1779

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ να κλεί-
σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Επί της αρχής του σχεδίου νόµου ψήφισαν συνολικά 300 Βου-
λευτές.

Υπέρ της αρχής, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 208 Βουλευτές.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
Κατά της αρχής, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 68 Βουλευτές.
«Παρών» ψήφισαν 24 Βουλευτές.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλει-

οψηφία, αφού επιτυγχάνεται η αυξηµένη πλειοψηφία των 2/3 του
όλου αριθµού των Βουλευτών που απαιτεί το άρθρο 51 παράγρα-
φος 4 του Συντάγµατος, ήτοι διακόσιοι Βουλευτές.

Επί του άρθρου 1 ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
Υπέρ του άρθρου 1, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 208 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 1, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 68 Βουλευτές.
«Παρών» ψήφισαν 24 Βουλευτές.

Συνεπώς το άρθρο 1 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, αφού επι-
τυγχάνεται η αυξηµένη πλειοψηφία των 2/3 του όλου αριθµού
των Βουλευτών που απαιτεί το άρθρο 51 παράγραφος 4 του Συ-
ντάγµατος, ήτοι διακόσιοι Βουλευτές.

Επί του ακροτελεύτιου άρθρου ψήφισαν συνολικά 300 Βουλευ-
τές.

Υπέρ του ακροτελεύτιου άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 208
Βουλευτές.

Κατά του ακροτελεύτιου άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 68
Βουλευτές.

«Παρών» ψήφισαν 24 Βουλευτές.
Συνεπώς το ακροτελεύτιο άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία,

αφού επιτυγχάνεται η αυξηµένη πλειοψηφία των 2/3 του όλου
αριθµού των Βουλευτών που απαιτεί το άρθρο 51 παράγραφος
4 του Συντάγµατος, ήτοι διακόσιοι Βουλευτές.

Επί του συνόλου του σχεδίου νόµου, ψήφισαν συνολικά 300
Βουλευτές.

Υπέρ του συνόλου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 208 Βουλευτές.
Κατά του συνόλου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 68 Βουλευτές.
«Παρών» ψήφισαν 24 Βουλευτές.
Οι θέσεις των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψή-

φιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:



1780 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1781



1782 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1783



1784 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1785



1786 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1787



1788 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1789



1790 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1791



1792 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1793



1794 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1795



1796 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1797



1798 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1799



1800 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1801



1802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1803



1804 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1805



1806 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1807



1808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1809



1810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1811



1812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1813



1814 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1815



1816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1817



1818 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1819



1820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1821



1822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1823



1824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1825



1826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1827



1828 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1829



1830 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1831



1832 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Άρση περιορισµών για την
εγγραφή στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους εκλογέων εξω-
τερικού» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της
αρχής, του άρθρου 1, του ακροτελεύτιου άρθρου και του συνό-
λου, αφού επιτυγχάνεται η αυξηµένη πλειοψηφία των 2/3 του
όλου αριθµού των Βουλευτών που απαιτεί το άρθρο 51 παράγρα-
φος 4 του Συντάγµατος, ήτοι διακόσιους Βουλευτές και έχει ως
εξής:

«Άρση περιορισµών για την εγγραφή στους ειδικούς εκλο-
γικούς καταλόγους εκλογέων εξωτερικού

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

Άρθρο 1  Άρση περιορισµών για την εγγραφή στους    ειδικούς
εκλογικούς καταλόγους εκλογέων εξωτερικού - Τροποποίηση άρ-
θρων 2 και 4 ν. 4648/2019

Άρθρο 2  Έναρξη ισχύος

Άρθρο 1
Άρση περιορισµών για την εγγραφή στους 
ειδικούς εκλογικούς καταλόγους εκλογέων 
εξωτερικού - Τροποποίηση άρθρων 2 και 4 

ν. 4648/2019

1. Η παρ. 3 του άρθρου 2 του ν. 4648/2019 (Α’ 205) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«3. Οι εκλογείς που επιθυµούν να διευκολυνθούν να ασκήσουν
το εκλογικό τους δικαίωµα σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρό-
ντος, εγγράφονται µε δική τους µέριµνα στους ειδικούς εκλογι-
κούς καταλόγους εξωτερικού. Η εγγραφή στους ειδικούς
εκλογικούς καταλόγους εξωτερικού γίνεται οποτεδήποτε µε αί-
τηση του ενδιαφεροµένου σύµφωνα µε τη διαδικασία του άρ-
θρου 4. Αντιστοίχως, η τροποποίηση όσον αφορά τη διεύθυνση
κατοικίας και η αναστολή ή η ακύρωση της αίτησης εγγραφής
στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους εξωτερικού γίνονται µε
τη διαδικασία του άρθρου 4. Η αποδοχή ή η απόρριψη της αίτη-
σης γίνονται µε απόφαση της Διεύθυνσης Εκλογών του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών.» 

2. Η παρ. 4 του άρθρου 4 του ν. 4648/2019 αντικαθίσταται ως
εξής:

«4. Κατά την αίτησή του, ο εκλογέας συµπληρώνει τα στοιχεία
του και προσδιορίζει την εκτός Επικράτειας περιφέρεια δικαιο-
δοσίας διπλωµατικής ή προξενικής αρχής, στην οποία επιθυµεί
να ασκήσει το εκλογικό του δικαίωµα.»

3. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 8 του άρθρου 4 του ν. 4648/2019
αντικαθίσταται και η παρ. 8 διαµορφώνεται ως εξής:

«8. Η αίτηση εγγραφής οριστικοποιείται µε απόφαση της Διεύ-
θυνσης Εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών σύµφωνα µε την
παρ. 3 του άρθρου 2. Η αίτηση µεταβολής και αναστολής ή δια-
γραφής γίνεται αµέσως οριστική.»

4. Οι παράγραφοι 2 περί προϋποθέσεων εγγραφής στους ει-

δικούς εκλογικούς καταλόγους ψηφοφόρων εξωτερικού, 6 περί
συγκρότησης Διακοµµατικής Επιτροπής εξέτασης ενστάσεων
κατά απορριπτικών αποφάσεων εγγραφής στους ειδικούς εκλο-
γικούς καταλόγους, 7 περί διαδικασίας εγγραφής στους ειδικούς
εκλογικούς καταλόγους και 10 περί της εφαρµογής των περιορι-
σµών εγγραφής στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους στις
εκλογές για την ανάδειξη µελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
του άρθρου 2 του ν. 4648/2019 καταργούνται.

5. Η παρ. 5 του άρθρου 4 του ν. 4648/2019 περί εξουσιοδότη-
σης του Υπουργείου Εσωτερικών για την αυτεπάγγελτη αναζή-
τηση δικαιολογητικών ή την άντληση των απαιτούµενων
πληροφοριών από τις βάσεις δεδοµένων του Ελληνικού Δηµο-
σίου καταργείται.

Άρθρο 2
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, τηρουµένων των προϋποθέσεων
της παρ. 4 του άρθρου 51 του Συντάγµατος, ήτοι της υπερψήφι-
σής του από την πλειοψηφία των δύο τρίτων του όλου αριθµού
των βουλευτών.

Αθήνα,                                    2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

3. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 4. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών, ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.14’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τετάρτη 26 Ιουλίου 2023 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και ψήφιση
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Οικονοµικών: «Ενίσχυση του εισοδήµατος των
µισθωτών, των νέων, της οικογένειας και της εργασίας - συντα-
ξιοδοτικές ρυθµίσεις», σύµφωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερή-
σια διάταξη που θα διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                             ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


